
يادداشت
حسين آخاني ؛ استاد دانشگاه تهران

مالچ و مازوت از آخرين پســماندها در فرايند تقطير 
نفت هســتند. مدت  هاست كه دســت اندركاران و 
ذي نفعان مربوطه براي اســتفاده از آن بدترين كاربري را برگزيده اند. مالچ را در 
بيابان ها براي تثبيت تل ماســه ها و مازوت را براي تامين سوخت نيروگاه ها در 
فصول پرمصرف برق به كار مي برند. در اين روزها كه كنفرانس اقليمي گلاسگو در 
جريان است و ايران هم در آن شركت دارد، خبرهاي نگران كننده استفاده از اين 

آلاينده ترين پسماندهاي نفتي در كشور توجيه ندارد.
سال گذشته كه مالچ پاشي در ماســه زارهاي خوزستان رخ داد، همه متخصصان 
يك صدا به آن اعتراض كردند. در نامه مورخ 13ارديبهشــت1399 به وزير وقت 
جهادكشاورزي، 30استاد دانشگاه و پژوهشگر ســازمان تحقيقات كشاورزي و 
تقريبا همه اعضاي بخش بيابان مؤسســه تحقيقات جنگل ها و مراتع در 8بند به 
آسيب هاي مالچ پاشي پرداختند. از بين اين آسيب ها، مهم ترين مسئله آلودگي 
جبران ناپذير به خاك اســت كــه اتفاقا خلاف قانون حفاظــت از خاك، مصوب 
4خرداد 1398است. مواد 11، 14و 15اين قانون، سازمان حفاظت محيط زيست 
را مكلف به پايش و شناسايي آلاينده هاي خاك، شناسايي اشخاص آلوده كننده، 
توقف فعاليت و پيگيري از طريق مرجع قضايي بــراي اعمال مجازات مصرح در 

قانون كرده است.
با پيگيري و اعتراضات ســال1399، رئيس ســازمان جنگل هــا و مراتع توقف 
مالچ پاشــي را اعلام كرد. ولي متأسفانه مســتندات جديد نشان مي دهد كه اين 
سازمان مجددا در بيابان هاي خراسان جنوبي در ســكوت خبري و دور از چشم 
متخصصان و فعالان محيط زيست در طبس و نهبندان با صرف 43ميليارد تومان 

در 540هكتار اقدام به مالچ پاشي كرده و اين روند ادامه دارد.
نگارنده كه در مالچ پاشي ابوزيدآباد شاهد عمق حادثه و تأثيرات وحشتناك مالچ 
داغ بر مرگ گياهان بومي و خودرو و افزايش شديد درجه حرارت به دليل رنگ سياه 
مالچ بود، همزبان با همكاران دانشگاهي و محققان سازمان تحقيقات كشاورزي 
انتظار دارد رئيس سازمان حفاظت محيط زيست و وزير جهادكشاورزي كه اتفاقا 
هر دو از همكاران دانشگاهي هستند، با عنايت به مستندات علمي و وظيفه قانوني، 
هر چه زودتر مالچ پاشي به هر بهانه اي را متوقف كنند. انتظار است كارشناسان و 
مديراني نيز كه قانون را زير پا  گذاشته اند بركنار و به دستگاه قضايي معرفي شوند. 
چون دولت اگر بخواهد با فساد مبارزه كند، بايد از خود شروع كند. پروژه تراشي 
چه به بهانه مالچ در مناطق ماسه اي باشد و چه كاشت گياه مهاجم و مضر به بهانه 
مبارزه با ريزگرد، نه تنها نوعي فساد است بلكه عواقب جبران ناپذير بر زيست بوم 
شكننده سرزميني دارد كه افزايش دماي جهاني، آن را در آسيب پذيرترين شرايط 

قرار داده است.
مازوت هم منشأ آلودگي هوا در بسياري از شهرهاي كشور است و لازم است يك بار 
براي هميشه اين مشكل برطرف شود. سياست هاي توسعه اي كشور كه هميشه 
متاثر از منافع بازيگران شــركت هاي خصولتي اســت، سال هاست پروژه ها را نه 
مبتني بر كاهش تقاضا كه براساس افزايش عرضه گذاشته است. اين سياست هم 
در آب و هم در برق، سياستي ويرانگر است كه براي محيط زيست و اقتصاد كشور 
آسيب  زاست. كشوري كه استعداد فوق العاده در اســتفاده از انرژي هاي نو دارد، 
همچنان گرفتار تامين انرژي به هر قيمت با سدســازي در سازندهاي خطرناك 
همچون گچساران )مانند سد چم شير( و استفاده از مازوت در نيروگاه هاي حرارتي 
است. درحالي كه تغيير ريل توسعه ضروري اســت. اين تغيير، مستلزم پذيرش 
خطا هاي گذشته و استفاده از روش هاي نوين در مديريت كشور است. تغيير هم 
جسارت مي خواهد. براي حذف آلاينده هاي زيست بوم، بايد روش ها و بازيگراني 

حذف شوند كه نان شان در آلوده كردن خاك، آب و هواي كشور است.

 فساد مالچ و مازوت 
در خاك و هوا

سهم تهران در مرگ هاي كرونا كم شده است. روز گذشته، 140نفر 
در اثر ابتلا به كرونا جانشان را از دست دادند كه بنا بر اعلام معاون گزارش

درمان ستاد مقابله با كروناي استان تهران، سهم تهراني ها از اين 
تعداد، 33مرگ بود؛ عددي كه در مقايسه با ماه هاي گذشته حكايت از كاهش 
مرگ هاي كرونايي دارد. نادر توكلي، با اعلام اين خبر همچنين تأكيد كرد كه 
روند درماني در بيمارستان هاي اســتان تهران هم كم شده است. او به فارس 
گفت:»هم اكنون 3هزار بيمار كرونايي در مراكز درماني استان تهران بستري اند 
و روزانه 400تا 500بيمار در مراكز درماني بستري مي شوند. اين اعداد نسبت 
به گذشــته كاهش پيدا كرده اند.« معاون درمان ستاد مقابله با كروناي استان 
تهران درباره وقوع پيك ششــم كرونا هم گفت:» پيش بيني مي شود اگر پيك 
ششــم رخ دهد، موارد ابتلا خفيف، متوســط و سرپايي باشــد، چراكه تعداد 
قابل توجهي از مردم واكسن تزريق كرده  اند كه در كاهش مرگ ها و بروز بيماري 

خطرناك تأثير داشته است.« 
كاهش تعداد مرگ هاي كرونا در تهران، موضوعي اســت كه مسعود يونسيان 
متخصص اپيدميولــوژي و رئيس كميته راهبردي مطالعات واكسيناســيون 
وزارت بهداشت هم مطرح كرد. او به همشــهري گفت:»آمار مرگ هاي كرونا 
حدود يك ماه پيش، 3 برابر عدد اعلام شــده در روز گذشته بود، يك ماه قبل 
از آن هم 6برابر آن در تهران، با مــرگ بيماران مواجه بوديم. بنابراين اين روند 
كاهشــي، معقول و منطقي به نظر مي آيد. البته مي توانيــم اين ميزان كاهش 
مرگ را همانطور كه معاون درمان ســتاد مقابله با كروناي استان تهران گفته، 
به واكسيناسيون مرتبط بدانيم.« او ادامه داد:»اگر با همين روند كاهشي پيش 
برويم شاهد موارد شديد ابتلا و در نتيجه مرگ ومير هاي بالا نخواهيم بود. اگر 
هم با پيك جديدي مواجه شويم انتظار مي رود عمدتا موارد ابتلا خفيف باشد 

كه در نتيجه، مرگ هم كم مي شود.«
 شيب نزولي كرونا در تهران، روز گذشته از سوي عليرضا زالي، فرمانده عمليات 
ســتاد مقابله با كروناي تهران در جلسه ســتاد مقابله با كروناي استان تهران 
هم مطرح شد. براساس اعلام زالي، تهران نســبت به ميانگين كشوري، سهم 
بالايي از واكسيناسيون دارد، اكنون بهترين فرصت براي بيماريابي مبتلايان به 
ويروس كروناست:» ما در اجراي طرح شهيد سليماني در كشور پيشتاز بوده ايم 
و اكنون بايد اقدامات پيشگيرانه در اين طرح در استان آغاز شود چرا كه اجراي 
اين طرح پيشگيرانه، مقرون به صرفه تر از درمان است.« او در ادامه از افزايش 
35درصدي ابتلا به كرونا در دنيا و شــيوع ويروس جهش يافته دلتاپلاس خبر 
داد و گفت:»درصدي از مبتلايان در انگلســتان از نوع واريانت جديد هستند. 
همچنين دلتاپلاس در 7ايالت آمريكا، مالزي، اوكراين، روماني و روســيه هم 
مشاهده شده است. با توجه به اينكه واريانت جديد كرونا در كشورهاي همسايه 
ايران مانند روسيه ديده شده، بايد نســبت به كنترل مرزها هوشيار بود تا دلتا 
پلاس وارد كشور نشود.« از سوي ديگر، محسن منصوري، استاندار تهران هم 
شيب آمار كرونا در اســتان را نزولي عنوان كرد و گفت:» اين شيب پرسرعت 
نيست و ثابت اســت، اين يعني هشــداري براي لزوم مراقبت و كنترل بيشتر. 
قطعا بايد تشديد كنترل ها اتفاق بيفتد. بي ترديد سم مهلك، عادي انگاري است 
به ويژه در ايامي كه در شيب نزولي بيماري قرار گرفتيم و موجب افزايش احتمال 
عادي انگاري و افزايش نگراني ها خواهد بود. البته از ســوي ديگر استرس زايي 
بي جهت هم آسيب زاست.« منصوري همچنين درباره تزريق دوز سوم واكسن 
توضيح داد:»در ستاد مقابله با كروناي استان تهران لازم است هر تدبيري براي 
تزريق دوز سوم براي افراد بالاي 60 سال، انجام شود چرا كه براساس گزارش ها 
بيشتر مرگ ها مربوط به افراد بالاي 60 سال بوده، بر اين اساس بايد دانشگاه هاي 
علوم پزشكي به طور جدي اين موضوع را دنبال كنند.« منصوري همچنين به 
اجراي طرح شهيد سليماني در استان تهران اشاره كرد و گفت:» بايد تدابيري 
اتخاذ شــود تا براي اجراي اين طرح منابع مالي تأمين شــود. ما هم اكنون در 
شرايط آرامش صحبت مي كنيم و با اين آرامش، اجراي طرح اتفاق نمي افتد. بايد 
هر چه زودتر شيوه اجراي اين طرح نهايي شود و اقدامات لازم را شروع كنيم.« 

كاهش موارد مرگ كرونا در تهران 
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در نشست مشترك سه جانبه ميان روساي سازمان مديريت بحران شهر 
تهران، سازمان همكاري هاي بين المللي ژاپن )جايكا( و مركز مديريت شهر

اطلاعات توسعه بلايا براي آسيا و اقيانوسيه )اپديم( بر ضرورت تقويت 
همكاري هاي مشترك به منظور كاهش ريسك خطر در تهران در دور جديد همكاري 

جايكا با شهرداري تهران تأكيد شد.
به گزارش همشهري، سرپرست سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران در اين 
نشست گفت: جايكا نقش مهمي در انتقال دانش و فناوري در حوزه كاهش ريسك و 
بلايا در سطح دنيا دارد و خوشبختانه فعاليت هاي اين سازمان در ايران به طور مستمر 

در حال انجام است.
علي نصيري ادامه داد: راهبرد سازمان مديريت بحران شهر تهران جايگزيني مديريت 
ريســك به جاي مديريت بلاياســت؛ چراكه هزينه در مديريت ريســك به مراتب 
ارزشمندتر از هزينه كردن براي زمان وقوع حوادث است. با سرمايه گذاري در مديريت 
ريسك درنهايت مي توان به توانمندي در مرحله پاســخ و مقابله پرداخت. به عنوان 
نهادهاي دولتي، حكومتي و حاكميتي نبايد به دنبال مديريت بحران باشيم، بلكه بايد 
مردم را توانمند ســازيم، آموزش داده و تجهيزات لازم را در اختيار آنها قرار دهيم تا 

خودشان در لحظات طلايي و ثانيه هاي حساس و خطر ساز اوضاع را مديريت كنند.
رئيس دفتر آژانس همكاري هاي بين المللي ژاپن )جايكا( در تهران نيز در اين نشست 
با بيان اينكه در آينده نزديك همكاري هاي جديد آغاز خواهد شــد، افزود: براساس 
چارچوب جهاني سندايي درخصوص كاهش ريسك بلايا، اين سازمان از تمام مراحل 
چرخه مديريت بلايا شامل پيشگيري، كاهش بلايا، آمادگي، پاسخ و بازتواني و بهبود 

حمايت خواهد كرد.

شناسايي خطرات پايتخت با همكاري ژاپن
در نشست مشترك ژاپن، اقيانوسيه و سازمان مديريت بحران تهران بررسي شد

سقف فردی وام مسكن دولتی در تهران 450، كلانشهرها 400، مراكز استان 350، ساير شهرها 300 و روستاها 250 ميليون تومان است

تمامعلامتسوالهای
دوزسوم

پاسخ به 8 پرسش درباره تزريق سومين دوز واكسن كرونا

وزير بهداشت  به همشهری پاسخ داد

 40ميليون تومان؛ هزينه دولت برای  
هر  بستری كرونا

شليکموفق
بهاهدافدريايی

مكران

مصائبزيستن
بارسيدكارتملی

هوشمند

رهايیازقصاص
20سالپساز

جنايت

 براساس آمارهاي رسمي، نزديك
 به 11ميليون نفر با وجود ثبت نام
هنوز كارت ملي هوشمند دريافت 
نكرده اند. اين موضوع مشكلات 
بسياري براي آنها و به ويژه افراد 

مسن ايجاد كرده است

رزمايش ذوالفقار ارتــش در روز دوم 
برگزاری خود شليك موفق موشك ها 
با اهداف دريايی را به همراه داشت. در 
مراحل اصلی اين رزمايش موشك های 
كروز ايرانی قدير، قــادر و نصر ارتش 
يگان های سطحی و شناوری دشمن 
فرضی را با موفقيــت در دريای عمان 

منهدم كردند. صفحه2 را بخوانيد.

برادرزن و داماد 20ســال قبل وقتي 
براي گفت وگو با خواســتگار ســمج 
دختر خانواده به سراغ او رفتند، وي 
را در يك درگيري به قتل رســاندند 
و از آن زمان در زندان بودند تا اينكه 
اولياي دم تصميم گرفتند از قصاص 

آنها بگذرند. صفحه21 را بخوانيد.

صفحه10

 زبان دوم 
به انتخاب دانش آموز

آموزش زبان خارجي در مدارس همچون كلافي سردرگم در گذر زمان مصوبه هاي 
مختلفي را به نام خود سند زده است. اما ناتواني دانش آموزان در مكالمه و نوشتن به 
زبان خارجي با تكيه بر آموزش هاي مدارس اين واقعيت را گوشزد مي كند كه اين 

مشكل هنوز در جاي خود باقي است.  صفحه13 را بخوانيد.

 بازگشت اتوبوسراني 
به دوران اوج

خبر خوش شهردارتهران در مراسم رونمايی 110دستگاه اتوبوس جديد

عليرضا زاكاني: اميدواريم دوباره به دوران اوج فعاليت ناوگان اتوبوسرانی 
برگرديم كه 5500دستگاه در 210خط خدمات رسانی می كردند

گپ وگفت با دبير كل شورای عالی آموزش و پرورش درباره 
جزئيات طرح جديد انتخابگري زبان خارجي

صفحه3

دستگاه اتوبوس نو  خريداری شده است۱۷۵

اتوبوس ديگر به تهران مي رسد۱200

اتوبوس  بازسازي مي شود2000
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باقري 7 آبان در مسكو با مذاكره كننده ارشد روسيه ديدار كرده بود.

ارشــد  مذاكره كننــده 
هسته ای ایران برای دیدار ديپلماسی

با مقامات فرانسه و آلمان 
به عنوان 2عضو اتحادیه اروپا در برجام و 
نیز انگلیس به عنوان عضو شورای امنیت 
عــازم پایتخت های این كشورها ســت . 
رایزنی هــای علــی باقری در آســتانه 
ازسرگیری مذاكرات ایران با گروه1+4 در 
رابطه با لغــو تحریم های ایــران انجام 

می شود.
دیــروز ســخنگوی وزارت خارجــه در 
نشســت هفتگی خــود بــا خبرنگاران 
اعلام كرد: آقای دكتــر علی باقری عازم 
چند كشور اروپایی هستند و در همین 

چارچوب به پایتخت 
كشــورهای فرانسه، 
آلمان،انگلیس و چند 
كشــور اروپایی دیگر 
ازجمله اســپانیا سفر 

می كنند.
به گزارش ایسنا، سعید 
خطیــب زاده گفــت: 
ایــن ســفر در مقام 
معاون سیاســی وزیر 
خارجه انجام می شود 
و ایشــان در طول این 
ســفر در ارتبــاط با 
موضوعات دوجانبه و 

دیگر موضوعات مــورد علاقه بین ایران 
و طرفیــن رایزنی و گفت وگــو خواهند 
كــرد. او در همین ارتباط افــزود:  البته 
چون ایشــان مذاكره كننده ارشد ایران 
در مذاكرات هستند، قطعا در جریان این 
سفرها درخصوص گفت وگوهای پیش 
رو نیز رایزنی و گفت وگو خواهند داشت. 
پس از خروج آمریكا از برجام كشورهای 
اروپایی از ایران خواستند در برجام باقی 
بماند تا آنها بــا تدابیری خروج آمریكا را 
جبران و تجارت با ایران را برقرار كنند اما 
بعد از یك سال از خروج آمریكا اروپایی ها 
جز ایجاد یك سامانه تخیلی تحت عنوان 
اینســتكس كه اجرایی هم نشد، عملا 
كاری انجــام ندادند 
اما در روزهــای اخیر 
مقامات این كشــورها 
اقدامات جبرانی ایران 
را كه ذیل مفاد برجام 
انجــام شــده، مورد 

هجمه قرار داده اند.
وزارت  ســخنگوی 
خارجــه همچنین در 
پاسخ به سؤال دیگری 
در ارتباط با اظهارات 
سالیوان، مشاور امنیت 
ملی آمریــكا مبنی بر 
اینكه ایــران تمایلی 

برای بازگشــت به برجام نشــان نداده 
اســت، گفت:  آمریكا باید بداند كه عضو 
برجام نیســت و به دیگر اعضای برجام 
نمی تواند اظهاراتی را منتســب كند و یا 
درخواست هایی  داشته باشد. متأسفانه 
در عمل همچنان می بینیم كه مقامات 
آمریكایی اصرار بــر این دارند كه میراث 
ترامــپ را در مورد اعمــال تحریم های 
فراقانونی و فراسرزمینی علیه ایران  حفظ 

كنند.
او با اشــاره به برخی از اظهارات مقامات 
آمریكایی در مورد بازگشــت به برجام 
و اصلاح مســیری كه تاكنون طی شده 
است، گفت: آنچه برای ما مهم است، عمل 
است و متأسفانه عملی كه از دولت فعلی 
آمریكا می بینیم، در خلاف جهت اعلامی 

آنها بوده است.

3شرط بازگشت آمريكا به برجام
خطیب زاده تصریح كرد: مسیر بازگشت 
آمریكا بــه برجام روشــن اســت. آنها 
باید بپذیرند كه به عنــوان مقصر اصلی 
وضعیت فعلی از مســیری كه رفته اند، 
باید برگردند. باید تحریم های ظالمانه ای 
كه بعد از خروج آمریــكا از برجام اعمال 
شده، یكجا و به صورت مؤثر برداشته شود 
و این تضمین را بدهند كه هیچ دولتی در 
آمریكا مجددا دنیا و حقوق بین الملل را 

به ســخره نخواهد گرفت و آنها قانون را 
زیر پا نمی گذارند و شرایط كنونی تكرار 

نخواهد شد.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در 
پاسخ به ســؤال دیگری در مورد حضور 
آمریكا در كمیسیون مشــترك برجام 
و تأكید تیــم مذاكره كننــده ایران در 
مذاكراتی كه قرار است در هشتم آذر ماه 
برگزار شــود، تصریح كرد:  آمریكا عضو 
برجام نیســت و مســیر بازگشتش در 
ابتدا از حصول اطمینــان ایران و 1+4 از 
رفع تحریم های اعمال شده از سوی این 
كشور می گذرد. مطمئنا آمریكا تا آن روز 

نمی تواند در كمیسیون مشترك برجام 
حاضر شود.

 جزئيات تركيب تيم هسته ای
وی همچنین با اشاره به مشخص شدن 
تاریخ دور جدید مذاكــرات وین، گفت: 
مذاكرات در تاریخ اعلام شده آغاز و تیم 
مذاكراتی ایران توســط وزارت خارجه و 
آقای باقری مذاكره كننده ارشــد ایران 
دنبال می شود. خطیب زاده افزود: در این 
تیم تركیبی از ســازمان ها و ارگان های 
مسئول درخصوص رفع تحریم ها حضور 
خواهند داشــت و تغییر خاصی از حیث 

شــخصیت های حقوقی حاضــر در این 
هیأت صورت نخواهــد گرفت و در واقع 

اشخاص و نام ها موضوع ثانویه هستند.
گــزارش خبرنــگار همشــهری حاكی 
است كه تیم هســته ای ایران به نسبت 
دولت قبــل تغییری نداشــته اما برخی 
افراد به تركیب تیم اضافه شده اند، البته 
سیدعباس عراقچی معاون سیاسی سابق 
وزیر خارجه و مذاكره كننده ارشد سابق 
هسته ای ایران پس از انتصاب علی باقری 
به عنــوان معاون سیاســی وزیر خارجه 
به عنوان دبیر شــورای راهبردی روابط 

خارجی منصوب شد.

 علی باقری به آلمان، فرانسه و انگلیس می رود
گزارشاتمام حجت ایران با ناقضان برجام

 سفر سردار قاآنی به عراق
 در روزهای پرتنش بغداد

اتفاقات منطقه چندی است كه به ســرعت در حال تغییر است و شاهد 
تحولات جدی و پشت ســر هم هســتیم. این روزها تحولات عراق بر 
افغانستان چربیده است تا آنجا كه فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در سفری از پیش اعلام نشده، به بغداد رفت و با مقامات 

این كشور دیدار و گفت و گو كرد.
شبكه المیادین از سفر روز یكشنبه سردار اســماعیل قاآنی، فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عراق و دیدار با »مصطفی 
الكاظمی« نخست وزیر و »برهم صالح« رئیس جمهور این كشور خبر داد. 
به گزارش فارس، سفر فرمانده نیروی قدس سپاه به عراق و دیدار با مقامات 
بلندپایه این كشور در شرایطی است كه اوضاع داخلی عراق درپی حمله 
پهپادی به منزل مصطفی الكاظمی در بامداد یكشنبه، همچنان تنش آمیز 
است. به گفته المیادین، سردار قاآنی همچنین با چند مقام دیگر عراقی   
دیدار و تأكید كرده است كه عراق نیاز به ثبات و حفظ وحدت داخلی خود 
دارد و لازم است تا از هرگونه اقدامی كه امنیت عراق را تهدید می كند، 
دوری شود. او در این دیدارها همچنین تأكید كرده كه ضروری است تا 
خواســته های مردم و معترضان به نتیجه انتخابات در چارچوب قانون 
مورد توجه قرار گیرد. تحولات پس از برگزاری انتخابات پارلمانی در عراق 
و اعتراض گروهی از مردم این كشور به نتایج آن، رخدادهای خونین جمعه 
گذشته در بغداد و موضوع حمله پهپادی به منزل نخست وزیر این كشور 
وضعیت عراق را قابل تامل كرده است. سفر قاآنی هم در حالی صورت 
گرفته كه یك  ماه پیش   برخی رسانه ها شایعه سفر سردار قاآنی به بغداد را 
دقیقا 24ساعت پس از انتخابات پارلمانی عراق  منتشر كردند كه آن زمان 
واكنش ایرج مسجدی، سفیر ایران در بغداد را بر انگیخت و خبرسازی ها 
در مورد سفر فرمانده نیروی قدس سپاه پاســداران به عراق را رد كرد. 
مسجدی در صفحه توییتر خود نوشت: اخیرا سردار قاآنی سفری به بغداد 
و عراق نداشته و موضوع مطرح شده توسط برخی رسانه ها و در فضای 
مجازی صحت ندارد و دروغ است. همچنین روز گذشته سخنگوی وزارت 
امورخارجه   در پاســخ به اینكه حمله انجام شده در عراق بیشتر به نفع 
چه كسی یا چه كسانی است و آیا آمریكا دنبال راه انداختن جنگ شیعه 
با شیعه در عراق است، تصریح كرد: باید اجازه دهیم گروه های ذیربط و 

نهادهای قانونی در عراق بررسی های خود را تكمیل كنند.
سعید خطیب زاده در نشست خبری خود به تماس تلفنی امیرعبداللهیان 
و فؤاد حسین همتای عراقی او اشاره و اظهار كرد كه در این تماس روی این 
موضوع بحث شد كه همه باید كمك كنیم تا مسببان، عاملان و آمران این 
ماجرا پیدا شوند. مسیر ثبات عراق از مسیر همین همكاری ها و حكومت 
قانونی می گذرد لذا باید اجازه دهیم فضای مناسب برای نهادهای ذیربط 
قانونی و قضایی عراق ایجاد شود تا بتوانند درخصوص واقعه بررسی های 
دقیق تر داشته باشند. او در ادامه درباره موضع صریح وزارت خارجه به ترور 
الكاظمی، گفت: وزیر خارجه و سخنگوی وزارت خارجه مواضع را مشخص 
می كند كه دیروز با صراحت و بدون لكنت گفته شد. مواضع ایران همان 
است كه توسط دستگاه دیپلماسی مطرح می شود و ما به امنیت و ثبات 

در عراق و حاكمیت قانون در این كشور تأكید داریم.

معرفی گزينه وزارت آموزش و پرورشجزئيات رايزنی وزيران خارجه ايران و انگليس 
حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 

سياست 
كشورمان در مكالمه تلفنی با لیز تراس، وزیر خارجی

خارجه انگلیس، یادآور شد كه بخش اعظم 
توافقات تجاری میان 2 كشور پس از برجام اجرایی نشده اند 
و ارتقای حجم تجارت و تسهیل مراودات مالی میان 2 كشور 
نیازمند افزایش تحرك و اقدامات لندن اســت. به گزارش 
ایسنا، امیرعبداللهیان با یادآوری بدهی قدیمی انگلستان به 
ایران، بازپرداخت این بدهی را حــق ملت ایران خواند و بر 
لزوم اقدام فوری لندن جهت بازپرداخت هرچه سریع تر این 

بدهی تأكید كرد. امیرعبداللهیان موفقیت مذاكرات در وین 
را به رفــع تمامی تحریم ها، بازگشــت همــه طرف ها به 
تعهداتشان، ارائه تضمین های لازم درخصوص اجرایی شدن 
نتایج گفت وگوها و راســتی آزمایی اقدامات طرف مقابل، 
منوط دانســت. وزیر امور خارجه كشــورمان یادآور شد 
عادی سازی روابط تجاری با ایران یكی از تعهداتی بوده كه 
طرف مقابل در برجام پذیرفته اســت و این موضوع باید به 
نحو كاملی در مذاكرات وین محقق شــود. در این مكالمه 

درخصوص برخی موضوعات كنسولی نیز گفت وگو شد.

سخنگوی هیأت رئیســه مجلس گفت كه 
جلســه رأی اعتماد به وزیر پیشــنهادی دولت

آموزش و پرورش هفته آینــده در پارلمان 
برگزار می شود. 

احمد نادری، نایب رئیس كمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به 
معرفی مسعود فیاضی از سوی دولت به مجلس به عنوان 
وزیر پیشــنهادی وزارت آموزش و پرورش، گفت: طبق 
آیین نامه پس از معرفی وزیر پیشــنهادی، كمیســیون 

آموزش به عنوان كمیسیون تخصصی سوابق و برنامه های 
وزیر پیشــنهادی را بررســی می كند. وی عنــوان كرد: 
كمیســیون آموزش بنا دارد پس از بررســی ســوابق و 
برنامه های وی و برگزاری جلسه با این گزینه پیشنهادی، 

گزارش خود را در صحن مجلس قرائت كند.
 پیش از این »حسین باغگلی« به عنوان گزینه پیشنهادی 
وزارت آموزش و پرورش معرفی شده بود كه مجلس به وی 
رأی اعتماد نداد. فیاضی متولد سال1354 و دارای مدرك 

دكترای فقه و اصول تحلیلی و اجتهادی است. 

 صدور كيفرخواست سركرده گروهك الاحوازيه 
كمتر از 2هفته پس از آنكه دادگاهي در 

هلند یكي از اعضاي گروهك تروریستي امنيتی
الاحوازیه را به دلیل تأمین مالي حملات 
تروریســتي در ایران محكوم كرد، ســخنگوي قوه 
قضاییه از پایان رســیدگي به پرونده ســركرده این 
گروهك تروریســتي و تجزیه طلب و تحت حمایت 
سرویس هاي خارجي كشورهاي مختلف در دادسراي 
عمومي و انقلاب تهران و ارسال آن با كیفرخواست به 

دادگاه انقلاب خبر داد. 
به گزارش مركز رسانه قوه قضاییه، ذبیح الله خداییان 
با برشمردن جنایات و اقدامات تروریستي سركرده 
گروهك الاحوازیه، گفت: بمبگذاري در اماكن دولتي 
و خصوصي، تــرور و تیراندازي به اشــخاص عادي و 
مسئولان، جاسوســي و تخریب مراكز حساس نفت 
و گاز و همچنین پولشویي ازجمله اقدامات سركرده 

گروهك تروریستي الاحوازیه است كه پرونده وي به 
دادگاه ارسال شده است.

سخنگوي قوه قضاییه بیان كرد: عناصر اصلي گروهك 
تروریســتي الاحوازیه در كشــورهاي اروپایي فعال 
هســتند و مشــغول طراحي و ترتیب دادن اقدامات 
مجرمانه و تروریســتي علیه مردم ایران هســتند؛ 
همچنین آنها از طریق شــبكه هاي تلویزیوني اي كه 
دارند، اقدام به ترویج خشونت در كشور ما مي كنند و 
در كشورهاي اروپایي كه مستقر هستند، به طراحي 

عملیات مسلحانه و تروریستي در ایران مي پردازند.
خداییــان تصریح كرد: بــا تــلاش و پیگیري هاي 
ســربازان گمنام امام زمان )عج( سركرده گروهك 
تروریســتي الاحوازیه در جوار مرزي شناســایي و 
دســتگیر شــد و به جنایات خود علیه مردم ایران 
اعتراف كرد؛ علي ایحال پرونــده نامبرده به دادگاه 

ارسال شده و جزئیات آن در جریان برگزاري دادگاه 
در خلال قرائت كیفرخواست به اطلاع مردم عزیزمان 

و خانواده شهدا خواهد رسید.
چندي پیش هم دادگاه روتردام هلند یكي از اعضاي 
گروهك تروریستي الاحوازیه را به دلیل مقدمه چیني 
و تأمین مالــي حملات تروریســتي در ایران مجرم 
شناخت و به تحمل 4ســال حبس محكوم كرد. این 
دادگاه اعلام كرد كه این فرد با جدایي طلب هایي در 
تماس بوده كه حملاتي ازجمله آتش زدن بانك ها را 
در ایران برنامه ریزي كــرده و انجام مي دادند و علاوه 
بر آن   افرادي را كه با دولت ایران در ارتباط بودند  نیز 

هدف قرار مي دادند.
 دادگاه هلند همچنین اعلام كرد كه فرد محكوم شده 
درباره اهداف احتمالي با جدایي طلب هاي گروهك 
تروریســتي الاحوازیــه در ایران بحــث مي كرده و 
پیشنهاد حمایت مالي به آنها مي  داده و آنها را ترغیب 
مي كرده كه از حملاتي كه درون ایران انجام مي  دهند، 

كلیپ هاي ویدئویي تهیه كنند. 

 شلیك موفق ارتش به اهداف دریایی مكران

شلیك موفق قدیر
موشك بردبلند قدیر برای نخستین بار 
در بهمن ماه1396توســط یگان هــای 
شــناور نیروی دریایی ارتش در دریای 
عمان شلیك شد. موشــك كروز قدیر 
توسط سازمان صنایع هوافضای وزارت 
دفاع طراحی و تولید شــد. این موشك 
كه قابلیت پــرواز در ارتفاعــی كمتر از 
15متــر را دارد از ســامانه ضد جنــگ 
الكترونیــك و دقــت بــالای ناوبری و 
مسیریابی برخوردار و قادر است اهداف 
را تا شــعاع 300كیلومتری شناسایی، 
دنبال و منهدم كند. قدیر قابلیت پرتاب 
از سامانه های پرتابگر ساحلی و دریایی 
را داراســت. تا پیش از ایــن، یگان های 
شــناوری نداجا صرفا به موشــك های 
كروز دریایــی قادر و نور كــه به ترتیب 
200و حدود 120كیلومتــر برد دارند، 

مجهز بودند.

اژدر والفجر
این اژدر یكی از اژدرهای ســاخت ایران 
است كه 21مهر94 با حضور سردار حسین 
دهقان، وزیر وقت دفاع رونمایی شد. اژدر 
والفجر با دارابــودن قابلیت هایی همچون 
سامانه ضدفریب، سرعت زیاد و سرجنگی 
با قدرت تخریب بسیار بالا توانایی نابودی 
اهداف و شــناور های دریایی را طی چند 
ثانیه دارد. ســر جنگی ایــن اژدر با وزنی 
بین 250 تا 300كیلوگرم قدرت تخریب 
بالایی دارد و قادر است اهداف خود را نابود 
كند. اژدر والفجر احتمالاً از سرعت بالا و 
زمان آماده سازی بســیار كم بهره می برد، 
اما تاكنون خبری در این باره اعلام نشده 
و اطلاعات دقیق این اژدر محرمانه است. 
این ویژگی موجب افزایش فوق العاده توان 
تاكتیكی، ســرعت عمل و واكنش سریع 
یگان های رزمی ســطحی و زیرسطحی 

نیرو های دریایی ارتش و سپاه می شود. 

پهپاد انتحاری آرش
پهپادها علاوه بر انهــدام اهداف از طریق 
بمب یــا موشــك، می تواننــد در یك 
عملیات انتحاری، توســط هدایتگرانی 
كه كیلومترها آن طرف تر فقط نظاره گر 
عملیات هســتند، خود را به بدنه اهداف 
مهم بكوبند و آنها را منهدم كنند. ســال 
گذشــته با رونمایی از پهپاد انتحاری و 
ســركوب رادار آرش توســط ارتش كه 
بردی در حــدود 2هــزار كیلومتر دارد، 
جمهوری اســلامی ایران یــك ركورد 
جهانی دیگر را در بخش پرنده های بدون 
سرنشین خاص و مدرن به نام خود ثبت 
كرد. رادارها هدف عمده این پهپادهای 
انتحاری هستند. درون این پرنده بدون 
سرنشین، سیســتم های دریافت كننده 
امواج راداری نصب شده و می تواند با ایجاد 
حالت آشیانه یاب راداری هدف را كشف و 

به آن حمله كند.

رزمایش ذوالفقار ارتــش در روز دوم 
برگزاری خود شلیك موفق موشك ها با دفاعی

اهداف دریایی را به همراه داشــت. در 
مراحل اصلی این رزمایش موشك های كروز ایرانی 
قدیر، قادر و نصر ارتش یگان های سطحی و شناوری 
دشمن فرضی را با موفقیت در دریای عمان منهدم 
كردند. این شلیك ها تا فواصل 300كیلومتری صورت 
گرفت. امیرســرتیپ كیومرث حیدری، فرمانده كل 
ارتش در حاشیه این رزمایش استفاده از موشك های 
نقطه زن را یكی از مهم ترین مراحل عملكرد مناسب 
نیروی زمینی ارتش در رزمایش مشــترك ذوالفقار 
1400 دانســت و گفت: تجهیزات نقطه زن نیروی 
زمینی امروز به معنای واقعی كلمه توانستند اهداف 
موردنظر را مورد اصابت قرار دهند. همچنین پهپادهای 
برد بلند و راهبردی كه داریم نیز توانستند اهدافی كه 
به صورت نقطه ای برای آنها تعیین كرده بودیم را مورد 
اصابت قرار داده و ماموریت خودشان را به بهترین شكل 
انجام دهند. او با اشــاره به تغییر ماهیت جنگ های 
آینده، گفت: پیش بینی ما این اســت كه جنگ های 
آینده، جنگ شبكه محور و مبتنی بر تأثیر خواهد بود؛ 

لذا روی تســلیحات و تجهیزات هوشمند، دورزن و 
دقیق زن نیروی زمینی برنامه ریزی بســیار خوبی 
كرده ایم و امروز توانســته ایم در 3محور »تسلیحات 
دورزن و دور ایستا«، »هوشــمند كردن تجهیزات و 
تسلیحات« و »شبكه محور« كردن آنها به خوبی عمل 
كنیم.  معاون عملیات ارتش و سخنگوی رزمایش نیز با 
اشاره به موشك های پرتاب شده در این رزمایش گفت: 
در این مرحله از رزمایش ناوشــكن موشــك انداز با 
شلیك موشــك كروز بردبلند ایرانی »قدیر« هدف 
سطحی خود را در فاصله 300كیلومتری مورد اصابت 
قرار داد.  همچنین موشــك كروز ایرانــی »قادر« با 
شلیك از سایت های موشــكی تاكتیكی ساحل به 
دریای نیروی دریایی ارتش در سواحل مكران، شناور 
هدف در فاصله 200كیلومتــری را با موفقیت مورد 
اصابت قرار داد. انهدام هدف ســطحی با استفاده از 
موشك كروز بومی »نصر« توســط ناو موشك انداز 
نیروی دریایی ارتش، از دیگر تمرین های انجام شده در 
این مرحله از رزمایش بود.   ارتش همچنین در روز دوم 
رزمایش فیلم ها و تصاویری را از حمله انتحاری موفق 
پهپاد آرش به مانعی در دل ارتفاعات محل برگزاری 

رزمایش منتشر كرد. در یك عملیات سریع و دقیق، 
پهپاد انتحــاری آرش نیروی زمینــی ارتش، با طی 
مسافت طولانی از مبدأ با اصابت به نقطه تعیین شده، 

دقت پهپادهای ایرانی را در صحنه رزم نشان داد.
براساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی ارتش، در ادامه 
مراحل اصلی نمایــش قدرت رزمایش مشــترك 
ذوالفقار1400ارتش، یگان های زیرسطحی نیروی 
دریایی ارتش شــامل زیردریایی  طارق و زیردریایی 
ایرانی غدیر، با به كارگیری انــواع اژدرها، به مقابله با 
تهدیدات سطحی و زیرسطحی پرداختند. در جریان 
این تمرین، زیردریایی طارق با شــلیك اژدر، هدف 
سطحی خود را مورد اصابت قرار داد و زیردریایی بومی 
غدیر نیز با شلیك اژدر پیشرفته و تماما ایرانی والفجر 
توانست هدف خود را در دریا منهدم كند. این رزمایش 
با حضور و گسترش یگان های پیاده، زرهی و مكانیزه 
نیروی زمینی ارتش، ســامانه های پدافندی نیروی 
پدافند هوایی، شناورهای سطحی و زیرسطحی نیروی 
دریایی ارتش با پشــتیبانی جنگنده ها و پهپادهای 
نیروی هوایی ارتش از روز یكشنبه در منطقه عمومی 

سواحل مكران آغاز شد.

خطیب زاده: مســیر 
بازگشــت آمریكا به 
برجام روشــن است؛ 
آنها بایــد بپذیرند كه 
به عنوان مقصر اصلی 
وضعیــت فعلــی از 
مســیری كه رفته اند 

باید برگردند
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دیروز110دســتگاهاتوبوسجدید
واردخطوطمختلفتهرانشــدندوگزارش

اینطوركهشهرداراعلامكردهدرپی
توافقبادولت،1200دستگاهاتوبوسدیگرهمدر
آیندهبهناوگانحملونقلعمومیپایتختاضافه
میشود؛ایندرحالیاستكهبهزودی65اتوبوس
نوهمواردخیابانهایشــهرمیشوندوازطرف
دیگر،درصورتموافقتشورایشهرمقدماتلازم
برایبهكارگیریاتوبوسهایبرقیفراهممیشود؛
اتوبوسهاییباسیستمهایمدرنوپاككهازقرار
معلومدرخطمیدانبهارستان-میدانجمهوری
خدمترسانیخواهندكرد.مراسمرونماییازفاز

اولاضافهشدن175دســتگاهاتوبوسجدیدبه
ناوگاناتوبوسرانیشهرتهرانبارونماییوشروع
بهكار110اتوبوس،صبحدوشــنبهدرپاركینگ
سامانهتندرویشركتواحداتوبوسرانیواقعدر

بلوارآیتاللهكاشانیمنطقه5برگزارشد.
علیرضازاكانی،شــهردارتهراندراینمراسماز
اختصاص1200دســتگاهاتوبوسبهشهرتهران
توســطدولتخبردادوگفت:»از175دستگاه
اتوبوسخریداریشــده،امروز110دستگاهوارد
چرخهناوگاناتوبوسرانیشهرتهرانشدومابقی
اتوبوسهانیزتاپایانماهوطــیهفتههایآینده
واردچرخــهحملونقلعمومیمیشــود.البته
جریانخدمتبههمینجاختمنمیشودوخبر
خوبدیگریكهبرایمردمتهراندارمایناست
كهبعداز10،12سالیكهدولتبهتعهداتخود

نسبتبهشهرداریهاعملنمیكرد،دولتجدید
بهتعهــداتخودعملكردهاســتوطبقتوافق
باوزیركشور،توســعهناوگانحملونقلعمومی
كشــوربهویژهدربخشناوگاناتوبوسرانیرادر
دستوركارقراردادهومقررشدهاز۳600دستگاه
اتوبوســیكهقرارشــدهباتهاترنفتواردكشور
شود،1200دســتگاهبهشــهرتهراناختصاص
پیداكندكهایــنرقمعددقابلتوجهیاســت.
دومینتصمیمــیكهدولتمحتــرمگرفتاین
استكهســهمهزاردستگاهبازســازیواورهال
اتوبوسهایتهرانبه2هزاردستگاهارتقایابدكه
اینموضوعهمكمكحالماخواهدبود.باجمع
اتوبوسهاییكهقراراســتبهناوگاناتوبوسرانی
تهراناضافهشــودوهمچنیــناتوبوسهاییكه
هماكنونفعالهستند،امیدواریمدوبارهبهدوران
اوجفعالیتناوگاناتوبوسرانیشهرتهرانبرگردیم
كه5500دســتگاهدر210خطخدماترسانی

میكردند.«

حركتبهسمتاتوبوسهایبرقی
شهردارتهرانازآمدن50اتوبوسبرقیوبرداشتن
نخستینگامهابرایبرقیشدنناوگاناتوبوسرانی
همخبــردادوگفت:»دركنارسیاســتافزایش
ناوگاناتوبوسرانیوبازگشتبهروزهایاوج،مسیر
ثانویهایراهمدرنظرگرفتهایمكهحركتبهسمت
بهكارگیریاتوبوسهایبرقیوتغییرریلازدیزلی
وگازیبهسمتبرقیشــدناستتادیگرمشكل
آلایندگیودیگرمشــكلاتومعضلاترانداشته
باشیم.گامنخســتاینمســیرهمبستهشدن
قرارداد50اتوبوسبرقــیخواهدبود.فعالیتاین
اتوبوسهاامكانزیادیبهتهرانمیدهدوجهشی
بزرگمحسوبمیشود.طلیعهوشروعراهبااین
110دستگاهاتوبوساست،اماباتلاششبانهروزی

اینامكانفراهممیشودتاافقهایجدیدیرادر
اینمســیربازكنیم.همچنیناینهفتهبابخش
خصوصیاتوبوسرانیمذاكراتیداشتموقرارشد
درروزهایآیندههمجلسهایبا16شركتفعال
دراینبخشداشتهباشــیموبههمراهمجموعه
حملونقلشهرداریبهیكتفاهمویژهایباآنها
برسیمتاهمبتوانیمامكانعملومیداندادنبه
بخشخصوصیرافراهمكنیموهمدریكشرایط
منطقیباآنهامواجهشــویم.بهایــنمعناكهاگر
شــرایطتغییركردهماهمپیشنهادهاوشرایطی
داشتهباشیمكهبخشخصوصیبتواندبادلگرمی

بیشتریبهكارخودشادامهدهد.«
زاكانیتأكیدكرد:»هدفمشتركشورایشهر،
شــهرداریودولت،افزایشرضایتمندیمردمبا
ارائهتسهیلاتبیشــتربهآنهاست:همتشورای
اسلامیشــهرتهرانومدیریتشهریایناست
تاگامبــهگامخودمانرادرمســیریقراردهیم
كهباایجادتسهیلاتبیشتررضایتمندیمردمرا
افزایشدهیموبهرهمندیمردمازبخشعمومی
وحملونقلعمومیرابیشتركنیم.بدونتردید
اینموضــوعامكانپذیرنخواهدبــود؛مگراینكه
بهخدمتكننــدگانوخدمتدهندگاندربخش
عمومیهمتوجهداشــتهباشــیم.اینتوفیقرا
داشتیمكهازهفتههایگذشتهشروعحركتمان

ازبخشاتوبوسرانیباشدوپیامماهماینبودكه
نسبتبهحملونقلعمومیوخدماتدهندگان
وخدمتگزارانآنخودمانرامتعهدمیدانیمو
تلاشمانبرایتوسعهحملونقلعمومیبهویژهدر
بخشاتوبوسرانیاستكهزودبازدهبودهومیتواند
درحجمبالاییانتقالوجابهجاییمسافردرسطح

شهرتهرانداشتهباشد.«

110اتوبوسبرای10خط
محمودترفع،مدیرعاملشركتواحداتوبوسرانی
تهراننیزدراینمراســمبااشــارهبهلزومتوجهو
كمكدولتبــهاینبخشگفت:»خوشــبختانه
اززمانیكهدكترزاكانــیبرنامههایخودرابرای
شهردارشدندرصحنشوراارائهداد،توجهویژهای
بهموضوعحملونقلعمومیداشتكهاینمسئله
واقعاجایقدردانیدارد.همچنینازشهردارشدن
ایشان2هفتهنگذشــتهبودكهباپیگیریهاییكه
انجامشد،عقدقراردادبرایتأمیناتوبوسنوبرای
پایتختصورتگرفت.رونماییاز110دســتگاه
اتوبوسجدیددرراســتایتأمیــن175اتوبوس
تككابینشهریباامكاناتروزاستكه110مورد
آنهاامــروزافتتــاحووارد10خطمیشــود.این
اتوبوسهادرمســیرهاییكهشهروندانبیشترین
گلایهراازكمبــودناوگانحملونقلداشــتهاند،
استفادهخواهدشــدواتوبوسهایآنخطوطدر
17خطدیگربهرهبرداریمیشوندودرواقعخطوط
دیگرراتكمیلمیكنند.همچنینطییكماهآینده
8خطدیگرنیزنوسازیخواهدشد.طیسالهای
گذشــتهمشــكلزیادیدرتأمیناتوبوسهاینو
وجودداشــت.برایبخشخصوصیغیرممكنو
برایشهرداریسختاســتكهبهتنهاییبخواهد
اینناوگانرانوســازیكند؛بنابرایناینموضوع
حمایتهایدولترامیطلبدكهانشاءاللهدولت
منابعراتأمینخواهدكرد.«ترفعافزود:»67درصد
ازرانندگاناتوبوسرانیدربخشخصوصیباكاهش
درآمدمواجهشدهاندكهناشیازكاهشمسافردر
شرایطكروناســت.اگرازآنهاحمایتنكنیمتاب
ادامهفعالیترانخواهندداشت.پسبایدیارانهبلیت
توسطدولتبیشترشود.یكسومبهایتمامشده
بلیتراهمیشــهقراربودهازشهروندانبگیریمكه
درهیچدورهایبرایفشارنیامدنبهمردماینكار
بهطوركاملانجامنگرفتهاســتویكسومراهم
شهرداریپرداختمیكندومابقیرانیزبایددولت
درقالبیارانهبپردازدكهانشــاءاللهامیدواریمدر

دولتجدیدشرایطبهترشود.«
بهگــزارشهمشــهری،دراینمراســممهدی
چمران،رئیسشورایشهر،سیدمجتبیشفیعی،
معاونحملونقلوترافیكشهرداری،سیدجعفر
تشكریهاشــمی،پرویزســروری،ســیدمحمد
آقامیریومیثممظفرازاعضایشورایشهرتهران
وهمچنینســردارمحمدحسینحمیدی،رئیس
پلیسراهنماییورانندگیتهرانبزرگوجمعی

دیگرازمدیرانشهریحضورداشتند.

  اتوبوس های برقی در انتظار مصوبه شورای شهر 
بهكارگیری50اتوبوسبرقیدرناوگاناتوبوسرانیبههمكاریشورایشهربرایبستهشدنقرارداد

آنهابابخشخصوصینیازدارد.
اتوبوسهایبرقیدرمسیرمیدانجمهوریتامیدانبهارستانبهكارگرفتهخواهندشد.

اتوبوسهایبرقی6ماهپسازعقدقرارداددرمسیریادشدهاستفادهخواهدشد.
ایننوعاتوبوسهابدوننیازبهبرقبالایسراتوبوسهاخواهدبودوتأمینبرقآنبهسبكقدیمنیست.

ث
مك

شهردارتهراندرمراسمرونمایی110دستگاهاتوبوسجدیدخبرداد

بازگشت اتوبوسراني به دوران اوج
درصورتتصویبشورایشهر،50دستگاهاتوبوسبرقیطی6ماه
درخطمیدانبهارستان-میدانجمهوریبهكارگرفتهمیشوند

درشهر

ورودیدومایستگاهمتروبعثت
آمادهافتتاحشد

مجریخط6شركتراهآهنشــهریتهرانوحومه)مترو(:ازآماده
شــدنورودیدومایســتگاهمتروبعثتخبرداد.علیمزینانیبه
همشهریگفت:عملیاتتكمیلایســتگاههایباقیماندهازخط6
مترویتهرانطبقبرنامهزمانبندیپیگیریشدهواحداث۴ایستگاه
دربخشمیانیاینخطدنبالمیشــود.قرارگرفتناینایستگاه
درابتدایمحدودهطــرحآلودگیهوا،اینامكانرابهشــهروندان
منطقه15وخصوصاساكنانشهركسجادیهكهدرنزدیكیایستگاه
سكونتدارندمیدهدتابااستفادهازشبكهخطوطمترو،بهمقصد

خوددرداخلمحدودهطرحترافیكدسترسیپیداكنند.

عددخبر

عباس شعبانی، معاون فنی و عمرانی شهرداری 
تهران: اجرای پروژه مونوریل در تهران نیازمند بودجه ای 
معادل یك میلیارد یورو است. برای اجرای پروژه ال آرتی 
در بزرگراه همت نیز محدودیت نداریم، چون در بزرگراه 
تملكی وجود نــدارد و بیشــتر این محــدوده فضــای باز و 

پارك است. )همشهری(

و یك میلیارد   یور

غلامرضا كریمی، سرپرست تربیت بدنی سازمان 
آتش نشــانی: راه انــدازی باشــگاه ویــژه آتش نشــانان در 
 fire fit gym دستوركار قرار گرفته است. این طرح با نام
در دستور كار است كه براساس شاخص های بین المللی 
آن را تهیــه می كنیــم. تاكنــون ۱۲۰۰نفــر آتش نشــان در 

سالن های بدنسازی ثبت نام كرده اند. )همشهری(

۱۲۰۰نفر آتش نشان

رضا شنگی، شهردار منطقه ۱۷:   نخستین زیرگذر 
در حال احــداث مربوط به 3زیرگــذر خط راه آهــن تهران 
- اهواز پیشــرفت 3۰درصدی دارد و به ســرعت فعالیت 
عمرانی نیز افزوده شده است. نقشه برداری، كد گذاری 
و محل نصب پایه شــمع صورت گرفته و حفاری ۴۸پایه 

شمع نیز انجام شده است. )مهر(

۳۰درصد پیشرفت فیزیكی 

   ناوگان اتوبوسرانی تا پایان سال به 3هزار دستگاه فعال می رسد
سیدمجتبیشفیعی،معاونحملونقلوترافیكشهرداریتهران:دكترزاكانیدرهمانروزهایاولازماخواستندتاظرف
مدتیكهفتهبرنامهكوتاهمدتیاضربتی6ماههایراارائهكنیمتابتوانیموضعموجودرامقداریارتقادهیموباحداكثر
ظرفیتبتوانیمخدماترابهبودببخشیم.برنامههاییدرعرصههایمختلفحملونقلیتنظیمودرشورایاسلامیشهر
تهرانارائهشدودرآنجابهتأییدرسید.یكیازجنبههایایناقدامهایكوتاهمدتیاضربتیسامانهاتوبوسرانیبودكه
باتوجهبهاهمیتیكهاینسامانهدرجابهجاییمسافردارد،برنامهایتنظیمشدكهیكیازبرنامههاتوسعهناوگانبودكه
قراردادخرید175دستگاهاتوبوسبستهشدودرادامهاگراعتباراتشدیدهشودقرارداد100دستگاهدیگرنیزبستهخواهد
شدوانشاءاللهبتوانیمتاپایانسالحداقل275دستگاهاضافهبهناوگاناتوبوسرانیاضافهكنیم.آمارهانشانمیدهدكه
حدود10سالیمیشودكهتوجهجدیبهاینناوگانصورتنگرفتهودرنتیجهدچارفرسودگیشدهاست.بخشیازناوگان
وچیزیحدود700دستگاهبهدلیلمنقضیشدناعتبارمخازنCNGمتوقفبودكهقراردادتعویضآنهابستهشدواز
طرفسازماناستانداردموردتأییدقرارگرفتوظرفروزهایآیندهجایگزینیمخازنانجامخواهدشدوتامیناعتبارهم
صورتگرفتهاست.ماتعهدداریمناوگانموجودراكهچیزیدرحدود2100دستگاهاتوبوسمیشود،حداقلتاپایانسال
به3هزاردستگاهفعالبرسانیم.ذكرایننكتههمضروریاستكهمزیتایناتوبوسهانسبتبهاتوبوسهایقبلیایناست
كههمگیاستانداردیورو4وفیلترنانوجذبآلایندههارادارندوازنظرزیستمحیطیدربالاترینسطحممكندركشور
هستند.ایناتوبوسها2خصوصیتدیگرهمدارندكهتسهیلدرترددمعلولانوجانبازانیكیازآنهاستوخصوصیت
دیگرشانهمایناستكهتاقبلازبستهشدنكاملدربهااجازهحركتنمیدهندوبهاینترتیبایمنیناوگاناتوبوسرانی
افزایشپیداكردهاست.ایناتوبوسها10روزقبلتحویلشدهاند،امادكترزاكانیتأكیدداشتندمراسمافتتاحیهتشریفاتی
نباشدوزمانیازاتوبوسرونماییشودكهبتوانندواردناوگانشوند.باتوجهبهاینموضوعچندروززمانبردتاتجهیزات
لازمرویآنهانصبشود.باانجاماینكاربلافاصلهبعدازرونماییایناتوبوسهاواردچرخهناوگانخدماترسانیمیشوند.

6هزاراتوبوستحویلدادیم
2هزاراتوبوستحویلگرفتیم

مهدیچمران،رئیسشــورایشهرتهران:
برایحلمشــكلكمبودناوگاناتوبوسرانی
شهرتهرانهنوزراهسختوطولانیدرپیش
است.نهضتافزودهشدناتوبوسهایجدید
بایدادامهداشتهباشد.ایننهضتبا110كهرقم
مقدسیاستشروعشدهاستوانشاءاللهبا
همینسرعتجلوخواهدرفت.ماكمبودزیاد
داریمو175اتوبوسبــرایتهرانیكهوقتیما
شورایشــهرچهارمراتحویلدادیم،حدود
6هزاردستگاهاتوبوسداشتیمواكنونبهحدود
2هزاردستگاهرسیده،كافینیست.درنتیجهما
بایدبسیارزیادتلاشكنیموتازهبههمان6هزار
دستگاهیبرسیمكهچندسالقبلدرتهران
خدمترسانیمیكردند.راهدرازیدرپیشبوده
وباوضعیتاقتصادیفعلیمشكلبسیارزیاد
اســت.آنزمانقیمت5-4سالقبلاتوبوس
چندتومانبودوامروزچقدراست؟متأسفانهما
درهیچزمانیازسال1382كهبهشورایشهر
آمدیماین30درصدهایسهمدولترانهبرای
متروونهبرایاتوبوسبهصورتكاملنگرفتیم
وهمیشهازآنكسرگذاشــتهاند.انشاءالله
دردولتجنابآقایدكتررئیســیودوران
مدیریتدكترزاكانیایناتفاقبیفتد.اكنونكه
قراراستبودجهنویسیشودبایدتدوینبودجه
بهگونهایصورتبگیردكهاینموضوعدرآن
لحاظوگنجاندهشود.زمانمامثلادولتباید
90میلیاردتومانپرداختمیكرد،اما15میلیارد
میدادند.دردولتقبلكههمهچیزرابهامان
خدارهاكردهبودندواكنوندرشرایطسختی
قرارداریمكههمبایدگذشتهراجبرانكنیم
وهمبرایآیندهبرنامهریزیداشتهداشتیم.
امیدوارمبتوانیمدرشرایطخوبیبهمردمخوب

تهرانخدماترسانیداشتهباشیم.

10هزار نیروی خدماتي برای مقابله با آبگرفتگی 
حجمزیادآبكهبابارندگیهایروزهایاخیردرتهرانجاریشدهبود،باكمكنیروهایخدمات

شهریوازطریقشبكهاصلیوفرعیهدایتآبهایسطحیبهخارجازشهرهدایتشد
محمدســرابی:چندروزبارندگیمداومدرشــهرتهران
نتوانستباعثوقوعسیلیاآبگرفتگیگستردهشود؛اگرچه
دربرخینقاطآبگرفتگیهاییمشاهدهشداماوسعتشانبه
قدرینبودكهازآنهاباعنوانبحرانیادشود.بارندگیاخیر
درعینحالبیشازهمیشه2نكتهراروشنكرد؛لایروبی
بهموقعكانالهاازطرفشــهرداریوهمراهیشــهروندان
دررهانكــردنزباله.بهگــزارشهمشــهری،درهفتههای
گذشته،بحرانهایكروناوازكارافتادنپمپبنزینهابرای
گرهخوردنترافیكدرشــهركافیبودواگربارندگیچند
روزاخیرهمباعثوقوعســیلمیشد،خسارتواردشدهبه
خودروهاوشــهروندانیكهدرخیابانهاماندهبودند،ابعاد
جدیدیپیدامیكرد.ایجادكانالهایانتقالآبولایروبی
نهرهانقشمهمیدرپیشــگیریازســیلداشت؛چراكه
حجمزبالههمچنانزیاداســتوشــرایطكروناییهمبه
استفادهبیشــترازلوازمیكبارمصرفافزودهاست.درعین
حال،باآمادهباش10هزارنیرویخدماتشــهری،كاهش
دماوبارندگیهاییكهشبوروزدرشهرادامهداشت،تنها
آبماندگیهایمحلیدرابعادكوچكرخداد.شهردارتهران
درحســابتوییتریخوددراینبارهنوشــت:»درروزهای

بارانیاخیر،باتلاششبانهروزی10هزارنفرازهمكارانمدر
لایروبیمعابرتهران،تنهایكناحیهاز12۴ناحیهشهرداری
بهوضعیتقرمزرسیدكهدرنوعخودكمنظیربود.اینجانباز
تمامنیروهایخدومشهرداریكهتلاشكردندتاهوایبارانی
تهرانبرایمردمشهرمطبوعباشد،تشكرمیكنم.«ایندر
حالیاستكهحلمشكلسیلدرشهرباعاملاحداثشبكه
انتقالآبهایسطحیوهمینطورنگهداشتولایروبیدائم
نهرهاممكنشدهاست.دراینبین،معاونخدماتشهری
شــهرداریتهراناعلامكردكهآمارنشــانمیدهدحجم
آبگرفتگیهایچندروزاخیربهمراتبكمترازآبگرفتگیهای
سالپیشتربودهاست.جلالبهرامیگفت:»بامقایسهآمار
آبگرفتگیبهتفكیك۳روزنخستبارشهادرسالهای99
و1۴00مشخصمیشودكهمیزانآبگرفتگیهایامسال
نسبتبهسالگذشتهدربسیاریازمناطقكمتربودهاست.
لایروبیشــبكهاصلیوفرعی،بازدیدهایدورهایبهمنظور
كنترلسلامتوعملكرداجزایشبكهونظارتبرعملیات
پاكســازی،لایروبیورسوبزداییســازههاانجامگرفتو
5مرحلهطرحهایفوریتیاجراشدتانتیجهآنجلوگیریاز

افزایشمیزانآبگرفتگیهابود.«

  108نقطه خطرســاز و 72محدوده 
دارای نقص بهره برداری شناسایی شد.
  30درصد از نقاط دارای مشــكلات 

فنی و عمرانی بود.
   90درصد از نواقص نقاط خطرساز رفع شده است.

  124 ارابه ادوات و امكانات فوریتی در نواحی تجهیز شد.
  10هزار نفر نیروی كارگری در بارش های اخیر به كارگیری شد. 

   لایروبی بیش از 530كیلومتر از مراحل رفع نقاط مستعد آبگرفتگی
شــبكه اصلی و 120كیلومتر شبكه 
كوَل گذاری شــده )دارای حلقه های 

سیمانی(
   رســوب برداری بیــش از 10هــزار كیلومتــر شــبكه فرعــی و 

حوضچه های رسوب گیر و تله های زباله گیر
   تخلیه تاسیسات واریزه  ای و حوضچه های اصلی

   بازگشــایی و احیــای 15درصــد از منهول هــای مسدود شــده 
)دریچه های آدم رو(

مراحل لایروبی شبكه اصلی و فرعی

    سیل برگردان غرب پل ارم
   سیل برگردان غرب پل سلیمی جهرمی
   سیل برگردان غرب پل شهید تقدیری

   سیل برگردان غرب پل آریافر 
   سیل برگردان غرب تقاطع پل بازارچه نصر

   كانال زرگنده در خیابان ابوذر غفاری
   رودخانه كن در تقاطع بزرگراه فهمیده

   كانال سرخه حصار تقاطع پل دانش آموز

نقاط حساس آبگرفتگی تهران
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   اقساط وام مسكن دولتی
با مشخص شدن سقف تسهیلات اعطایی به پروژه های نهضت ملی مسكن در مناطق مختلف كشور، رقم تقریبی 
اقساط این تسهیلات نیز مشخص شده است. البته با توجه به اینكه طول دوره مشاركت ساخت و نرخ سود تسهیلات 
بانكی در این دوره مشخص نیست، مبلغ اقساط می تواند با تغییراتی همراه باشد؛ اما از آنجایی  كه در قانون كل دوره 
مشاركت و فروش اقساطی این تسهیلات 20سال تعیین شــده، عملا با فرض دوره ساخت 2ساله، متقاضیان باید 
ظرف 18سال كل تسهیلات و سود آن را به صورت اقساطی بپردازند كه در این صورت مبلغ اقساط از آنچه در فضای 
مجازی گفته می شود، بیشتر خواهد شد. نخستین نكته ای كه باید مدنظر متقاضیان نهضت ملی مسكن قرار گیرد 
این است كه نرخ سود تسهیلات این طرح برخلاف مســكن مهر كه معادل 4درصد تعیین شده بود، مطابق با نرخ 
مصوب شورای پول و اعتبار است و به همین دلایل مبلغ اقساط و سود تعلق گرفته به كل این تسهیلات به ارقام كلانی 
می رسد. در جدول زیر اقساط تسهیلات نهضت ملی مسكن برای بازپرداخت در 18سال و با فرض سود مشاركت 
صفر درصد برای 2سال اول محاسبه شده و اگر دوره مشاركت 2ساله این تسهیلات نیز مشمول سود 18درصدی 

باشد، مبلغ اقساط بالاتر خواهد رفت.

مبلغ تقریبی اقساط تسهیلات نهضت ملی مسكن با بازپرداخت 18ساله )تومان(
کل سودکل مبلغ بازپرداختمبلغ هر قسطمبلغ واممنطقه
450.000.0007.032.0001.518.912.0001.068.912.000تهران

400.000.0006.250.0001.350.000.000950.000.000شهرهای بالای یک میلیون
350.000.0005.469.0001.181.304.000831.304.000مراکز استان ها
300.000.0004.688.0001.012.608.000712.608.000سایر نقاط شهری

250.000.0003.906.000843.696.000593.696.000روستاها با نرخ 18 درصد
250.000.0001.757.000379.512.000129.638.000روستاها با نرخ 5 درصد*

* به گفته مدیركل مسكن روستایی بنیاد مسكن، تسهیلات نهضت ملی در روستاها با نرخ سود 5درصد پرداخت می شود

چهره روز

چانه نزنید!
ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهور 
می گویــد: بودجه ریزی باید براســاس 
نیازهای واقعی تدوین شود و از چانه زنی و 

بخشی نگری جلوگیری شود. 
این گفته رئیس دستگاه اجرایی كشور نشان می دهد كه بودجه ریزی 
در ایران گرفتار باتلاق بخشــی نگری و چانه زنی برای گرفتن بودجه 
بیشتر شده و اصلاح این مسیر از دولت شــروع می شود و ختم آن با 
مجلس شورای اســلامی خواهد بود. به نظر برای خروج از این باتلاق 
ابتدا باید سران قوا به جمع بندی برسند و حكم دهند كه هم از تعداد 
ردیف های زاید و هم از هزینه تراشی های اضافه برای دولت كاسته شود.

آنچه سید ابراهیم رئیسی بر آن تأكید دارد، نشان می دهد كه دولت 
تصمیم دارد از یك رویه انحرافی بودجه خواری جلوگیری كند اما شرط 
آن همراهی نمایندگان مجلس و مسدود شدن راه برای لابی  كردن و 
چانه زنی هاست. چه اینكه اصلاح ســاختار بودجه به ظاهر مطلوب و 
ساده است، اما جراحی بودجه ایران بدون خونریزی و مرگ ردیف های 
بودجه خوار آسان نخواهد بود. بودجه در بخش مصارف و هزینه ها از 
تعادل خارج شده و تلاش برای توجیه بودجه خواهی هم به یك سنت 
غلط تبدیل شده است تا جایی كه پول های خزانه صرف اموری می شود 
كه نه بازده مطلوب دارد و نه به عدالت تقســیم می شود. روشن است 
كه یكی از مســدود كردن منافذ انحراف بودجه، نظارت بر پول ها و 
هزینه كردن آنهاست و از این منظر شرط نظارت بهینه بر بودجه كشور، 
پاسخگویی بودجه بگیران در برابر دولت و مجلس است. پس لطفا چانه 

نزنید و بخشی نگری را كنار بزنید. مصوبه شورای پول و اعتبار برای تعیین  مسكن
سقف تسهیلات پرداختی به متقاضیان 
مسكن دولتی در تهران، كلانشهرها و 
سایر نقاط كشور ابلاغ شد و بانك مركزی نیز با توجه به 
وضعیت بانك ها در پرداخت تسهیلات بانكی، سهمیه 
اجباری هر بانك برای تأمین مالی قانون جهش تولید 

مسكن در سال1400 را مشخص كرد.
به گزارش همشــهری، در ماده4 قانون جهش تولید 
مجلس، بانك ها و مؤسسات اعتباری غیربانكی مكلف 
شده اند حداقل 20درصد از تسهیلات پرداختی نظام 
بانكی در هرسال را با نرخ ســود مصوب شورای پول 
و اعتبار به بخش مســكن اختصاص دهند به گونه ای 
كه در ســال نخســت اجرای قانون، مجموع اعتبار 
تخصیص یافته از 360هزار میلیارد تومان كمتر نباشد 
و برای سال های بعد نیز این مبالغ مطابق با نرخ تورم 

سالانه افزایش پیدا كند. 
بر این اســاس، بانك مركزی در بخشــنامه خود، از 
مجموع 36بانك و مؤسســه اعتبــاری دارای مجوز 
در ایران، به جز 4بانك خارجی، یك بانك مشــترك، 
2بانك قرض الحسنه و 2مؤسســه مالی )كاسپین و 
توسعه(، 27بانك را مكلف كرده 20درصد از تسهیلات 
پرداختی را به جهش تولید مسكن اختصاص دهند 
و ارقام تعهدات هر بانك را نیز به تناســب تسهیلات 
اعطایی آنها مشــخص كــرده اســت؛ به گونه ای كه 
مجموع تعهــدات تكلیفی این 27بانك و مؤسســه 
اعتباری تا پایان ســال جاری به 360هــزار میلیارد 

تومان می رسد.

سقف تسهیلات جهش مسكن
بانك مركزی در بخش نامه ای خطاب به مدیرعامل های 
بانك ها و مؤسسات مالی كشور، سقف مبلغ مجاز برای 
تسهیلات فردی موضوع ساخت نهضت ملی مسكن 
را اینگونه اعلام كرده كه براســاس آن ســقف فردی 
تســهیلات موضوع قانون جهش تولید مســكن در 
شــهر تهران 4۵0میلیون تومان، در شهرهای بالای 
یك میلیون نفر جمعیت 400میلیون تومان، در مراكز 
اســتان 3۵0میلیون تومان، در سایر مناطق شهری 
كشــور 300میلیون تومان و در روستا 2۵0میلیون 
تومان است كه با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار یعنی 
18درصد به ســازندگان پرداخت می شود. براساس 
تبصره3 ماده4 قانون جهش تولید و تأمین مســكن، 
تسهیلات مربوط به ساخت واحدهای این قانون پس از 
دوره مشاركت به فروش اقساطی تبدیل و تعهدات آن 
به خریدار منتقل می شود و مجموع دوران مشاركت و 
فروش اقساطی این تسهیلات 20ساله است. همچنین 
درصورتی كه افزایش طول دوره ساخت ناشی از قصور 
و كوتاهی سازنده باشد، ســود دوران مشاركت مدت 
افزایش یافته با تأیید وزارت راه و شهرسازی بر عهده 
سازنده خواهد بود. نكته دیگر اینكه درصورت تركیب 
منابع بانك عامل با منابع صندوق ملی مســكن، نرخ 
سود تسهیلات براساس نسبت مشاركت منابع صندوق 
ملی مسكن با بانك عامل و براساس نرخ سود مصوب 
شورای پول و اعتبار محاسبه می شــود كه البته این 
مورد بیشتر مشمول دهك های كم درآمد به خصوص 

3دهك پایین درآمدی خواهد بود.

شیوه دریافت وام مسكن در روستاها
در نهضت ملی مسكن، ملاك پرداخت تسهیلات به 
پروژه های شهری مسكن دولتی، ثبت نام متقاضیان 
در سامانه ثمن اســت و متقاضیان احداث ساختمان 
به صورت خویش فرما نیز امكان ثبت نام از طریق این 
سامانه را دارند؛ اما در روستاها كه بنیاد مسكن متولی 
اجرای نهضت ملی مسكن است، این امكان وجود دارد 
كه هر متقاضی دارای زمین مناســب برای ســاخت 
مسكن یا متقاضی تخریب و نوسازی مسكن فعلی، با 
مراجعه به بنیاد مسكن در فرایند دریافت تسهیلات 

نهضت ملی مسكن قرار گیرد. 
آنگونه كه ســیدرضا حمیــدی، مدیركل مســكن 
روستایی بنیاد مسكن انقلاب اسلامی می گوید: این 
نهاد از همه تقاضاها در مناطق روســتایی استقبال 
می كند و متقاضیان واجد شــرایط را پس از مراجعه 
به بنیاد مسكن به بانك های عامل معرفی می كند تا 
مقدمات دریافت تسهیلات را مهیا كنند و در ادامه نیز 
تسهیلات متناسب با پیشرفت فیزیكی بنا به حساب 
متقاضی واریز خواهد شد. طبق گفته او، در روستاها 
تســهیلات با نرخ ســود ۵درصد پرداخت می شود و 
مابه التفاوت 13درصدی آن را سازمان برنامه از محل 
منابع اختصاص یافته به صندوق ملی مسكن متعهد 

خواهد شد.

تكلیف بانك ها در وام مسكن
در بخشنامه بانك مركزی علاوه بر تعیین سقف فردی 
تسهیلات نهضت ملی مسكن، ســهمیه تكلیفی هر 

بانك یا مؤسسه مالی برای پرداخت این تسهیلات نیز 
مشخص شده و 27بانك فعال در كشور مكلف هستند 
تا پایان سال مبالغ تعیین شده را كارسازی كنند در 
غیراین صورت بانك هایی كه براســاس قانون جهش 
تولید و تأمین مســكن عمل نكنند، مشمول جرائم 

سنگین مالیاتی خواهند شد. 
براساس بخشــنامه بانك مركزی، بیشــترین تعهد 
درنظر گرفته شــده برای پرداخت تسهیلات نهضت 
ملی مسكن بر عهده بانك عامل مسكن است كه باید 
در سال نخســت اجرای قانون جهش تولید مسكن، 
63هزارمیلیارد تومان تسهیلات به متقاضیان پرداخت 
كند. بعداز آن بانك های صادرات و ملت هركدام مكلف 
به پرداخت 42هزار میلیارد تومان هستند و در رتبه 
دوم قرار می گیرند و رتبه ســوم نیز به بانك تجارت 
اختصاص دارد كه بایــد 39هزارو7۵0میلیارد تومان 

تسهیلات مسكن بپردازد. 
در قعر جــدول 27بانكی كه مكلف بــه پرداخت وام 
مسكن شده اند، مؤسســه اعتباری نور قرار دارد كه 
باید 3هــزار میلیارد تومان تســهیلات به این حوزه 
اختصاص دهد و بعــداز آن بانك توســعه صادرات 
با تكلیــف 72میلیارد تومانی و بانك توســعه تعاون 
با تكلیف 7۵میلیــارد تومانی در رتبــه بعدی قرار 
می گیرند. بررســی ها نشــان می دهد فارغ از اینكه 
مانده تســهیلات پرداختی بانك ها چه مبلغی باشد، 
آنها مكلف هســتند حداقل 20درصد تسهیلاتی كه 
در ســال جاری پرداخت می كنند را به حوزه مسكن 
اختصاص دهند تا درمجموع 360هزار میلیارد تومان 
برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسكن در سال 

اول اجرای قانون تأمین شود.

تكلیف بانک ها در وام مسكن-میلیارد تومان
مبلغتعداد شعبنام

1.18463.000مسكن
2.00342.000صادرات

1.40142.000ملت
1.40939.750تجارت
2.72931.500ملی

34425.125پاسارگاد
3.85821.000سپه

1.04219.125رفاه کارگران
25213.875اقتصاد نوین

27611.625آینده
13710.875سامان

10910.500کارآفرین
3506.375پارسیان
1.7476.000کشاورزی

2674.125سینا
173.825خاورمیانه

2623.000شهر
4052.175پست بانک

3421.875مؤسسه اعتباری ملل
1011.125گردشگری
265750ایران زمین

14475سرمایه
9275دی

5875صنعت و معدن
41775توسعه تعاون

3972توسعه صادرات
2633مؤسسه اعتباری نور

360.000جمع کل

360 هزارميليارد تومان  براي بازكردن گره مسكن
سقف فردی وام مسكن دولتی در تهران 4۵0، كلانشهرها 400، مراكز استان 3۵0، سایر شهرها 300 و روستاها 2۵0 میلیون تومان است

نرخ تورم نقطه بــه نقطه در بخش تولید  صنعت
صنعتی ایران از حدود 9۵درصد در بهار 
امســال به حوالی 62درصد در تابستان 
گذشته رســیده و اگر این روند كاهش هزینه تولید در 
فصل های آینده ادامه پیدا كند و افزون بر این موتور چاپ 
پول بانك مركزی به دلیل كسری بودجه دولت كار نكند، 
از هم اكنــون می تــوان انتظار داشــت كه نــرخ تورم 
مصرف كننده در ماه های پیش رو روندی كاهشی داشته 
باشــد. البته این به معنای ارزان تر شدن قیمت  كالاها 

نیست بلكه از سرعت رشد قیمت آنها كاسته می شود.
یك سؤال تكراری اما مهم مردم این است كه چرا قیمت  
كالاها نه تنها پایین نمی آید بلكه روندی افزایشی دارد؟ 
پاسخ را باید در آمارها جست وجو كرد كه نشان می دهد 
میانگین هزینه تولید در بخش صنعت كشور در تابستان 
امسال نســبت به بهار گذشــته 9.8درصد و نسبت به 
تابستان سال گذشته 62.3درصد رشد كرده است. به این 
ترتیب تا وقتی هزینه تمام شده تولید در ایران افزایشی 
باشد، انتظار معجزه از دولت برای كنترل قیمت ها معنا 
ندارد؛ مگر اینكه سیاست هایی به كار گرفته شود كه هم 
قیمت تمام شــده كالاها برای تولیدكننده پایین بیاید 
و هم اینكه طعم آن را در نهایــت مصرف كننده كالاها 

بچشند.
به گزارش همشهری، شاخص تورم تولید در بخش های 
مختلف به معنای تــورم پیش نگر اســت؛ یعنی وقتی 
هزینه تولیــد كالاها بــالا می رود، قیمــت این كالاها 

برای مصرف كننده هــم افزایش می یابــد. البته نكته 
امیدواركننــده در گزارش جدید مركز آمــار ایران این 
است كه نرخ تورم نقطه به نقطه تولید صنعتی در ایران 
از 94.7درصد در بهار امسال به 62.3درصد در تابستان 
كاهش یافته و اگر این روند كاهشی به نحوی ادامه پیدا 
كند كه هزینه تولید در ایران به زیر 10درصد برســد، 
انتظار می رود با یك فاصله زمانی، اثر آن در سفره مردم 

دیده شود.
این گزارش می افزاید: در تابســتان امســال نسبت به 
تابستان پارســال هزینه تولید چوب و فرآورده های آن 
99.2درصد، محصولات شیمیایی 88.6درصد و سایر 
محصولات كانی غیرفلزی هم 78.4درصد رشــد كرده 
است. این در حالی است كه در همین مدت هزینه تولید 
توتون و تنباكو حدود 2۵درصد، خودرو و وسایط نقلیه 
موتوری 39درصد و محصــولات دارویی هم 40درصد 
رشــد كرده اســت. مركز آمار می گوید: شاخص تورم 
تولید در بخش معدن در تابستان نسبت به بهار امسال 
10.1درصد و نسبت به تابستان سال گذشته هم بیش 
از 101درصد رشــد كرده؛ هرچند نسبت به تورم نقطه 

به نقطه فصل بهار با افت ۵0درصدی مواجه شده است.

چگونه هزینه تولید را كاهش دهیم؟
یكی از معماهای حل نشــده و پرابهام در اقتصاد ایران 
این اســت كه چگونه می توان هزینه تولید را كاهش و 
بهره وری را افزایش داد كه نتیجه آن رشــد 8درصدی 

اقتصاد و نرخ تورم تك رقمی باشد؟ اكثر كشورهای دنیا 
موفق شده اند به نرخ تورم تك رقمی دست پیدا كنند، 
اما ایران همچنان در زمره 7كشور با بالاترین نرخ تورم 
در بخش مصرف قرار دارد. یكی از سیاســت های غلط 
دولت های گذشته، كنترل نرخ تورم از طریق تعیین نرخ 
دستوری ارز و ارزان سازی قیمت كالاها با واردات كالاهای 
ســاخته شــده بوده كه نتیجه آن تخریب بازار اشتغال 
داخلی و تضعیف تولید ملی بوده است. از سیاست های 
نادرست دیگر ســركوب قیمت كالاهای ساخت داخل 
به رغم رشد هزینه تولید و بالا رفتن قیمت تمام شده بوده 
كه نتیجه آن متوقف شدن خطوط تولید در كشور است. 
اكنون دولت تصمیم دارد كه اقتصاد را با رشــد مثبت و 
بالا از گرداب ركود تورمی نجات دهد، اما روشــن است 
كه نجات تولید داخلی نه با انحصار بــازار داخلی و نه با 
حمایت تصنعی و رانتی میسر خواهد بود. پایین آوردن 
هزینه تولید در گرو سرمایه گذاری و افزایش بهره وری و 
بازگرداندن ثبات به بازار از طریق كنترل نرخ تورم، راهی 
است كه سیاستگذاران اقتصادی می توانند آن را دنبال 
كنند. نمودار نرخ تورم نقطه به نقطه و 12ماهه منتهی 
به هر فصل از ابتدای دهه90 تا نیمه نخست1400 نشان 
می دهد كه بخش تولید صنعتی ایران با 3پیك رشــد 
هزینه ها مواجه شده و به نظر می رسد كه صنعت در حال 
عبور از پیك سوم است و اســتمرار آن در گرو واكسینه 
كردن اقتصاد ایران با اصلاح ساختارهای واقعی مبتنی بر 

رشد بالای سرمایه گذاری توأم با مهار تورم خواهد بود.

آمار خبر

براساس اطلاعات مركز آمار ایران، نرخ تورم 
۱2 ماه منتهی به مهرماه۱۴۰۰ برای خانوارها، به 

عدد ۴5.۴درصد رسیده است.

هزینه تغذیه یك خانوار كارگری در مهر 
امسال به ۱۱میلیون و۴۷۹ هزار تومان رسیده 
كه 66.۴5درصد نسبت به بهمن۹۹ افزایش 

نشان می دهد.

نقل قول خبر

قاسم تقی زاده خامسی
معاون آب و آبفای وزیر نیرو: بارش های اخیر 
تنها یك درصد در ورودی سدها اثر گذاشت. 

در ۴5روز گذشته ۱5.۸میلی متر بارندگی 
داشتیم که نسبت به متوسط 52ساله 

۷درصد كاهش نشان می دهد.

حشمت الله عسگری
 معاون استاندار تهران: شرایط پدافند 

غیرعامل ایجاد می كند تا ۳۰درصد مرغ و 
5۰درصد تخم مرغ را در خود استان تولید 
كنیم هرچند شرایط اقلیمی، توجیه پذیری 
تولید مرغ در استان را دشوار كرده است.

تیف ماكلم
رئیس بانك مركزی كانادا: نرخ تورم 
۴.۴درصدی این كشور گذراست و نه 

كوتاه مدت. ما ابزارها را داریم، اختیار داریم و 
ابزارهایمان را برای بازگرداندن تورم به هدف 

تنظیم خواهیم كرد.

فشار هزینه های تولید بر مصرف كنندگان

چرا قیمت ها بالا می رود؟
عكس خبر

 پیازکاران لرستانی  
کارگران در مزرعه برداشت پیاز در شهر ازنای استان لرستان در حال 

جمع آوری محصول شان هستند و امیدوارند که دست کم خبر خوبی از 
فروش پیازشان در روزهای آینده بگیرند.
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آخرین وضعیت رفع ابهامات شورای نگهبان 
به طرح واردات خودرو در كمیسیون صنایع 

و معادن مجلس چیست؟
با ارجاع این طرح به كمیسیون صنایع و معادن 
 روز  یكشنبه  نشست مشــتركی با حضور یكی از 
حقوق دانان شــورای نگهبان، نمایندگان بانك 
مركزی و مركز پژوهش های مجلس برگزار شد. 
ابهام اصلی ایــن طرح واردات خــودرو از محل 
ارز منشــأ خارجی اســت كه در این نشســت 
مباحثی مطرح شد اما هنوز به جمع بندی نهایی 
نرسیده ایم. بانك مركزی اصرار دارد كه ارز دارای 
منشأ خارجی كه قرار اســت به واردات خودرو 
تخصیص یابد، باید قابل رصد باشــد. با این روند 
گرچه در جلسه گذشــته مباحثی در این زمینه 
مطرح شد اما به جمع بندی نهایی نرسیدیم و باید 
سازوكارهایی برای این شیوه تخصیص ارز درنظر 
گرفته شود كه برای بانك مركزی قابل رصد باشد. 
مقرر است تا این موضوع در جلسه مشترك بعدی 
كه احتمالا یكشنبه هفته آینده برگزار می شود، 
مجدد بررسی شــود تا با ارائه راهكاری كه مورد 
پذیرش بانك مركزی باشد این ابهامات رفع شود، 
طرح آزادسازی واردات خودرو مجدد در دستور 
كار صحن علنی مجلس قرار گیرد و برای تأیید 
نهایی به شورای نگهبان ارســال شود. می  توان 
گفت كه كمیسیون صنایع و معادن مجلس برای 
رفع ابهامات شورای نگهبان فعلا در مرحله بررسی 
راهكارهایی برای فراهم شدن امكان رصد كردن 

ارز منشأ خارجی برای واردات خودرو است.
برنامه كمیســیون صنایع برای 
رفع ابهام منشأ تخصیص ارز واردات خودرو 

چیست؟
مقرر شده تا در جلسات بعدی با بانك مركزی نیز 
این ابهام بررسی و به سازوكاری برای اقناع بانك 
مركزی در مورد منشأ ارز واردات خودرو برسیم؛ 
چرا كه بانك مركزی مسئول رصد شرایط ارزی 
كشور اســت  و باید مجلس با شفاف سازی  این 
موضوع شــرایطی را فراهم كند كه اجرای این 
مصوبه در آینده با مشــكلی برای تامین یا منشأ 

تخصیص ارز واردات خودرو مواجه نشود.
با این شرایط رفع ابهامات شورای 
نگهبان به واردات خودرو در كمیسیون صنایع 

تا چه زمانی انجام می شود؟
اگر بتوانیم در كمیسیون صنایع و معادن مجلس 
با بانك مركزی به سازوكاری برای رفع ابهام منشأ 
تخصیص ارز برســیم، رفع سایر ابهامات شورای 
نگهبان به طرح واردات خودرو در كمیســیون 
كار چندانی ندارد و با توجه به اینكه طرح واردات 
خودرو برگشتی از شــورای نگهبان است، طبق 
آیین نامه داخلی مجلس بررســی آن در صحن 
علنی نیز جزو اولویت هــای مجلس خواهد بود 
و به نظر می  رســد این طــرح در فرصتی حدودا 
یك ماهه از صحن علنی مجلس خــارج و برای 
تأیید نهایی شورای نگهبان ارسال شود. امیدواریم 
در نشست بعدی كمیسیون صنایع با مسئولان 
دولتی كه احتمالا یكشنبه هفته آینده خواهد بود، 
ابهام منشأ ارز واردات خودرو مرتفع و این طرح به 

صحن علنی مجلس ارائه شود.
علاوه بر منشأ ارز، تعیین ضوابط 
واردات خودرو توسط وزارت صمت محل ابهام 
شورای نگهبان بوده است، این ابهام چگونه 

رفع می شود؟
 در این زمینه مشكل خاصی وجود ندارد و ابهام 

تشریح آخرین وضعیت آزادسازی واردات خودرو در گفت وگوی همشهری با عضو كمیسیون صنایع و معادن مجلس

رفع ابهامات واردات خودرو تا یك  ماه آینده

عبور دلار از 28هزار تومان
قیمت ارز از روز یكشنبه، دوباره وارد یك كانال صعودی  دلار
شده و این موضوع طی دیروز، منجر به افزایش قیمت 
دلار از مرز 28هزارتومان شد. به  نظر می رسد، بحث عدم 
 قطعیت در مورد نتیجه بخش بودن مذاكرات هسته ای، بازار ارز را متاثر 
كرده است. به گزارش همشهری، سرعت رشد قیمت دلار از یكشنبه 
صبح به یكباره افزایش یافته؛ به نحوی كه از صبح یكشنبه تا ظهر دیروز 
قیمت هر دلار آمریكا، نزدیك به 700تومان رشد كرد و تا لحظه تنظیم 
این گزارش در ســاعت16، به 28هزار و170تومان رسید. این روند 
صعودی در حالی ظرف 2 روز گذشته تشدید شده كه در 2 هفته گذشته 
امیدواری برای آغاز مذاكرات هسته ای افزایش یافته است. با این حال 
به نظر می رسد همزمان با نزدیك شدن به زمان آغاز مذاكرات هسته ای، 
ابهامات در مورد نتیجه بخش بودن این مذاكرات بیشتر شده است؛ چرا 
كه دو طرف شــروطی را تعیین می كنند كه ممكن اســت مذاكرات 
هسته ای را به بن بست بكشاند. برخی از خبر ها حاكی از آن است كه 
آمریكایی ها، تضمینی برای تداوم برجام نمی دهند و از طرف دیگر ایران 
خواستار دریافت تضمین هایی برای رفع تحریم ها و تداوم برجام است.

دیروز سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امورخارجه در اظهارات خود 
برای بازگشت آمریكا به برجام، 3 شرط را تعیین و اعلام كرد؛ آمریكا 
باید مقصر بودن خود را بپذیرد، تحریم ها باید یكجا لغو شود و آمریكا 
تضمین دهد كه هیچ دولت دیگری اقدام ترامپ در خروج از برجام را 
تكرار نكند. اگرچه شرط ســوم قبلا نیز مطرح شده بود، اما به به  نظر 
می رسد، ارائه چنین تضمینی با قوانین كشور آمریكا در تضاد است؛ در 
نتیجه به  نظر می رسد با وجود اینكه احتمال احیای سریع برجام توسط 
برخی از پژوهشكده های شورای امنیت ملی آمریكا مطرح شده بود، 

هنوز چالش های زیادی پیش روی احیای برجام است.

 علی ابراهیمی
خبرنگار

آمار خبر

 در مبادلات دیروز قیمت سهام 329شركت كاهش یافت 
و قیمت سهام 248شركت با رشد مواجه شد. قیمت سهام 

12شركت هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات روز گذشته ارزش كل سهام خریداری شده توسط 
سهامداران حقیقی همچون روز یكشنبه كمتر از ارزش سهام 

فروخته شده توسط آنها بود. این به معنای آن است كه همچنان 
حجم خروج نقدینگی از بازار سهام با وجود رشد شاخص ها 
بیشتر از ورود نقدینگی است و بخشی از سهام فروخته شده 

توسط سهامداران حقیقی توسط حقوقی ها خریداری می شود.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات دیروز 3هزارو 499واحد 
معادل 0.24درصد رشد كرد و به یك میلیون و 434هزارو 

392واحد رسید.

بررسی طرح آزادسازی واردات خودرو كه با ابهامات شورای 
نگهبان به مجلس ارجاع شده است، در دستور كار كمیسیون 
صنایع و معادن قرار دارد. مشخص نبودن منشــأ تامین ارز، ابهامات ضوابط اجرایی این طرح و 
مشكلات صادرات خودرو و قطعات توسط اشخاص حقیقی به عنوان یكی از پیش شرط های واردات 
خودرو ازجمله ابهاماتی اســت كه در  مجلس، وزارت صمت و بانك مركزی درقالب نشست های 
مشــترك در حال رایزنی برای رفع این ابهامات هستند اما هنوز جمع بندی نهایی در این زمینه 
صورت نگرفته است. با حجت الله فیروزی، عضو كمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 

درمورد آخرین وضعیت رفع ابهامات شورای نگهبان به طرح واردات خودرو گفت وگو كرده ایم.

نقل قول خبر

 حسن كریمی سنجری
 كارشناس صنعت خودرو:

گره كور بازار و صنعت خودرو به دست مسئولان 
وزارت صمت باز می شود. فروش خودرو با 

قیمت غیردستوری شاید بتواند شركت های 
خودروساز را از زیان ده بودن خارج و سفته بازی را 

از بازار خودرو بیرون كند، اما قطعا سبب افزایش تولید تا 
سطح مورد نیاز بازار نخواهد شد.

 عباس هاشمی
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی:

سهم كالای قاچاق در بازار لوازم خانگی 30 
تا 35درصد برآورد می شود. باید ممنوعیت 
واردات حداقل برای 3سال، همزمان با ارائه 

برنامه زمانبندی برای ارتقای كیفی، فناوری 
نوین و غیره تولیدات داخلی اجرا و بعد آزادسازی 

واردات با حمایت تعرفه ای انجام شود.

 یزدان سیف
مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران:
با برنامه ریزی های انجام شده تدارك برای 

تامین گندم مورد نیاز كشور از اردیبهشت ماه 
آغاز و گندم مورد نیاز كشور به طور كامل تامین 
شده است. بخش قابل توجهی از گندم های 

وارداتی ترخیص و وارد كشور شده اند و بخشی دیگر 
نیز در كشتی ها منتظر ترخیص اند.

 علیرضا حائری
 عضو هیأت مدیره جامعه 

متخصصان نساجی ایران:
تولیدات فرش ماشینی كشور قابلیت رقابت با 
برترین محصولات از كشورهای تركیه، بلژیك 
و چین را دارد. بیش از 30هزار نفر در صنعت 
فرش ماشینی اشتغال به كار دارند كه 10درصد 

اشتغال صنایع نساجی را تشكیل می دهد. 

 علی حسینی
عضو هیأت رئیسه شورای ملی زعفران:

زعفران كالای گرانبهایی است، ولی افزایش 
قیمت آن باید منطقی باشد و ضمن درنظر 

گرفتن حقوق تولیدكننده، حق مصرف كننده 
را نیز درنظر داشته باشند. قیمت زعفران 

نسبت به یك ماه گذشته 2برابر شده و قیمت ها 
به نحوی غیرمنطقی بالا می رود.

عكس خبر

برداشت زرشك در افین
كشاورزان خراسان جنوبی از نیمه دوم مهر تا اواخر آبان به 

برداشت محصول زرشك در روستای افین مشغولند.

5084
در مبادلات روز گذشته 12هزارو 834میلیارد تومان اوراق بهادار 
در بازار سرمایه دادوستد شد كه از این میزان 5هزارو 84میلیارد 

تومان به معاملات خرد اختصاص یافت.

با توافق بانك مركزی، وزارت اقتصاد و سازمان بورس  بورس
قرار شد كمیته ای به منظور هماهنگی سیاستگذاری ها 
وتصمیمات در بازار پول و سرمایه تشكیل شود. با توجه 
به ســخنان رئیس كل بانك مركزی و رئیس ســازمان بورس به نظر 
می رسد این گام نخست برای تحقق یك هدف 10ساله یعنی تشكیل 

شورای ثبات مالی در ایران است.
به گزارش همشــهری، بیش از 2دهه از تغییر و تحــولات نهادی در 
نظام های مالی كشــور های دنیا می گذرد و در این مدت كشورهای 
مختلفی با تشكیل شــوراهای ثبات مالی برنامه های مدونی را برای 
توسعه مالی برداشته اند هرچند در این مدت بسیاری از این شوراهای 
مالی دســتخوش تغییر و تحولات جدی شــده اند و نمونه بارز آن 
انگلســتان اســت كه مرجع راهبرد امور مالی تغییر ماهیت داد اما 
اطلاعات موجود نشان می دهد با وجود فراز و نشیب های گوناگون در 
تشكیل شــورای های مالی، نهاد های اصلی مالی در اغلب كشورهای 
دنیا در حال تحولات بنیادین هســتند. در ایران اما در تمام 25سال 
گذشته كه كشورهای دنیا مشغول پیدا كردن مسیر اصلی مالی بودند 
تحولی رخ نداده است. با این حال یك دهه است كه بحث های پیرامونی 
برای تاسیس یك مقام ناظر واحد مالی در ایران در جریان است و این 
امیدواری وجود داشت كه این نهاد در دولت قبل تاسیس شود اما این 
اتفاق رخ نداد. حالا اما آنطــور كه رئیس كل بانك مركزی می گوید با 
توجه به ضرورت ها باید چنین نهادی تاســیس شود. روز گذشته بر 
همین اســاس با توافق وزارت اقتصاد، بانك مركزی و سازمان بورس 

قرار شد یك كمیته مشترك بازار پول و سرمایه تشكیل شود كه به نظر 
می رسد مقدمه ای برای تاسیس شورای ثبات مالی مطابق گفته های 

رئیس كل بانك مركزی است.

گامی در جهت تشكیل شورای ثبات مالی
آنطوركه رئیس كل بانك مركزی، وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس 
در جریان یك نشست مشترك توافق كرده اند قرار است یك كمیته 
مشترك برای هماهنگی سیاست گذاری ها و تصمیمات در بازار پول 
و سرمایه تشكیل شود. هدف از تشــكیل این كمیته هماهنگی بین 
اجزای مختلف بازار های مالی است و قرار است براساس عملكرد این 
كمیته نگاه جامعی در بازار های مالی به دست بیاید. با این حال سخنان 
رئیس كل بانك مركزی و رئیس سازمان بورس نشان می دهد كه این 
كمیته مقدمه ای برای تشكیل یك شورای جامع مالی است كه احتمالا 
می تواند سایر نهاد های مالی را هم در بر بگیرد.به گفته علی صالح آبادی 
ایجاد یك شورای ثبات مالی یك ضرورت برای كشور است و با تشكیل 
این شورا می توان هماهنگی بین اجزای مختلف بازار مالی، به ویژه بازار 

پول و سرمایه را ارتقا داد.
رئیس كل بانك مركزی با بیان اینكه شــرایط كنونی، زمان بســیار 
مناسبی برای تأسیس شورای ثبات مالی وارتقاء این همكاری هاست 
تأكیدكرد: تشكیل كمیته مشــترك بانك مركزی و سازمان بورس 
اوراق بهادار به توســعه همكاری های مشترك بازارهای پولی ومالی، 
ثبات در بازارها و ایجاد ظرفیت ها جدید كمك می كند. او همچنین 

شورای نگهبان آن بود كه سایر ضوابط و مقررات 
واردات خودرو توســط وزارت صمــت تدوین 
می شود كه شورای نگهبان به درستی این ابهام 
را  وارد كرده بود كه وقتی اعلام می شــود سایر 
مقررات، باید مشخص شــود كه كدام مقررات 
مدنظر است و باید در چه چارچوب و قالبی تدوین 
شــود؟ برای رفع این ابهام كمیسیون صنایع و 
معادن مجلس عبارت تدوین مقررات توســط 
وزارت صمت را از این طرح حــذف كرد چرا كه 
به نظر نمی رســد انجام این كار نیازمند قوانین و 

مقررات جدید و مازادی باشد.
با این روند ضوابــط قبلی واردات 
خودرو با تعرفه 100درصــدی و حجم موتور 
و ارزش مبنای طرح جدیــد واردات خودرو 

خواهد بود؟
اصلا مجلس در مقــررات و قوانین خود به بحث 
تعرفه واردات خــودرو ورود نمی كند. قوانین و 
مقررات واردات خودرو در حوزه گمرك و تعرفه ها 
در حیطه اختیارات دولت است اما آنچه در طرح 
آزادســازی واردات خودرو مطرح شده، آن است 
كه واردات خودرو در 3قالــب، ورود خودروهای 
خارجی مابه ازای صادرات خودرو، قطعات خودرو 
و افرادی كه از مبدأ ارزی كه خودشان در خارج از 
كشور داشته و تعهد ارزی به دولت ندارند، انجام 
شود. در مورد سایر مواد این طرح مشكل چندانی 
وجود ندارد و فقط موضوع منشأ ارز واردات است 
كه بانك مركــزی تأكید دارد كه ممكن اســت 
واردات خودرو تراز ارزی كشــور را بر هم بزند و 
بر این اســاس باید مدیریت و رصد لازم در مورد 
منشــأ ارز واردات خودرو وجود داشته باشد. در 
این بخش هنوز به سازوكار تعریف شده ای با بانك 

مركزی نرسیده ایم.
امــكان واردات خــودرو بــه 
ازای صادرات خودروهــا و قطعات داخلی 
توســط افراد حقیقی چقدر است؟ آیا خطر 
انحصاری شــدن واردات خودرو توســط 
خودروسازان و قطعه ســازان وجود ندارد یا 
اینكه صادرات بازار خودرو را با مشكل مواجه 

نمی كند؟
در این طرح اعلام شــده كه هر شــخصی اعم از 
خودروســاز یا حقیقی و حقوقی بتواند خودرو 
و قطعه صادر كند. ممكن اســت خودروســاز یا 
قطعه ساز بازار صادراتی داشته باشد اما به دلیل 
شــرایط ناشــی از تحریم قادر به انجام این كار 
نباشــد كه می توان این صادرات را توسط افراد 
حقیقی یا حقوقی انجام داد؛ در واقع این ظرفیت 
صادرات خودرو و قطعــه در طرح مذكور حذف 
نشده تا صادرات خودرو و قطعه انحصاری نشود. 
نباید فكــر كنیم كه قانون بــرای امروز تصویب 
می شــود و به دلیل اینكه اكنون خودرو در بازار 

كم اســت، ممكن اســت صادرات خودرو بازار 
خودروهای داخلی را دچــار اختلال كند. علاوه 
بر آن خودروسازان مدعی افزایش تولید هستند 
و وزیر جدید صمت نیز برنامــه ای برای افزایش 
تیراژ تولید خودرو به چند برابر طی 2 تا 3ســال 
آینده را ارائه كرده كه با این روند می توان انتظار 
داشت كه تا چند سال آینده با مازاد تولید خودرو 
مواجه باشیم. وقتی خودروساز مدعی رشد تیراژ 
تولید بیش از نیاز بازار است، به طور طبیعی امكان 
صادرات بخشــی از خودروهای تولیدی توسط 

اشخاص نیز وجود دارد.
به نظر شــما اینگونه خودروها با 
توجه به قیمت و كیفیت قــادر به رقابت در 

بازارهای هدف خواهند بود؟
بحث ما نیز همین اســت. اكنون خودروسازان 
معتقدند كه محصولاتشــان در بازارهای هدف 
مانند عراق، افغانستان، سوریه و... قادر به رقابت 
با خودروهای خارجی است. همانطور كه قبلا در 
سوریه خط تولید مشترك داشتند. خودروسازان 
تأكید می كنند كه با توجه به اینگونه ظرفیت های 
صادراتی از خودروهای ایرانی در ســایر كشورها 
استقبال شــده و نگرانی برای بازار صادراتی این 

خودروها وجود ندارد.
پیش از این وزیر صمت درخواست 
اجرای این طرح از سال آینده را داده بود، فكر 
می كنید درصورت تصویــب نهایی واردات 

خودرو تا پایان امسال اجرایی خواهد شد؟
پیشنهاد وزیر صمت آن بود كه با توجه به اینكه 
دولت به تازگی تشكیل شده، ما نیز باید مسائل 
كلان كشــور در حوزه ارز و بازارهــا را مدیریت 
كنیم، بهتر است این طرح از سال آینده اجرایی 
شود. به نظر می رسد این ملاحظه به نوعی صورت 
خواهد گرفت به فرض اینكــه مصوبه مذكور در 
كمیسیون نهایی و در صحن علنی مجلس تصویب 
و در شورای نگهبان تأیید و برای اجرا ابلاغ شود 
و وارد كنندگان خودرو نیز  برای ثبت ســفارش 
واردات خودرو اقــدام كنند، عملا فرایند واردات 

خودرو در سال آینده اجرایی خواهد شد.
برخی  نمایندگان مجلس از ارائه 
طرح ثانویه واردات خــودرو با هدف تامین 
كســری بودجه دولت و كمك به مترو خبر 

می دهند. این طرح چیست؟
اطلاعی از ارائــه چنین طرحی نــدارم چرا كه 
طرح مذكور هنوز به كمیسیون صنایع به عنوان 
كمیسیون اصلی بررسی واردات خودرو ارائه نشده 
است. درصورتی كه اعضای سایر كمیسیون ها نیز 
چنین طرح هایی را ارائه كنند كمیسیون صنایع، 
كمیســیون اصلی خواهد بود مگر اینكه جنبه 
اقتصادی موضوع غالب باشد اما این طرح را حتی 

در سیستم نمایندگان مجلس نیز ندیده ام.

حجت الله فیروزی: مشخص شدن 
منشــأ و رصد ارز واردات خودرو 
محــل اختلاف بانــك مركزی و 
كمیســیون صنایع مجلس برای 
رفع ابهامــات طرح آزادســازی 
واردات خودرو است كه تا كنون در 
جلسات مشترك نتیجه ای برای 
رفع این مشكل حاصل نشده است

گام نخست برای تشكیل شورای ثبات مالی
كمیته مشترك بانك مركزی و بورس تشكیل می شود

افزود: هماهنگی در اتخاذ سیاست های بازار پول و سرمایه یك ضرورت 
است. سیاست  پولی بانك مركزی با همكاری وزارت اقتصاد و در نهایت 
در شورای پول و اعتبار جمع بندی می شود و در این مسیر نگاه جامعی 
به بازارهای مختلف كشور به ویژه بازار سرمایه وجود دارد. به موازات 
سخنان رئیس  كل بانك مركزی، مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
نیز با ابراز امیدواری نســبت به اینكه تشــكیل كمیته مشترك بین 
بانك مركزی و سازمان بورس بتواند راهگشــا باشد درباره ضرورت 
تشكیل شورای ثبات مالی گفت: هم اكنون ارزش بازار سرمایه حدود 
8000هزار میلیارد تومان اســت و كوچك ترین تغییری در آن حائز 
اهمیت است به همین دلیل تشكیل شورای ثبات مالی یك ضرورت 

است و هم اكنون، خلأ چنین شورایی، به وضوح احساس می شود.

كاركرد های این شورا
نهاد های مالی مشترك یا شورا های ثبات مالی در دنیا كه بیش از 2دهه 
از عمر آنها می گذرد نهاد هایی هستند كه عملكرد آنها منجر به خلق 
سیاست های مالی واحد می شود و از تداخل قوانین جلوگیری می كنند. 
این نهاد ها به این دلیل خلق شدند كه می توانند سرعت رشد اقتصادی 
و توان مالی كشور ها را افزایش دهند حتی بسیاری از قوانین مرتبط با 
FATF و مبارزه با پولشویی توسط این نهاد ها در كشور ها اجرا می شود.

هدف اصلی این نهاد ها جلوگیری از موازی كاری، تســریع در وضع 
مقررات و به ویژه مبارزه با فساد اســت كه در برخی از كشور ها مانند 
آلمان این نهاد چنان قدرتی دارد كه به طور گسترده جلوی فساد های 
مالی را می گیرد و قوانین الزام آور آن حتی برای شــهروندان خاطی 
رعب آور اســت. با این حال كاركرد این نهادها در كشورهای مختلف 
متفاوت است اما اغلب آنها سیاست هایی را وضع می كنندكه مشتركا 
متناسب با عملكرد بانك مركزی، بیمه مركزی و سازمان های بورس 

است.

در شــرایط حاضر با تغییر و تحولاتی كه در چند سال گذشته ایجاد 
شده، ساختاراین نهادها در دنیا به گونه ای تعریف شده است كه نظارت 
بر عملیات عادی و تجاری بخش های بانكی، بورس و بیمه به مرجع 
نظارت بر عملیات مالی ونظارت بر اموراحتیاطی بانكی و بیمه، به بانك 
مركزی واگذار شده است. این روش هم اكنون در هلند و انگلستان در 
حال اجراست. در آلمان نیز كه موفق ترین كارنامه را در تشكیل یك 
شورای ثبات مالی دارد، از سال2002 نهادی با عنوان بافین تشكیل 
شده است كه بر 2700بانك، 800مؤسسه مالی و 700شركت بیمه 
نظارت دارد. این نهاد مسئولیت نظارت یكپارچه بر بازار مالی آلمان 

شامل بانك ها، بیمه ها و بازار معاملات اوراق بهادار را بر عهده دارد.
در ایران نیز در ابتدای دهه90 بحث های پیرامونی درباره تشكیل چنین 
نهادی قوت گرفت و حتی این امیدواری وجود داشت كه در دولت قبل 
یك شورای ثبات مالی واحد تشكیل شود اما به دلیل مخالفت های بدنه 
مدیریتی بانك مركزی تاسیس چنین نهادی محقق نشد. حالا اما با 
اظهارات رئیس كل بانك مركزی امیدواری برای تشكیل چنین نهادی 
افزایش یافته است. به زعم اقتصاددانان برای اجرای قوانین مرتبط با 

پولشویی تاسیس چنین نهادی الزامی است. 
حســین عبده تبریزی، اقتصاددان و دبیركل سابق بورس تهران كه 
خود از مدافعان تاسیس چنین نهادی در ایران است در مقاله ای درباره 
تشكیل یك مقام ناظر واحد مالی توضیح می دهد: هدف مقرراتی كه 
این دستگاه نظارتی وضع می كند، ارتقای سطح اطمینان به بازارهای 
مالی، ثبات مالی، حمایت از پس اندازكنندگان و كاهش جرایم مالی 
است؛ اهدافی كه درحال حاضر نیز مقامات مالی ناظر سه گانه ایرانی 
یعنی بانك مركزی، بیمه مركزی و ســازمان بورس جداگانه دنبال 
می كنند. به گفته او تشكیل مقام مالی ناظر، واحد دستیابی به یكی از 
خواست های عمده اقتصاددانان ایرانی یعنی استقلال بانك مركزی را 

نیز تسهیل می كند.

عدد خبر

قیمت هر سكه بهار آزادی دیروز از مرز 12 میلیون 
تومان گذشت. روز گذشته هر سكه بهار آزادی با 30 هزار 
تومان افزایش، معادل 0.25 درصد بــه 12 میلیون و 100 
هزار تومان رسید. همچنین قیمت سكه طرح قدیم نیز 
50 هزار تومان افزایش پیدا كرد و بــه قیمت 11,850,000 

تومان معادل 0.42 درصد در بازار داد و ستد شد.

12,180,000

هر گرم طــلای 18 عیــار دیــروز در بــازار تهــران، با 
0.23 درصــد افزایش بــه قیمت یک میلیــون و 205هزار 
تومان داد و ستد شد. همچنین قیمت هر مثقال طلای 
18 عیار با 12هزار تومان افزایش معادل 0.23 درصد به 

5 میلیون و 225 هزار تومان رسید.

1,205,041
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خبرهایکوتاه

بزرگ ترین محوطه پیش از تاریخ
در اردل

بزرگ ترین محوطه پیش از تاریخی 
با وســعت ۱۰هكتــار در شهرســتان 
اردل از توابع چهارمحال و بختیاری 
كشــف شــد.عضو هیــأت علمــی 
پژوهشكده باستان شناسی كشور 
گفت: مــدارك معتبری از اســتقرار 
انســانی ارزشــمندی متعلــق بــه 

دوره های مختلف پیش از اسلام در این منطقه یافت 
شــده اســت. علی اصغر نوروزی، افــزود: مطالعات 
اولیه نشان می دهد بخش مهمی از این محوطه به 
دوره فراپارینه سنگی با بیش از ۱۰هزار سال قدمت 

تعلق دارد.

 نخستین هتل روستایی اردبیل
در »کورعباسلو« 

3ســـتاره  هتـــــــــل  نخستیــــــن 
روستایـــــــــــی اردبیــــــــل در روستای 
نمونـــه گردشـــگری کورعباســـلوی 
شهرســـتان نیـــر توســـط بخـــش 
ساخته می شـــود.  خصــــــوصی 
ایـــن هتـــل 3ســـتاره بـــا زیربنـــای 
۱6۱8مترمربـــع شـــامل ۲۴اتـــاق و 

۴8تخـــت در حـــال ســـاخت اســـت.
بـــا افتتـــاح و بهره بـــرداری از ایـــن هتـــل عـــلاوه 
بـــر اشـــتغال 3۵نفـــر شـــاهد توســـعه و رونـــق 

گردشـــگری در منطقـــه خواهیـــم بـــود.

برداشت زعفران 
از مزارع خراسان شمالی

مــردم خراسان شــمالی کــه پیش تــر 
به کشــت محصولاتــی ماننــد گندم و 
جــو می پرداختنــد، حــالا در کنــار ایــن 
۲محصــول اســتراتژیک بــه کشــت 
گیاهــی کــه همــه آن را بــه نــام طــلای 
سرخ می شناســند نیز روی آورده اند. 
در خراسان شــمالی مــردم شــهرهای 

فاروج، شیروان، بجنورد، گرمه و جاجرم این محصول را 
در سبد کشت خود قرارداده و ۴۲۰۰هکتار از زمین های 

خود را به کشت این محصول اختصاص داده اند.

روح الله كریمی
خبرنگار

 حاشیه های طرح های دولتی مسكن در قم 
تمامی ندارد. یك روز شــهر امیركبیر در گزارش2

نزدیكی اراك را برای متقاضیان مسكن ملی 
در قم درنظر می گیرند، روز دیگر ادعا می كنند زمین برای 
ساخت وساز ندارند و حالا می گویند مردم قم نمی توانند در 

طرح جهش تولید مسكن ثبت نام كنند.
ماجرای حذف قم از این طرح از آنجا شروع شد كه پس از 
اطلاع رسانی گســترده برای ثبت نام متقاضیان مسكن در 
دولت جدید تعدادی از كاربران همشهری به خبرنگار این 
روزنامه اعلام كردند در سایت اعلام شده جایی برای ثبت نام 
شهروندان قم وجود ندارد. این مسئله را از طریق اداره كل 
راه و شهرسازی استان قم جویا شده ایم كه معاون مسكن و 
ساختمان این اداره كل ضمن تأیید این خبر، نبود زمین را 
دلیل حذف قم از این طرح می داند. داوود طلوعی اشاره ای 
به درخواست الحاق اراضی 560هكتاری مجاور پردیسان 
كه در جلسه شورای برنامه ریزی استان به تصویب رسیده 
می كند، اما نمی گوید وقتی این اراضــی وجود دارد، چرا 
ثبت نام از متقاضیان انجام نمی شود. در اراضی 560هكتاری 
پردیســان امكان جانمایی 35هزار نفر از جمعیت استان 
وجود دارد؛ درحالی كه تاكنون در طرح اقدام ملی مسكن 
23هزار نفر ثبت نام كرده اند. از سوی دیگر با توجه به قانون 
جهش تولید مسكن كه ابلاغ شده، سهم استان قم از ساخت 

سالانه یك میلیون مسكن در كشور، 19هزار واحد پیش بینی 
شده است.

نامه نگاری های مزاحم
هر روز بر نگرانی و گلایه شــهروندان قم از مسائلی كه در 
حذف ثبت نام قبلی و ثبت نام جدید نكردن به وجود آمده 
افزوده می شود كه معاون امور عمرانی استاندار قم از دلیل 

اصلی حذف قم از ثبت نام جدید پرده برداشت.
محسن بهشتی مهم ترین دلیل جاماندن قم در مرحله اول 
ثبت نام جهش تولید مسكن را نامه سال گذشته رئیس سابق 
شورای اسلامی شهر قم به شورای عالی شهرسازی كشور 
ذكر می كند كه در این نامه با الحــاق اراضی 560هكتاری 
پردیسان به محدوده شــهری قم مخالفت شده بود. این 
نامه دست شــورای عالی شهرســازی و معماری كشور را 
در ملحق نشــدن این اراضی باز كرده و این مسئله موجب 
شده پیگیری های اســتاندار بی اثر بماند. او می افزاید: این 
نامه نگاری ها به دلیل نبود شــناخت مسئولان از واقعیت 
شهرنشینی قم بود كه موجب شــد طرح استانداری برای 

الحاق این اراضی 9 ماه روی زمین بماند.

زمین داریم؛ اجازه نداریم
بهشتی با بیان اینكه در قم زمین برای ساخت مسكن وجود 
دارد، اما اجازه اســتفاده از آن داده نمی شــود، می گوید: 
در 20سال گذشــته شورای عالی شهرســازی و معماری 
به بهانه های مختلف اجازه الحــاق اراضی 32هكتاری در 
پردیسان برای ســاماندهی خانه های در حریم دكل های 
فشار قوی و اراضی 48هكتاری برای پشتیبانی از طرح های 
بافت فرسوده را به قم نداده و بعید است كه به این زودی ها 
چنین مجوزی صادر كند؛ بنابراین هیچ راهی برای اجرای 
طرح جهش تولید مسكن جز الحاق اراضی 560هكتاری به 
محدوده شهری وجود ندارد. معاون امور عمرانی استاندار 
قم در واكنش به اظهارنظر برخی افراد درباره نبود زمین در 
قم برای اجرای طرح های توســعه مسكن می گوید: كمبود 
زمین در قم و پردیسان وجود ندارد و نباید اجازه بورس بازی 
زمین و افزایش رهن و اجاره خانه در قم به ویژه در پردیسان 
داده شود. تمام اراضی اطراف قم جزو اراضی ملی محسوب 
می شوند و حتی 2طرح توسعه از محور پردیسان به ورجان 
و محدوده ورزشــگاه یادگار امام )ره( به سمت روستای 
طایقان در چشم انداز استان پیش بینی شده است. بهشتی 
در پاسخ به اظهارنظر برخی افراد درباره اجرای طرح های 
مسكن در بافت های فرسوده می افزاید: بافت های فرسوده 
مالكیت شــخصی دارند و امكان ســاخت مسكن در این 
بافت ها برای اقشار ضعیف با قیمت مناسب وجود ندارد. در 

طرح جهش تولید مسكن، زمین به صورت رایگان در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد و سازمان نظام مهندسی و شهرداری 
تخفیف هایی می دهند كه قابل توجه است. او در عین حال 
به مردم قم می گوید كه نگران ثبت نام در طرح جهش تولید 
مسكن نباشند؛ زیرا اســتاندار قم با جدیت پیگیر الحاق 

اراضی 560هكتاری پردیسان به محدوده شهری است.

آیین نامه طرح جدید ابلاغ نشده
اگرچه خانه دار شــدن در طرح مسكن با توجه به بالابودن 
هزینه ساخت وســاز، ســخت و برای برخی شهروندان 
غیرممكن است، اما حذف قم از مرحله نخست طرح جهش 
تولید مسكن، متقاضیان مسكن را ناامید كرده است. آنطور 
كه مدیركل راه و شهرسازی استان قم می گوید دهك های 
اول درآمدی و مددجویان تحت پوشش نهادهای حمایتی 
در اولویت غربالگری و پذیرش طرح جهش تولید مسكن 
خواهند بود. در این طرح، دولت در تأمین سیمان و آهن آلات 
كمك خواهد كرد و عوارض نظام مهندســی 50درصد و 
عوارض شهرداری 30درصد تخفیف خواهد داشت. حسن 
صبوری در عین حال تأكید می كند كه آیین نامه اجرایی طرح 
جهش تولید مسكن هنوز ابلاغ نشده، اما هزینه تمام شده در 

این طرح كمتر از هزینه های طرح اقدام ملی است.

حذف قم از طرح جهش تولید مسكن

در اراضــی ۵6۰هكتــاری پردیســان 
در اســتان قم امــكان جانمایــی 3۵هــزار نفر از 

جمعیت استان وجود دارد.

560هكتار 

7۵۰۰كارگر ســاختمانی در طرح اقدام 
ملی خود را نیازمند دریافت مسكن می دانند 

كه هنوز راستی آزمایی نشده است.

      7500كارگر

شــورای عالی  گذشــته  ۲۰ســال  در 
شهرســازی و معمــاری اجــازه الحــاق اراضــی 

3۲هكتاری در پردیسان را به قم نداده است.

20سال

ادارهکلراهوشهرسازیاستانقمنبودزمینرادلیل
حذفقمازاینطرحاعلاممیکند

7500کارگرســاختمانیدرطرحاقدامملی
خودرانیازمنددریافتمســكنمیدانندکه
هنوزپایــشوراســتیآزماییازآنهاصورت
نگرفتهاســت.علاوهبراین،۸هزارفرهنگی
و۱۲هزارخانوادهایثارگــروکارمنداندولت
متقاضیتامینمسكنهســتند.اگرالحاق
اراضی560هكتاریپردیساندرشورایعالی
شهرسازیومعماریتصویبشود،نیاز۱0سال

آیندهاستانقمبهمسكنتأمینخواهدشد.

سرما،کاهشساعتهایروزدر
نیمهدومسالوشــیوعکروناگزارش1

دستبهدستهمدادهاندتاآمار
اهداکنندگانخوندرپایگاههایسازمانانتقال
خونکشورکاهشیابد.بهگزارشهمشهری،
میزانذخایرخونیدرحالیدر5استانفارس،
مازنــدران،اصفهان،سیستانوبلوچســتانو
کرمانبهمرحلههشداررسیدهاستکههمین
هفتهگذشــتههــمکمبودذخایــرخونیدر
پایتختوبرخیشهرهایکشورگزارششده
بود.کاهشذخایــرخونیمســاویباتهدید
سلامتیبیمارانخاصتالاسمی،هموفیلیو....
وافرادیاستکهبهدلیلجراحتوضربالاجل
انجامعملهــایجراحیبــرایادامهحیات
بهصورتروزانهنیازمبــرمبهخوندارند.موج
پنجمکروناسپریشدهوبااحتمالسختموج
ششم،سازمانانتقالخوندستیاریبهسوی
هموطنــاندرازکــردهاســتتــابــایاری
اهداکننــدگانقطرههــایحیاتبخــشدر

رگهایبیمارانجاریشود.

نیاز 14هزار بیمار خاص مازندرانی به خون
اســتانمازندرانبهدلیلوجود۱4هزاربیمار
خاصوداشــتن50مرکزدرمانینیازمستمر

بهخوندارد.
مدیرکلانتقالخونمازندرانبــابیاناینكه
ذخایرکلاســتانوضعیتخوبینــداردوبه
همهگروههایخونینیازاســتبههمشهری
میگوید:درمازندران۱۱پایگاهفعالهستندو
3تیمسیارنیزبرایدسترسیآسانشهروندان
درشــهرهاییکهاعلامنیازکردهاند،مســتقر
میشــود.ذوالفقارتقویبااشــارهبهفعالیت
50مرکزدرمانــیدرمازنــدرانمیافزاید:در
مجموع۱4مرکزثابتوســیارسازمانانتقال
خوندرمازندرانداریم؛۱۱پایگاهدرســاری،
بهشــهر،آمل،بابل،تنكابن،چالوس،رامسر،
نور،قائمشهر،جویباروگلوگاهفعالیتمیکنند
و3اتوبوسســیارهمدربابل،آملوســاری

مستقرهستند.

روی دیگر گردشگری در مازندران 
خوناهداشــدهتوسطشــهرونداننیكوکار
بهبیمــارانخاصونیازمندتزریقمیشــود.
مدیرکلانتقالخــونمازندرانتعدادبیماران
خاصدرایناستانرا۱4هزارنفرعنوانمیکند
ومیگوید:بیمارانخاصسرطانی،تالاسمی،
دیالیزیوهموفیلیبهصورتمســتمرنیازبه
خونوفرآوردههایخونیدارند.ازسویدیگر
باتوجهبهپایانموجپنجــمکرونا،عملهای
جراحیغیراورژانسیافزایشپیداکردهوبهطور
کلیدرخواستهایبیمارستانیبیشترشدهو
بههمیندلیلمصرفخوندربیمارســتانها
افزایشیافتهاست.ازســویدیگر،مازندران،
استانیگردشــگرپذیراســتووقوعتصادف
جادهایوجراحتمسافراندرمحدودهاستان
همموجبمیشــودنیــازبهخــوندرمراکز
درمانیمازندرانبیشترازسایراستانهاباشد؛
بنابرایننیازبهخوندرمراکزدرمانیبهصورت
روزانهوهمیشــگیدرایناستانوجودداردو
باسردشــدنهواوکاهشمراجعههایمردم
بهپایگاههایانتقالخون،نیازبهاهدابیشــتر

خواهدشد.

ذخیره 3روزه خون اصفهان 
اصفهانهمچــونبرخیاســتانهاوضعیت
مطلوبیازنظرذخایرخونیندارد؛درحالیکه
ذخیرهخونبایدنیاز7روزراتامینکند.مدیر
روابطعمومیادارهکلانتقالخوناصفهاناز
کمبودذخایرخونیدرایناستانخبرمیدهد
وبههمشهریمیگوید:هماکنونذخیرهخون

استان3روزاستکهوضعیتمطلوبیندارد.
لطفعلیجعفریکمبودذخایرخونیراباسرد
شــدنهوا،کوتاهشــدنطولروزودرنتیجه
کاهشمراجعهمردمبهپایگاههایانتقالخون
مرتبطمیدانــدوازمــردممیخواهددراین
روزهایســردبیمارانونیازمندانبهخونرا
فراموشنكنندوبامراجعهبهمراکزاهدایخون
دراینکارخداپسندانهمشارکتداشتهباشند.

مدیــرروابطعمومــیادارهکلانتقــالخون

اصفهانبابیاناینكهایناستان۱۱مرکزاهدای
خوندارد،میگویــد:اصفهانروزانهبه400تا
450واحدخونینیازدارد،اماشهراصفهانفقط
یكمرکزجامعاهدایخــوندرمیدانخاجو
داردوبرایپاســخگوییبهجمعیت3میلیون
نفریاصفهانضرورتداردتاپایگاههاومراکز

بیشتریبرایاهدایخونراهاندازیشود.
بهگفتهجعفری،97درصــداهداکنندگانرا
آقایانو3درصدرابانوانتشــكیلمیدهندو
درمجموع60درصدمراجعهکنندگانحداقل

سالی۲بارخوناهدامیکنند.

كمبود ذخایــر خونی در سیســتان و 
بلوچستان

مدیرکلانتقالخونسیســتانوبلوچستان
همدرحالــیازکاهشذخایرخونیاســتان
بهزیر60درصدخبرمیدهدکــهبنابراعلام
شهرامکرمی،معاونفنیانتقالخونبیشترین
مبتلایانبهتالاســمیدراینمنطقهســاکن
هســتند.معاونفنیانتقالخونسیستانو
بلوچســتانبابیاناینكهاستانبا3400بیمار
تالاســمیبالاترینمیزانآمــارمبتلایانبه
تالاسمیدرکشورراداردبههمشهریمیگوید:
متأسفانههرســالبهاینآمارافزودهمیشود؛

درحالیکهکاملاقابلپیشگیریاست.
کرمــیازدواجهایفامیلــی،انجــامندادن
آزمایشهــایقبــلازازدواجوازدواجهــای
غیررســمیراازمهمتریندلایــلآماربالای
بیمارانمبتلابهتالاسمیدرایناستانمیداند
ومیافزاید:علاوهبراینآماربالایتصادفهای
جادهایبهدلیــلایمننبــودنجادهها،تردد
قاچاقبرهاوهمچنینسوختکشهاازدیگر
عواملیاســتکهموجبنیازبالایاستانبه
ذخایرخونیشــدهاســت.اوتوضیحمیدهد:
میانگیناهدایخوندرسیستانوبلوچستان
۲5تا۲7نفربهازایهزارنفــروتقریبابرابربا
میانگینکشوریاست،اماباوجوداین،ذخایر

خونیاستانکافینیست.
کرمیبهمشكلاتدیگریهمدراینبارهاشاره

میکندومیگوید:بهدلیلشیوعکرونااهدای
خوندر۲سالگذشــتهکاهشقابلتوجهی
یافتهاستوازسویدیگر،استانهایمعینکه
برایتامینذخایرخونیبهماکمكمیکردند
باکاهشذخایرمواجهشدندوامكانکمكبه
ماراندارند.معاونفنیانتقالخونسیســتان
وبلوچســتانحداقلنیــازروزانهاســتانبه
ذخایرخونیرا350واحدمیداند؛درحالیکه
هماکنونحدود۲00واحدخوناهدامیشود.

نیاز روزانه فارس به 2هزار واحد خون
مدیرکلانتقالخونفــارسبهعنوانیكیاز
استانهاییکهکمبودذخایرخونیداردهمبا
اشارهبهکاهشمراجعهکنندگاناهدایخون

بهدلیلشــیوعکرونابههمشــهریمیگوید:
باتوجهبهکاهششــدیدآمــاراهداکنندگان
هماکنــونبــاکمبودشــدیدذخایــرخون
OوAبهویــژهدر۲گــروهخونیپرمصــرف
مواجههستیم.مسعودترابیبابیاناینكهاداره
کلانتقالخوناستانحدود70مرکزدرمانی
وبیمارستانراتحتپوششداردکهروزانهبه
حدود۲هزارواحدخونوفرآوردههایخونی
نیازدارنــد،میافزاید:نیازاســتکهحداقل
700اهداکننــدهدرروزدراســتانمبادرت
بهاهدایخونکنندتاکاهــشذخایرخونی
جبرانشود.طبقصحبتمدیرکلانتقالخون
استان،کمبودذخایرخوندرشهرشیرازبیشتر
احساسمیشودکهبرایتشویقوراحتیحال

اهداکنندگانخوندرمرکزاســتان،درهمه
روزهایتعطیلنیز۲مرکــزثابتاهدایخون
بهصورتیكسرهفعالهستند.علاوهبرشیراز،
پایگاههایثابتاهدایخوندر7شهرســتان
مرودشت،کازرون،فســا،جهرم،آباده،داراب

ولارستانازساعت۸صبحتا۱3بازهستند.

كمبود 2گروه خونی A و O در كرمان
درکرماننیزبنابرصحبتمدیرکلانتقالخون،
سرمایهوا،کوتاهشدنطولروزهاومهمتراز
آنشرایطکروناییسببشدهازمیزانمراجعه

بهپایگاههایانتقالخونکاستهشود.
برایناساس،هماکنونوضعیتذخایرخونیدر

ایناستانمناسبنیست.
بهگفتهایرجشكوهی،دراستانکرمانکمبود
ذخایربهویژهدر۲گروهخونیAوOاحساس
میشــود.طبقگفتهمدیــرکلانتقالخون
اســتان،بهمنظوراهدایخون5پایگاهانتقال
خوندرسطحاستانوجوددارد.،کرمانیهایی
کهمایلهســتنداینروزهادرجهتجبران
کمبــودذخایرخونبهاهــدایخونمبادرت
کنندمیتوانندازســاعت7:30تــا۱9:30به
پایگاهمرکزیانتقالخونواقعدربلوار۲۲بهمن
کرمانمراجعهکنند.رفســنجانیها،بمیها،
ســیرجانیهاواهالیجیرفتنیزبرایشرکت
درایناقدامخیرمیتوانندازســاعت7:30تا
۱3:30بهپایگاههایانتقالخونمحلسكونت

خودمراجعهکنند.

هشدار كمبود خون در 5 استان
ث
مك میزانذخایرخونیدرفارس،مازندران،اصفهان،سیستانوبلوچستانوکرمان

بهمرحلههشداررسیدهاست

شرایط اهدای خون
از 18تا 60ســالگی با ارائــه كارت ملی به مراكــز انتقال خــون می توانید 
خون اهــدا كنید. آقایان هر 3مــاه و در مجموع 4بار در ســال و خانم ها 
هر 4مــاه و در مجمــوع 3بــار در ســال می توانند خــون اهدا كنند. ســن 
تعیین شده برای اهداكنندگان مستمر خون تا 65سالگی و با وزن بالای 

50كیلوگرم است.

نگران نباشید
بسیاری از شهروندان ممكن اســت به دلیل نگرانی  از سلامتی به مراكز 
اهدای خــون مراجعه نكننــد. این در حالی اســت كــه طبق اعــلام مراكز 
اهدای خون، مراجعه كنندگان قبل از اهدای خون توسط پزشك مستقر 
در مركز یا پایگاه اهدای خون ویزیت می شوند. چنانچه فردی شرایط لازم 
برای خون گیری را نداشته  و با فقر آهن مواجه باشد، دستورالعمل های 

لازم به او ارائه و مصرف قرص آهن برایش تجویز می شود.
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فراخوان عمومی برای اهدای خون 

 سخنگوي سازمان انتقال خون با بیان اینكه 
هر ساله با شروع فصل ســرما و كاهش طول 
روز، آمار اهداي خــون با كاهش قابل توجهي 
همراه است، به همشــهري مي گوید: سازمان 
انتقال خون هر ســال به ویژه در ماه هاي سرد 
سال، فراخوان عمومي اهداي خون را منتشر 
مي كند. بشــیرحاجي بیگي، اما به جز فصل 
سرما به موارد دیگري به عنوان عوامل كاهش 
ذخایر خوني هم اشــاره مي كند و مي افزاید: 
سازمان انتقال خون باید خون و فراورده هاي 
خوني 977بیمارستان كشــور را تامین كند 
كه از این آمار، 167بیمارســتان در تهران، 
70مورد در فارس و 67مورد در خراسان رضوي 
هستند. این اعداد به خوبي نشان مي دهد كه با 
رشد و توسعه كلانشهرها نیاز به فراورده هاي 
خوني در این مناطق افزایش  یافته اســت. او 
عامل دیگر افزایش مصــرف خون را افزایش 
عمل هــاي جراحــي تخصصــي و ویژه در 
كلانشهرها و شهرهاي بزرگ مي داند و اظهار 
مي كند:  افزایش تعداد مراكز خون و آنكولوژي 
نیز از سوي دیگر، موجب افزایش مصرف در 
شهرهاي بزرگ شده است. سخنگوي سازمان 
انتقال خون به نیاز بیمــاران خاص و عزیزان 
تالاسمي نیز اشــاره مي كند و ادامه مي دهد: 
دركل كشــور20درصد خون اهدایي مردم، 
صرف بیماران خاص مي شــود كه آمار بالایي 
است و با این آمار، طبیعي است در استان هایي 
مانند سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر 
و خوزستان یا اســتان هاي شمالي همچون 
مازندران و گیلان كه آمــار بیماران خاص یا 
عزیزان تالاسمي بالاست، نیاز به ذخایر خوني 
هم بیشــتر مي شــود. حاجي بیگي توضیح 
مي دهد كه سازمان انتقال خون ایران با فعال 
كردن شبكه ملي خون رســاني تلاش كرده 
است تا نیاز استان هایي كه كمبود خون دارند را 
رفع كند؛ به طوري كه خون از طریق این شبكه 
به شهرها و استان هایي كه كمبود شدید خون 
دارند، ارسال مي شود. سخنگوي سازمان انتقال 
خون در پایان صحبت هاي خود تأكید مي كند 
كه اهداي خون در كشور باید روزانه، مستمر و 

همیشگي باشد؛ زیرا مصرف آن روزانه است. 
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عدد خبر

مدیــركل مدیریــت بحــران اســتانداری اصفهــان 
اعلام كرد: ۱۳ماه است زاینده رود خشك شده و طی یك 
ســال اخیر ۴۰درصد بارش های اســتان اصفهان نســبت 
 بــه دوره مشــابه كاهش داشــته اســت. به گفتــه منصور
شیشه فروش از ۵۳مخاطره طبیعی در ایران، ۴۳مخاطره 

در استان اصفهان سابقه وقوع دارد.

13

۱۴سال از وعده جابه جایی سایت دفن زباله شهر 
بوشــهر می گذرد. خدیجه گرشاسبی، عضو شورای شهر 
بوشهر در این باره گفت: طی این مدت طولانی جایگاهی 
برای دفن بهداشــتی پســماندها و تولیــد كود آلــی در بالا 
دســت روســتای »جائینك« به مســاحت ۵۰هكتــار و با 
افق ۲۰ساله برای این شــهرها مكان یابی و امكان سنجی 
و از ســوی اداره كل منابع طبیعی اســتان واگذار شــد اما 

با گذشت ۱۴سال هنوز این وعده اجرایی نشده است.

14

چهره روز

مادر محیط زیست هم پركشید 
مه لقا ملاح كه به واســطه2 دهه تلاش برای حفظ محیط زیســت و 
آموزش زنان در حفاظت از محیط زیست كشور به مادر محیط زیست 
ایران شــهرت یافته بود روز گذشته درگذشــت. مه لقا ملاح كه حالا 
در ســتون چهره روز صفحه زیست بوم همشــهری نشسته است، در 
سال ۱2۹۶ هنگامی كه پدر و مادرش با كاروان برای زیارت به مشهد 
می رفتند، در یك كاروانسرای عباســی در بین راه به دنیا آمد. پدرش، 
آقابزرگ ملاح به دلیل داشــتن منصب دولتی در شــهرهای مختلف 
ساكن می شد و به همین دلیل مه لقا در شهرهای مختلفی مانند مشهد، 
قوچان، اصفهان، دامغان، همدان و كرمانشــاه تحصیل كرد. او بعد از 
تحصیل در فلسفه و علوم اجتماعی و جامعه شناسی در دانشگاه تهران 
مدرك فوق لیسانس علوم اجتماعی گرفت سپس برای ادامه تحصیل به 
پاریس رفت و در سوربن فرانسه علوم اجتماعی خواند و با مدرك دكتری 
به ایران بازگشت. ملاح در فرانسه دوره كتابداری را نیز در كتابخانه ملی 
فرانسه گذراند و در بازگشت به ایران در كتابخانه دانشگاه تهران مشغول  
به كار شد. بعد از مدتی در ســال ۱۳۴۷ به ریاست كتابخانه مؤسسه 
تحقیقات روانشناسی برگزیده شد. پس از بازنشستگی اما تمام وقت 
خود را در راه مبارزه با آلودگی محیط زیست گذاشت. دكتر مه لقا ملاح 
در سال ۱۳۷۳ با مشاركت همسرش و چند استاد دانشگاه علاقه مند 
به محیط زیست ســازمان غیردولتی زیست محیطی »جمعیت زنان 
مبارزه با آلودگی محیط زیست« را بنیان گذاشت و 2 دهه اخیر عمرش 
را در جمعیت زنان مبارزه با آلودگی محیط زیست صرف آموزش زنان 
خانه دار و معلمان مدارس برای آشــنایی با محیط زیست و ضرورت 
حفظ ســرزمین كرد. او موفق شد شــعبات »جمعیت زنان مبارزه با 
آلودگی محیط زیست« را در ۱۶استان كشور گسترش دهد. روزنامه 
همشهری درگذشت مه لقا ملاح را به همه دوستداران محیط زیست 

ایران و خانواده اش تسلیت می گوید.

تغییر اقلیم نســبت به سایر 
مشكلات زیســت محیطی كه در كشور 
وجود دارد، تأثیــری به مراتب زیانبارتر 
خواهد داشت ولی به نظر می رسد كه نه تنها 
در سازمان حفاظت محیط زیست كه در 

دولت ها با بی توجهی مواجه است.
براساس مطالعه 5سال پیش سازمان ملل، 
مردم ایران بیشترین درصد آگاهی را در مورد 
تغییر اقلیم دارند. اما موضوع تغییر اقلیم در 
سیاســت های ما و برنامه های دولت نقشی 
ندارد. چیزی به نام مقابله یا مواجهه با تغییر 
اقلیم یا بیمه هایی كه خســارات را پوشش 
دهند و خود را با خسارات آن سازگار كنیم در 
كشور وجود ندارد. مثلا حتی كشوری مثل 
پاكستان برای این موضوع وزارتخانه تاسیس 
كرده اســت. آنها تغییر اقلیم را به بالاترین 

جایگاه در دولت رسانده اند.
ایران هفتمین كشور در تولید 
گازهای گلخانه ای است، آیا این به خودی 

خود، الزامی برای كشور ایجاد نمی كند؟
الزام ایجاد نمی كند. ولی توجه داشته باشید 
كه اگر  آمریكا و چین را كنار بگذارید، جمع 
مقام سوم تا هفتم به اندازه مقام اول گازهای 

گلخانه ای تولید نمی كنند.

این ربطی به حجــم اقتصاد 
كشورها دارد؟

بی ارتباط نیست ولی بیشتر به الگوی مصرف 
انرژی ارتبــاط دارد. چیــن و آلمان مدعی 
شده  اند كه در 20۳0 و 20۶0 به كربن صفر 
می رسند. آلمان  با وجود ادعایش، در روستاها 
به دنبال زغال سنگ اســت و چینی ها تمام 
كارخانجات زغال سنگی را كه تعطیل كرده 
بودند، دوباره به مــدار برگردانده اند. قطعی 
فراگیری برق باعث شــد كه چیــن دوباره 

نیروگاه های شرق كشورش را روشن كند.
عملكرد ما چگونه بوده است؟

به اعتقاد ما در جامعه بین الملل از لحاظ بیان 
كردن جایگاه خود بد عمل كرده ایم. گازهای 
فلر را در بی پولی و تحریــم فیلتر كرده ایم.در 
پالایشگاه بیدبلند مقدار قابل توجهی از گازهای 
فلر را كنترل كردیم. ولی چرا ایــن را به دنیا 
نمی گوییم؟ با بیدبلند یك ســوم تعهداتی كه 
در زمان خانــم ابتكار به جامعــه جهانی داده 
بودیم را اجرا كردیم. مــا تمام نیروگاه هایمان 
را گازی می كنیم و گاز بهترین سوخت است. 
دیگران زغال سنگ می سوزانند ولی ما زبان مان 
كوتاه اســت. ما به معاهده پاریس نرفتیم ولی 
براساس تكالیف اسناد بالادستی خیلی برای 

محیط زیست و كاهش كربن كار كرده ایم و باید 
عملكردمان را به دنیا اطلاع دهیم. پاكســتان 
 GCF از BRT بــرای اســتفاده از اتوبــوس
)صندوق بین المللی اقلیم ســبز( یك میلیارد 
دلار وام گرفته است. ما وام نگرفته BRT و مترو 
راه اندازی كرده ایم. اقداماتی كه انجام داده ایم 
خوب اســت ولی باید الگوی مصرف و قیمت 
انرژی را تغییر دهیم. اگر قیمت ها واقعی شود 
دیگر برای صنعت به صرفه نیســت با راندمان 

۱8درصد كار كند و حتما شــرایطش را بهتر 
خواهد كرد.

مشكل ما نپیوستن به معاهده 
پاریس نیست؟

نه. ما نهاد یا نهادهایی كه مسئولان را نسبت 
به تغییر اقلیم هوشیار كنند و در برنامه های 
سالانه بیاورند نداریم. اسناد بالادستی مانند 
دســتورات مقام معظم رهبــری،  برنامه ای 
5ساله و اسناد سالانه تا ۳ برابر آنچه در زمان 

خانم ابتكار تعهد جهانــی داده ایم، اقتصاد 
كم كربــن را الزام آور كرده انــد. ما از تمامی 
كشورهای دنیا به دلیل مبانی ای كه ذكر شد، 

پیشرو تر هستیم.
چرا نتوانسته ایم این موضوع را 

عملیاتی كنیم؟
چون سیاستمداران ما هنوز نسبت به پدیده 
تغییر اقلیــم در چارچــوب معاهده پاریس 
نگاه می كنند. اگــر این پدیــده طبیعی را 
به عنوان فكت علمی و واقعــی بپذیرند تا از 
تولیدكنندگان گازهای گلخانه ای خسارت 
بگیرند و در كنار آن به اسناد بالادستی توجه 
داشته باشند، دیگر معاهده پاریس اهمیت 
نخواهد داشت و یك مســئله جانبی است. 
معاهده پاریس مســئله ای حقوقی است و 
حقوقدان ها، مجلس و دولت به جمع بندی 
خواهند رســید. واقعیت این اســت كه هر 
كشوری به اندازه ســهمش به مسئله تغییر 
اقلیم تعهداتی دارد و من فكر می كنم ما بیشتر 
از این تعهدات و مســئولیت های اجتماعی 
عمل كرده ایم. ولی در مــورد آن نه با مردم 

صحبت كرده ایم و نه با سیاستمدارانمان.
برای مواجهه بــا تغییر اقلیم 

تا كنون چه كرده ایم؟

معاون سازمان حفاظت محیط زیست: باید در گلاسگو اعلام كنیم به جامعه جهانی بی اعتمادیم

تداوم بی اعتمادی در گلاسگو 

   در گلاسگو چه باید بگوییم؟
مسعود تجریشــی: ما باید در آنجا اعلام كنیم كه نسبت به جامعه 
جهانی بی اعتمادیم. آنها الان دارند دانه می پاشــند. مثلا گفته اند 
كه می خواهند ســالانه 60میلیارد دلار ســرمایه گذاری كنند. در 
نشست هایی كه با كشورهای در حال توسعه داشتیم، همه متفق القول 
می گفتند كه كشورهای توسعه یافته، رشد اقتصادی خود را داشته اند. 
حالا به ما می گویند به جای آن به شما پول می دهیم درحالی كه تاكنون 
یك سنت خرج وعده هایشان نكرده اند. خروج ترامپ از معاهده پاریس 
بیم این را ایجاد كرده بود كه استرالیا و ژاپن هم خارج شوند. بنابراین همه با تردید و عدم اعتماد به 
اجلاس گلاسگو نگاه می  كنند. دنیا باید چراغ سبز نشان دهد. ضمن اینكه در مورد كشور ما، كمك های 
جهانی با موضوع تحریم ها مواجه است. الان GCF گفته است كه نمی تواند به ایران پول  بدهد؛ در این 
شرایط چرا ما باید وارد بازی تعهدات بین المللی شویم؟ از سوی دیگر باید به آنها بگوییم كه برنامه ها 
و سیاست های داخلی و بالادستی ما در كاهش كربن بیش از سهم تعهدات كشورهای دیگر دستاورد 
دارد. فرآیند الحاق، یك فرآیند اعتمادسازی است. درصورت تحریم ما چه قولی می توانیم بدهیم؟ 
توجه داشته باشید كه اگر همه كشورها به تعهدات كاهش كربن پایبند نباشند، هیچ اتفاق مثبتی 

نخواهد افتاد و من بعید می دانم كشورهای صنعتی اصلا به تعهداتشان پایبند باشند.
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رئیس سازمان محیط زیست برای شركت 
در »كاپ۲6« به گلاســگو ســفر كرد و 
قرار است در 3 روز آینده با سخنرانی و 
دیدار با تعدادی از نمایندگان كشورها، 
در مــورد تأثیراتی كه ایــران از تغییر 
اقلیم می گیرد صحبت كند. بخش عمده 
انتشــارات گازهای گلخانــه ای جهان 
مربوط به احتراق سوخت های فسیلی از 
بخش انرژی است و این عدد در ایران به 
بیش از 80درصد می رسد. در سال های 
اخیر با وجــود تحریم های ظالمانه علیه 
كشور، ایران توانسته است برای اجرای 
سیاست های بالادستی به توفیقاتی در 
حوزه كاهش كربن دست یابد بدون اینكه 
این موفقیت ها به عنوان بخشی از سهم 
ایران از كاهش كربن در ســطح جهان 
به حساب بیاید. در مورد اقدامات ایران 
برای كاهش كربن و معادلات جهانی در 
به دست آوردن هدف توقف افزایش دمای 
زمین تا 1.5درجه با مســعود تجریشی، 
معاون محیط انســانی سازمان حفاظت 

محیط زیست به گفت وگو نشستیم.

شهرهایمان را برای تغییر اقلیم كلاسه بندی 
كرده ایم. موقعی كه دریاچه ارومیه خشــك 
شــد، دمای تبریز به ۳۹درجه در تابستان و 
منفی ۱۷درجه در زمستان رسید. این یعنی 
تبریزی كه كولر نداشــت به مصرف كننده 
انرژی تبدیل شد و باغاتش از سرما سوخت. 
این خســارات كه برای آن آماده نیســتیم، 
حاصــل بی تدبیــری و عدم هماهنگــی با 
اكوسیستم است. تحقیقات ما نشان می دهد 
اگر 2 درجه سانتی گراد هوای كشور گرم تر 
شود، تمام گیاهانی كه در مسیر قطار مشهد 
كاشــته شــده اند، در 2 دهه آینده خشك 
خواهند شد. یعنی آن گیاهانی كه هم اكنون از 
تبریز تا اهواز برای مقابله با گردوغبار می كاریم 
و اساسا قرار نیست همیشــه آبیاری شود، 
همه خشك خواهند شد. به دكتر سلاجقه 
گفته ام كه  بابت خســارات اقتصادی تغییر 
اقلیم هشــدارهای لازم را به دولت بدهد و 
واحدی در دولت برای تغییر اقلیم ایجاد شود 
تا بتوان در سیاستگذاری ها و بودجه  بندی ها 
كاری كرد. در برنامه هفتم توســعه نیز باید 
مباحث تغییر اقلیم، موضوع محوری باشد. 
هم اكنون برای جنوب خراســان كه به كلی 
متاثر از تغییر اقلیم شــده، پایلوت كشــت 
۱0هكتار نشاء گیاه خارشــتر كاشته شده 
است. در صالحیه كرج كه منبع گردوخاك 
تهران اســت از بخش خصوصی خواسته ایم 
با كاشت گیاهان دارویی، به تثبیت خاك در 
این منطقه كمك كند. كشور باید به سمت 

سازگاری با تغییر اقلیم برود.
اینگونه ردپــای كربنی كه 
ایران كم می كند به نفع جهان است، ولی 
خساراتی را كه می بیند هم با بودجه های 

داخلی برطرف می كند.
ما نمی توانیم نسبت به دنیا بی تفاوت باشیم 
ولی همه این اتفاقات را بــا عینك معاهده 
پاریس ببینیــم. الان می گوییم پاریس یك 
تصمیم گیری سیاسی، امنیتی، اقتصادی و 
حاكمیتی است. ولی تغییر اقلیم یك واقعیت 
جهانی اســت. اقتصاد كم كربــن برای من 
مهم تر از معاهده پاریس است. چون براساس 
وظایف قانونی باید سالانه ۱2درصد مصرف 
انرژی مان را كم كنیم. برای رســیدن به این 
مهم، باید بودجه سال آینده براساس اقتصاد 
كم كربن بسته شود و قیمت گذاری انرژی باید 
به گونه ای باشد كه مصرف انرژی در ۱0سال 
آینده كمتر شــود. دولت هم باید بسته ای از 
برنامه برای همه دستگاه ها به منظور مواجهه 

با تغییر اقلیم آماده كند.

طرح:بهرام غروی

پیشنهاد لغو  روادید گردشگری سلامت بین كشورهای مسلمان
گردشگری سلامت و درمان یكی از شاخه های صنعت گردشگری است كه بیش از سایر شاخه های 
این صنعت یعنی گردشگری فرهنگی، ورزشی، طبیعت گردی، ماجراجویی، زیارتی و... ارزآوری دارد و 
تنها شاخه این صنعت با پولسازی بالاست. به همین دلیل است كه اكنون بسیاری از كشورهای جهان 
تبلیغات وسیعی در بخش گردشگری پزشكی، سلامت و درمان خود انجام داده اند و حتی كشورهای 
همسایه ایران همچون تركیه و آذربایجان و اخیرا ارمنستان عزم خود را برای جذب گردشگران سلامت 
جزم كرده اند. هر گردشگر سلامت در ایران بین 500تا 5هزار دلار درآمد ارزی برای كشور دارد. حالا 
محمدرضا دشتی اردكانی، رئیس فراكسیون گردشگری درخواست لغو ویزای سلامت بین كشورهای 
اسلامی را مطرح كرده است.  به گزارش ایسنا او در پنجمین كنگره بین المللی گردشگری سلامت 
كشورهای اسلامی گفت: با لغو روادید گردشگری سلامت با كشورهای مسلمان دست واسطه گران 

كوتاه   و نخستین گام برای تقویت روابط بین كشورهای مسلمان و همسایه برداشته می شود.

كشف بزرگ ترین محوطه پیش از تاریخ در »اردل«
بزرگ ترین محوطه پیش از تاریخ در شهرستان »اردل« استان چهارمحال و بختیاری كشف شد. 
علی اصغر نوروزی، عضو هیأت علمی پژوهشكده باستان شناسی و باستان شناس با اعلام این خبر 
به مهر گفت: در پی بررســی های موردی باستان شناسان میراث فرهنگی چهارمحال و بختیاری، 
محوطه باستانی مهمی با وســعت ۱0هكتار در اطراف شــهر »كاج« از توابع شهرستان »اردل« 
شناسایی شد. وی افزود: این محوطه باستانی در باریكه ای محصور در مسیر ارتباطی »بهشت آباد« 
به »كاج« واقع شده است و مدارك معتبری از استقرارهای انسانی مهم دوره های مختلف پیش از 
اسلام را در بر دارد. به گفته نوروزی، شواهد باستان شناسی و مطالعات اولیه آثار سطحی بیانگر این 
است كه بخش مهمی از این محوطه به دوره فراپارینه  سنگی با بیش از ۱0هزار سال قدمت تعلق 

دارد كه البته با انجام كاوش در این محل احتمال كشف آثار قدیمی تر وجود دارد.
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آقاي مظفر! پيش تــر يك فوريت 
لايحه سند سياست هاي حاكم بر تدوين برنامه 
و بودجه سال1401 در كميسيون هاي نظارتي 
مطرح شــده بود و هفته پيش نيز اين لايحه 
به تصويب رســيد. درباره اين سند توضيح 

مي دهيد؟
در شوراي شهر تهران ســندي را با عنوان سند 
سياســت هاي حاكم بر تدوين برنامــه و بودجه 
سال1401 شهرداري تهران تهيه كرديم. رويكرد 
اين اســت كه يك منظومه معرفتي و چارچوب 
نظري در برنامه هاي خود داشــته باشيم و براي 
نخستين بار در بند الف سند سياست ها چارچوب 
نظري و مباني معرفتي حاكم بر حكمراني شهري 
قيد شده اســت. به اين معنا كه خداوند حكيم، 
انســان را در اين جهان هســتي به مثابه خليفه 
الهي قرار داد و برگرفته از صفات وجودي خويش، 
ساختار وجودي انسان را به گونه اي متعالي خلق 
كرد تا او بتواند با توســعه ظرفيت هاي وجودي و 
زمينه هاي فطري خويش، با تنظيم مناسبات خود 
با انسان ها و با طبيعتي كه در آن زيست مي كند، 
مسير رشد و تكامل را تا نزديك ترين نقطه تقرب 

به خالق هســتي و كمال مطلق طي كند. در اين 
چارچوب فكــري، هدف و غايــت مدنظر افزون 
كردن منفعت و لذت جويي نيســت، بلكه تحقق 
رشد انسان ها در عرصه فردي و همچنين تكامل و 
پيشرفت جامعه انساني موضوعيت پيدا مي كند. 
براســاس چنين ديدگاهي، شهر به مثابه زيست 
بومي اســت كه بتواند زمينه هاي رشد و تكامل 
فــردي و همچنين تعالي و پيشــرفت جمعي را 
محقق كند. بديهي است براي طي چنين مسيري 
بايد شهر هم از حيث كالبد و هم از حيث بستر هاي 

معنوي و فرهنگي شرايط لازم را مهيا كند.
آيا در اين ســند قرار است توجه 

ويژه اي به مناطق كم برخوردار صورت بگيرد؟
روح حاكم بر ســند سياســت حاكم بر تدوين 
بودجه در 2مفهوم كلي خلاصه شده است: اول، 
تحقق عدالت كــه ما به صورت ويــژه به مناطق 
كم برخــوردار در مديريت شــهري توجه كنيم. 
همچنين به عنوان عدالت، اقشــار توانخواه را در 
نظر بگيريم و مناسب سازي معابر را براي اقشاري 
كه توانخواه هســتند، انجام دهيــم و دوم، بحث 
حكمراني كه مشاركت دادن مردم در فرايندهاي 

سياســتگذاري، تصميم گيري و برنامه ريزي در 
اشل شهري، منطقه اي و محلي است. ما به دنبال 
طراحي ســامانه اي به نام ســامانه جمع سپاري 
هستيم تا اجازه دهيم شهروندان در محله ها، نظام 
مسائل و چالش هاي اولويت دار محله را خودشان 
به مديريت شهري براي تنظيم بودجه سال هاي 
آينده پيشنهاد دهند. با ايجاد سامانه جمع سپاري 
مردم مي توانند در برنامه ريــزي و بودجه ريزي 

مشاركت كنند.
كمي بيشتر توضيح مي دهيد كه اين 

سامانه چطور كار مي كند؟
يكي از تكنيك هــاي جالب ايــن برنامه تأكيد 
بر ابزارهــا و روش هاي جديد تغيير رفتار اســت 
كه سياســتگذاري رفتــاري و بازي وارســازي 
به عنوان 2تكنيك در اين ســند قيد شده است. 
سياســتگذاري رفتاري به اين معنــا كه ما براي 
ايجاد تغيير رفتار شهروندان لزومي ندارد كه از قوه 
قهريه و از برخوردهاي انضباطي استفاده كنيم. 

دنيا با سياستگذاري رفتاري بيشتر از 10سال 
است كه كارهاي شــگرفي انجام مي دهد 

و در اين سياستگذاري ايجاد تغيير 
رفتار مبتني بر ضميــر ناخودآگاه، 

نيمــه آگاه و ميانبرهاي 
ذهني مخاطبــان انجام 
همچنيــن  مي گيــرد. 
بازي وارسازي تعريف يك 
زمين بازي اســت؛ يعني 
ســرگرم كردن شهروند 
در يك زمين رفتاري كه 
ناخودآگاه با مشــاركت 
خودش اتفــاق بيفتد كه 
مطلوب سياستگذار است.

سند  اين  در 
به راهــكار تامين مالي 
جمعي اشــاره شــده 
است. آيا شــهروندان 
در بازي وارسازي تنها 
بهره بردار هســتند يا 

اينكه مي توانند در ايجاد زمين بازي به عنوان 
سرمايه گذار وارد عمل شوند؟

وقتي اهالي محله اي درخواست احداث ورزشگاهي 
را دارند، اما شهرداري با كمبود منابع مالي مواجه 
است، مي تواند ســرمايه هاي خُرد مردم را در آن 
محله جمع آوري كند. به اين ترتيب، شهرونداني 
كه ســرمايه خود را براي احداث يك ورزشــگاه 
گذاشته اند هم شريك و ســرمايه گذار به حساب 
مي آيند؛ يعني هم از فروش بليت و كاركردهاي 
اقتصادي آن مجموعه فرهنگي و ورزشــي سود 
مي برند و هم اينكه با خانواده هايشان مي توانند از 

مجموعه استفاده كنند. بنابراين ابزارها، تكنيك ها 
و روش هاي نويني در اين ســند سياستگذاري 
پيش بينــي شــده كه به نظــر من، يك ســند 
ارتقايافته اي نسبت به دوره هاي گذشته است كه 
با متدولوژي هاي جديد حكمراني و سياستگذاري 
جديد تجهيز شده، در صحن شــورا به تصويب 
رسيده و در روزهاي آينده به شهردار محترم تهران 
ابلاغ مي شود. براساس اين سند شهرداري تهران 
لايحه برنامه و بودجه ســال1401 را تدوين و به 

شوراي شهر تهران ارائه مي كند.
برخي از اعضاي شوراي شهر تهران 
روي صرفه جويي بودجه1401 تأكيد دارند و در 
صحن شورا نيز مطرح شده است. آيا با توجه به 

تورم صرفه جويي صورت مي گيرد؟
يكي از بندهاي اين سند اشاره به سياست اقتصاد 
مقاومتي، صرفه جويي، كاهش هزينه هاي اجرايي 
و كاهش هزينه تمام شده پروژه هاي شهري دارد. 
در بند يكم سرفصل ششم اولويت هاي 
مرتبط با ارتقاي نظام مديريت سازمان، 
اقتصاد شــهري و هوشمندســازي 
قيد شده اســت؛ براي همين، 
صرفه جويي در بودجه1401 

مدنظر ماست.
امكانش  آيا 
هســت رقــم كلــي 
بودجه1401 را پيش بيني 

كنيد؟
بنده هم اكنون نمي توانم 
عــدد بگويــم، ولي يك 
توصيه براي شــهرداري 
تهران دارم. ببينيد منابع 
محدود در هر ســازماني، 
كفاف نيازهــاي فراگير و 
گســترده را به خصــوص 
در شهر تهران نمي دهد. 
ما بايد شــهر را با كمك 
سرمايه بخش خصوصي 
توســعه دهيم. اگر خيلي 
از سرمايه گذاران احساس كنند مديريت شهري 
براي منافع اقتصــادي آنها ارزش قائل اســت، 
سرمايه گذاري خواهند كرد. ما مي توانيم منافع 
عمومي مردم را با منافع اقتصادي بخش خصوصي 
در يك راســتا تعريف كنيم؛ براي مثال، يكي از 
مشكلاتي كه مردم در شــهر تهران دارند و از آن 
رنج مي برند، كمبود پاركينگ است. شهروندان ما 
وقتي شب مي خواهند از محل كار به خانه برگردند، 
با مشكل بزرگ جاي پارك مواجه مي شوند يا در 
مقابل مجتمع هاي تجاري و اداري اين مشــكل 

وجود دارد. 

  محمود مولايي
خبر نگار

بعد از آنكه »سند سياست هاي حاكم بر تدوين برنامه و بودجه 
سال1401« در صحن شوراي شــهر تهران به تصويب رسيد، 
شهرداري تهران ملزم شد تا لايحه بودجه سال آينده پايتخت 
را مطابق با اين سند و براساس قانون، حداكثر تا پايان دي ماه 
امسال تنظيم، بررسي و تصويب كرده و به پارلمان شهري ارائه 
كند. اينطور كه از كليات ماجرا مشخص است، مديريت شهري 
براي آنكه توزيع خدمات در تهران به صورت عادلانه ارائه شود، 
سعي دارد تا در تدوين بودجه1401، توجه ويژه اي به مناطق 
كم برخوردار داشته باشد؛ مناطقي كه در جنوب تهران واقع 
شده اند و از نظر سرانه هاي گوناگوني مثل گردشگري، تفريحي، 
ورزشي، درماني، آموزشي، فضاي ســبز و... تفاوت اساسي 
نسبت به مناطق شمالي شــهر دارند. همين مسئله بهانه اي 
شد تا با ميثم مظفر درباره جزئيات بودجه سال آينده تهران به 
گفت وگو بنشينيم. او كه نايب رئيس كميسيون برنامه و بودجه 
شوراي شهر تهران اســت و پيش از حضور در شورا سابقه 
فعاليت طولاني مدت در شهرداري را دارد، مي گويد شوراي 
جديد تحقق بودجه ريزي مشاركتي و دخيل كردن مستقيم 
مردم محلات در نظام تصميم گيري اداره شهر را دنبال مي كند. 

گفت وگوي همشهري با ميثم مظفر را در ادامه مي خوانيد.

گفت وگو با ميثم مظفر، نايب رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران  درباره بودجه سال آينده پايتخت

توزيع عادلانه خدمات در تهران1401

مظفر: مــا به دنبال طراحي 
سامانه اي به نام جمع سپاري 
هســتيم تا اجــازه دهيم 
شــهروندان در محله هــا، 
چالش هاي اولويــت دار را 
خودشان به مديريت شهري 
براي تنظيم بودجه سال هاي 

آينده پيشنهاد دهند

نگاه

 بازديد ميداني اعضاي شورا 
با اجراي طرح رصد

شوراي شهر تهران تحقق بودجه ريزي مشــاركتي و دخيل كردن 
مســتقيم مردم محله ها در نظام تصميم گيري اداره شهر را دنبال 
مي كند؛ براي همين طرح رصد، طرحي هدفمند و كاربردي است 
تا تصميم گيري مناسب تري براي توسعه محله ها انجام شود؛ چراكه 
استفاده از نظرات نخبگان و معتمدان محله ها در رصد بهتر مشكلات 
و تصميمات كارشناسانه مثمرثمر است. نظارت هاي مستمر و ميداني 
در كنار تلاش مديريت شهري براي كاهش فاصله هاي طبقاتي، توسعه 
شهري و رضايتمندي مردم صورت مي گيرد. اعضاي كميسيون برنامه 
و بودجه در طرح رصد هر هفته با حضور در 2منطقه علاوه بر بازديد 
ميداني از پروژه ها و آشنايي با معضلات محلات در كارگروه تخصصي 
به گفت وگو با شــهروندان، معتمدين، نخبگان و مديران شهرداري 
مناطق مي پردازند. طرح رصد با طي فرايند خود به تعيين نظام مسائل 
و اولويت هاي برنامه و بودجــه اي مناطق با محوريت محلات منتج 
خواهد شد. برای مثال، شهرداري تهران زمين هاي كوچك، متوسط 
و بزرگ زيادي در مناطــق و محل هاي مختلف دارد؛ زمين هايي در 
محلات به نام زمين لچكی كه در هر منطقه و محله اي وجود دارد. 
درواقع زمين هاي رهاشده كوچكي كه سرمايه هاي مستتر شهرداري 
به حساب مي آيد و شهرداري مي تواند آنها را در 350محله شناسايي 
كرده و با سرمايه گذاري بخش خصوصي در اين زمين ها پاركينگ هاي 
محلي احداث كند و به موازات آن نيز شهرداري تهران امتيازي را براي 
سرمايه گذار بخش خصوصي درنظر بگيرد.از انديشكده ها، دانشگاه ها، 
استادان و كارشناسان زبده شــهري برای اين منظور استفاده شده 
است. بنابراين قوام لازم را به لحاظ علمي دارد و ما خواهش مي كنيم 
كه اتفاقا مجموعه هاي علمي و دانشگاهي كشور بازهم كمك كنند. 
درواقع سند سياست تدوين بودجه و طرح رصد اقدام فاخري است؛ 
چراكه سياستگذاري رفتاري، بازي وارسازي، سامانه جمع سپاري و 
سامانه تامين مالي جمعي ابداعات نوِ سند سياست هاي حاكم بر برنامه 

و بودجه1401 است.
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كتاب شماره  8357 

كتاب ها هم مانند آدم ها بايــد ويژگي هاي متعدد و ممتازي 
داشته باشند كه مورد توجه قرار گيرند و در ميان مخاطبان 
محبوب واقع شوند و به نوعي ماندگاري خود را تثبيت كنند. 
طبيعي است كه كتاب هاي محدودي چنين اقبال بلندي داشته 
باشند و همواره در ويترين كتابفروشي ها بدرخشند و در دل 

خوانندگاني از نســل هاي مختلف براي خود جا باز كنند. در 
بازار كتاب كشورمان، بخش مهمي از كتاب هاي پرمخاطب، 
آثاري هستند كه مزين به تقريظ مقام معظم رهبري شده اند 
و اســتقبال بي نظير خوانندگان، اين آثار را همواره در صدر 
كتاب هاي پرمخاطب قرار داده است. در اين گزارش، 10عنوان 
از كتاب هاي پرمخاطبی را كه اغلب در حوزه ادبيات پايداري و 

مزين به تقريظ مقام معظم رهبري هستند، معرفي شده است.

مروري كوتاه بر 10كتاب 
كه مزين به تقريظ مقام معظم رهبري شده اند

نگين هاي درخشان بازار كتاب

»من زنده ام«
 خاطــرات اســارت 
معصومه  آباد/ كتاب »من 
زنده ام« خاطــرات دوران 
4ساله  اسارت معصومه  آباد 

در زندان هاي رژيم بعثی صدام است. روايت كتاب 
از دوران كودكي نويسنده آغاز و با بيان بخش هاي 
مهمي از نوجواني وي ادامه پيدا مي كند. اين كتاب 
با بيان نقــش و تأثير انقاب اســامي بر زندگي و 
شخصيت معصومه  آباد به دوره  دفاع مقدس، اسارت 
و آزادي او و3بانوي آزاده  ديگر مي پردازد. اين كتاب 

را »انتشارات بروج« منتشر كرده است.
اين كتاب در ســيزدهمين دوره جايزه كتاب سال 
دفاع مقدس به عنوان اثر برگزيده در بخش خاطرات 

ديگرنوشت انتخاب شد.

»دختر شينا«
 خاطرات همسر شهيد 
حاج ستار ابراهيمي/ كتاب 
»دختــر شــينا« خاطرات 
قدم خير محمدي، همســر 

سردار شهيدحاج ستار ابراهيمي، يكي از شهداي استان 
همدان است كه در عمليات والفجر8 به شهادت رسيده 
است. اين كتاب، روايت همسر اين شهيد والامقام است 
كه با وجود از دست دادن همسر خود در 24سالگي با 
داشتن 5فرزند ديگر ازدواج نكرده و به تنهايي فرزندان 
خود را تربيت كرده و پرورش داده است. او در 14سالگي 
با شــهيدحاج ســتار ابراهيمي ازدواج كرده بود. اين 
كتاب روايتگر بالندگي اين بانوســت كه چگونه قدم 
به قدم همراه مجاهدات و ايثار همسر شهيد خود گام 
برمي دارد و برگ متفاوتي از تاريخ مجاهدات و صابت 

زنان در جنگ تحميلي را رقم مي زند.

»لشكر خوبان«
 خاطــرات مهــدي   
قلي رضايي/ كتاب »لشكر 
خوبان« نوشــته معصومه 
سپهري، گزارشي جذاب از 

گفت وگوي طولاني فرج قلي  زاده با مهدي  قلي رضايي 
اســت كه به بازخواني گوشــه هايي ناگفته از تاريخ 
دفاع مقدس مي پردازد. در اين كتاب از وقايع لشــكر 
عاشورا سخن به ميان آمده و شخصيت پردازي ملموس 
و مؤثر معصومه سپهري از راوي اثر )مهدي  قلي رضايي( 
در مجموع شخصيت نوجواني را به تصوير مي كشد كه 
سخت ترين و خطيرترين لحظات ميدان هاي حماسه 
را تجربه كرده است. از ويژگي هاي اين كتاب مي توان 
به ارائه اطاعاتي جديد درباره لشــكر عاشورا و نقش 

واحدهاي اطاعاتي اشاره كرد.

»گلستان يازدهم«
 خاطــرات همســر 
علي چيـــت سازيان/ 
كتاب»گلســتان يازدهم« 
يــك عاشــقانه آرام در دل 

جنــگ و خاطرات زهــرا پناهي روا، همســر علي 
چيت ســازيان، از سرداران شــهيد استان همدان 
است. اين كتاب در 17فصل تدوين شده و از زمان 
تولد فرزند شهيد آغاز مي شود و ادامه مي يابد. اين 
كتاب هرچند نشان دهنده ويژگي هاي يك شهيد 
است، اما بيش از آن مي توان وضعيت خانواده هاي  
تمام استان های كشــور  در جنگ تحميلي را ديد؛ 
خانواده هايي كه چند فرزند را به جبهه فرستاده اند 
و هيچ كدام شان بازنگشــته اند و در عين ناراحتي 
و حزن، ســعي دارند به آينده اميدوار باشند و راه 

شهيدشان را ادامه دهند.

»همپاي صاعقه«
لشكر  شــكل گيري   
27محمد رسول الله)ص(/ 
كتــاب »همپــاي صاعقه« 
نوشته حسين بهزاد و گلعلي 

بابايي، كارنامه اي تاريخي و مســتند از شكل گيري 
لشكر 27محمد رسول الله)ص( اســت كه روايتي از 
يك مقطع زماني حدودا 6ماهــه از جنگ تحميلي، 
يعني از ابتــداي دي ماه1360 تا اواخــر تير ماه گرم 
سال1361 را بازگو مي كند. موضوع اصلي اين كتاب 
شرح مستند مراحل آغازين تأســيس تيپ نظامي 
محمد رســول الله)ص( اســت و نقش اين تيپ را در 
2عمليات بزرگ فتح المبين، بيت المقدس و لبنان بيان 
مي كند. اين اثر، برگزيده ششمين جشنواره انتخاب 

بهترين كتاب دفاع مقدس در رشته پژوهش است.

»آب هرگز نمي ميرد«
 خاطــرات جانبــاز 
ســلگي/  ميرزامحمد 
كــــتاب »آب هــــرگز 
نمي ميـرد« خاطــــرات 

جانباز ميرزامحمد ســلگي از فرماندهان لشكر 32 
انصارالحسين)ع( اســت كه به قلم حميد حسام به 
تحريــر درآمده اســت. اين كتاب در ســال13۹3 
توانست جايزه نخست جشنواره جال آل احمد را از 
آن خود كند. حميد حسام روايت خود را از بدو تولد 
ميرزامحمد سلگي آغاز مي كند تا مخاطب را بيشتر با 
شرايط زندگي او، خانواده و انديشه هايش آشنا كند. 
در فصل هاي پيش از آغــاز جنگ مخاطب با خانواده  
اين شخصيت آشنا مي شــود و عكس هاي پايان هر 
فصل درباره  شخصيت ها و مكان ها به جذابيت و اعتبار 

روايت ها افزوده است.

»فرمانده من«
 خاطراتي از 7فرمانده/ 
كتــاب »فرمانده مــن« اثر 
رحيم مخدومــي، مجموعه 
خاطراتي به قلــم راويان و 

نويسندگان مختلف است. خاطره اول؛ »من روز عاشورا 
برمي گردم « نوشته رحيم مخدومي درباره فرمانده اي 
به نام مدني اســت. خاطره »شب هور« نوشته احمد 
كاوري، روايتي از سيدعليرضا قوام است. خاطره سوم، 
»رمز يا زهرا)س(« نوشته داوود اميريان از حاج حسين 
سخن مي گويد. خاطره »مثل گل سرخ« نوشته حسن 
گلچين درباره شهيد علي غفاري است. »عقد آسماني« 
نوشته هادي جمشيديان و »مسيح كردستان« نوشته 
عباس پاســيار از ديگر خاطرات اين كتاب است كه 

حوادث آنها در كردستان به وقوع مي پيوندد.

»دركمين گل سرخ«
 روايتــي از زندگــي 
شــهيد ســپهبد علي 
صيادشيرازي/ كتاب »در 
كمين گل سرخ« زندگينامه 

داستاني شهيد سپهبد علي صيادشيرازي به قلم محسن 
مؤمني است. روايت بخش هاي پيش از انقاب زندگي 
سپهبد از كتاب »خاطرات سپهبد شهيد صيادشيرازي« 
و بخش هاي مربوط به كردستان و سال هاي جنگ از 
كتاب »ناگفته هاي جنگ« و بخش هاي پاياني جنگ از 
كتاب »يادداشت هاي ويژه شهيد صيادشيرازي« انتخاب 
شده است. روايت نويسنده هم عاوه بر منابع ياد شده، 
مبتني است بر ساعت ها گفت وگو و تحقيق و استفاده از 
منابع مكتوب. اين كتاب يكي از آثار پرمخاطب در حوزه 
ادبيات پايداري است كه بارها تجديدچاپ شده و مورد 

توجه مخاطبان قرار گرفته است.

»ره نماي طريق«
 ۵۸0سؤال و پاسخ از 
آيت الله جاودان/ كتاب 
»ره نماي طريق« مشتمل 
بر 580سؤال در موضوعات 

گوناگون از آيت الله جاودان و پاســخ هاي ايشان به 
اين سؤالات است. اين كتاب ســال13۹4 از سوي 
مؤسسه  »ايمان ماندگار« تهيه و منتشر شده است. 
سؤالات اين مجموعه، همان سؤالاتي است كه مردم 
و به خصوص جوانان از طريق پايگاه اينترنتي آيت الله 
جاودان از او پرسيده اند و ايشــان به آنها پاسخ داده 
است. جمعي از محققان و شاگردان استاد، از ميان 
انبوه سؤالات پرسيده  شــده طي 5سال، سؤالاتي 
را انتخاب و تصحيح و دربــاره آنها تحقيق و پس از 

دسته بندي در قالب اين كتاب عرضه كرده اند.

»فرنگيس«
 خاطــرات فرنگيس 
حيـــدرپور / كـــتاب 
»فرنگيــس« خاطــرات 
فرنگيــس حيدرپــور، از 

زنان حماســه آفرين در دوران دفاع مقدس است. در 
سال135۹ پس از حمله عراق به محل تولد فرنگيس، 
مردم به دره هاي اطراف فرار مي كنند. فرنگيس كه 
در آن زمان 18سال داشت، شب هنگام همراه برادر 
و پدرش جهت تهيه غذا به روستا بازمي گردد، اما در 
طول راه پدر و برادر فرنگيــس در درگيري با عوامل 
عراقي كشته مي شــوند و فرنگيس در پي برخورد با 
2سرباز عراقي بدون داشتن ساح گرم، با تبر پدرش 
با سربازان درگير شــده، يكي را  مي كشد و ديگري 
را با تمــام تجهيزات جنگي اســير مي كند و به مقر 

فرماندهي ارتش ايران تحويل مي دهد.

نقل قول خبر

محمد مهدی اسماعیلی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در برنامه نگاه 
یك تلویزیون درباره وجود فاصله بین نیاز و 
تولید داخلی كاغذ گفت: ۳۵۰هزار تن كاغذ 
نیاز داریم و تولید فعلی، كمتر از ۳۰هزار تن 
است، در حالی كه كارخانه كاغذ مازندران 

توانایی تولید ۹۰هزار تن كاغذ را دارد.

یاسر احمدوند
معاون فرهنگی وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی 
در برنامه »تقاطع فرهنگ« رادیو گفت وگو 
اظهار كرد: از »تقریظ رهبری« بر یك كتاب 
در حوزه دفاع مقدس همزمان با هفته كتاب 

رونمایی خواهد شد. همچنین بهمن ماه 
سال جاری دومین نمایشگاه مجازی كتاب را 

برگزار خواهیم كرد و درباره نمایشگاه حضوری 
نیز برنامه ریزی می كنیم كه اگر اوضاع 

كرونایی مساعد باشد، در ابتدای سال آتی 
برپا شود.

محمد زره ساز
دبیر جوایز ملی انجمن كتابداری و 

اطلاع رسانی ایران گفت: جایزه نوش آفرین 
انصاری به جوایز ملی انجمن كتابداری و 

اطلاع رسانی ایران افزوده می شود. همچنین 
علاوه  بر۳ جایزه دكتر پوری سلطانی در حوزه 
كاربردی و سازماندهی دانش، جایزه دكتر 
عباس حُریّ در حوزه نظری علوم اطلاعات، 
جایزه دكتر نورالله مرادی در حوزه آرشیو، 
جایزه ملی نوش آفرین انصاری با عنوان 

»كتابدار اجتماعی« نیز به برگزیدگان اعطا 
می شود.

علی رمضانی 
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران و دبیر 

بیست ونهمین هفته کتاب جمهوری اسلامی 
ایران گفت: اعتبار یارانه »پاییزه کتاب« 

مناطق محروم افزایش پیدا می  کند و علاوه بر 
اين، تغییرات ساختاری طرح های فصلی نيز 

منطبق بر عدالت خواهد بود.

علي الله سليمي
روزنامه نگار
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ايثارگران بدانند

فرار دستگاه هاي اجرايي از  تكاليف قانوني)۱(
قوانين مصوب از 3منظر قابل بررسي است:

1- تدوين و تصويب قانون
2- اجراي قانون توسط دستگاه هاي اجرايي

3- نظارت بر حسن اجراي قانون
شــواهد متعدد، نشــان مي دهد كه در هر ســه حوزه ذكر شده دچار 
مشكلات جدي هستيم. در مرحله تدوين و تصويب قانون كه برعهده 
مجلس شوراي اسلامي است، 2وظيفه عمده و مهم براي مجلس تعريف 

شده است:
 الف- قانونگذاري 

 ب- نظارت بر حسن اجرای قوانين مصوب
در حوزه ايثارگران ،مجلــس در هر دو وظيفه با مشــكل جدي مواجه 
است. در حوزه تصويب قوانين با مشــكل تعدد قوانين، تعارض قوانين، 
مغايرت قوانين، عدم ضمانت اجرايي، غيركارشناســي بودن مصوبات، 
ابهام در قوانين و... مواجه هستيم، ولي در مجموع اين مرحله نسبت به 
ساير مراحل از وضعيت مطلوب تري برخوردار است. در حوزه نظارت بر 
حسن اجراي قوانين مجلس از ابزارهاي نظارتي متعددي برخوردار است. 
تذكر، سؤال، استيضاح، تحقيق و تفحص، نظارت رئيس مجلس بر وضع 
مقررات دولتي، رأي اعتماد، كميسيون اصل ۹۰، ديوان محاسبات، نظارت 
كميسيون هاي تخصصي و ناظران مجلس در شوراها مجامع و هيأت ها از 
ابزارهاي قدرتمندي هستند كه در حوزه نظارت بر اجراي قوانين ايثارگران 
به خوبي از آنها استفاده نمي شود. نمايندگان مجلس به كرّات از كوتاهي 
دستگاه هاي اجرايي در عدم اجراي قوانين حوزه ايثارگري مي گويند ولي 
از ابزارهاي در اختيار استفاده نمي كنند. سيدمحمد مولوي، نايب رئيس 
كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس با انتقاد از عدم اجراي قانون 
تبديل وضعيت استخدامي ايثارگران در وزارت نفت مي گويد: متأسفانه 
وزارت نفت در اجراي قانون تبديل وضعيت استخدامي فرزندان ايثارگران 
كوتاهي كرده است. آنچه در دل اين قانون لحاظ شده است بايد به صورت 
كامل در حق جامعه بزرگ ايثارگري انجام شود، در غيراين صورت مجلس 

از بعد نظارتي خود استفاده و مسئولان دستگاه ها را مكلف خواهد كرد.
مجتبي يوسفي، نماينده اهواز با انتقاد از اجراي سليقه اي قانون تبديل 
وضعيت اســتخدامي ايثارگران مي گويد: متأســفانه در شهرداري ها، 
وزارت نفت، بهداشــت، ارتباطات و وزارت نيرو مشــكلاتي در رابطه 
با اجراي قانون تبديل وضعيت اســتخدامي وجــود دارد و ما به عنوان 
نماينده مردم در مجلس شــوراي اسلامي منتظر اقدام عملي هستيم. 
سيدنظام الدين موســوي، نماينده تهران بر لزوم آسيب شناسي جدي 
قوانين ايثارگري در مجلس مي گويد: متأسفانه در برخي از جاها همچنان 
شاهد كارشكني و اهمال كاري در اجراي قوانين ايثارگري هستيم كه 
از طريق ابزارهاي نظارتي مجلس آن را دنبال مي كنيم. اينها بخشي از 
سخنان برخي نمايندگان درخصوص مشكلات اجراي قوانين ايثارگران 
در دستگاه هاي اجرايي است. روي سخن با نمايندگان محترم اين است 
كه به جاي انتقاد، ابراز همدردي و توصيه، بهتر است از اختيارات قانوني 
خود استفاده كنند و با دستگاه هاي اجرايي كه قوانين را اجرا نمي كنند 
منطبق با قانون برخورد نمايند. نمايندگان محترم بايد متوجه آثار مخرب 

مصوباتي كه اجرا نمي شود، باشند.

 پيرمرد با دست هاي لرزان كيف پولي را 
از جيب كت اتو كشيده  اش بيرون كشيد گزارش

و كاغذي را با وسواس روبه روي صورت 
مسئول بخش كارت ملي دفتر پيشخوان دولت گرفت 
و با صدايي نگران پرسيد:»آقاي محترم! كارت ملي من 
نيامد؟«. مأمور باجه هم جملاتي كه انگار از يك نوار 
ضبط شده پخش مي شد با تأكيد بسيار جواب داد كه 
اگر براي شــما پيامك نيامده است، هنوز بايد منتظر 

بمانيد.
براي ديدن و شنيدن اين روايت لازم نيست كه به دفتر 
پيشخوان خاصي مراجعه كنيد، چرا كه موضوع كارت 
ملي هوشمند، همان داستان تكراري و كشداري است 
كه از 4سال قبل بسياري از ايراني ها را درگير خود كرده 

است. بعضي از افراد در 2 سال گذشته با كند شدن روند 
صدور كارت ملي هوشمند، بارها و بارها شاهد اتفاقاتي 
مشــابه بوده اند و صحبت هاي ســخنگوي سازمان 
ثبت احوال نيز اين موضوع را تأييد مي كند: »بيش از 
۶2ميليون نفر ثبت نام كرده اند و حدود ۵1ميليون و 

۷۵۰هزار كارت صادر كرده ايم.«
براساس آخرين اطلاعاتي كه از سوي سيف الله ابوترابی، 
سخنگوي ســازمان ثبت احوال كشــور اعلام شده 
بود، افرادي كه از ســال ۹۷ يا ۹۸ ثبــت نام كرده اند، 
كارت هايشان به دست شــان نرسيده است. براساس 
گفته هاي او، تا پايان ســال ۹۶ و آغاز سال ۹۷، بدنه 
كارت وارد مي شد، اما »به دليل مشكلاتي مثل تحريم و 
تامين اعتبار ارزي براي انتقال وجه به خارج از كشور« 
ادامه كار با مشكل روبه رو و بحث توليد داخل به ميان 

كشيده شد.
 برابر ماده 4۶ قانون محاسبات عمومي كشور، متولي 

تأمين بدنه كارت، چاپخانه كارت اســت و تراشه اين 
كارت ها نيز در دنيا توسط 4 يا ۵ كشور توليد مي شود. 
البته شركت هاي دانش بنيان ايراني از طريق معاونت 
رئيس جمهور پيگير هستند تا بتوانند اين تراشه را در 

داخل توليد كنند.

خاطرات زندگي بدون كارت هوشمند 
هرچند دردسرهاي حفظ رسيد ثبت نام كارت ملي 
هوشمند و شماره رهگيري درج شده روي اين كارت 
از جمله مشكلاتي است كه در ميان اخبار صدور كارت 
ملي و دلايل تأخير آن گم شده است، اما اين مسئله به 
نقطه مشترك زندگي بسياري از ايراني ها تبديل شده و 
بعيد است كه از فردي درباره مشكلات مسير دستيابي 
به كارت ملي هوشمند بپرســيد، خاطره اي از خود يا 

ديگران براي گفتن نداشته باشد.
رؤيا يكي از حدود 11ميليون نفري اســت كه هنوز 

نتوانسته اند به كارت ملي هوشمند دست پيدا كند. 
او از خستگي اش براي پيگيري اين موضوع مي گويد، 
 اينكه براي اســتفاده از خدمات بانك و حتي ثبت نام 
در سايت هاي دولتي، به دليل آنكه كد رهگيري درج 
شده در رسيد كارت ملي همراهش نبود، با معطلي ها 
و دردســرهاي مختلفي مواجه شده است: مشكلات 
من درباره رســيد كارت ملي هوشمند فقط محدود 
به كارهاي بانكي نمي شــود، حتي يك بار در سفر به 
اصفهان، تصميم گرفتم كه دوچرخه كرايه كنم. براي 
اين كار بايد كارت ملي ارائه مي دادم، وقتي كارت ملي ام 
را به مسئول كرايه دوچرخه دادم، آن را قبول نكرد و 
گفت كه »از كجا بدانم شما كارت ملي هوشمندتان 
را نگرفته ايد و الان چون اين كارت ملي قديمي برايت 
مهم نيست، آن را براي گرفتن دوچرخه به من تحويل 

نمي دهي!« 
نحوه نگهداري و حفظ رسيد كارت ملي هوشمند هم 
يكي از بخش هاي دردساز اين روند است. محمدحسين 
هم جز افرادي است كه يك بار رسيد كارت ملي خود را 
گم كرد و اين اتفاق چنان تجربه طولاني و ناخوشايندي 
برايش رقم زد كه تا گرفتن كارت ملي هوشــمند با 
احتياط بسيار از رســيد كارت ملي خود مراقبت مي 
كرد: »براي گرفتن وام به بانك رفته  بودم و وقتي همه 
مدارك و كارت ملي قديمي ام را تحويل دادم مسئول 
باجه به من گفت كه رسيد كارت ملي هوشمند بين 
مداركم نيست. رسيد گم شده بود و من مجبور شدم 
براي گرفتن رسيد به دفتر پيشخوان افسريه كه رسيد 
را برايم صادر كرده بود، مراجعه كنم اما از بخت بد، آن 
دفتر جمع شده بود و به من گفتند بايد به دفتر اصلي 
در محلاتي مراجعه كنم.  چند هفته معطل شدم و كار 
بانكي ام عقب افتاد. تمام اين مدت از يك طرف نگران 
وام بودم و از طرفی ديگر هم اين روند معيوب كارت ملي 
هوشــمند عذابم مي داد. دليل تأكيد بر اين رسيد را 
نمي فهمم، وقتي كارت ملي هوشــمند را نمي توانند 
صادر كنند، خب بهتر است كه تأكيد بر اين رسيدهاي 

كاغذي هم جمع شود.« 
در كنار افرادي كه به نحوي با دردسرهاي صادر نشدن 
كارت ملي هوشمند و حفظ رسيد آن مواجه شده اند، 
عده اي نيز تلاش كرده اند مســير بي تفاوتي را پيش 
بگيرند تا شايد از التهاب و اضطراب ايجاد شده بكاهند. 
مصطفي جزو آن دسته از افراد است. او مي گويد: »بعد 
از 2 سال كه براي هر كار بايد نگران كارت ملي هوشمند 
مي شدم، ديگر شــرايط را قبول كرده ام. در واقع من 
عادت كرده ام كه بعضي از مســائل حل نمي شوند و 

كارت ملي هوشمند من هم يكي از اين موارد است.«

افراد مسن پاي ثابت پيگيري سرنوشت كارت ملي
دفترهاي پيشخوان دولت نيز بخشي از مشكلات صدور 
كارت ملي هوشمند را به دوش مي كشند و آنطور كه 
مريم شعرباف شاغل در دفتر پيشخوان دولت به روزنامه 

همشهري مي گويد مراجعه براي پيگيري سرنوشت 
كارت ملي به يكي از اتفاقات روزمره دفاتر پيشخوان 

تبديل شده است.
او كه سال هاســت در يك دفتر پيشــخوان فعاليت 
مي كند، درباره اين موضوع توضيح مي دهد:»خيلي 
از مردم براي كارت ملي هوشمند به دفتر ما مراجعه 
مي كنند و گلايه دارند كه چرا كارت ملي هوشمندشان 
هنوز آماده نشده است. در روز، نزديك به 2۰يا 3۰نفر 
مراجعه كننده داريم كه از ما درباره سرنوشــت كارت 
ملي سؤال مي پرسند. ما هم در اين سال ها ياد گرفته ايم 
كه چطور مردم را آرام كنيم و از آنها بخواهيم كه صبور 
باشند. به مراجعه كنندگان مي گويم كه به ما اعلام شده 
به خاطر نداشتن كارت و تحريم هنوز نتوانسته اند كارت 
را صادر كنند. خيلي از افرادي كه به دفتر ما مراجعه 
مي كنند، 2سال پيش براي كارت ملي ثبت نام كردند، 

اما هنوز كارت ملي شان صادر نشده است.«
براساس گفته اين كارمند يكي از دفاتر پيشخوان، گم 
شدن رسيد كارت ملي، يكي از پرتكرار ترين اتفاقاتي 
است كه باعث مي شود افراد به اين دفاتر مراجعه كنند: 
»خيلي از مراجعه كنندگان رسيد خود را گم مي كنند 
و حتي بعضي از افراد بوده اند كه چندين بار اين رسيد را 
گم كرده اند و ما مجبور شده ايم براي چندين بار رسيد 
را چاپ كنيم. نگه داشتن اين رسيد، دردسرهاي خاص 
خودش را دارد و به خاطر همين ما از همان اول به افراد 
مي گوييم كه بهتر است از رسيد چند كپي بگيرند و 

رسيد اصلي را حتما پرِِس كنند تا خراب نشود.« 
افراد مسن كه توانايي استفاده از تلفن همراه را ندارند 
به مراجعه كنندگان ثابت اين دفتر پيشخوان تبديل 
شده اند: ما يك سري مراجعه كننده ثابت داريم كه با 
سؤال تكراري »خانم كارت ملي من آماده نشد؟« سراغ 
ما مي آيند، اغلب اين افراد سن بالايي دارند و به دليل 
آنكه نمي توانند به درستي از تلفن همراه استفاده كنند، 
به دفتر ما مراجعه مي كنند. پيرمردها و پيرزن ها اغلب با 
سختي بسيار خود را به دفتر ما مي رسانند و من با ديدن 
اين افراد ناراحت مي شوم، اما كاري نمي توانم بكنم و 
هربار به آنها توضيــح مي دهم كه بايد منتظر پيامك 

آماده شدن كارت ملي هوشمند بمانند.

ليلا شريف
خبر نگار

براساس آمارهاي رسمي، نزديك به 11 ميليون نفر با وجود ثبت نام، هنوز كارت ملي هوشمند 
دريافت نكرده اند. اين موضوع مشكلات بسياري براي آنها و به ويژه افراد مسن ايجاد كرده است

مصائب زيستن با رسيد كارت ملي هوشمند 
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بر اساس آمار اعلام شده توسط سازمان ثبت احوال بیش از 

62 میلیون نفر 
برای دریافت کارت ملی هوشمند ثبت نام کرده اند که حدود

  51 میلیون و 750 هزار نفر 
موفق به دریافت کارت ملی هوشمند شده اند
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در ابتدا مي توانید منظورتان را از تامین 
مالی جمعی بگویید؟  چه روش هایی برای این نوع 

مشارکت وجود دارد؟
تامین مالی جمعی و انواع مختلف آن، چند سالی است 
که در دنیا متداول شده اســت. به طور کلی در این نوع 
مشــارکت مالی مردم می توانند به طور مســتقیم در 
یک فعالیت تجاری یا غیرتجاری ســهیم شوند. تامین 
مالی جمعی انواع مختلفی دارد و شاید آشناترین نوع، 
کارهای خیریه ای باشد که اکنون مشاهده می شود. به 
عنوان مثال یک شماره کارت به دست مردم می رسد و 
اعلام می شود که مردم برای تهیه یک دارو یا یک عمل 
جراحی خاص مشــارکت مالی کنند. نوع دیگر تامین 
مالی جمعی به صورت قرض است. یعنی افراد مختلف 
به یک کســب و کار پول قرض می دهند و آن کسب و 
کار، امور جاری خود را انجــام می دهد و در پایان، پول 
را بازپرداخت می کند. تامین مالی جمعی مشارکتی و 
تامین مالی جمعی پاداش محور هم انواع دیگر این شیوه 

از مشارکت محسوب می شوند.

تامین مالــی جمعی مشــارکتی چه 
ویژگی هایی دارد؟

در تامین مالی جمعی مشارکتی یک کسب و کار اعلام 
می کند که می خواهد یک فعالیت تجاری را راه اندازی 
کند. پس از آن، کســانی که علاقه مند به مشــارکت 
باشــند می توانند با مبالغ خرد و کلان در این کسب و 
کار شریک شوند و در دوره ای مشخص اصل پول آنها 
با احتساب سود یا زیانی که از این شراکت متوجه آنها 

شده، بازپرداخت می شود. 

فرایند این نوع تامین مالی در کشور ما 
از چه زمانی آغاز شده و جزئیات آن به چه شکلی 

خواهد بود؟
در ایران، از اواخر بهمن ماه 99 سازمان بورس و شرکت 
فرابورس اولین ســامانه های تامین مالــی را رونمایی 
کردند. به این ترتیب کســب و کارهــا می توانند ایده 

خود را روی پلتفرم هایی که دارای مجوز از نهادهای 
قانونگذار هستند، قرار دهند و مردم هم می توانند 
با هــر مبلغی که تمایل داشــته باشــند، در این 
کسب و کارها شریک شــوند. در ازای این کار، به 
مشارکت کنندگان گواهی مشارکت تعلق می گیرد 

و در پایــان دوره، یک ارزیابی و حسابرســی انجام 

می شود. اگر این کسب و کار ســودده باشد، متناسب 
با ســرمایه گذاری به دارنده گواهی شراکت سود تعلق 
می گیرد و اگر کسب و کار زیان ده باشد هم به تناسب در 

زیان شریک می شود.

اســتقبال مردم از این نوع مشارکت را 
چگونه پیش بینی می کنید؟

 مردم در ســال های اخیر شــاهد بوده اند که کسب و 
کارهای مبتنی بر فناوری و نوآوری که با پول های کم 
شروع کرده اند، رشد قابل توجهی داشته اند. همچنین 
یکی از ابزارهای متداول برای شــرکت های مبتنی بر 
فناوری و نوآوری این است که بخشی از پول مورد نیاز 
خود را از طریق سامانه های تامین مالی جمعی تامین 
می کنند. ما هم یکی از ماموریت های خود را در صندوق 
نوآوری و شکوفایی، توســعه و ایجاد ابزارهای مختلف 

تعریف کرده ایم تا این ابزارها به شــرکت ها کمک کند 
که مسئله تامین مالی آنها حل شود. از سوی دیگر، همه 
می دانیم که مردم مبالغ کمی را به عنوان پس اندازهای 
خرد در اختیار دارند و شــاید دنبــال یک فرصت برای 
سرمایه گذاری و مشارکت هستند. هرچند فرصت های 
دیگری هم برای سرمایه گذاری در کشور وجود دارد. به 
عنوان مثال، بخش عمده ای از مردم برای مشارکت در 
کارهای تولیدی به سمت سپرده گذاری بانکی می روند و 
به دلایل اقتصادی و غیراقتصادی به تولید کشور کمک 

می کنند. 

منابع مالی مردم به چه شــکل تضمین 
می شود؟

از آنجا که می خواســتیم در زمینه تامین مالی جمعی، 
فرهنگسازی کنیم و در گام اول، مردم شاهد یک اتفاق 
خوب باشــند، تصمیم گرفتیم که تعدادی از طرح های 
فناورانه و دانش بنیــان را انتخاب و به این ســامانه ها 
معرفی کنیــم و در عین حال، اصل پولــی را هم که  از 
سوی مردم سرمایه گذاری شــده، بیمه کنیم. درواقع، 
در حالت طبیعی مردم در ســود و زیان شریک بودند، 
اما اکنون مردم فقط در ســود طرح های منتخبی که 
مشاهده خواهند کرد شریک هستند، چراکه اصل پول 
آنها بدون شرط، صد درصد و بدون کسر هیچ کارمزد یا 
هزینه جانبی بیمه شده است. به عبارت دیگر، اگر مردم 
پولی را برای مشارکت اختصاص دهند و احیانا طرحی 
به نتیجه نرسد، دولت و صندوق نوآوری و شکوفایی پول 

آنها را بیمه کرده است.

چه برنامــه ای برای معرفــی طرح ها و 
آشنایی مردم با آنها پیش بینی شده است؟

برای اینکه این طرح ها را معرفی کنیــم و مردم از کم 
و کیف طرح ها مطلع باشــند، یک برنامه تلویزیونی به 
نام »کارویا« تهیه کرده ایم. اواخر سال گذشته و اوایل 
امسال، فراخوانی منتشر شد که بر اساس آن، از کسب و 
کارهایی که متقاضی تامین مالی هستند، خواسته شد 
که طرح های خود را ارائه کنند. طرح ها از سوی دبیرخانه 
دریافت شدند و طی فرایندی غربالگری شده و به مراحل 
بعدی رســیدند. پس از آن، یک طرح تجاری برای آنها 
تهیه شدند و درنهایت به برنامه تلویزیونی »کارویا« راه 
پیدا کردند. ایده کلی این برنامه هم از »ارائه آسانسوری« 

گرفته شده است که یک روش ارائه جهانی است.

جذبسرمایههایخرددرطرحهایاستارتآپی به سوی آینده

 گرفتاري نظرسنجي توییتري
براي ماسك 

سهام شــرکت خودروســازي تســلا در معاملات پیش از بازار 
روز دوشــنبه )دیروز( با 7/5درصد ســقوط روبه رو شد، چراکه 
ســرمایه گذاران اکنون خود را براي فروش 10درصد از ســهام 
ایلان ماسک، مدیرعامل این شرکت، آماده مي کنند. به گزارش 
خبرگزاري رویترز، ایلان ماســک، یکــي از ثروتمندترین افراد 
جهان، روز شــنبه در توییتــي اعلام کرده بــود، درصورتي که 
کاربران شــبکه  اجتماعي مورد علاقه اش تأیید کنند، 10درصد 
از سهام خود را در این شرکت خودروساز برقي به فروش خواهد 
رساند. ماسک درنظرسنجي توییتري خود پرسیده بود که آیا او 
10درصد سهام تسلاي خود را بفروشــد تا مالیات بدهد یا خیر. 
بیش از 3میلیون و 519هزار نفر در این نظرسنجي شرکت کردند 
و در پایان 57/9درصد از شرکت کنندگان، به گزینه »بله« رأي 
دادند و آن را انتخاب کردند. ماسک پیش تر گفته بود که باید در 
3 ماه آینده از تعداد زیادي گزینه سهام استفاده کند که این امر 

یک صورتحساب مالیاتي بزرگ ایجاد مي کند.
 فروش برخي از ســهام او مي تواند پولي را براي پرداخت مالیات 
آزاد کند. ماسک پس از پایان نظرســنجي اش گفت: »من براي 
پذیرش هر یک از نتایج آماده بودم.« طبق محاســبات رویترز، 
تا روز سي ام ژوئن، سهام ایلان ماسک در شرکت تسلا به حدود 
170/5میلیون سهم رســیده که فروش 10درصد از آن نزدیک 
به 21میلیارد دلار خواهد بود. ماســک با احتســاب گزینه ها، 
23درصد از سهام تسلا، با ارزش ترین شرکت خودروسازي جهان 

را در اختیار دارد. ســناتورهاي دمکرات در آمریکا اخیرا طرحي 
را ارائه کرده اند که طبق آن، پیشنهاد دریافت مالیات از سهام و 
سایر دارایي هاي قابل معامله وجود دارد. آنها با این کار مي کوشند 
تا به برنامه مخــارج اجتماعي جو بایــدن، رئیس جمهوري این 
کشور کمک کنند. همچنین با این طرح قرار است راه فرار اقشار 
ثروتمند از پرداخت مالیات سهام بسته شود. »ران وایدن«، رئیس 
کمیته مالي مجلس سنا که از پیشنهاددهندگان طرح دریافت 
مالیات از ثروتمندان محسوب مي شود، در واکنش به نظرسنجي 
ایلان ماسک نوشــت: »پرداخت یا عدم پرداخت مالیات توسط 
ثروتمندترین فرد دنیا نباید به نتیجه یک نظرسنجي توییتري 
وابسته باشد. دیگر زمان آن فرارسیده که از میلیاردرها، مالیات 

بگیریم.«

هك تلفن هاي همراه 6فعال فلسطیني 
با بدافزار صهیونیست ها

براســاس یک گزارش، تلفن هــاي همراه 6مدافع حقوق بشــر 
فلســطیني توســط نرم افزارهاي جاسوســي پیچیده ساخته 
شــده توســط NSO Group هک شــده  اســت. به گزارش 
 روزنامه گاردین، تحقیقات انجام شــده توسط گروه حقوق بشر

) Front Line Defenders (FLD، مســتقر در دوبلین، نشان 
داد که تلفن هاي همراه صلاح حموري، مدافع حقوق فلسطین 
و وکیلي که وضعیت اقامت او در بیت المقدس لغو شــده است و 
 NSO 5نفر دیگر با استفاده از جاســوس افزار پگاسوس شرکت

هک شده اند.
 اطلاعــات به دســت آمده مشــخص کــرد که ایــن هک در 
ژوئیه2020رخ داده اســت. یافته هاي FLD به طور مســتقل 

بــا »اطمینان بالا« توســط کارشناســان فني در آزمایشــگاه 
»سیتیزن لب« و آزمایشــگاه امنیتي عفو بین الملل، تأیید شده 
است. این افشــاگري به احتمال بســیار انتقادهاي بیشتري را 
نسبت به تصمیم اخیر رژیم صهیونیســتي براي مرتبط کردن 
6مدافع برجسته حقوق بشر فلسطیني به سازمان هاي تروریستي 
برانگیزد. کارشناسان حقوق بشر سازمان ملل این را یک »حمله 
رو در رو« به جنبش حقوق بشــر فلســطین و همچنین حقوق 
بشــر در همه جا خوانده اند و گفته اند که به نظر مي رسد این کار 
نشان دهنده سوءاستفاده مقامات رژیم اشغالگر قدس از قوانین 
ضدتروریســم اســت.  دولت جوبایدن، رئیس جمهوري آمریکا 
هفته گذشته NSO را در لیست ســیاه ایالات متحده قرار داد؛ 
اقدامي که خرید هرگونه فناوري یا خدمات آمریکایي را براي این 
شرکت صهیونیستي بسیار دشوار مي کند. دولت آمریکا اعلام کرد 
که این تصمیم را پس از یافتن شــواهدي مبني بر اینکه سازنده 
نرم افزارهاي جاسوسي صهیونیستي »برخلاف سیاست خارجي 
و منافع امنیت ملي ایالات متحده« عمل کرده، گرفته اســت. 
شرکت NSO پیش تر اعلام کرده بود که نرم افزارهاي جاسوسي 
خود را فقط به مشتریان دولتي به منظور مبارزه با جرایم جدي 
و تروریسم مي فروشد و این شرکت از نزدیک توسط وزارت دفاع 
رژیم اشغالگر قدس کنترل مي شود. ران دیبرت، استاد کانادایي 
و رئیس آزمایشگاه شهروندي در دانشگاه تورنتو مي گوید، تجزیه 
و تحلیل ها نشان مي دهد که تلفن هاي همراه این افراد پیش از 
متهم شدن به عنوان اعضاي سازمان هاي تروریستي توسط رژیم 

صهیونیستي هک شده است.

یک ماموریت فضایي جدید، میزان گرماي 
محبوس شــده در جو زمین را اندازه گیري فضا

مي کند تا مشــخص شــود که آیا بشر در 
مقابله با بدترین اثــرات تغییــرات آب وهوایي در حال 
پیشرفت است یا خیر. به گزارش اسپیس، این ماموریت 

که TRUTHS نام دارد هم اکنون توسط آژانس فضایي 
اروپا)ESA( و شــرکاي آن آماده مي شود. این ماموریت 
به اصطلاح تعادل انرژي زمین را مطالعه خواهد کرد؛ یعني 
تفاوت بین مقدار انرژي که از خورشید به سیاره مي رسد 

و مقدار بازتابش به فضا. 
هر چه زمین گرماي بیشتري را حفظ کند، گرم تر مي شود 
و این گازهاي گلخانه اي خطرناك هســتند که شرایطي 
را براي ســیاره ایجاد مي کنند تا گرماي بیشــتري را به 
دام بیندازنــد. ESA در بیانیه اي اعــلام کرد: ماموریت 

TRUTHS که در کنفرانس تغییرات آب وهوایي سازمان 
ملل در گلاسگو در روز چهارشــنبه گذشته معرفي شد، 
معیاري براي تشخیص تغییرات در سیستم آب وهوایي 
زمین تعیین خواهد کرد. این ماموریت شامل ماهواره اي 
است که مي تواند در سال2029 به مدار زمین پرتاب شود. 
بت گریناوي، رئیس رصد زمین و اقلیم در آژانس فضایي 
بریتانیا گفت: »این مأموریت نقشي حیاتي در بهبود نحوه 
نظارت بر تغییــرات آب وهوایي با اســتفاده از داده هاي 

ماهواره اي ایفا خواهد کرد.«

بیشــتر کودکان و نوجوانان که تست 
کوویــد-19 آنها مثبت مي شــود یا 
بي علامت هستند یا علائم بسیار کمي 
دارند، اما تعداد بسیار کمي از آنها همچنان ممکن است علائم شان 
تا یک  ماه پس از نخستین ابتلا به کروناویروس ادامه داشته باشد 
که به این بیماري کووید مزمن گفته مي شود. با بازگشایي مدارس 
و برداشتن بسیاري از محدودیت ها، خانواده ها از ابتلاي فرزندان 
کودك و نوجوان خود به کووید-19 هراس دارند. این ابتلا نه تنها 
کودکان، بلکه خانواده ها را نیز مي توانــد در دام بیماري بیندازد. 
کووید معمولا در کودکان به شکل ساده تري نسبت به بزرگسالان 
بروز مي کند، اما به این معنا نیســت که این اتفــاق در همه افراد 

کودك و نوجوان یکسان است.
دکتر ساندرا آدامز، استاد زیست شناسي و ویروس شناسي دانشگاه 
ایالتي مونتکلیــر در این باره بــه NJ Advance Media گفت: 
مطالعات درباره میزان ابتلاي کودکان و نوجوانان متفاوت است و 
اعداد از 5درصد تا 15درصد از کودکان در سراسر جهان که به مدت 

طولاني به کووید-19 مبتلا شده اند، متغیر است.
دکتر بروس پترســون، مدیر پزشــکي ســابق ویروس شناسي 
تشخیصي در دانشگاه استنفورد که اکنون در IncellDx و مرکز 
درمان کووید مزمن مشغول به کار است نیز مي گوید: تعداد کمي 
از کودکاني که مبتلا به کووید مي شوند، به نوع مزمن و طولاني آن 
دچار مي شوند. پترســون گفت: همواره درصدي از افراد مبتلا به 
کووید-19، نوع مزمن آن را تجربه مي کنند و مي توان گفت آمار 10 
تا 30درصدي در این رابطه، عدد صحیحي است. درباره کودکان 
باید بگویم که آمار در حال نزدیک شدن به این عدد است و بیشتر 

مطالعات از این ادعا حمایت مي کند.
تازه ترین گــزارش اداره آمار ملي بریتانیا دربــاره کووید-19 در 
کودکان در بریتانیا تخمین زده است که 14.5درصد از کودکان 
12 تا 16ســاله و 12.9درصد از کودکان 2 تا 11ساله پس از بروز 
نخســتین علائم بیماري، همچنان آنها را 5هفته بعد نیز تجربه 
کرده اند، اما برخــي مطالعات محدود نشــان مي دهد که درصد 

کودکان با کووید مزمن مي تواند بیشتر از اینها باشد.

یک مطالعه دربــاره کووید مزمن در کودکان نشــان مي دهد که 
بیش از نیمي از کودکان بین 6 تا 16ســاله که بــه کروناویروس 
مبتلا شــده اند حداقل یک علامت طولاني مدت داشــته اند که 
بیش از 120روز در آنها ماندگار بوده اســت و 42.6درصد از این 
کودکان علائمي را گزارش داده اند که زندگي روزانه آنها را مختل 

کرده است.

علائم کووید-19 مزمن در کودکان و نوجوانان 
شایع ترین علامت هاي کووید مزمن در کودکان و نوجوانان شامل 
موارد زیر مي شود: مه مغزي، خســتگي، تنگي نفس، سرفه، درد 
مفاصل، درد در قفسه سینه یا شکم، تب، سردرد، اختلال خلقي، 

سبکي سر هنگام ایستادن، تپش قلب و از دست دادن حس بویایي 
و چشــایي. متخصصان مي گویند علائم مشخص، خود را تنها در 
کودکاني نشــان مي دهد که بیماري در آنها تبدیل به نوع مزمن 
مي شود. آدامز البته در این رابطه به مطالعه اي اشاره کرد که برخي 

نشانه هاي التهابات مزمن را نیز در بچه ها پیدا کرده است.
پترسون مي گوید: علائم کودکان بسیار شبیه به علائم بزرگسالان 
است، اما فقط یک علامت به ویژه در افرادي که او آنها را معاینه کرده 
بود، شایع بود؛  خســتگي. برخي از کودکان به دنبال کووید مزمن 
حتي در انجام تکالیف شان نیز دچار مشــکل مي شوند که این از 

عوارض مه مغزي ناشي از بیماري است.

ماندگاري کروناي مزمن در کودکان
دانشــمندان و متخصصان هنوز از  دانش کافي درباره مدت زمان 
وجود علائم کووید مزمن در کودکان و نوجوانان واکسینه شده و 
واکسینه نشده برخوردار نیســتند. برخي کارشناسان مي گویند 
دوره هاي زماني کلي وجود دارد که کووید مزمن در آن روند خود را 
طي مي کند. آدامز در این باره مي گوید: کودکان مبتلا به کووید-19 
مزمن معمولا علائم شان بین 4 تا 8هفته ماندگار است. برخي علائم 
ممکن است حتي تا 12هفته هم خود را نشان دهد. او البته معتقد 
است، مداخلات درماني و دارویي، علائم را طي چند هفته درمان 

مي کند، اما بدون دارو، ممکن است ماه ها باقي بماند.

مأموریتي براي اندازه گیري میزان 
گرماي زمین

بیت کوین دیروز )دوشنبه( به سمت بالاترین رکورد 
خود حرکت کــرد و توانســت تا حوالــي 66هزار و 
400دلار هم برســد. این درحالي بود که اتریوم هم 
توانست رکوردشکني کند و به 4هزار و 767دلار و 55برســد. اگرچه خیلي زود این قله را از 
دست داد؛ به گونه اي که حوالي ساعت 13دیروز به وقت تهران، حدود 4726دلار معامله شد. 
به نظر مي رسد، موج سواري این دو ارز دیجیتال ارزشمند روي اخبار خوب توانسته باعث صعود 
خیره کننده شــان شــود. به گزارش خبرگزاري رویترز، اتر از ابتداي اکتبر حدود 59درصد و 
بیت کوین نیز حدود 51درصد افزایش یافته است، چراکه سرمایه گذاران از راه اندازي ماه گذشته 
صندوق معامله در مبادلات بیت کوین مبتني بر معاملات آتي آمریکا استقبال کرده اند. کایل 
رودا، تحلیلگر در مؤسسه آي جي مارکتز گفت که کاهش بازده واقعي، درحالي که معامله گران 
براي تورم آماده مي شوند، به جذابیت دارایي هایي مانند طلا و ارزهاي دیجیتال، مي افزاید. او 
در این خصوص گفت: »مؤسسات مالي مي خواهند بخشي از این بازار باشند و رگولاتورها هم 
نمي خواهند بیش از حد آن را محدود کنند. ما تقریباً از نقطه عطف گذشته ایم، جایي که دیگر 
باید گفت که بخشي از سیستم است و خارج کردن آن بســیار بسیار سخت خواهد بود.« در 
هفته هاي اخیر، بزرگ ترین بانک استرالیا اعلام کرده است که معاملات مربوط به رمزارزها را 
به مشتریان خُرد ارائه مي کند. این درحالي است که مقامات سنگاپوري هم نظر مثبتي در این 

طبقه از دارایي ها داشته اند. چند روز پیش 
نیز اریک آدامز، شهردار منتخب نیویورك 
گفته بود که 3 چک نخست حقوق خود را 
به بیت کوین خواهد گرفت. این صحبت ها 
پس از قول مشابهي بود که شهردار میامي 

در این خصوص داده است.

صعود به بالاي 3تریلیون دلار
از ســوي دیگر حرکــت مثبت بــازار در 
صبح دوشــنبه آســیا، منجر به افزایش 
3/1درصــدي بــراي کل ســرمایه بازار 
رمزارزها شــده اســت. به گفته وب سایت 
تحلیلــي CoinGecko، ایــن امر باعث 
شــده که ارزش بازار کریپتو به بالاترین 
ســطح خود در تاریــخ رســیده و از مرز 
3تریلیــون دلار عبــور کنــد. ارزش کل 
بــازار طــي 7روز گذشــته، 8/4درصد و 
طي 30روز گذشــته 25/5درصد افزایش 
داشته اســت. این رقم که در روز نخست 
ژانویه2021میــلادي، 775میلیــارد 
دلار بــود که بــا ایــن وضع بایــد گفت 
 رشدي 284درصدي را شــاهد بوده ایم.
  همچنیـــــن براســــاس گــــزارش

Companiesmarketcap، بازارهاي رمزارز اکنون از نظر ارزش از بزرگ ترین شرکت جهان 
یعني مایکروسافت با 2/5تریلیون دلار ارزش، بزرگ تر است. با این حال، اندازه این بازار تقریبا 

یک چهارم ارزش بازار طلا که طبق گزارش ها، 11/5تریلیون دلار است، محسوب مي شود.

اوج گیري پس از سقوط
بازار ارزهاي دیجیتال در جهان چندي پیش به دنبال سختگیري هاي چین با رکود و کاهش 
ارزش بسیار مواجه شــد. با این حال به رسمیت شناخته شــدن معاملات این ارزها در برخي 
کشورها، کمک شایاني به رشد مجددشان داشته اســت. اتفاقات اخیر در آمریکا و همچنین 
حمایت هایي که از سوي استرالیا و برخي بازارهاي آســیایي از بازار ارزهاي دیجیتال به عمل 
آمده، مي تواند نقطه شروع مجددي براي اوج گیري آنها باشد. با این حال همواره باید درخصوص 
رمزارزهاي بي پشتوانه و کم نام و نشان با احتیاط بیشتري عمل کرد. ضمن اینکه نمي توان از 
موضوع رسمي شدن بیت کوین در السالوادور هم عبور کرد. کشوري که با طرح نجیب ابوکیله، 
رئیس جمهوري اش، بیت کوین را به عنوان پول رســمي در کنار دلار آمریکا که واحد پول این 
کشور بود قرار داد. اگرچه السالوادور نمي تواند کشوري تأثیرگذار در این زمینه محسوب شود، 
اما این احتمال وجود دارد که برخي کشــورها، خصوصا در منطقه آمریکاي مرکزي و جنوبي 
راه این کشور را در پیش بگیرند. در این میان شنیده شده که برزیل هم گام هایي را در این راه 

برداشته است.

شيبااینويپرنوسان
در روزهایي که بیشتر ارزهاي دیجیتال 
اسم و رســم دار دنیا با صعود و افزایش 
ارزش روبه رو بوده اند، رمز ارز »شــیبا 
اینو« که اخیرا رشد عجیب و غریبي را 
با حمایت هاي ایلان ماسك، مدیرعامل 
تسلا و اسپیس ایکس داشته، دوشنبه 
پس از یك نزول وحشتناك، کمي صعود 
داشــت، اما دوباره رنــگ قرمز به خود 
گرفت تا هوادارانش را ناامید کند. شیب 
نزولي شیبا از حوالي ساعت 3:30بامداد 
دوشنبه به وقت تهران شروع شد، اما از 
حوالي 12:30بهاي این رمزارز به شــدت 
اوج گرفت، با این حال بعداز ظهر دوباره 

نمودارش پرنوسان بود.

بســیاری از مردم ســرمایه های کلانی 
برای سرمایه گذاری ندارند و البته تمایل 
بسیاری برای مشــارکت در طرح های 
نوآورانه دارند. از سوی دیگر، شاهد ظهور شرکت های نوآور، فناور و دانش بنیان 
در کشور هستیم که برای راه اندازی کسب و کار خود، تمایل به جذب سرمایه های 

مردم دارند. 
در کشورهای دیگر سرمایه گذاری جمعی سال هاست که رواج دارد و افراد زیادی 
حتی توانسته اند سودهای خوبی از سرمایه گذاری روی طرح های نوآور به دست 
آورند. در ایران این مسئله اما برای مردم عادی کمتر شناخته شده است.  تاکنون 
هیچ حلقه واسط و مطمئنی برای پیوند مردم به این شرکت های استارت  آپی وجود 
نداشته اســت. اگرچه در برخی مواقع، بعضی از شرکت ها مستقیما تلاش کرده 
اند تا ســرمایه های خرد و کلان مردم را جذب کنند، اما اکنون صندوق نوآوری 
و شــکوفایی با یك ابتکار تلاش کرده که خیال مردم را از بابت سرمایه گذاری 
راحت کند. این صندوق طی یك فراخوان، از شــرکت های نوآور و دانش بنیان 
که متقاضی تامین مالی هستند، خواسته که طرح های خود را ارائه دهند. سپس، 
طی یك فرایند مشــخص آنها را غربالگری کرده و پس از آن در چارچوب یك 
برنامه تلویزیونی آنها را به مردم معرفی کرده است. همچنین، صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری اصل پول مردم را بیمه کرده است. علی ناظمی، معاون 
سرمایه گذاری  صندوق نوآوری و ریاست جمهوری در گفت وگو با همشهری از 
تلاش برای فرهنگسازی تامین مالی جمعی در کشور برای اکوسیستم استارت آپی 
گفته است. او در این مســیر بر بازپرداخت اصل پول مردم، در صورت زیان یك 

شرکت، بدون کسر هیچ گونه کارمزد یا هزینه جانبی تاکید کرده است.

مسيرسرمایهگذاري
در برنامه تلویزیونی، بــرای تامین مالی جمعی، 
تیم های کسب و کاری حاضر می شوند و ایده خود 
را مطرح می کنند. سپس داورها با ارائه دهندگان 
بحث می کنند و ایده آنها را به چالش می کشند. در 
پایان هر برنامه یك کســب و کار از سوی داوران 
انتخاب و بلافاصله نماد آن روی ســامانه تامین 
مالی جمعی باز می شود. مردم هم از همان لحظه 
تا پایان میزان ســرمایه گذاری آن کســب و کار 
فرصت دارند که از 500 هزار تومان تا ســقف رقم 
تعیین شده مشارکت داشته باشند. پس از آن، در 
پایان زمان طرح ها که 6 ماهه 
تا یك ساله است، طرح ها 
ارزیابی می شــوند و اگر 
طرح ســودده بود، سود 
مردم پرداخت می شود 
و اگر طرح با زیان مواجه 
شده بود، اصل پول مردم 

بازپرداخت می شود.

تهديد جدي كروناي مزمن براي كودكان
متخصصان در ماه هاي اخیر دریافته اند 15درصد از کودکان سراسر دنیا تاکنون به کووید-19 مزمن مبتلا شده اند 

رکوردشکني تاریخي ارزهاي دیجیتال 
بیشتر رمزارزها روز گذشته را صعودي طي کردند و براي نخستین بار 

در تاریخ، ارزش بازار کریپتو از مرز 3تریلیون دلار عبور کرد 

عمادالدین قاسمي پناه
خبر نگار

زهرا خلجي
خبر نگار

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری در گفت و گو با همشهری از 
جزئیات طرح تأمین مالی جمعی در شرکت هاي نوآور با تضمین اصل پول مردم  گفته است
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چه كسانی بايد دوز سوم را بزنند؟
کارکنان بهداشت و درمان )بدون محدوديت سنی(، 
گروه های پرخطر که سیستم ايمنی سرکوب شده 
دارند و سالمندان بالای 60 سال )متولدان 1340 به 
قبل( که در نوبت اول و دوم واکسن غیرفعال شده از 
جمله برکت و سینوفارم زده اند. 

مسافران چطور می توانند دوز سوم را دريافت كنند؟
افرادی که برای سفر به خارج از کشور با مشکلی از جمله 
تايید نبودن واکسن تزريق شده در کشور مقصد مواجه 

باشند می توانند با مراجعه به دانشگاه های علوم پزشکی 
برای تزريق يک يا دو نوبت واکسن آسترازنکا اقدام کنند. 
تزريق واکسن  يادآور برای اين افراد پس از گرفتن رضايت 

در خصوص عوارض احتمالی آن، صورت خواهد گرفت.

هر واكسنی می توان تزريق كرد؟

برای کادر درمان و گروه های پرخطر در صورت تزريق واکسن های غیرفعال از جمله 
سینوفارم، بهارات و برکت در دوز سوم همان واکسن ها يا آسترازنکا و سوبرانا پلاس تزريق 
خواهد شد.  کساني که دوز اول و دوم، واکسن هاي آسترازنکا و اسپوتنیک وي تزريق 
کرده اند، مي توانند آسترازنکا يا سوبراناپلاس دريافت کنند. البته اين افراد می توانند بدون 
در نظر گرفتن نوع واکسن تزريق شده در نوبت اول و دوم، واکسن بوستر را انتخاب کنند. 
سالمندان هم همان واکسن هايی را دريافت می کنند که در دوز اول برايشان تزريق شده 
است.  البته سالمنداني که ساير پلتفرم های واکسن از جمله پروتئین نوترکیب و آدنوويروس 
)آسترازنکا، اسپوتنیک وي و پاستوکووک( را دريافت کرده باشند فعلا نیازي به تزريق دوز 
سوم ندارند.  

از چه زمانی بايد دوز سوم تزريق شود؟
 

اولويت بندی دريافت دوز سوم واكسن به چه صورت است؟ 

چقدر تزريق اين واكسن ضروری است؟

 مدارک مورد نیاز برای تزریق دوز سوم واکسن چیست؟ 
وضعيت تزريق دوز سوم در دنيا به چه صورت است؟

 کادر درمان و گروه های پرخطر 
حداقل 6 ماه از تزريق دوز دوم 
و سالمندان حداقل 4 ماه از 
تزريق دوز دوم مي توانند دوز 
سوم را دريافت کنند. 

در حال حاضرهمان 3 گروه اعلام شده يعني کادر درمان، 
سالمندان و گروه هاي پرخطر، واکسن دوز سوم را دريافت 

خواهند کرد. گروه های خارج از اين گروه ها و رده های سنی، 
حتی در صورت دارا بودن برخی شرايط از جمله گذشت 4 ماه 

از دريافت دوز دوم واکسن سینوفارم مشمول دريافت واکسن 
بوستر نخواهند بود. 

بررسی ها نشان می دهد که افراد بالای 60 سال که 4 ماه از تزريق نوبت دوم آنها 
با واکسن سینوفارم گذشته است، دوز سوم يا بوستر را برای افزايش ايمنی 

دريافت کنند. کارشناسان می گويند میزان پادتن های موجود در همه واکسن ها 
پس از بازه زمانی چند ماهه کاهش پیدا می کند اما افت سطح ايمنی در مورد 

واکسن  های تولید چین و افراد بالای 60 سال بیشتر است. 

همراه داشتن کارت واکسن و مدارک شناسايی در 
مراجعه افراد برای تزريق واکسن ضروری است. 

بسیاری از کشورهای جهان تزريق دوز سوم واکسن را آغاز کرده اند و تا نیمه آبان ماه بیش از يک میلیون و 700 
هزار نفر در جهان دوز يادآور يا بوستر زده اند. استرالیا، برزيل، کانادا، فرانسه، آلمان، ايتالیا، ترکیه، سنگاپور  و 

امارات از جمله کشورهايی هستند که تزريق دوز سوم واکسن به مردم کشورشان را آغاز کرده اند.

 تمام علامت 
 سوال  های 

 دوز سوم

آمارهاي رسمي اعلام شده از ســوي وزارت بهداشت 
حاكي از آن اســت كه ويروس كرونا در يك سال اخير 
بيش از 5ميليون و322هزارو905نفر از ايراني ها را مبتلا 
كرده كه از اين تعداد به طور ميانگين حدود 14درصد 
در مراكز درماني بستري شده اند. حالا بهرام عين اللهي، 
وزير بهداشــت در نخستين نشســت خبري خود در 
پاسخ به همشــهري مي گويد براي هر بيمار كرونايي 
بستري شده بين 30 تا 40ميليون تومان هزينه درمان 
مي شود:» از ابتداي دولت سيزدهم كه همزمان با پيك 
پنجم بود، روزانه حدود 50هزار مبتلا در روز، 700مورد 
مرگ و حدود 8هزار بستري در آي سي يو ثبت مي شد 
كه يك فاجعه ملي بود.« در 21 ماه گذشته، هزينه هاي 
هنگفتي به نظام سلامت وارد شده است، به طوري كه 
تنها با درنظر گرفتن ميانگين بستري هاي يك روز در 
 ماه از آبان سال گذشــته تاكنون و هزينه درماني اين 
14درصد )745هزار نفر(، عدد به دســت آمده بيش از 
26هزار ميليارد تومان است كه حكايت از ضربه مهلك 
كرونا به نظام سلامت دارد. اين ميزان هزينه صرفا براي 
درمان بيماران مبتلا به كروناي بستري شده است، اما 
محمدرضا واعظ مهدوي، رئيس انجمن اقتصاد سلامت 
تأكيد مي كند كه در كنار آن بايــد هزينه هاي تجهيز 
بيمارستان ها، خريد دســتگاه هاي اكسيژن ساز، دارو، 
افزايش تخت هاي بســتري، مــواد ضدعفوني كننده، 
واكسن و... را هم به ضررهاي نظام سلامت اضافه كرد؛ 
موضوعاتي كه پيش از اين در ســبد هزينه كرد وزارت 
بهداشت قرار نداشت. او در توضيح بيشتر به همشهري 
مي گويد:»به جز اين هزينه ها، حوزه بهداشت و درمان 
با ضررهاي غيرمادي ديگر يعني از دســت رفتن جان 
بســياري از نيروهاي درمان اين حوزه هم مواجه بوده 

است كه به هيچ عنوان قابل جبران نيست.« 

کاهش 40درصدي درآمدهــاي اختصاصي مراکز 
درماني

در نشست خبري روز گذشــته، وزير بهداشت به نكته 
ديگري هم اشــاره می كند و آن، كاهش 40درصدي 
درآمدهاي اختصاصي مراكز درماني همزمان با شيوع 
كروناست؛ عددي كه با درآمدهاي عمومي قابل جبران 
نيست:» با شيوع كرونا بســياري از بخش هاي درماني 
به بســتري بيماران كرونايي اختصاص پيــدا كرد و 
باعث شــد تا مراكز درماني با كاهش مراجعه ها مواجه 
شــوند. البته هم اكنون با كم شــدن تعداد بيماران و 
مراجعات، بيمارســتان ها وضعيت بهتري دارند.« اين 
صحبت هاي وزير بهداشــت اما با انتقاد واعظ مهدوي 
به عنوان كارشناس ســلامت همراه است. او می گويد: 
» وزارت بهداشــت نبايد دنبــال درآمدزايي از درمان 
باشد. از دست رفتن 40درصد درآمد مي تواند به معناي 
كاهش همين ميزان مراجعه مردم باشد و اين هم اتفاق 
خوبي است آن هم درحالي كه عمدتا مراجعان به مراكز 

دولتي توان اقتصادي مراجعه بــه مراكز خصوصي را 
ندارند.« موضوع هزينه هاي نظام ســلامت به ماجراي 
واكسيناسيون و كاهش ميزان مراجعه بيماران مبتلا 
به كرونا و كم شــدن هزينه هاي ميليوني درمان آنها 
گره مي خورد. براســاس اعلام وزير بهداشت، تاكنون 
150ميليون دوز واكسن وارد كشور شده كه 95ميليون 
دوز آن تزريق و بقيه ذخيره شــده است. در اين ميان 
13ميليون دوز واكسن داخلي توليد شده كه 12ميليون 
از آنها آماده تحويل به وزارت بهداشت است:»هزينه كرد 
حوزه درمان تمامي نــدارد و به تغيير نگرش جدي در 
سيســتم تنظيم بودجه و وزارت بهداشت نياز داريم. 
بايد توجه بيشتري به بهداشت و پيشگيري شود و اين 
موضوع فراتر از سياست ها و تصميم هاي وزارت بهداشت 
است. محققان فعال در حوزه هاي آينده نگري مدعي اند 
كه قرن21، قرن تكرار پاندمي هاي تكرارشونده است، 
يعني بحران كوويد-19 تنها بحراني نخواهد بود كه با آن 
مواجه هستيم، بلكه به طور مرتب، بحران هاي مشابهي 
رخ خواهد داد.« اينها را رئيس انجمن اقتصاد سلامت 
اعلام مي كند و مي گويد:» در اين شرايط، بزرگ ترين 
كارخانه توليد داروهاي ضدويروسي در كشورمان هنوز 
متوقف است و هيچ مجموعه دلسوزي در ميدان حضور 
ندارد تا ارزيابي از آينده داشته باشد و براي جلوگيري 
از آســيب ها و صدمه به مردم نسبت به رفع مشكلات 
آينده اقدام كند. حتي صدمات مالي و معنوي كرونا هم 
ناشي از نبود درك موقعيت هاي پيش رو بوده است كه 

از گذشته گرفتارش بوده ايم.« 

پرداخت 45درصد از هزينه هاي درمان از ســوي 
مردم

با اينكه وزير بهداشــت ميزان هزينه كرد براي درمان 
بيمــاران بستري شــده در بيمارســتان را بين 30 تا 
40ميليون تومان اعلام كرد امــا در عين حال تأكيد 
مي كند كه قرار بود پرداخت ازجيب مردم به 25درصد 
برســد، درحالي كه هم اكنون 45درصد از هزينه هاي 
درمان از جيب مــردم پرداخت مي شــود. اين ميزان 
پرداخت از جيب مردم در حالي است كه واكسيناسيون 
هنوز نتوانســته به طور قطع مانع از ابتلا و مرگ ومير 
افراد شود و با وجود واكسيناسيون بيش از 80درصدي 
تزريق دوز اول در كشــور، اما تنهــا در 2 هفته اخير 
تعداد شــهرهاي قرمز كشــورمان از 9 به 33منطقه 
رسيده و همين حالا هم بيش از 3500بيمار در بخش 
مراقبت هاي ويژه مراكز درماني كشور بستري هستند. 
با وجود اين عين اللهي روز گذشــته از برگزاري جشن 
تكميل واكسيناســيون و تزريق 2 دوز براي 80درصد 
جمعيت هدف كشور خبر مي دهد: »قول تكميل شدن 
واكسيناسيون دهه فجر امسال بود اما با توجه به اينكه 
تا نيمه آبان نزديك به 82درصد جمعيت هدف دوز اول 
را تزريق كرده اند، اميدواريم تا پايان آبان جشن تكميل 
واكسيناســيون 80درصدي را برگزار كنيم و مقداري 
خيال مان راحت باشد. مردم به ما كمك كردند در اين 
جايگاه قرار بگيريم و براي رسيدن به پوشش كامل هم 

همچنان به همراهي آنها نياز خواهيم داشت.« 

 با يک دوز واکســن، احتمال بستري و مرگ وجود 
دارد 

از سوي ديگر با وجود روند پرسرعت كاهش شهرهايي 
با رنگ بندي قرمز و نارنجي، اما تنهــا در 2هفته اخير 
تعداد مناطق قرمز از 9 به 33شهرستان افزايش يافته و 
به تأكيد متخصصان استقبال نكردن از واكسن و كاهش 
اقدامات بيماريابي منجر به افزايش ابتلا در اين مناطق 
و تغيير رنگ زودهنــگام از زرد و آبي به قرمز و نارنجي 
شده است. در اين ميان با تغيير دولت و وزير بهداشت 
هم ديگر از كميته واكسن ســريع خبري نيست و اين 
اتفاق مي توانــد منجر به افزايش و تســري بيماري در 
ديگر شهرهاي كشــور و رقم خوردن ششمين پيك در 
فاصله كوتاهي از پيك پنجم شود. عين اللهي در پاسخ 
به ســؤال ديگر همشــهري درباره حذف اين كميته و 
كاهش اقدامات بيماريابي، توضيح مي دهد: »وضعيت 
كنوني كشور در مقايســه با ماه هاي قبل بهتر است. در 
دوره قبل 35مشــاور وزير بهداشت داشتيم كه تداخل 
عملكرد و تصميم گيري ها با معاونان وزارت بهداشت را 
ايجاد كرده بود. هم اكنون تمام مسئوليت ها به معاونت ها 
واگذار و به نوعــي آنها قدرتمندتر و مشــاورها حذف 
شده اند. به آنها تأكيد شده كه در مقابل هر مسئله اي كه 
با آن مواجه مي شويم، به سرعت تيم هاي آماده داشته 
باشند. همچنين كميته علمي متشكل از اعضاي هيأت 
علمي دانشگاه ها هم جايگزين چنين كميته هايي شده 
و تصميمات لازم را در اين باره مي گيــرد.« او به تأثير 
قابل توجه واكســن ها در كاهش شــدت مرگ ومير و 
ابتلاي حاد هم اشــاره مي كند و ادامه مي دهد: »نكته 
مهم اين اســت كه ما به محض دريافت واكسن در دوز 
اول، ايمني لازم را نخواهيم داشت. پس از تزريق دوز اول 
احتمال مرگ و ابتلا در شخص وجود دارد. اين اشتباه 
در بين مردم رايج شده كه با تزريق يك دوز ايمني كامل 
دارند اما 3 تا 4هفته بعد از تزريق دوم آنتي بادي در بدن 
تشكيل شــده و ايمني را رقم مي زند. از سوي ديگر با 
وجود 5توليد كننده داخلي واكسن در كشور هم نگراني از 
تامين آن نخواهيم داشت و با هدف حمايت از شركت ها 

براي دوز سوم از توليدات داخل استفاده می كنيم.« 

ايران؛ رکورددار واکسیناسیون روزانه
وزير بهداشت در اين نشست خبري به نكات ديگري هم 
اشــاره مي كند: » از دي99 تا تير1400 تنها 5ميليون 
واكسن تزريق شده بود و امروز همه اذعان دارند بهترين 
روش مبارزه با كرونا واكسيناســيون است. وقتي كار را 
شروع كردم هيچ واكسني نداشــتيم و همه واكسن ها 
تزريق شــده بود.« او علت افزايش واردات واكســن را 
تلاش هاي دولت و همدلي ميــان وزارت خارجه، بانك 
مركزي، هلال احمر و... اعلام مي كند. موج ششم كرونا، 
موضوع ديگري بود كه وزير بهداشت به آن اشاره مي كند: 
»هم اكنون كشورهاي همجوار و اروپايي در موج ششم 
هســتند، به طوري كه آمار آمريكا 1500نفر در روز و 
روسيه 1000نفر در روز اســت، اگر واكسيناسيون در 
اين سطح انجام نمي شــد تجربه تلخ موج پنجم تكرار 
مي شد.« با اين حال او تأكيد مي كند كه مراكز درماني 

در آماده باش هستند. به گفته عين الهي، واكسيناسيون 
وسيع در كشور انقلابي بود كه انجام شد و اكنون ايران 
ركورددار ميزان واكسيناسيون در جهان است: »حدود 
يك ميليون و650هزار دوز واكسن در روز تزريق مي شود، 
ما حتي در هفته ركورد 8ميليون و600دوز تزريق را هم 
ثبت كرده ايم كه به اندازه جمعيت برخي كشــورهاي 

همجوار است.«
او در بخش ديگري از صحبت هايش بــه موارد مطرح 
شده درباره فساد و مافياي حوزه دارو هم اشاره مي كند: 
»در چند هفته آينده خواهيد ديد افرادي كه ارز دولتي 

گرفته و به صورت آزاد كار كردند، قطعا به مردم معرفي 
مي شــوند. ارزي كه به دارو داده مي شــود را به عنوان 
بيت المال دانســته و حق مردم مي دانيم و هر خلافي 
در آنجا خط قرمز ماســت.« وزير بهداشــت همچنين 
درباره آزادسازي نرخ ارز دارو و تضمين افزايش نيافتن 
هزينه هاي مردم در اين حوزه هم توضيح مي دهد: »در 
ارتباط با ارز 4200توماني در اجرا با وضعيت اقتصادي 
مردم چاره اي نداريم كه هميــن ارز را نگه داريم و اگر 
الان آن را لغو كنيم از فرداي آن روز، دارو گران مي شود 
و فشار مضاعفي به مردم و بيماران وارد مي شود. گاهي 

فكر منطقي داريم ولي در عمل نمي توانيم آن را اجرايي 
كنيم. لازم اســت روي آن كار شود تا در آينده روي آن 
فعاليت كنيم، الان اين كار امكانپذير نيست و به خصوص 
براي كساني كه بيماری مزمن دارند فشار زيادي خواهد 
داشت. اين موضوع براي كســي كه به طور مزمن دارو 
مصرف مي كند كاتاستروفيك و خانمان برانداز است و 
بايد تمام زندگي اش را بفروشد تا بتواند دارو بخرد. در اين 
شرايط الان نمي توانيم اين ارز را برداريم و بايد شرايط 
را حفظ كنيم مگر اينكه منابع از سوي بيمه ها و... تامين 

شود تا به مردم فشار نيايد.«

وزير بهداشت  به همشهری پاسخ داد : 

40 میلیون تومان؛ هزینه دولت  
برای هر بستری کرونا

بر اساس آمار اعلام شده از سوی وزارت بهداشت، از آبان سال گذشته تاكنون، حدود 14 درصد از موارد شناسايی ابتلا به كرونا، بستری شده اند. بررسی ها نشان مي دهد روند بالای بستری مبتلايان 
از آبان سال گذشته شروع شد، در دی  و بهمن همان سال با اجرای محدوديت های سختگيرانه كرونايی روند نزولی به خود گرفت. از فروردين  امسال بار ديگر،  با افزايش موارد بستری، آمارها بالا 
رفت، اين وضعیت  تا مرداد هم ادامه داشت. در تير آمار بستری ها تا حدودی كاهش پيدا كرد اما در مرداد و شهريور بار ديگر صعودی شد و در نهايت از مهرماه روند نزولی به خود گرفت. اگر به طور 

میانگین هزینه بستری هر بیمار مبتلا  به کرونا 35 میلیون تومان در نظر گرفته شود، تا کنون بیش از 26هزار میلیارد تومان برای درمان این افراد هزینه شده است.
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آموزش زبان خارجــي در مــدارس همچون كلافي 
سردرگم در گذر زمان مصوبه هاي مختلفي را به نام خود گزارش

سند زده اســت. اما ناتواني دانش آموزان در مکالمه و 
نوشتن به زبان خارجي با تکیه بر آموزش هاي مدارس این واقعیت را 
گوشزد مي كند كه این مشکل هنوز در جاي خود باقي است. در همین 
راستا بود كه انتشار اخباري در مورد بررسي مصوبه  انتقال آموزش زبان 
خارجي به آموزشگاه ها، شرایط آموزش زبان خارجي در مدارس را با 
ابهام بیشتري مواجه كرد چراكه براساس گفته محمود اماني طهراني، 
دبیركل شوراي عالي آموزش و پرورش »دانش آموز مي تواند به جاي 
گذراندن زبان در مدرســه در آموزشــگاه هاي مجاز دوره بگذراند و 

نمره اش از سوي مدرسه پذیرش و ثبت شود.« 
چنین ایده اي در حالي پیگیري مي شود كه قرار بود آموزش وپرورش در 
مسیر افزایش كیفیت آموزش زبان هاي خارجي در مدارس گام بردارد و 
شرایط را براي تمام دانش آموزان مهیا كند. در واقع باید گفت كه تلاش 
براي برون سپاري آموزش زبان خارجي نه تنها موضوع كیفیت آموزش 
را تأمین نمي كند بلکه نافي عدالت آموزشي است و دانش آموزان ساكن 
در مناطق محروم از قافله آموزش  صحیــح و كاربردي زبان خارجي 
عقب مي مانند. دبیركل شوراي عالي آموزش وپرورش در گفت وگو با 

همشهري اما آن را جزئي از واقعیت جامعه مي داند. 

مصوبه هايي براي زبان خارجي غیرانگلیسی
شوراي عالي آموزش وپرورش، اوایل دهه80 در مصوبه اي این اختیار 
را به وزارت آموزش وپرورش داد تا در مورد آموزش پنج زبان خارجي 
غیرانگلیسي، شامل آلماني، فرانسوي، ایتالیایي، اسپانیولي و روسي در 
مناطقي كه امکان تشکیل كلاس براي این زبان ها وجود دارد، نسبت 
به تشکیل كلاس ها و برگزاري امتحان اقدام كند. عملیاتي شدن این 
مصوبه در كنار نیاز به محتواي درسي و نیروي انساني آموزش دیده، 
اشــتیاق و تقاضاي دانش آموزان به انتخاب زباني غیر از انگلیسي را 
طلب مي كرد اما در 20سالي كه از این مصوبه مي گذرد، تقاضا از سوي 
دانش آموزان به حدي نرسیده كه مصوبه به صورت گسترده اجرایي شود. 
با وجود تقاضاي ناكافي اما هستند دانش آموزاني در سراسر كشور كه 
علاقه مندند زباني غیر از انگلیسي را به عنوان زبان خارجي انتخاب كنند.

با وجود ابلاغ سند تحول آموزش وپرورش در سال۱۳۹0 كه بر آموزش 
زبان هاي خارجي غیرانگلیســي در مدارس توجه كرده است، 

همچنان در مدارس كشور زبان غالب انگلیسي است. در 
یکي از بند هاي سند تحول بنیادین آموزش وپرورش، 
به ارائــه آموزش زبــان خارجــي در چارچوب بخش 
انتخابي )نیمه تجویزي( برنامه درســي اشــاره شده 
است. همچنین در اسناد مصوب بر استفاده از زبان هاي 

خارجي متنوع تأكید شــده است. اكنون 
فقط ۴سال دیگر به پایان تاریخ اجراي 
سند تحول یعني ۱۴0۴ باقي مانده 

است اما كماكان تنها آموزش زبان هاي خارجي در مدارس منحصربه 
زبان انگلیســي اســت و هنوز به طور عملیاتي در مــدارس رویکرد 
انتخابي داشتن و نیمه تجویزي براي آموزش زبان مشاهده نمي شود. 
سال۹8 هم طرح رفع انحصار از زبان انگلیسي كه به امضاي 5۴نماینده 
مجلس رسیده بود در كمیسیون آموزش  و تحقیقات مجلس رد شد 
و مركز پژوهش هاي مجلس در بررســي خود ضمن تأكید بر رد این 
طرح، بر ضرورت ایجاد تنوع در آمــوزش زبان هاي خارجي ازجمله 
زبان روسي، آلماني، فرانسوي، ایتالیایي، اسپانیایي و چیني اشاره و 
راهکارهایي در این خصوص ارائه كرده بود. مركز پژوهش هاي مجلس 
درباره آموزش سایر زبان هاي خارجي در مدارس تأكید كرده بود كه 
سه مشکل در مسیر تدریس سایر زبان هاي خارجي در مدارس وجود 
دارد و از نبود محتواي درســي، نبود نیروي انســاني آموزش دیده و 
ناچیزبودن تقاضاي دانش آموزان و والدین به عنوان اهم این مشکلات 

نام برده بود.

طرح انتخابگري زبان خارجي دانش آموزان از كجا آمد؟
محمود اماني طهراني، دبیــركل شــوراي عالي آموزش وپرورش از 
چاره اندیشــي جدیدي براي پاســخگویي به دانش آموزان متقاضی 
زبان های غیر انگلیسی خبر داده و گفته است: »در دروس زبان آلماني 
و فرانسوي، از ابتدا كتاب درسي وجود داشت اما این زبان ها در مدارس 
مشتري ندارد، بنابراین اگر بتوانیم مؤسسات بیروني را براي ارائه این 

زبان ها هماهنگ كنیم، روش مناسبي است.«
دبیركل شــوراي عالي آموزش وپرورش با اعلام این ایده، از بررســي 
طرحي درباره امکان انتخابگري زبان خارجي توسط دانش آموزان خبر 
مي دهد و مي گوید: »باید فضایي در كشور ایجاد شود تا افراد بتوانند 
دســت به انتخاب نوع زبان بزنند. اخیرا روي طرحي كار مي كنیم تا 
دانش آموز امکان انتخاب داشته باشد و به عنوان مثال بگوید زبان را 
به جاي مدرسه در مؤسسه مجاز مي خوانم و مدرسه نمره را بپذیرد.« 

جزئیات این طرح را در گفت وگو با محمــود اماني طهراني، دبیركل 
شوراي عالي آموزش وپرورش بررســي كردیم و اماني طهراني درباره 
طرح انتخابگري زبان خارجي توسط دانش آموزان و گذراندن دوره آن 
در مؤسسات و آموزشگاه ها به همشهري مي گوید: »این موضوع فعلا در 
حد یک طرح است و این طرح هنوز به مرحله تصویب نرسیده است.« 
او درباره طراحان و مرجع بررسي آن مي افزاید: »محور اصلي این طرح، 
كمیسیون برنامه درسي شوراي عالي آموزش وپرورش است. موضوع 
هم اكنون در دستوركار این كمیسیون قرار گرفته اما هنوز كمیسیون 
روي آن به یک تصمیم نهایي و قطعیت نرسیده است. همچنین براي 
اینکه این طرح بتواند به مرحله اجرایي برســد، لازم است ایده 
اصلي در شوراي عالي آموزش وپرورش مطرح و تصویب شود.«

هدف اصلي طرح؛  انتخابگري زبان دانش آموزان
دبیركل شوراي عالي آموزش وپرورش در تشریح اهداف این 
طرح می گوید: »نکته اصلي این طرح، این است 
كه براي ســایر زبان هاي غیرانگلیسي مجالي 
فراهم شود تا دانش آموزاني كه علاقه مندند 

زبان دوم خود را زباني غیراز انگلیسي یاد بگیرند، بتوانند از فرصتي كه 
این طرح ایجاد مي كند بهره ببرند. تصورم این است كه آموزش درس 
زبان خارجي یک وجه انتخابي دارد؛ یعني باید به یادگیرنده فرصت 

داد تا زبان خارجي خود را خودش انتخاب كند.« 

سپردن آموزش زبان به آموزشگاه ها به بي عدالتي دامن مي زند؟ 
هر چند طرح انتخابگري زبان خارجي و فراگیري آن در مؤسســات 
و آموزشگاه هاي زبان مي تواند فرصتي براي بخشي از دانش آموزاني 
كه امکانات ثبت نام در آموزشــگاه ها را دارند، ایجاد كند اما بخشي از 
دانش آموزان هم هســتند كه یا توان مالي ثبت نام در آموزشگاه هاي 
خصوصي را ندارند و یا در شهر و روستاي محل تحصیل شان دسترسي 
به آموزشگاه هاي معتبر مقدور نیست. اینکه عده اي از دانش آموزان 
بتوانند از مزایاي این ایده كه البته هنوز در حد طرح اســت استفاده 
كنند و عــده اي دیگر از این مزیــت باز بمانند، نوعــي بي عدالتي را 
در آموزش زبان تداعــي مي كند. محمود اماني طهرانــي درباره این 
بي عدالتي به همشهري مي گوید: »مگر الان اینگونه نیست كه عده اي 
از دانش آموزان علاوه بر شــركت در كلاس زبان در مدرســه، امکان 
بهره مندي از دوره هاي آموزشگاه ها را دارند و عده اي هم به هر دلیلي 
داراي این امکان نیستند؟ در این طرح اصلا قصد این را نداریم كه آنچه 
الان براي آموزش زبان انگلیسي به دانش آموزان ارائه مي شود، دریغ و 
حذف شود. بنابراین، در وضعیت كنوني آموزش زبان انگلیسي تغییر 
نخواهیم داد، بلکه این طرح به دنبال ایجادكردن زمینه هاي جدید در 
حوزه زبان هاي مختلف و گشایشي از باب آموزش زبان هایي است كه 

اصلا در مدارس ارائه نمي شوند.

مرجع تعیین نمره زبان دانش آموز كجاست؟
دبیركل شوراي عالي آموزش وپرورش كه پیش تر از این احتمال سخن 
گفته بود كه دانش آموزان پس از تصویب طرح جدید بتوانند زبان را 
به جاي مدرسه در مؤسسه مجاز گذرانده و مدرسه نمره را بپذیرد، حالا 
در گفت وگو با همشهري مي گوید: »هنوز در این طرح راجع به نمره 

دانش آموزان تصمیمي نگرفته ایم.«

واكنش به شائبه گواهي هاي صوري يا نمره هاي غیرواقعي 
این یک واقعیت است كه اگر نمره زبان خارجي دانش آموزاني كه دوره 

را در آموزشگاه مي گذرانند، به آموزشگاه سپرده شود، مي تواند زمینه 
را براي صدور گواهي هاي صوري گذراندن دوره و همچنین نمره هاي 
غیرواقعي ایجاد كند. اماني طهرانــي در این باره توضیح مي دهد: »از 
یک طرف امتحان زبان در برخي پایه ها امتحان نهایي و كشــوري 
است كه براي همه دانش آموزان، چه افرادي كه در كلاس هاي زبان 
در مدرسه شــركت كرده اند و چه دانش آموزاني كه در كلاس هاي 
آموزشگاه ها آموزش دیده اند، یکسان و یک روال خواهد بود. از طرف 
دیگر، كساني كه به دنبال زبان مي روند در واقع سود آن مهارتي است 
كه پیدا مي كنند و نمره اهمیتي ندارد كه بخواهند خود یا دیگران را با 
ارائه گواهي صوري فریب دهند. از سوي دیگر شخصي كه سواد زبان 
ندارد، حتي با دردست داشتن گواهي گذراندن دوره زبان یا گواهي 
نمره20 از یک آموزشگاه، نمي تواند هیچ فایده اي ببرد و هیچ جایي 
هم برایش تفوق و امتیازي درنظــر نمي گیرند. موضوع گواهي هاي 
صوري براي جاهایي مطرح اســت كه داشتن گواهي و نمره بخواهد 
مبناي امتیازگیري قرار گیرد، بنابراین اصل، آن مهارتي اســت كه 
دانش آموزان پیدا مي كنند و در طول زندگي و موقعیت هاي مختلف 

به دردشان مي خورد.«
او با تأكید بر اینکه براي نمره زبان دانش آمــوزان در این طرح هنوز 
تصمیمي گرفته نشده اســت، درباره نمرات امتحان هاي غیرنهایي و 
داخلي مدارس هم می گوید: »در امتحانات داخلي مدارس نیز نمره 
از اهمیت زیادي برخوردار نیســت و ملاكي براي تفوق و برتري بین 
دانش آموزان محسوب نمي شــود. نمرات مدارس یک نمرات داخلي 
است و مبناي امتیازي براي دانش آموزان نیست؛ بنابراین این طرح 

نمي تواند مبناي توزیع ناعادلانه نمره شود.«

شرايط آموزشگاه هاي مورد تأيید در طرح انتخابگري زبان 
نوع آموزشگاه هایي كه دانش آموزان درصورت تصویب طرح انتخابگري 
زبان و گذراندن دوره در آموزشگاه ها مي توانند انتخاب كنند هم جنبه 
دیگر قابل اعتنا و بحث برانگیز این طرح اســت. دبیركل شوراي عالي 
آموزش وپرورش درباره معیارهاي لازم براي انتخاب این آموزشگاه ها 
تأكید دارد: »درباره آموزشگاه ها هم باید تصمیم گیري شود. در این 
طرح به آموزشگاه هایي مشخص كه مجوز لازم را دریافت مي كنند یا 
به عنوان مثال كانون زبان ایران كه مورد اعتماد آموزش وپرورش است، 

مي توان اطمینان كرد.«

دانش آموز در انتخاب زبان دوم 
مختار است

همشهري آشنا

 شهر خوب
شهر گفت وگو محور

پیشنهادهاي شادمهر راستین، فیلمنامه نویس و معمار، براي 
اینکه جامعه پویاتري داشته باشیم

»وقتي جهان پرشتاب مي شود، حسي كلي جامعه را فرامي گیرد. 
آدم ها احســاس مي كنند مدام در حال از دســت دادن هستند. 
دلهره اي كه نیم قرن پیش، در آستانه سي سالگي به سراغ فرد و 
زندگي اش مي رفت، امروز گريبان دختري چهارده ساله را مي گیرد. 
آموزه هاي ما مدام به ما گوشزد مي كند كه زمان را از دست مي دهیم، 
اما بايد از خودمان بپرسیم زمان را براي چه كاري از دست مي دهیم؟ 
شايد زمان را خوب صرف كرده باشیم؟ آن زمان است كه نتیجه گرا 
مي شويم و از كیفیت مسیر زندگي هم ديگر لذت نمي بريم.« اين  
بخشي از اظهارنظر شادمهر راستین است درباره زمان و شهري كه 
در آن زندگي مي كنیم. او كه براساس علايقش به سینما و نوشتن، 
به خوبي با زندگي باكیفیت آشناست، اين كیفیت را در شهر به گونه اي 
ديگر به ما پیشنهاد مي كند. اينكه كجا برويم؟ چه بخوانیم و چطور 

از بودن مان در شهر لذت ببريم. حتي چگونه شهر را پوياتر كنیم؟

دوست داريد در چه شــهري زندگي كنید؟ چه خلأ و 
مشكلاتي در تهران شما را آزار مي دهد و به نظرتان براي رفع آن 

كمبودها چه كارهايي بايد انجام شود؟
شهر نیازمند فضاهایي براي گفت وگو و معاشرت است. ازاین رو من نیز 
شهري را دوست دارم كه ظرفیت و فضاهایي براي صحبت كردن داشته 
باشد. بهانه اي تا مردم كنار یکدیگر قرار بگیرند. این فضاها مي تواند سالن 
انتظار سینما، تئاتر، كتابخانه و... باشد. به عبارتي لازم است چشم اندازهاي 
تهران از فضاي كاسبکارانه خارج شده و شکل گفت وگو محور به خود 
بگیرد. متأسفانه چنین فضایي نه تنها در تهران كه در دیگر شهرهاي 
ایران نیز مورد توجه نبوده اســت. آنقدر كه در پارك ها و فضاهاي سبز 
نیز نیمکت ها روبه روي همدیگر تعبیه نشــده است. نیمکت ها جدا از 
یکدیگر جانمایي شده و حتي به شــکل نمایشي نیز چنین فضایي در 

شهر وجود ندارد.
الگو و شاهد مثال خیابان و شهر براي شما كجاست؟

حریم خیابان و پیاده رو باید از یکدیگر تفکیک شــده باشد تا مردم در 
آن فضا احساس امنیت كنند. شاید ایجاد چنین امنیتي در فضاهایي 
كه اتومبیل ســواران حریم عابران را محدود مي كنند، ســخت شکل 
گیرد. نیاز است فضایي سرپوشیده و امن فراهم شود مثل مکان هایی 
كه اطراف پارك دانشجو فراهم شده. گرچه این فضا اكنون كمي شلوغ 
شده و شرایط گفت وگو را سخت كرده، اما باید در شهر چنین فضاهایي 
را منتشــر كرد. خصوصا در روزگاري كه مصاحبت ها در فضاي تاریک 
كافه اي پیگیري مي شود. بهتر است چنین فضاهایي در جامعه نمایشي 

و عمومي تر باشد.
به نظر مي رسد در اين چند سال فضاي ناشي از پاندمي 

بر جامعه در اين خلأ بي تأثیر نبوده است.
بله. ولي پیش از این نیز چنین فضایي مهیا نبود كه اكنون دلتنگ آن 
شویم. به خیابان هایي مثل لاله زار یا فلسطین نگاه كنید كه در آنها عرض 
پیاده رو، بیش از فضاي خیابان است. اگر چنین فضاهایي در شهر وجود 

داشته باشد مردم هم دلتنگ دیدن و دیده شدن خواهند شد.
براساس چنین پیشنهادي آيا منابع مطالعاتي پیاده 
شده و اجرا شده اي در شهر وجود دارد كه بتوان به آن مراجعه كرد؟

حدفاصل خیابان انقلاب تا میدان ولیعصر چنین ایده اي در دهه 70شکل 
گرفت. در این مسیر پیاده روها صاحب هویت شدند. كافي است آدم ها 
به این پیاده روها با دقت بیشتري نگاه كنند تا ببینند مطالعات شهري 
چه تأثیر واقعي در شهر گذاشته است. حتي رفتن به »دربند« و معرفي 
جاهایي از شهر كه مي توان دوست داشت در ایجاد این هویت شهري 
بسیار مهم است. با چند عکس یادگاري دوستانه و تذكر آن به یکدیگر 
باعث مي شویم مدیران شهري بیشتر به این فضاها اهمیت داده و بر لزوم 

و گسترش آن تأكید كنند.
براي سواد و درك چنین نیازي در شهر، چه كتاب هايي 

منتشر شده است كه بخواهید پیشنهاد كنید؟
»طراحي فضاهاي فرهنگي« مجموعه كتاب هایي اســت كه شركت 

توسعه فضاهاي فرهنگي آن را منتشر كرده است.
از نظر شما براي پويايي شــهرهاي بزرگ ايران بايد از 

كجا شروع كرد؟
به نظر باید فضاهاي شهري طوري ساخته شود كه مردم هراسي از دیدن 
و دیده شدن نداشته باشند. همانطور كه هستند خودشان را نشان دهند. 

بنابراین تئاترهاي خیاباني مي تواند در این راستا كمک كننده باشد.
براي ايجاد شهر و جامعه اي پويا فكر مي كنید خیابان ها 

نیاز به چه شرايط و ويژگي هايي دارد؟ 
به نظرم نیاز است بچه ها بیشتر در خیابان ها حاضر شوند. حضور بچه ها 
به خصوص تور خردسالان در شــهر و خیابان و فضاهاي عمومي باعث 

مي شود شهر شاداب و پویاتر باشد.
در تهران، كجا را پیشنهاد مي كنید؟

دربند، چون خیلي تهران اســت. هم كوه منحصر به فردي دارد و هم 
فضاي گفت وگو در آن جاري اســت. هم تنها جایي است كه هیچ نهاد 
دولتي و مدیریت شهري در ایجاد آن فعالیتي نداشته است. به همین 
دلیل در این دو قرن سمبل تهراني هاست. اما در دربند هم جایي را براي 
نشستن انتخاب مي كنیم كه كمتر نشانه هایي از تازه  به دوران رسیدگي 
در آن وجود داشته باشد. مثلا در دسترس نباشد، لوكس نباشد و فضاي 
دیدن و دیده شدن را روي آن تخت هاي كنار رودخانه فراهم كند. آنجا 
كه امکاني براي دیده شدن وجود دارد، همانگونه كه دیدن و دیده شدن 

فرهنگي شهري است. من آنجا  را دوست دارم.

نگار حسینخاني
خبر نگار

دوست داريد پیشنهادهاي اجتماعي كدام چهره را در اين ستون 
بخوانید؟ قرار است روزهاي سه شنبه هر هفته با يكي از چهره هاي 
حوزه هاي مختلف درباره مســائل اجتماعي و پیشنهادهاي او 
براي بهبود شرايط جامعه گپ بزنیم. شــما هم مي توانید يكي 
از چهره هاي حوزه هاي مختلف را در فهرســت گفت و گوهاي 
اجتماعي ما قرار دهید. كافي اســت با شماره02123023337 

تماس بگیريد.

 عددنگاري سلامتي 
روح و جسم 

خانوارهاي ايراني، كمتر از شــهروندان ساير كشورها تفريح 
مي كنند؛ هر ايراني طي يك روز، تنها حدود 4ســاعت آن را 
به »اوقات فراغت« اختصاص مي دهد. اين در حالي اســت كه 
بررسي ها در جهان نشــان مي دهد مدت زماني كه شهروندان 
ساير كشــورها به صورت خالص براي »تفريح و گذران زندگي 
غیركاري« در طول روز اختصاص مي دهند به صورت میانگین 
اندكي بیشتر از ۵ ساعت است و البته اين سهم در برخي كشورها 
دو برابر ايران است. همچنین آخرين گزارش هاي منتشر شده 
از مركز آمار ايران نشان مي دهد كه میزان استفاده از شبكه هاي 
اجتماعي ايرانیان در روز به رقم يك ساعت و 32دقیقه رسیده و 
محبوب ترين شبكه اجتماعي بین مردم ايران، »واتساپ« است. 
ايراني ها به روايت آخرين گزارش هاي مركز آمار، كمتر كتاب 

مي خوانند و بیشتر به موسیقي گوش مي دهند.

آوين آزادي
خبر نگار

 تنها 6درصد جامعه 
 در يك سال بیش از 

7 عنوان كتاب مي خوانند

 سرانه مطالعه ايراني هاي 
1۵ ساله و بیشتر در روز حدود 

16دقیقه و 32 ثانیه است.

 16دقیقه 6درصد
و 32 ثانیه

سرانه مطالعه افراد 1۵ساله و بیشتر با سواد 
در ماه به طور متوسط  ٨ ساعت و 1٨ دقیقه 

برآورد مي شود؛ 16 دقیقه و 36 ثانیه در روز 

6ساعت و ٣٢ دقيقه 
سرانه مطالعه كتاب 
غیردرسي هر فرد

٣ساعت و ٢٩ دقيقه
در هفته، سرانه زمان گوش 
كردن به موسیقي افراد 1۵ 

ساله و بیشتر، برآورد مي شود. 

1ساعت و 46 دقيقه 
زمانی است كه هر ايراني 

در سال به خواندن  
روزنامه و ساير نشريات 

اختصاص می دهد

٩ /٦٢ درصد
افراد باسواد 1۵ساله و بیشتر 
در سال 13٩٩ يك نوع مطالعه 

غیردرسي اعم از كتاب 
غیردرسي، روزنامه يا نشريه 

داشته اند.

٥ /٥٤ درصد
 از افراد باسواد 1۵ ساله و بیشتر، در 
يك سال قبل از آمارگیري، مطالعه 

كتاب غیردرسي اعم از چاپي يا 
الكترونیكي داشته اند.

33/2 درصد
بررسي افراد 1۵ ساله و بیشتر 
كه در سال 13٩٩ مطالعه كتاب 

غیردرسي داشته اند، نشان 
مي دهد 2 /33 درصد اين جامعه 

يك عنوان كتاب، خوانده اند.

  يزد با 1۵ ساعت و 16 دقیقه  
  قم با 1۵ ساعت و 12 دقیقه 

   قزوين با 12 ساعت 
و ۵٨دقیقه در  ماه 

كتابخوان ترين هاي ايران در 
سال گذشته بوده اند. 

  كرمانشاه با 3 ساعت و 40 دقیقه   كهگیلويه و بويراحمد 
با 3 ساعت و 22 دقیقه    بوشهر با 2ساعت و 40 دقیقه  درماه 

كمترين سرانه مطالعه را در سال ٩٩داشته اند.

٧ /٥٢ درصد 
افراد 1۵ساله و بیشتر 

2 تا 4 عنوان كتاب 
خوانده اند.

7.5 درصد 
افراد 1۵ساله و بیشتر 

۵ تا 7 عنوان كتاب 
خوانده اند. 

53درصد
 ۵3درصد ايراني ها 

ورزش نمي كنند

١٣ دقيقه و ١٨ ثانيه 
در روز  سرانه ورزش هر 

فرد 1۵ساله و بیشتر

2۸ دقيقه و 3۸ ثانيه
سرانه اهل ورزش ها 

در روز

 46.5 درصد
 از افراد 1۵ ساله و بیشتر اظهار 

كرده اند ورزش كرده و 53.5 درصد 
ورزش نكرده اند.

 سمنان با 66.1 درصد
البرز با  ۵7.6 درصد
فارس با ۵6.٩ درصد

ورزشكارترين استان  های ايران هستند. 

كرمان با 3٨.٨ درصد
لرستان با3۵.۵ درصد 
سیستان با 20.2 درصد 

در قعر جدول ورزشكارها ايستاده اند. 

٧٠ درصد
  افراد ورزش كرده ، به صورت 
انفرادي و ٣٠ درصد اين افراد 

به صورت گروهي ورزش كرده اند.

21.۹ درصد 
افراد در پارك  ها
ورزش مي كنند.

11.3 درصد 
 افراد 1۵ساله و بیشتر 

در ساير فضاهاي عمومي 
ورزش كرده اند.

محل سكونت با 37 درصد، بیشترين مكاني بوده است 
كه افراد در آنجا ورزش كرده اند.

37
درصد

 21.4 درصد جامعه ورزشكارها
 سالن هاي ورزشي خصوصي و ٨.3درصد 
سالن هاي ورزشي عمومي را ترجیح مي دهند. 

بیش از 
73درصد 

ايراني ها اهل موسیقي اند.
73.۸ درصد 
از افراد 1۵ ساله و بیشتر در ايران، موسیقي 
گوش مي دهند كه متوسط میزان آن به 
كمتر از 30 دقیقه در روز مي رسد.

بین 73.٨ درصدي كه موسیقي گوش 
كرده اند هر فرد امكان حداكثر 4 نوع 

موسیقي داشته است.

7۰.6 درصد 
افراد پاپ ايراني

51.2 درصد 
موسیقي سنتي 

37.4 درصد 
نواحي ايراني 

)محلي( 

۹.6 درصد 
غیرفارسي زبان )جز كلاسیك( 

 1۰ درصد 
به كلاسیك غیرايراني 

نیما شايان
خبرنگار

گپ و گفت با دبیر كل شورای عالی آموزش و پرورش درباره جزئیات طرح جدید 
انتخابگري زبان خارجي توسط دانش آموزان و امکان گذراندن درس زبان در آموزشگاه ها
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کاروانسرا، ابتکار معماری ایرانی
  همشهری در پرونده ویژه ای وضعیت این روزهای مهم ترین کاروانسراهای موجود در 10استان را بررسی کرده است

مهم ترين دلايل وقوع سيلاب در گيلان در 
سال هاي اخير چه بوده است و با توجه به اين دلايل بايد 

به چه عوامل پيشگيرانه اي توجه كرد؟ 
در ســال هاي اخیر، رشــد جمعیــت، تغییــر کاربري، 
دست اندازي به محیط هاي طبیعي، بي توجهي و بي تفاوتي 
مســئولان و نبود برنامه هاي جامع و راهبردي مرتبط با 
حفظ و صیانت از منابع طبیعي موجب وقوع پیامدهایي 

خسارت بار ناشي از تغییرات جوي شده است.
این وقایع طبیعي هر از گاهي به شكل هاي مختلفي چون 
سیلاب، رانش و خیزش زمین، آتش سوزي هاي جنگلي و 
دیگر مخاطر ه هاي طبیعي خود را نشان مي دهد. به جرأت 
مي توان گفت تمام بحران ها و مخاطره هاي محیطي چه 

انساني و چه طبیعي در 3عامل خلاصه مي شود که شامل 
عامل انرژي، عامل مقاومت و نهایتا عامل حفاظت است و 
ضعف و قوت هر عامل مي تواند بر عامل دیگر تأثیر بسزایي 
داشته باشد. اگر مسئولان و تصمیم گیران فقط و فقط به 
همین 3عامل توجه کنند و بر اصلاح یا ترمیم هر یك از این 
عوامل سه گانه تمرکز کنند خیلي از مشكلات و معضلات 
زیست محیطي گیلان و حتي کشور حل خواهد شد، اما 

متأسفانه در عمل اینطور نیست.
چگونه مي توان مقاومت اجزاي طبيعي را در 

برابر سيل سنجيد يا بالا برد؟ 
آب منبع )انــرژي(، خاك )مقاومت( و پوشــش گیاهي 
)حفاظت( است و اگر جریان آب )عامل انرژي( شدید باشد، 

اما خاك از نظر بافت و ســاخت و همچنین نوع کاربردي 
دســت نخورده باشــد )عامل مقاومت( و سطح روي این 
خاك هم پوشیده از مرتع و جنگل )عامل حفاظت( باشد، 
مقدار انرژي حاصل از جریان آب نمي تواند چنین خاکي 
را تخریب کند. زیرا هم عامل مقاومت بالاست و هم عامل 
حفاظت در حد مطلوبي قرار دارد. بنابراین در بحث حفاظت 
و اجراي طرح هاي آبخیزداري متأسفانه بیشتر کارشناسان 
و مدیران نمي دانند علت بروز حادثه کدام عامل اســت تا 

براي همان عامل چاره اندیشي شود.
دليل اصلي ســيلابي شــدن و تخريب 
زيرساخت ها در شرق و غرب گيلان بيشتر معطوف 

به چه عواملي است؟
پیش بیني مي شود در مناطق غربي گیلان علت بروز سیل 
از شدت جریان بستر باشد )عامل انرژي( اما در شرق علت 
عامل حفاظت و تخریب پوشش گیاهي باشد. در کل هیچ 
بحران محیط طبیعي درصورت برقــراري رابطه علت و 
معلولي نمي تواند خارج از این 3عامل باشد. با وجود این 
تنوع مكاني و منابع طبیعي در غرب، مرکز و شرق گیلان 
موجب تنوع در بروز بحران شده است به طوري که به علت 
نزدیكي حوضه آبخیز به حوضه آبریز یا به عبارتي کوتاهي 
طول رودخانه ها از بالادست تا پایین دست و همچنین از 
نظر هیدرولوژیكي، شكل کشیده آنها باعث بروز سیل در 

عضو کمیته مخاطرات و پدافند کشور در گفت وگو با همشهري

 كانون هاي سيلاب در گيلان كدام است؟
 فرشته رضايي

 خبرنگار

 كاروانسراها از يادگارهاي ارزشمند تاريخ كهن ايران به  شمار مي روند كه از روزگاران 
قديم همچنان پا برجا مانده اند؛ آثاري كه غالبا به  دلايل نظامي، اقتصادي و مذهبي 
بنيان نهاده شده  و در دوره هاي مختلف به تدريج توســعه يافته اند. كاروانسراها 
اگرچه نام هاي گوناگوني دارند، اما دليل اصلي ســاخت آنها را مي توان نياز مبرم 
كاروان و كاروانيان به حمايت در طول سفر دانست. كارشناسان معتقدند ايده اجراي 
كاروانسراها ابتكار ايرانيان بوده و پس از آن در ادبيات عرب و غربي نيز رسوخ كرده 
 است. سفرنامه ها و نوشته هاي مسافران و جهانگرداني كه در زمان هاي مختلف به ايران 
سفر كرده اند، به عنوان گواهي بر اين مدعا مطرح مي شود كه تأكيدي بر اين ابتكار و 
اهميت شبكه كاروانسرايي ايران بوده است. اين درحالي است كه امروزه كاروانسراها 

به عنوان نمودي موفق و جهاني از معماري ايراني در قالب جاذبه هايي براي گردشگري 
نيز مطرح مي شوند؛ موضوعي كه نمونه هاي موفقي از آن را در استان هاي مختلف 
مي توان يافت. در سال هاي اخير اقدامات زيادي براي احياي اين كاروانسراها انجام 
شده  است و برخي از آنها، با تغيير كاربري، روزگار روشني دارند و بازديدكنندگان 
بسياري را مي پذيرند، اما در مقابل بسياري ديگر از اينگونه بناها همچنان در انتظار 
اختصاص اعتبار هستند تا بلكه راهي براي ادامه حيات بيابند. با توجه به اين موضوع، 
همشهري وضعيت اين روزهاي مهم ترين كاروانسراهاي ايران كه عمدتا در 10استان 
البرز، آذربايجان شرقي، اصفهان، خراسان رضوي، سمنان، فارس، هرمزگان، كرمان، 

يزد و همدان قرار دارند را بررسي كرده است كه در ادامه مي خوانيد.

2كاروانسراي مشهور البرز
کاروانسراي شاه عباسي و ینگي امام، 2کاروانسراي تاریخي البرز و متعلق به 

دوران صفوي هستند. کاروانسراي شاه عباسي کرج تنها کاروانسراي درون شهري 
کشور است که زماني شاهراه ارتباطي شرق به غرب کشور بود. این کاروانسرا در طول 

حیات خود ابتدا به عنوان پناهگاهي براي استراحت کاروان ها و در اوایل قاجار به عنوان 
نخستین مدرسه برزگران ایران استفاده شده است. در دوران پهلوي این بنا انبار غله اداره 
کشاورزي کرج بود و سرانجام با تاســیس اداره میراث فرهنگي کرج، مرمت آن آغاز شد. 
به گفته مدیرکل میراث  فرهنگي استان قرار است بعد از بازگشایي، به مجموعه اي فرهنگي-

هنري و عرضه تولید صنایع دستي تبدیل شود. کاروانسراي ینگي امام دیگر کاروانسراي 
استان در ساوجبلاغ واقع شده و ثبت جهاني شدن آن به گوش مي رسد. از سال97و با کمك 

یونسكو به عنوان یكي از 56کاروانسراي تاریخي جهان در دست بازسازي است.

يادگار 
وكيل الملك 

کرمان کاروانســراهاي تاریخي بســیاري دارد و کاروانسراي 
وکیــل معروف تریــن آنهاســت. ســاخت ایــن کاروانســرا بــه 

 فرمــان محمداســماعیل خان وکیل الملــك، والي کرمان بین ســال هاي
12۸۴-1277هجري قمري آغاز شد. کاروانسراي وکیل 2در  ورودي به بازار وکیل 

دارد و سر در ورودي آن با گچبري و کاشــي کاري هاي زیبایي تزیین شده  است. از 
ویژگي هاي مهم کاروانسرا یكي بادگیري زیبا و دیگري برج ساعت است که از اروپا به 
ایران وارد شده است . کاروانسراي دیگر کرمان کوزه گران است که در بازار میدان قلعه 
کرمان قرار دارد. از آنجا که در آن، لحاف دوخته مي شد به کاروانسراي لحاف دوزها 
نیز معروف است. اگرچه این  کاروانســرا در اردیبهشت سال13۸0 به عنوان یكي از 
آثار ملي ایران به ثبت رسید، اما کم  توجهي نسبت به مرمت و نگهداري از آن موجب 

واردشدن آسیب هاي زیادي به بنا شده است.

 بناهايي 
از عصر طلايي 

اصفهان به دلیل موقعیت منحصربه فرد جغرافیایي خود، از روزگاران 
دور مقصد مهمي براي جهانگردان و مسافران بوده است که کاروانسراهاي 

تاریخي آن گواهي بر این مدعا به شمار مي روند. درحال حاضر همه کاروانسراهاي 
عمومي، خصوصي یا موقوفي  اصفهان زیرپوشش اداره کل میراث فرهنگي هستند. 
در چند سال اخیر تعدادي از کاروانسراهاي استان درحال احیا هستند که ازجمله آنها 
مي توان به کاروانسراهاي مرنجاب، کوهاب نطنز، قلعه شور، مهیار، مشجري و بلاباد 
نائین اشاره کرد. با توجه به تعداد کاروانسراهایي که تاکنون احیا شده یا در دست 
احیاست، اصفهان جزو استان هاي پیشگام در  این حوزه است. کاروانسراي مادر شاه 
که امروزه مهمانسراي عباسي نامیده مي شود و یك مهمانسراي بین  المللي است و 
کاروانسراي مرنجاب که پس از مرمت، به عنوان اقامتگاه کویري مورد استفاده قرار 

گرفت از نمونه هاي موفق به شمار مي روند.

  
كاروانسراهاي 

خراسان رضوي در انتظار اعتبار
رباط شرف در سرخس، رباط نیشابور در نیشابور، رباط زین آباد و فخرآباد 

در گناباد، کاروانســراهاي فرامرزخان و مزینان در ســبزوار، رباط بي بي در 
مه  ولات، رباط هاي شریف آباد، ویراني و آب گرم در مشهد، رباط هاي لاري طبسي 

و رباط فیض آباد در تربت حیدریه، رباط ماهي سرخس، رباط زرنوخ مه ولات، رباط 
کبودان بردسكن، رباط عباس آباد تایباد، رباط سهل آباد قوچان، رباط سنگ بست 
فریمان، رباط جام و سمنگان در تربت جام و رباط سیدآباد در چناران از رباط ها و 
کاروانسراهایي هستند که در طول تاریخ، زائران حرم مطهر رضوي براي استراحت 
بین راهي به آنهــا مراجعه مي کرده اند. اداره کل میراث فرهنگي خراســان رضوي 
هرســال براي مرمت و نگهداري از کاروانســراها اعتباراتي را دریافت مي کند که 

البته کافي نیست.

شكوه 
كاروانسراي 
ايزدخواست

موقعیت تاریخي فارس در طول تاریخ ایران موجب شده است این استان داراي 
بناهاي تاریخي باشكوه بسیاري باشد که کاروانسراها، بخشي ازاین فهرست بلندبالا 

را تشكیل مي دهند. کاروانسراي باجگاه در 1۸کیلومتري شیراز و در حاشیه جاده اي 
که از شیراز به اصفهان مي رود، یادگاري از عهد قاجار است. کاروانسراي بید زرد نیز در 
25کیلومتري غرب شیراز قرارگرفته است. همچنین کاروانسراي خان زنیان از بزرگ ترین 
کاروانسراهاي تاریخي استان به شمار مي رود که متعلق به دوره قاجار است. همه اینها 
درحالي است که کاروانسراي ایزدخواست که در دوره صفویه ساخته شده است، یكي از 
مهم ترین کاروانسراهاي استان به حساب مي آید. این بنا حدود ۴هزارمترمربع زیربنا دارد 

و استادکاران و معماران بنام دوران صفوي به زیبایي هرچه تمام آن را ساخته اند.

 كاروانسراي 
مدور ايران 

کاروانســراي زین الدین از شــاهكارهاي معمــاري ایراني و تنها 
کاروانسراي مدور ایران است که در مسیر جاده ابریشم و در بخش مرکزي 

مهریز یزد واقع شده است. این بنا در دوره صفوي ساخته شده  و زین الدین یكي 
از زیباترین  بناهاي این دوره محسوب مي شود. معمار این بنا محمد سلطان یزدي 
بود که مجموعه کم نظیر گنجعلي خان کرمان نیز از آثار وي  است. نكته جالب توجه 
و متمایزکننده در کاروانســراي زین الدین پلان دایره اي آن است. این کاروانسرا 
5پلان نیم دایره )برج( و صحن 12ضلعي دارد که در اطراف آن رواق هاي سكوداري 
مشاهده مي شود. در دوطرف کاروانسرا پله هایي وجود دارد که به پشت بام مي رود. 
این کاروانسرا به عنوان هتلي براي اقامت گردشگران  قابلیت پذیرش 100مهمان 
را دارد. کاروانسرا در سال2006دیپلم افتخار یونسكو را به دلیل احیا و ساماندهي با 

بهره گیري از مصالح سنتي دریافت کرده است.

جاذبه هاي 
آذربايجان شرقي

کاروانسراهاي یام در مرند، گویجه بل در اهر، خواجه نظر در جلفا و جمال آباد 
در میانه ازجمله کاروانسراهاي استان هســتند که توانسته اند به دلیل قدمت و 

اهمیت تاریخي خود در میان 60کاروانسراي برتر کشور و به عنوان نامزدهاي نهایي براي 
ثبت جهاني قرار گیرند. در این میان کاروانسراي یام در نزدیكي شهرمرند به عنوان یكي از 
موفق ترین کاروانسراها در واگذاري به بخش  خصوصي و جذب گردشگر در شمال غرب کشور 
به حساب مي آید. این بنا از سوي اداره کل میراث فرهنگي آذربایجان شرقي بازسازي شده و 
به عنوان هتل - کاروانسرا فعالیت مي کند. سرنوشت کاروانسراي گویجه بل در اهر کمي متفاوت 
است. کاروانسراي خواجه نظر در جلفا در زمان شاه عباس صفوي و در فاصله 5کیلومتري این شهر 
ساخته شده و درحال حاضر محلي براي عرضه محصولات فرهنگي است. از سوي دیگر مسئولان 
تلاش دارند بازسازي کاروانسراي جمال آباد در نزدیكي میانه را نیز سرعت دهند؛ بنایي که مربوط 

به دوران ایلخاني است و درحال حاضر ازسوي اداره کل میراث فرهنگي نگهداري مي شود.

مناطق غرب گیلان مي شود.
با اين توضيح چه شهرهايي در گيلان كانون 

سيلاب هستند؟
در غرب گیلان شهرهاي آستارا، تالش، رضوانشهر و ماسال 
به علت کوتاهي طول آبراهه ها و همچنین در شرق گیلان 
آستانه اشرفیه، کوچصفهان، رودسر، لاهیجان و لنگرود از 

مهم ترین مناطق سیل خیز گیلان هستند .
بيشترين مسائلي كه ما بعد از وقوع سيل 
با آن مواجهيم چيســت؟ شكستن پل، تغيير مسير 
رودخانه ها يا تخريب منازل مسكوني حريم رود بيشتر 

بر اين اتفاق تأثيرگذار است؟
سرشاخه ها و مواد خاك و قلوه ســنگ به همراه سیلاب 
حمل مي شود و آب قادر است اینها را با خود حمل کند و 
در پایین دست بر جاي گذارد. آب که املاح بالاتري دارد 
سرعت تخریب بیشتري دارد. این موارد به صورت طبیعي 
است، اما برخي از مواد پلاستیكي و.. . غیرطبیعي که انسان 
در بالاست بجا مي گذارد توسط ســیل حمل مي شود و 
موجب بسته شدن دهانه و تخریب پل ها مي شود. بارزترین 
وجه تخریب سیلاب به ترتیب آسیب به پایه پل ها، تخریب 
راه ها و دیواره رودخانه ها و خرابي خانه ها، زیرساخت هایي 
چون خرابي دکل برق و لوله هاي آب و...، اما بارزترین اثر 
سیل، شكستن پل، تغییر مسیر و بستر رودخانه هاست. 
بنابراین ســیلاب 2نوع بار دارد؛ سرشاخه ها و قلوه سنگ 
و مورد دیگر پسماندهاي انســاني که موجب بسته شدن 

دهانه پل ها مي شود.
چگونه مي توان اقدامات پيشگيرانه براي 

كاهش آثار سيل در گيلان انجام داد؟ 
ما 3گروه کار باید قبل، حین و بعد از ســیل انجام دهیم. 

در بخش اول قبل از وقوع ســیلاب باید کارهاي احیاي 
پوشــش جنگلي و آبخیزداري، حفاظــت از عرصه هاي 
طبیعي، لایروبي رودخانه ها و باز کردن سردهنه ها به ویژه 
در غرب گیلان انجام شــود. در بخش دوم، حین سیلاب 
باید به پخش کردن ســیلاب بپردازیم تا مقدار دبي آب 
زیاد نشــود. اما مهم ترین بحث ما این است که مسئولان 
فقط به دانستن اکتفا مي کنند و در اجرا با ضعف عملكرد 
مواجهند و فقط اعلام مي کنند سیل منجر به ویراني و... 
مي شود. اما ارتباطي با صاحب نظران و متخصصان ندارند 
درحالي که باید با درایت و علم خــود از منابع خدادادي 
ازجمله باران اســتفاده کنیم. بنابرایــن نیازمند کارهاي 
میداني و لجستیكي هستیم. در کارهاي میداني اول باید 

مطالعه انجام شود که کجا باید پل ها و سردهنه ها تقویت 
شــود، کجاها باید لایروبي و چه زماني انجام شود و... که 
این کارها قبل از وقوع سیل انجام شود. نیاز است فرهنگ 
استفاده از نظر و ایده هاي نخبگان با تشكیل اتاق هاي فكر 
در سطح شهرستان و استان ترویج شود و در مرحله بعد در 
اختیار مدیران و مســئولان قرار گیرد. متأسفانه بعضی از 
مدیران با خودمحوري توجهي به  نظر و ایده هاي دیگران 
نمي کنند و مي خواهند به تنهایي هم تصمیم سازي و هم 
تصمیم گیري کنند. امیدوارم مدیریت ارشد استان امسال 
پویش تصمیم سازي توســط نخبگان دانشگاهي را براي 
تصمیم گیري مدیران استاني در گیلان راه اندازي کند تا 

شاید الگویي براي دیگر استان ها شود.

ســيل مهر و ابتداي آبان گيلان از قبل از ســوي اداره 
هواشناسي استان پيش بيني و هشــدارهاي لازم در 
اين باره داده شده بود؛ هشدارهاي زرد و نارنجي كه اغلب به وضعيت قرمز مي رسد  و حجم 
زيادي از زيرساخت هاي گيلان را تخريب مي كند، اما سيل به اين هشدارها هم قانع نيست و 
در هر بار بارش خسارت هاي جاني و مالي زيادي به بار مي آورد. سيل هاي پاييز امسال هم در 

شرق و غرب گيلان موجب تخريب و شكستن پل ها، از بين رفتن راه هاي روستايي و تاسيسات آب و برق و گاز و حتي 
خطوط تلفن و موجب خرابي و تخليه واحدهاي مسكوني حريم رودخانه ها در گيلان شد. رفعت شهماري اردجاني 
استاد زمين شناسي دانشگاه آزاد آستارا و عضو كميته مخاطرات و پدافند كشور درباره دلايل بروز و ظهور سيل، در 
گيلان و مناطق حساس استان در برابر اين مخاطره طبيعي با همشهري گفت وگو كرده است كه در ادامه مي خوانيد.

سمنان؛ كاروانسراهايي 
درمسير جاده ابريشم

سمنان به دلیل قرار داشتن در مســیر تاریخي جاده 
ابریشم، ســرزمین کاروانسراهاست و 2۴کاروانسراي 
کویري دارد. البته به این تعداد باید کاروانســراهاي 
ســنگي یا کوهســتاني را نیز افزود کــه به دلیل قرار 
داشتن در اقلیم معتدل شمالي عمدتا براثر پیامدهاي 
اقلیمي آسیب دیده اند. 6کاروانسراي استان در پرونده 
ثبت جهانــي مجموعه کاروانســراهاي تاریخي جاده 
ابریشم قرارگرفته اند. کاروانسراهاي میامي، عباس آباد، 
میاندشت، 2کاروانسراي آهوان و مجموعه کاروانسراي 
قصربهرام از شــاخص ترین کاروانســراهاي سمنان 
محسوب مي شوند که در این پرونده ثبت جهاني قرار 
دارند. عمده این کاروانسراها هنوز به جایگاه مطلوبي 
که مي توانند در گردشگري داشته باشند، نرسیده اند. 
دلیل مهم این موضوع هم مشــكل مالكیت چندگانه 
کاروانسراهاست. از 2۴کاروانســراي کویري سمنان 
فقط مالكیت ۴کاروانسراي ده  نمك، دامغان، ایوانكي 
و میاندشت برعهده اداره میراث فرهنگي است و باقي 
این بناهــاي تاریخي در مالكیــت بخش خصوصي یا 
ســازمان اوقاف و امورخیریه قرار دارند. این وضعیت 
موجب شده است با وجود برنامه ریزي ها و حمایت هاي 
صندوق احیا و بهره برداري از اماکن تاریخي و فرهنگي 
از سرمایه گذاري در استفاده از این بناها براي توسعه 
گردشــگري، بهره برداري مناســبي از عمــده این 

کاروانسراها نشود.

 كاروانسراهايي
 در مسير ثبت جهاني

کاروانسراي شاه عباســي و کاروانسراي مدور روستاي 
تاج آبــاد از مهم تریــن کاروانســراهاي موجــود در 
همدان به شمار مي روند. کاروانســراي شاه عباسي در 
15کیلومتري مسیر تویسرکان- اسدآباد - کرمانشاه و 
در کنار شهر فرسفج از کاروانسراهایي است که در دوره 
شاه عباس صفوي ساخته شده  است. آثار کهني از این 
کاروانسرا به دست آمده  که در حال حاضر در موزه شهر 
همدان نگهداري مي شود. در ســال هاي گذشته این 
کاروانســرا با هدف ایجاد بازارچه صنایع دستي و گردو 
مرمت شد. از آنجا که فرسفج مرکز تولید سفال منطقه 
بوده ، همچنان آثار کارگاه ها و کوره هاي ســفالگري را 
مي توان در کنار کاروانسرا مشــاهده کرد. کاروانسراي 
مدور روستاي تاج آباد هم بیش از 300سال قدمت دارد و 
اواخر قاجاریه توسط زبیده خاتون از نوادگان فتحعلي شاه 
مرمت شده اســت. این بنا در ســال1376به ثبت ملي 
رسیده و در ســال هاي اخیر بخشــي از آن بازسازي 
شده  وقراراســت با اعلام نظر کارشناسان یونسكو، این 

دوکاروانسرا درمسیر ثبت جهاني قرار گیرند.

شهر کاروانسراهاي تاریخي 
شهر تاريخي بستك در غرب هرمزگان به دليل تعداد زياد كاروانسراهاي صفوي و قجري، به شهر كاروانسراهاي 
تاريخي ايران مشهور شده ؛ كاروانسراهايي كه درعين تنوع، بستك را به محل امن اتراق كاروان هاي تجاري ايران 
تبديل كرده است. كاروانسراي بزرگ بستك در مركزشهر قرار دارد؛ جايي كه مي تواند بازار را هم پويا نگه دارد. 
اين بناي دوره قاجار، سازه اي سنگي با مصالح گچ و اندودهاي ساروجي دارد كه بنيان كاروانسرا را تشكيل داده اند. 
كاروانسراي سه نخود هم كه در مسير مواصلاتي بستك به بندرلنگه در غرب استان قرار دارد در دوره شاه عباس 
صفوي ساخته شده است. كاروانسراي نيمه نيز در جاده دسترسي بستك به بندرلنگه و در كنار بركه اي طبيعي به نام 
نيمه قراردارد.
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  واكنش وزارت خارجه به حضور احمد 
مسعود در ايران و مشروعيت طالبان

سعيد خطيب زاده، 
وزارت  سخنگوي 
امــور خارجه در 
خبري  نشســت 
خــود در پاســخ 
به ســؤالي درباره 

سفر احمد مسعود به تهران گفت: درباره 
سفرهاي انجام شده به ايران ازجمله در 
مورد افغانستان اين ســفرها همواره با 
آگاهي كابل و دوستان در جهات مختلف 
جامعه مدني و گروه هاي افغانستاني انجام 
مي شده و انجام مي شــود. وي گفت كه 
حسن كاظمي قمي، نماينده ويژه ايران 
در امور افغانستان به زودي سفري به كابل 
خواهد داشت و اين رفت وآمدها بين دو 
كشور همســايه در جريان بوده و ادامه 
خواهد يافت. سخنگوي وزارت خارجه در 
پاسخ به سؤالي درباره به رسميت شناختن 
طالبان نيز بيان كــرد: ما الان در نقطه اي 
نيستيم كه درباره مشروعيت هيأت حاكمه 
سرپرستي افغانستان صحبت كنيم. دولت 
فراگير به شــمول همه اقوام و قوميت ها 
در افغانســتان به عنوان دولت مسئول 
موضوعي است كه جامعه جهاني منتظر 
آن است. ما نمي توانيم مردم افغانستان 
را تنها بگذاريم و هيأت حاكمه سرپرستي 
مواضع ايران را مي داند و از آنها مي خواهيم 

به عنوان هيأت حاكمه مسئول عمل كند.

ث
مك

طالبان در ماه هاي اخير و پس از تسلط بر 
افغانستان به  يكي از مهم ترين موضوعات گزارش

منطقه تبديل شده است. درحالي كه روز 
دوشنبه سخنگوي وزارت خارجه تأكيد كرد كه »الان 
در نقطه اي نيستيم كه درباره مشروعيت هيأت حاكمه 
سرپرســتي افغانســتان صحبت كنيم« اما از ادامه 
رفت وآمد ها هم خبر داد و گفت كه حسن كاظمي قمي، 
نماينده ويژه ايران در امور افغانستان به زودي سفري به 
كابل خواهد داشــت و اين رفت وآمدها بين دو كشور 

همسايه در جريان بوده و ادامه خواهد يافت.
چندي پيش هم ابوالفضل عمويي، عضو كميســيون 
امنيت ملي و سياســت خارجي مجلس اعلام كرد كه 
»در نشست آينده همســايگان افغانستان قرار است 
هيأت حاكمه كابل حضور پيدا كنند.« بر اين اســاس 
مي توان گفت كــه در آينده نزديك شــاهد تغييرات 
جدي در روابط كشورهاي منطقه و به ويژه ايران با گروه 

طالبان خواهيم بود.
عمويي البته در ادامــه صحبت هاي خود علت دعوت 
نكردن از طالبان در نشســت نخســت همســايگان 
افغانســتان را اين طور عنوان كرد كــه »بايد پيش تر 
حضور طالبان در نشست آتي رأي گيري و تأييد مي شد 
و بعد از رأي اعضا مقرر شــد نماينــدگان طالبان در 

نشست آتي حضور داشته باشند.«
بر اين اســاس در واقع حضور هيأتي به نمايندگي از 
طالبان تصميم جمعي همسايگان حاضر در نشست 
بوده اســت. عضو كميســيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس در ادامه گفت وگــوي خود با فارس، 
ضمن اشاره به نشست همســايگان افغانستان كه به 
ميزباني جمهوري اســلامي ايران در تهــران برگزار 
شد، تصريح كرد: مهم ترين نكته اجلاس همسايگان 
افغانستان آن بود كه همه همســايگان اين كشور در 
موضوع ضرورت حفظ امنيت اين كشــور در مســير 
تحولات و همينطور تشكيل يك دولت فراگير كه حقوق 

همه اقوام را پوشش دهد، تأكيد داشتند.
وي افزود: در پايان اين نشست مقرر شد كه دور بعدي 
اجلاس همسايگان افغانســتان در يكي از كشورهاي 
همسايه افغانستان برگزار شــود و فكر مي كنيم اقدام 
مؤثري در ابتداي فعاليت دولت ســيزدهم محسوب 
مي شود. وي افزود:  در جلسه تهران نمايندگان طالبان 
حضور نداشــتند اما مقرر شــد در دور آتي نشســت 
همسايگان افغانســتان از هيأت حاكمه كابل در اين 
جلسه حضور پيدا كنند. البته مطلع شديم كه طالبان 
از برگزاري و بيانيه مشــترك اين اجلاس استقبال و 
تشكر كرده  است كه اين موضوع نشان دهنده آن است 
كه هيأت حاكمه كابل به مواضع كشورهاي همسايه 
افغانســتان توجه لازم را دارد. به هر روي، جمهوري 
اســلامي ايران گرچه هنوز گروه طالبــان و »امارت 

اسلامي افغانستان« را به رسميت نشناخته است، اما به 
دلايلي روابط با اين كشور برقرار است و در ماه هاي اخير 
هم علاوه بر سفر استاندار خراسان رضوي به افغانستان 
و ديدار او با مقامات طالبان، ســفير كشــورمان هم 
ديدارهايي با مقامات اين كشور داشته است. در ادامه 
همين روابط و در ديداري كه اخيرا بهادر امينيان، سفير 
ايران در كابل با عبدالباقي حقاني، سرپرســت وزارت 
تحصيلات عالي طالبان داشت توافق شد كه به منظور 
همكاري هاي دوجانبه، تنظيم بورسيه هاي تحصيلي و 
بررسي مشكلات دانشجويان افغان در ايران، هيأتي از 

كابل به تهران سفر كند.
در اين فاصله و پيش از حضور هيأت امارت اســلامي 
افغانستان در ايران، خبرگزاري اسپوتنيك در گزارشي 
به نقل از منابع آگاه خود در افغانستان مدعي شد كه 

احمد مسعود، فرمانده جبهه مقاومت ملي افغانستان 
به ايران سفر كرده و چهارشــنبه گذشته در مشهد با 
محمد اسماعيل خان، فرمانده پيشين جهادي و والي 
ســابق هرات ديدار كرده است. اســپوتنيك در ادامه 
گزارش داد كه احمد مسعود در اين ديدار، حامل پيام 
دعوت امام علي رحمان، رئيس جمهور تاجيكســتان 
براي تشكيل حكومت فراگير در افغانستان بوده است. 
اين خبرگزاري افزود: فرمانده اسماعيل خان تاكنون 
به اين پيام پاســخي نداده اســت. قابل ذكر است كه 
جبهه مقاومت ملي نيز تاكنــون در اين زمينه چيزي 
اعلام نكرده است. چنين سفري ازسوي احمد مسعود 
شايد به دليل سال ها زندگي و تحصيل در كشورمان و 
نيز حضور خانواده اش در ايران خيلي عجيب نباشــد 
اما در اين بازه زماني مي تواند معنادار باشــد. چنانكه 

همشهري در گفت وگو با كارشناسان آينده روابط ايران با طالبان را بررسي مي كند

ايران   وطالبان؛ خيلی دور، خيلی نزديک
سلمان زند
روزنامه نگار

برخورد نزديك

ديدار با طالب ها در زمستان
23سال از آن روز در نيمه تابستاني كه ايران و طالبان در آستانه جنگ قرار 
گرفتند، گذشته است. 17مرداد 77، بعد از سقوط شهر مزارشريف به دست 
طالبان، به كنسولگري ايران در اين شهر حمله شد و 8ديپلمات به علاوه يك 
خبرنگار ايراني به شهادت رسيدند. ايران اين حمله را كار طالبان دانست اما 
طالبان، مسئوليت آن را متوجه گروه خودسر به عنوان »سپاه صحابه« اعلام 
كرد. آن زمان حتي شوراي عالي امنيت ملي حمله به طالبان در افغانستان 
را تصويب كرد، اما با مخالفت رهبري تصميم جنگ لغو شد. گرچه جنگ 
صورت نگرفت، اما روابط اين گروه با ايران شديدا تيره و تار شد و آن حمله در 
نيمه تابستان سردي مطلقي بر روابط اين گروه و ايران حاكم كرد. تا اينكه 
در سال هاي اخير و به اقتضاي تغييرات رخ داده در منطقه اندك اندك روابط 
برقرار شد. حضور آمريكا در افغانســتان و فعاليت گروه داعش به عنوان دو 
دشمن مشترك ايران و طالبان از مهم ترين موضوعاتي بود كه ايران و طالبان 
را سمت گفت وگو پيش برد. نگراني ايران از قدرت گرفتن داعش و حضور 
آمريكا در همسايگي اش كافي بود كه به عنوان دليلي براي ارتباط با طالبان 
باشد كه با هر دو مي جنگيد. حال طالبان در همسايگي ايران به حكومت 
رسيده است البته با اما و اگر فراوان. حكومتي كه با زور اسلحه به دست آمده 
است و دولتي تشكيل شــده كه دربرگيرنده همه مردم افغانستان نيست. 
گرچه رسيدن اين گروه به قدرت روابط با آنها را توجيه مي كند، اما فراگير 
نبودن دولت تشكيل شده مانع از به رسميت شناختن آنها شده است. روابط 
مقامات ايراني با طالبان گرچه در سال هاي اخير افزايش يافته است اما معمولا 
يا پنهاني بوده و رسانه اي نشده يا حداكثر در حد تأييد خبر ديدار بوده است؛ 

از سفر هيأت هاي طالبان به ايران تا ديدار در قطر.

واكاوي روابط ايران و گروه طالبان در گفت وگو با ابوالفضل ظهره وند  
تحولات در افغانستان خيلي دور نيست

روابط ايران و طالبان در حال تغيير است. اين را مي توان از سفرهاي ديپلماتيك مقامات دو كشور فهميد. البته هنوز به طور مشخص 
و رسمي ايران مواضع خود را اعلام نكرده است، اما به هر حال در آينده نزديك شاهد تغييرات جدي در منطقه خواهيم بود. چنان كه 
ابوالفضل ظهره وند، سفير سابق ايران در افغانســتان هم رفت وآمدهاي ديپلماتيك ميان مقامات ايران و حكومت »امارت اسلامي 
افغانستان« را معنادار مي داند و تأكيد دارد كه فعلا نه در مقام نفي و نه در اثبات نمي تواند در اين زمينه اظهارنظر كند كه اين روابط 

مطابق منافع ملي است يا خير. مشروح گفت وگوي همشهري با اين ديپلمات سابق را بخوانيد.

گفت وگو با محسن روحي صفت، ديپلمات سابق    
رابطه با طالبان به معناي به رسميت شناختن نيست

گروه طالبان در افغانستان در حال گسترش روابط ديپلماتيك خود در منطقه است. گرچه اخيرا شاهد اقدامات عجيبي مانند حذف 
استفاده از دلار به عنوان ارز خارجي در اين كشور بوديم، اما نخستين محموله اقتصادي اين كشور هم اخيرا به چين صادر شد. روابط 
ديپلماتيك ايران با گروه طالبان اما، همچنان با ترديد و اماواگر همراه است. ايران گرچه نشست همسايگان افغانستان را برگزار كرده و 
علاوه بر سفر استاندار خراسان به اين كشور، سفير جمهوري اسلامي ايران در افغانستان هم ديدارهايي با مقامات دولت موقت طالبان 
داشته است؛ ديدارهايي كه يا در زمينه اقتصادي گفت وگو شده يا در زمينه فرهنگي و بررسي وضعيت مهاجران بوده است. در ادامه 
همين روابط و در ديداري كه اخيرا بهادر امينيان، سفير ايران در كابل با عبدالباقي حقاني، سرپرست وزارت تحصيلات عالي طالبان 
داشت توافق شد كه به منظور همكاري هاي دوجانبه، تنظيم بورسيه هاي تحصيلي و بررسي مشكلات دانشجويان افغانستاني در ايران، 
هيأتي از كابل به تهران سفر كند. گرچه روابط ايران با اين گروه در حال افزايش است اما قطعا دليلي براي به رسميت شناختن اين گروه 
نيست؛ موضوعي كه »محسن روحي صفت« ديپلمات سابق و كارشناس مسائل افغانستان در گفت وگو با همشهري مي گويد: ايران 
فعلا بايد با طالب ها گفت وگو كند و همانطوركه در بيانيه تهران هم تأكيد شده اين گروه بايد مواردي مانند حضور همه اقوام و گروه ها 

در حكومت را مورد توجه قرار دهند. اين گفت وگو را در ادامه بخوانيد.

قرار اســت در آينده نزديك هيأتي از سوي گروه 
طالبان به ايران بيايد. آقاي عمويي عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس هم از حضور هيأت حاكمه كابل در 
نشست بعدي همسايگان افغانستان خبر داد. در مجموع تحليل 

شما از اين روابط چيست؟
اين رفت وآمد ها به هــر حال در چارچوب سياســت هاي جديدي 
است كه مسئولان ذي ربط در مسئله افغانستان پيش مي برند و من 
هم اكنون نمي توانم نقد كنم و در نفي يا اثبات آن حرفي بزنم. در هر 
حال مسئوليت اين سياست هم، مثبت يامنفي با همين دوستاني 

است كه آن را عملياتي مي كنند.
به هر حال آيا اين رفت وآمد ها معنادار نيستند؟

بله. به هر حال مفهوم اين روابط به طور غيرمســتقيم اين است كه 
طالبان در اين دوره از تحركات ديپلماتيك مورد نظر هستند. ما بايد 
توجه كنيم كه اين كارها بنا به ملاحظاتي انجام مي شود، اما به هر حال 
هم رفتن استاندار خراسان به كابل و ديگر رفت وآمدها يا اينكه مقامات 
طالبان در پاسخ قرار است راهي ايران شوند، همگي اينها معني دارد. 
چنين رفت وآمدهايي از جنبه ديپلماتيك و منظر سياسي بار و معنا 
دارد و بايد ديد كساني كه اين سياست ها را اينگونه مديريت مي كنند 
چه پاسخي دارند. بنده فعلا در مقام تحليلگر، نه در نفي و نه در اثبات 
نمي توانم موضعي بگيرم و بايد صبر كنيم در ماه هاي آينده كه زياد 
هم دور نيست تحولات به ما خواهند گفت كه اين سياست ها مطابق 

با منافع ملي بوده و يا خير.
در بيانيه اي كه در  نشســت نخســت همسايگان 
افغانستان منتشر شد بر تشــكيل دولت فراگير در اين كشور 
تأكيد شده بود. حال به نظر شــما ممكن است اين ديدگاه ها را 
بپذيرند و از دولت موقتي كه فعلا تشكيل داده اند و مطابق ديدگاه 
ايران و ديگر همسايگان افغانستان نيست، كوتاه بيايند و نظرات 

ايران و ديگر همسايگان را اعمال كنند؟
ببينيد! از نظر من نفس سفري هم كه قرار است انجام شود و هيأتي 
به زودي از طالبان به ايران بيايد با شرط ايران، يعني تشكيل دولت 
فراگير در تعارض اســت. يك زمان شما نشســتي را منطقه اي يا 
بين المللي برگزار مي كنيد و بنا به دلايلي كه آن نشســت با خود به 
همراه دارد اعلام مي كنيد كه طالبان هم بيايند، اما يك زمان به طور 
دوجانبه رفت وآمــد برقرار مي كنيد و اين به نظــر من با آنچه اعلام 
كرده ايم كه بايد دولت فراگير تشكيل شود، در تعارض است. ضمن 
اينكه به نظر من طالبان در اين سياست هم زير بار نخواهند رفت و 

موضعشان سخت هم خواهد شد.
يعني شما معتقديد كه زير بار دولت فراگير نمي روند 

و موضعشان سخت هم مي شود؟
 بله من معتقدم طالبان نه تنها زير بار نمي روند و تسهيل كه نمي كنند 

هيچ، موضعشان سخت هم مي شود.
 برخي معتقدند كه داشتن روابط با گروه طالبان الزاما 
به معناي به رسميت شناختن آنها نيست. حال آ يا اين روابط فعلي، 

با اين استدلال قابل توجيه است؟
از نظر من كه 38سال در سياست خارجي هستم اصلا قابل توجيه 
نيست. البته خب، توجيه اســت ديگر. مي گويند خداوند انسان را 
آفريد و انسان توجيه را! زماني يك توجيه مي تواند قابل پذيرش باشد 
كه هم در صحنه ميداني و به صورت نقد و هم در قبال تحولات آينده 
فرد توجيه كننده مســئوليت را بپذيرد. كه اگر چنانچه اتفاقي كه 
وعده اش را داده اند، نيفتاد پاسخگو باشند. الان هم سياستي كه در 
حال اجراست هر چه هست، بيايند شفاف بگويند و از آن دفاع كنند و 
بگويند چرا اين مسير را مي رويم و چرا به منافع ملي ما نزديك است. 

البته مسئوليتش را هم بپذيرند. تغيير و تحولات در افغانستان خيلي 
دور نيست و تا اسفند ماه خيلي اتفاقات رخ خواهد داد كه صحنه را 

هم روشن تر خواهد كرد.
در دوره نخســتي كه طالبان به قدرت رسيدند اگر 
اتفاق كنسولگري و به شهادت رسيدن ديپلمات ها نبود ممكن 

بود كه طالبان از سوي كشورمان به رسميت شناخته شود؟
آن زمان جريان حاكم در وزارت خارجه به دنبال اين بودند كه طالبان 
را به رسميت بپذيرند كه دوعامل مانع شد؛ يكي شهادت ديپلمات ها 
و ديگري موضع مقام معظــم رهبري بود كه خيلي مســتدل و با 
دلايل صحيح ممنوع كردند. گرچه عده اي بازهم با وجود اين تلاش 
مي كردند كه طالبان را به رسميت بشناسند. بحثي كه من الان دارم 
اين است كه ما كلا بايد ببينيم مســئله سياست خارجي و روابط با 
منطقه و نگاه به ملت افغانســتان كه مقام معظم رهبري هم بر آن 
تصريح داشتند كه ما سنگ نشانمان مصالح و منافع ملت افغانستان 
است. آيا منظومه معرفتي ما و نگاه و رسالت انقلابي ما در قبال منطقه، 
به ويژه حوزه تمدني مان اقتضاي اين سياست را دارد ياخير؟ ما بايد 
سياست مان را با اين محك بسنجيم. پاكستان را ببينيد. شب و روز 
در تلاش اســت كه طالبان را به رسميت بشناسد البته خيلي هم با 
احتياط اين كار را انجام مي دهد حتي از مــا هم با احتياط تر رفتار 
مي كند، اما خب منافع خود را طوري تنظيــم كرده كه حاكميت 

طالبان در راستاي منافع و مصالح منطقه اي و ژئوپليتيكي آنهاست.
حال با توجه به اين تحليل، پيشنهاد شما چيست؟

ما بايد مواضعمان را براي خودمان روشن كنيم. گاهي حتي شايد لازم 
باشد كه به خاطر ملاحظات ژئوپليتيكي خود در كوتاه مدت هزينه 
هم بدهيم. در ملاحظات ژئوپليتيكي منافع و مصالح آني اصلا مطرح 
نيست. حتي لازم مي شود كه شما برايش بجنگيد. اگر ما نگاهمان را 
به منافع و مصالحمان در حوزه ژئوپليتيك خوب تنظيم نكنيم بعدا 

اصلا قابل جبران نخواهد بود.
خبري داشتيم كه آقاي احمد مسعود سفري به ايران 
داشته است. در اين زمينه به نظر شما آيا ممكن است از ناحيه 
جبهه مقاومت پنجشير هم رايزني هايي با مقامات ايراني براي 

به رسميت نشناختن طالبان صورت بگيرد؟
به هرحال انتظار مولفه هاي ژئوپليتيكي ما در اين حوزه، همين است و 
ما اگر از اين موضوع غفلت بكنيم مي بازيم و اصلا شوخي بردار نيست. 
روي مسائل ژئوپليتيك بايد با وسواس و باجديت و به عنوان خط قرمز 
عمل كنيم. البته آمدن احمد مسعود هم به ايران طبيعي است. به 
هر حال برويد بررسي كنيد ببينيد خانواده اش كجا هستند. ضمن 
اينكه احمد مسعود مهم ترين مسئله ژئوپليتيكي ما يعني تاجيك ها 

را نمايندگي مي كنــد و اين موضوع 
مهمي است كه بايد ديده شود. 

دوباره تأكيــد مي كنم كه در 
حوزه سياست خارجي بايد 
با دقت و وســواس و اجماع 
كارشناســي كار شــود. اگر 
كسي هم مسيري را رفت بايد 

مسئوليتش را بپذيرد 
تا طرف پاســخگو 

هم روشن باشد. 

تحليل شما از تحولات افغانستان و روابط جمهوري 
اسلامي ايران با گروه طالبان چيست؟

ببينيد! افغانستان همسايه و هم مرز ماست و از نظر فرهنگي، تمدني 
و تاريخي اشتراكات بسياري داريم. از اين رو ارتباطات ميان دو كشور 
از جهت مردمي و دولتي اجتناب ناپذير اســت و جــدا از اينكه چه 
كساني در افغانستان در قدرت باشند، دو كشور ناچارند با هم ارتباط 
داشته باشند و اين روابط الزاما بيانگر تأييد حاكميت و افرادي كه در 
آن كشور در قدرت هستند از طرف ما نيست. چنان كه زماني كه ما 
با كشور عراق در زمان صدام حسين هم در جنگ بوديم ارتباطات 

ديپلماتيك ما برقرار بود و قطع نشد.
در مورد افغانستان هم، به رغم حضور طالب ها در قدرت، سفارت ما 
در قندهار و كابل و سركنسولگري هاي ما در مزارشريف، جلال آباد و 

هرات همچنان مشغول به كار هستند.
نظر شما در مورد سفري كه قرار است به زودي هيأت 

عالي گروه طالبان به ايران داشته باشد، چيست؟
مسئولان دو كشور بايد با يكديگر گفت وگو و مشورت بكنند. به هر 
حال ما خواســته ها و ديدگاه هايي داريم كه بايد آنها را به مسئولان 

اين كشور منتقل كنيم.
ايران چــه درخواســت هايي از حكومت جديد 

افغانستان دارد؟
ما با اين كشور غير از روابط سياسي، روابط اقتصادي و تجاري داريم. از 
آن سو، افغانستان كشوري محصور در خشكي است كه براي ارتباطات 
خارجي خود در زمينه اقتصادي نيازمند كشــور ماست و هم براي 
صادرات و هم براي واردات به ما نياز دارد. بر اين اساس بايد هماهنگي 
لازم در اين زمينه ها بين دو كشور ايجاد شود. در زمينه مرزهاي دو 
كشور كه ما مشكلاتي داريم؛ مهاجراني كه از كشور افغانستان به ايران 
مي آيند و پشت مرزهاي كشور ما هستند. بايد با طالب ها روشن شود 
كه با  افرادي كه پاسپورت و ويزا ندارند چگونه برخورد شود. همچنين 
در زمينه سلامت و بيماري ها يي كه از افغانستان ممكن است به ايران 
بيايد بايد گفت وگو شــود. موضوع دام هم هست. موضوعات مهم 
ديگري مانند برق، آب و مهم خط آهني كه تا نزديكي هرات كشيده 
شده و اكنون رها شده و... اينها مســائل غيرسياسي ای هستند كه 
درهرحال بايد با حكومت افغانستان كه اكنون گروه طالبان هستند، 

مورد بحث و گفت وگو قرار گيرند.
در زمينه سياســي چه 

نكاتي مورد تأكيد ايران است؟
ما اعتقــاد داريم كــه امنيت در 
افغانســتان زمانــي مي توانــد 
پايدار باشــد كه دولت فراگير در 
آن تشــكيل شــود و همه اقوام، 
مذهب ها و طايفه ها در حكوت 
مشاركت داشته باشند. 
در اين صورت اعتماد 

عمومي در اين كشور جلب خواهد شد. در واقع احترام به اقليت ها و 
زنان و آحاد مردم اين كشور مورد تأكيد ماست و معتقديم كه بدون 
رعايت آنها ناپايداري در حكومت آنها ايجاد خواهد شد و چنين امري 

بر امنيت ما هم تأثير خواهد داشت.
آقاي روحي صفت! به هر حال ما با طالبان روابط داريم، 
اما موضوع مهمي كه هست به رسميت شناختن اين حكومت 
است. در اين زمينه آيا ممكن اســت در  آينده نزديك اتفاقي 

بيفتد؟
ما در حال مشورت هستيم. ايران اجلاس همسايگان افغانستان را 
بر همين اســاس برگزار كرد. موضوعاتي كه اجماع بين كشورهاي 
همسايه افغانســتان بود هم در بيانيه نهايي اجلاس آمده است. ما 
انتظار داريم كــه طالبان اين ديدگاه هــا را مورد توجه قرار دهند تا 
بتوانند مشروعيت سياسي كسب كنند. چنان كه در بيانيه و مواضع 
ما تأكيد شــده ايران خواهان »ايجاد دولت فراگير با مشاركت همه 

اقوام افغانستان« بوده است.
به نظر شــما تا چه اندازه ممكن است كه طالب ها به 
نقطه نظرات ايران توجه كنند و با توجــه به اينكه مثلا در پي 
مذاكرات پيشين، شاهد امنيت در برگزاري عزاداري شيعيان 
اين كشور بوديم، آيا در آينده هم ممكن است به بقيه ديدگاه هاي 

همسايگان به ويژه ايران توجه كنند؟
بله. آن موضوع كه قــدم مثبتي بوده اما همه قدم ها نبوده اســت. 
موضوعاتي كه ما تأكيد داريم مشــاركت همه اقــوام و گروه ها در 
حكومــت و جلب اعتماد عمومي اســت. آنچه در بيانيه نشســت 
همسايگان آمده با توجه به اينكه نشست هم در تهران بوده طبيعتا 
شامل ديدگاه هاي ايران است و اين سفر هيأت طالبان مي تواند در 
ادامه همان موضوع، آنچه در بيانيه گفته شده را با طالب ها به بحث 
بگذارند. بر اين مبنا كه اينها ديدگاه همسايگان است. از اين رو اگر 
طالبان لجاجت و عناد نكنند و به آنچــه در بيانيه آمده توجه كنند 
و انعطاف نشان دهند به كسب مشــروعيت سياسي و به رسميت 

شناخته شدن خود نزديك خواهند شد.
 با توجه به اينكه گفته شده يكي از موارد،  موضوع 
بورسيه ها و دانشجويان افغان در ايران است، آيا ممكن است 

موضوعات سياسي هم مطرح شود؟
 بله قطعا ديدگاه هاي سياسي هم مطرح خواهد شد و ايران نظرات 
خود را به آنها اعلام خواهد كرد. دانشجويان يكي از موضوعات هستند 
اما صددرصد موضوع مشروعيت سياســي طالبان و مشاركت همه 
گروه ها و اقوام در قدرت و تشــكيل دولت فراگير هم حتما با آنها به 

بحث گذاشته مي شود و ايران انتظار دارد كه توجه كنند.
در پايان به نظر شما غير از گفت وگو با همسايگان چه 
موضوع ديگري ممكن است در زمينه به رسميت شناخته شدن 

طالبان كمك كند؟
به هر حال ســازمان ملل هم در اين زمينه نقش زيادي دارد و غيراز 
ارسال كمك هاي انساني به اين كشور، مي تواند »مشروعيت سياسي 
طالبان« را در چارچوب سازمان ملال متحد قرار دهد و كشورها با 
هم در زمينه به رسميت شــناختن طالبان اقدام كنند و همه با هم 

آنها را بپذيرند.

در پي كشته شدن ملا اختر محمد منصور، رهبر پيشين طالبان در 
اول خرداد سال 95، برخي رسانه ها مدعي شدند كه او يك هفته قبل 
از كشته شدنش توسط پهپادهاي آمريكايي، در ايران اقامت داشته 
است. وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران حضور ملا اختر محمد 
منصور در ايران را تكذيب كرد. مهر ماه سال 1395 هم بهرام قاسمي، 
سخنگوي وقت وزارت امور خارجه ايران در واكنش به گزارش برخي 
رسانه هاي افغانستان، حضور تعدادي از رهبران طالبان در ايران را 
تكذيب كرد. آذر همان سال محمدرضا بهرامي، سفير وقت ايران 
در افغانستان وجود تماس هايي ميان تهران و گروه طالبان را تأييد 
كرد و هدف از اين تماس ها را »كنترل و اشراف اطلاعاتي« خواند. 
او البته تأكيد كرد كه »ما با طالبان تماس داريم اما رابطه نداريم. 
تماس ما با طالبان با هدف كنترل و اشراف اطلاعاتي است.« سال 96 
هيچ خبري از ديدار يا مذاكرات احتمالي مقامات ايراني با طالبان 
منتشر نشد. اما در زمستان سال 97 دوباره مذاكراتي ميان مقامات 
كشورمان و طالبان در قالب سفر شمخاني به كابل انجام گرفت. اين 
مذاكرات ادامه يافت و با سفر هيأتي از طالبان به تهران و ديدار آنها با 
عباس عراقچي پي گرفته شد. مذاكراتي كه به گفته مقامات ايراني با 
اطلاع دولت افغانستان انجام شد و در جلسه 1۰ دي ماه 97 سخنگوي 
وقت وزارت خارجه در نشست خبري توضيح داد كه »گفت وگوها با 
طالبان با اطلاع دولت افغانستان بوده است. ايران تلاش خواهد كرد 
براي تسهيل گفت وگوهاي بين  افغان و كمك به دولت افغانستان 
براي اينكه گروه هاي افغان و دولت بتوانند پاي ميز مذاكره مشكلات 

خود را حل كنند.« 

  سفر علي شمخاني به كابل و گفت وگو با مقامات افغان

هيأتي از گروه طالبان به تهران سفر كرد و با مقام هاي ايراني ازجمله 
عباس عراقچي مذاكره كردند. كمتر از يك هفته بعد يعني 15دي ماه 
97؛ عباس عراقچي معاون وزارت خارجه ايران به افغانستان رفت 
و با محمداشرف غني رئيس جمهور، عبدالله عبدالله رئيس اجرايي 
افغانستان و ادريس زمان سرپرست وزارت خارجه افغانستان ديدار 
كرد و آنها را در جريان مذاكرات تهران با گروه طالبان قرار داد. دفتر 
رياست جمهوري افغانستان درباره اين سفر اعلام كرد كه معاون 
وزارت خارجه ايران درباره ديدار مقام هاي ايراني با طالبان به محمد 
اشرف غني گزارش داد و از تعهد تهران به اصل رهبري و مالكيت 
حكومت افغانستان در تداوم روند صلح اطمينان داد. پس از اين 
ديدارها ديگر خبري از روابط ايران و اين گروه نبود تا اينكه آذرماه 

98 وزير امورخارجه كشورمان در قطر با آنها ديدار كرد.

محمدجواد ظريف در تهران با ملا برادر آخند، معاون گروه طالبان و 
رئيس دفتر اين گروه در قطر ديدار كرد.

عكسي از حضور هيأتي از طالبان افغانستان در سفارت ايران در 
دوحه قطر و ديدار آنها با سفير جديد ايران در رسانه ها منتشر شد. 
اين عكس توسط سفارت و سفير ايران در قطر در توييتر منتشر 
شده است. در شرح اين ديدار آمده هيأت طالبان ضمن محكوميت 
ترور محسن فخري زاده انتصاب سفير جديد ايران در قطر را نيز 
تبريك گفت. اين نخستين عكس مشترك مقامات ايراني و طالبان 
است كه به صورت عمومي منتشر شد. سعيد خطيب زاده سخنگوي 
وزارت خارجه ايران هم درباره حضور هيأتي از طالبان در سفارت 
ايران در قطر توضيح داد: دفتر يادبــودي در نمايندگي  ايران در 
دوحه باز شده است. دفتر سياسي طالبان در قطر داير است. آنها 
به سفارت ايران رفته و اين دفتر را امضا كرده اند. چيزي بيشتر از 

آن هم نبوده است.

ملا برادر، رئيس دفتر طالبان در قطر و نيز معاون سياسي اين گروه 
صبح سه شنبه 7 بهمن99 در رأس هيأتي بلندپايه وارد تهران شد. 
سفري كه يك هفته به طول انجاميد. اين هيأت سياسي طالبان 
غيراز محمدجواد ظريف، وزير خارجه ايران با علي شمخاني، دبير 
شوراي عالي امنيت ملي هم ديدار كرد. ظريف، در اين ديدار تأكيد 
كرد كه ايران از تشــكيل »دولت فراگير اسلامي« در افغانستان 
حمايت مي كند و بايد شرايط براي رسيدن به »حكومت آينده« در 

افغانستان »مشاركتي« شود.

۲۴ مرداد ماه با ورود طالبان به كابل و فرار آمريكا و اشــرف غني 
رئيس جمهور، دولت اين كشور سقوط كرد. طالبان روز سه شنبه 16 
شهريور فهرست دولت موقت خود را در افغانستان اعلام كرد كه 
براساس آن ملاحسن آخُند، دستيار ملاعمر كه بنيانگذار اين گروه 
بود، به عنوان »رئيس الوزرا« معرفي شد. چندي بعد يعني 9آبان 
1۴۰۰ يعقوب علي نظري، اســتاندار جديد خراسان رضوي ايران 
به منظور پيگيري مصوبات استاندارسابق خراسان رضوي وارد شهر 
هرات شد و در اين سفر با مسئولان طالبان ديدار و درباره اجرايي 

شدن مصوبات قبلي رايزني كرد.

 بهادر امينيان، سفير ايران در افغانستان، با سرپرست وزارت آموزش 
عالي طالبان ديدار كرد. در اين ديدار توافق شد كه هيأتي از طالبان به 
تهران سفر كند؛ سفري كه چه بسا آغازگر ارتباط بعدي و ديدارهايي 
باشد كه در فصل هايي غيراز پاييز و زمستان ميان اين گروه و مقامات 

ايران در سال هاي اخير برگزار شده باشد و شايد هم نه!
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برخي صاحب نظران هم اين ســفر را پيامي ازســوي 
ايران به طالبــان قلمداد كرده اند كه به آنها هشــدار 
دهند درصورت نپذيرفتن شــروط ايران ممكن است 
سياست ما تغيير كند. آنچه هست، آمد و شد طالبان به 
كشورمان تازگي ندارد و قطعا ادامه هم خواهد داشت، 
اما به هر روي هم اين رفت وآمدها پيام سياسي دارد و 
معنادار است و هم ايران انتظاراتي از اين گروه دارد كه 
درصورت برآورده شدن آنها، شايد در آينده نزديك اين 
گروه را به عنوان حاكم افغانستان به رسميت بشناسد؛ 
اتفاقي كه درصــورت رخ دادن مي توانــد مهم ترين 
تصميم سياســت خارجي دولت سيزدهم در منطقه 

قلمداد شود.

حضور طالبان در  دفتر ايران در قطر و محكوم كردن ترور شهيد فخری زاده
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 مترجم: مهدي فتوحي 
 حامد صرافي زاده

ری
و پت

الی

با صداي 
الكترونيكي 
توليد شده 
با دستگاه 

سينكت كه با 
افكت ريورب 

كوتاهي تركيب 
شده بود كه با 

نواختن پالم 
ميوت گيتار 

الكتريك به آن 
رسيديم

شما از دو ســاخته اليو پتري   نام برديد. او 
چطور آدمي بود؟

ما ســال۱۹۶۸ هنگام نمايش فیلم »كنــج دنج يیلاق«/ 
»مكاني آرام در دهكده« با يكديگر آشنا شديم. يك فیلم 
فوق العاده اما به شكل حسرت انگیزي ناموفق با بازي فرانكو 
نرو و به تهیه كنندگــي گريمالدي. از آن زمان دوســتي 
عمیقي بین ما شــكل گرفت و من موسیقي فیلم هاي او را 
ساختم. چند نقطه عطف در كارنامه من طي اين همكاري 
رخ داد؛ هركدام از فیلم هاي تــازه او بي اندازه نفس گیر و 
پرتنش بود. الیو مي توانســت تفســیر تند و انتقادي اش 
را از واقعیت به يك اثر ســینمايي فوق العاده  تبديل كند. 
او با توصیــف روابط پیچیده آدمي و جامعــه به طرز مؤثر 
و استادانه اي به اين امر دســت مي يافت. الیو پتري   واقعا 
كارگرداني درجه يك و از زمــان خودش پیش روتر بود. در 
هر پروژه اي كه با هم كار كرديم، من به دنبال نگاه و برخورد 
انتقادي او بودم تا با موسیقي خودم آن را تشديد كنم، دست 
به تجربه اي بزنم و تم هايي بسازم كه سرشار از نشانه هاي 
تحريك آمیز و شورشــي )Subversive( باشند. علاوه بر 
اين، الیو حتي در زندگي روزمــره هم آدم پیش رويي بود. 
نمايش آزمايشي بازجويي از شهروندي وراي هر سوءظن را 

هیچ گاه فراموش نخواهم كرد.

 معلوم است كه همچنان از يادآوري آن روز، 
نگران و مضطرب مي شويد. قضيه از چه قرار است؟

پتري از نخستین موسیقي من براي فیلمش قانع نشده بود، 
با اين حال سرانجام هر دو به راه حل مناسب و تفاهم رسیده 
بوديم. من پیشنهادهای راهگشاي خودم را ضبط كردم و 
به او دادم. الیو اصرار داشــت كه در جلسات میكس حاضر 
نباشم و من هم بدون هیچ مقاومتي خواسته اش را پذيرفتم. 
آن سال ها معتقد بودم كه جلسات میكس ]صدا و تصوير[ 
مي بايست طبق خواست و سلیقه كارگردان پیش برود و به 
همین دلیل معمولاً در آنها شركت نمي كردم. الیو هم بعد از 
تمام شدن تنظیمات با من تماس مي گرفت و نظر مرا درباره 
نتیجه آن مي پرسید. ما آن روز خاص به اتاق نمايش فیلم 
رفتیم، چراغ ها خاموش و نمايش فیلم شروع شد. از همان 
لحظه نخست احساس مي كردم چیزي سرجايش نیست 
و اين موضوع ادامه داشت تا لحظه  قتل شخصیت فلوريدا 
بولكان )با نام آوگوســتا ترزي(. موسیقي فیلم با آنچه من 
برايش ساخته بودم، متفاوت بود و به جاي آن از موسیقي 
فیلم »فرامیني براي يك گانگستر« ساخته آلفو كالتابیانو 
)۲۰۱۳-۱۹۲۸(روي تصاوير استفاده شده بود. موسیقي 
من براي آن فیلم نازل، اثري آســان ياب بود و به راحتي در 
گوش مي نشســت )روندي كه در آن زمان بعضي وقت ها 
در پیش گرفته  بودم اما سال ها بعد هیچ گاه چنین منشي 
را دنبال نكردم(. مشــوش و بهت زده به الیو نگاه كردم. او 
هرچند يك بار يك جوري به من مي فهماند كه اين موسیقي 
دارد براي فیلمش بهتر كار مي كند. در سكانس قتل بولكان 
رو به من كرد و گفــت: »انیو ببین چقدر عالي روي صحنه 
نشسته!«. راستش چنین كشــمكش و ستیزي بین يك 
كارگردان و آهنگســاز برايم رنجي جانكاه و باورنكردني 

و برخوردي ابــزورد و بي معنا بود. با پايان نخســتین 
حلقه فیلم و روشن شــدن چراغ ها، درهم شكسته 

و بهت زده بودم و روح و روانم ويران شــده بود. 

الیو به من نزديك شد و پرسید: »خب نظرت چیه؟«خودم 
را جمع وجور كردم و پاســخ دادم: »خب، اگه با اين راضي 
هســتي، بايد بگم كه... .« او هم كم نگذاشت و باز خواست 
از من تأيید بگیرد كه »نقص نداشت، نه؟« زبانم بند آمده 
بود و نمي دانستم چه پاســخي بدهم. با خودم فكر كردم، 
ته ته اش، بايد با او كنار مي آمدم. الیــو كارگردان بود و اگر 
اين خواست اوست ديگر از دست من چه كاري برمي آمد؟ 
كمي خويشتن داري كردم و كوشــیدم تا براي پاسخ به او 
كمي انرژي به دست بیاورم، اما قبل از اينكه كلامي از دهانم 
بیرون بیايد، او با دست به شانه هايم زد، با دو دست مرا تكان 
داد و با گويش رمي به من گفت: »اَ موريكو... تو چرا همیشه 
گول مي خوري! تو بهترين موسیقي رو كه مي شد براي اين 
فیلم ســاختي و بايد براي اين شوخي با مشت مي زدي تو 
صورتم!«؛ به همین راحتي. او ســر كارم گذاشته بود و من 
هم از اين ســر در نیاورده بودم. او اعتراف كرد كه مدت ها 
داشته روي اين قضیه كار مي كرده. كار او ضربه اي دردآور و 
بي مانند بود و ذات پتري   هم همین بود. تا پیش از آن ماجرا 
هرگز به حدومرز وابستگي و اتكاي آهنگساز به كارگردان و 

فیلمش پي نبرده بودم. 

چنيــن شــوخي ديوانــه واري ]قطعا[ 
فراموش ناشدني اســت. بازجويي از شهروندي وراي 
سوءظن در ســال۱۹۷۱ برنده اســكار بهترين فيلم 
غيرانگليسي زبان شــد و پتري از ترس واكنش هاي 
سياسي تصميم گرفت تا به فرانسه برود. موسيقي شما 
]براي اين فيلم[ در طول زمان با اســتقبال و موفقيت 

چشمگيري روبه رو شد؛ نظر شما در اين باره چيست؟
براي اين فیلم تنها دو قطعه كاملًا متفاوت با يكديگر نوشتم. 
درحالي كه تم دوم ريتمي سه تايي  داشت ]Ternary:  فرم 
موسیقايي متشكل از بخش آغازين، بخش میانی و باز تكرار 
بخش نخست[ و در ســكانس هاي مراودات احساسی بین 
جان ماريو ولونته و فلوريدا بولكان زيبا شــنیده مي شــد، 
قصد من اين بود تا وجوه سركشــانه و منحرف فیلم در تم 
اصلي متجلي شود. تم اصلي از موسیقي تانگوي گروتسك 
و عامیانه اي شكل گرفته بود كه عصبیت قاتل فاسد، مرموز 
و هرزه با پلیس/بازرس سیسیلي را مجسم مي كرد. آن تم 
به لحاظ ملودي و هارموني، تانگويي گنگ و مبهم بود و در 
عین حال به آســاني در خاطر مي ماند و مي شد زمزمه اش 

كرد.
لحظه  ســاخت آن را خوب به خاطــر مي آورم. 
ناگهان بعد از نوشــتنش، به آن نگاهي انداختم 
و متوجه شــدم تا چه اندازه مرا به ياد تم »دسته 
سیســیلي ها« )انري ورنو  ۱۹۶۹( كه يك ســال 
زودتر ساخته بودم، مي اندازد. بعد از تأمل بیشتر 

روي اين شــباهت، دريافتم كه تم 
دوم هم مشتق شده 

قطعــه  از 

)Fugue in A Minor BWV( بــاخ اســت و خــب در 
جست وجوي منشأ و مبدأ ]آن قطعه[ خودم را در بند يكي 

از ژرف ترين عشق هايم گرفتار ديدم.

]فیلم پتري در فضاي ملتهب سیاســي به نمايش درآمد. 
افراد بســیاري اين فیلــم را نظري صريح و مســتقیم بر 
تجسس پرحرف و حديث و مناقشه انگیز واقعه بمب گذاري 
تروريستي »پیازا فونتانا« میلان )۱۲ دسامبر ۱۹۶۹( تعبیر 
كردند. آن تجسس،  مرگ جوزپه پینه لي، آنارشیست و متهم 
اصلي پرونده كه بعدها بي گناهي اش معلوم شــد، را در پي 
داشت. جوزپه پینه لي حین بازجويي تحت شرايط نامعلومي 
از پنجره اداره پلیس میلان به بیرون پرت شده بود. نمايش 
فیلم براي افراد كمتر از ۱۶سال ممنوع شد و تا حد توقیف از 
سوي پلیس محلي پیش رفت. نويسنده فیلمنامه، اگو پیرو، 
بعدها مدعي شد كه او و پتري مدتي در واهمه دستگیري و 

بازداشت به سر مي بردند.[

بايد اضافه كنم يكي از اجزاي بنيادي اين تم، 
انتخاب طنين ها ست.

انتخاب سازها خودبه خود رخ داد. من تم اصلي را با ماندولین 
و گیتار كلاسیك شــروع و به آنها صداي پیانوي خارج از 
كوك و فاگوت اضافــه كردم تا به طنین هايي احشــايي/
Intestina و به شــدت زننده برســم. عــلاوه  براين، پس 
از بررســي هاي طولاني در اســتوديو، بــه آن طنین هاي 
اوستیناتو )آهنگي كوتاه كه چندبار در يك قطعه موسیقي 
تكرار مي شود( سینتي سايز شده الكترونیكي را افزودم كه 
طنیني تند و گزنده دارد. بعد به فكر افزودن صداي مارانزانو 
افتادم تا اصالت سیســیلي بازرس را يادآور شوم. خیلي در 
پي پیراســتگي و جلادادن كلیت اجراي »چرك« نبودم و 

دنبال كلیتي سرسري و بدون جلوه 
بودم. همه چیز مي بايست فضاي 

سرشار از بي اعتمادي و شك 
و ترديد درون تصاوير را 

برملا مي ساخت.

قسمت 
هر هفته خاطرات انیو مورریکونه، آهنگساز بزرگ قرن  بیستم را  چهاردهم

به طور اختصاصی در این صفحه بخوانید.

در سال بعد شما با پتري در فيلم طبقه كارگر 
به بهشــت مي رود، با مضموني درباره از خودبيگانگي 

برآمده از زندگي ماشيني همكاري كرديد.
من موســیقي  اي را لازم داشــتم كه بتواند دلمشــغولي 
بیمارگون و از خودبیگانگي برآمــده از پیوند منحط بین 
آدمي و ماشــین را كه فیلم بي محابا بدون هیچ باج دادني 
نشــان مي دهد، تأكید كند؛ خط تولید مونتــاژ كارخانه 
بدين ســان تكراري. درجا مرا به فكر يك موسیقي ساده، 
سرشار از وســواس كه خودش سمت وسويي خشونت بار 
مي گیرد انداخت؛ اثري در نكوهش  لولو ماسا و همكارانش.

 چطور به طنين خاص ماشين پرس رسيديد؟
با صداي الكترونیكي تولید شــده با دستگاه سینكت كه با 
افكت ريورب كوتاهي تركیب شــده بود كه با نواختن پالم 

میوت گیتار الكتريك به آن رسیديم.
]پالم میــوت :Palm Mute  تكنیكــي در نواختن گیتار 
الكتريك است كه نوازنده، گوشت منتهی الیه خارجي زير 
انگشت كوچكش را به نرمي روي سیم هاي گیتار مي گذارد 
تا صدايي كه كمي خفه تر است، شنیده شود. اينجا به نظر 
مي رسد  كه نوازنده به درخواســت مورريكونه دستش را 
سفت تر فشــرده تا صداي افكت ريورب فنري آمپلي فاير 
گیتار الكتريك بر صداي نت هاي اصلي غلبه كند. ريورب 
مشابه بازتاب طبیعي صداســت اما ريورب گیتار به طرز 
مطبوعي مصنوعي و درصورت اســتفاده درست، مطلوب 

است.[
اين تركیب صدايي شــبیه صداي آن ماشــین هاي درون 
كارخانه را مي ساخت. پس از موفقیت فیلم بازجويي از يك 
شهروند... پتري از من ]در اين فیلم[ موسیقي اي خواست 

كه تا حدي با فیلم قبلي مرتبط باشد. فكرش را بكن، يك 
روز اگو پیررو، فیلمنامه نويــس، به من گفت: »اما تو همان 
موسیقي بازجويي از شــهروند... را دومرتبه ساختي... .« 
به او پاسخ دادم: »حرفت درســت نیست.« من تنها دنبال 
تداوم سبكي بودم و ژانر ســینمايي سیاسي معترض فیلم 
طبقه كارگر... هم برنامه من و هم خواســته الیو را برآورده 
مي كرد. به نظر خودم اين موسیقي فیلم تكامل سبكي بود. 
تم با صداي سازهاي زهي كه تعدادي آكورد موجود درگام 
دو مینور را مي نواختند، شروع مي شد كه در پوزيشن هاي بم 
صدا مي دادند. واضح است كه اين صداهاي فشرده و مقطع 
كه يك جورهايي صداي قالب ريزي آهن را مي دادند، به نظر 
بي نظم مي آمدند، انگار خود ماشین تراشكاري شروع به كار 
مي كند. يك ملودي ترومبون بر فراز اين آكوردها گشوده 
مي شود، صدايش در همان محدوده صوتي و اين داينامیك 
به عمد به شكلي ا ســت كه براي گوش نامطبوع باشد. اين 
ملودي قرار بود يادآور صداي انسان باشد؛ صداي كارگراني 
كه زندگي شان در كارخانه كسالت بار است. من روي صداي 
خشن ترومبون يك ملودي تعبیه كردم كه سه بار در قطعه 
برمي گردد. اين يك ويولن تنهاست كه ملودي اي شاعرانه 
و ماورايي را مي نوازد. هنوز جايي براي خیال گشوده نشده، 
چراكه تراشــكاري در هر تكرار قوي تر حمله مي كند. در 
كنار ترومبون يك كنترابــاس در بم ترين محدوده صوتي 
خود )كه خیلي هم بم اســت( اثري احشايي مي گذارد. در 
بازجويي شهروندي وراي هر ســوءظن  ساز فاگوت همین 
كار را كرد. فقط همین كه به اين همه طنین فكر كنم باعث 
مي شود دلم بخواهم خودم را در استوديويم حبس كنم و 

موسیقي بنويسم.

مي دانــم ميان باقــي دوســتان نزديك 
سينماگران تان، در مواجهه  شور انگيز به آثار هنري و 
شوق و ذوقي در خريد آنها، بيشتر با اليو پتري و سرجو 

لئونه اشتراك نظر داشتيد.
نظرتان درست است. الیو بود كه در سال۱۹۷۰ مرا به فلاويو 
مانتزي، صاحب گالري هنــري »IL gabbiano« معرفي 
كرد. وقتي براي نخستین بار همراه يكديگر به آنجا رفتیم با 
رناتو گوتوزو ]نقاش معروف اهل سیسیل )۱۹۱۲-۱۹۸۷([ 
آشنا شدم. من و سرجو همراه با همسران مان بعضي وقت ها 
به دنبال خريد تابلو هاي نقاشــي، مجســمه و عتیقه جات 
بوديم. من و سرجو از ۱۹۷۴ تا ۱۹۸۱ همسايه بوديم؛ وقتي 
كه در ســال۱۹۸۱ با خانواده ام از خیابان منتانا به خیابان 
لیبانو در منطقه ائِور رفتیم و بیرون از محیط كار معمولاً با 

همديگر وقت مي گذرانیم.

 اين سرجو بود كه ويلايي بســیار بزرگ و معركه نزديك 
ويلاي خودش را به مــن نشــان داد و در نهايت آن را هم 
خريدم. از آنجا هم به اينجايي كه الان ساكنش هستیم در 

نزديكي میدان ونتزيا نقل مكان كرديم.

»سرجو«ي تهيه كننده
حالا كه درباره آن سال ها حرف زديم، درنظر 
بگيريد بين »سرت رو بدزد، احمق!« و »روزي روزگاري 
آمريكا« ۱3سال فاصله اســت. در اين دوره طولاني 
لئونه 2وسترن تهيه كرد به نام هاي »نام من هيچ كس« 
)توني والريا ۱۹۷3 با بازي هنري فوندا و ترنس هيل( 
و »يك نابغه، دو دوســت و يك ابله« )داميانو دامياني  
۱۹۷۵(. او بعد تهيه فيلم هاي »گربه« را در سال ۱۹۷۷ به 
كارگرداني لويجي كومنچيني و »اسباب بازي خطرناك« 
به كارگرداني جوليانو مونتالــدو )درامي با بازي نينو 
مانفردي( در سال۱۹۷۹ را به عهده گرفت. سرانجام هم 
به تهيه فيلم هاي كمدي كارلو وردونه با نام هاي »شوخي 
زيباست« )۱۹۸۰( و »سفيد، سرخ و وردونه« )۱۹۸۱( 
دست زد. موسيقي تمام اين آثار كار شماست. از آنها 

چه به ياد داريد؟
آنچه درباره سرجوي، تهیه كننده مي توانم بگويم اين است 
كه او بي اندازه مراقب و پي گیر تك تــك جزئیات بود و در 
همه چیز با جديت عمل مي كرد. ســرجو همیشــه در هر 
تصمیمي مداخله مي كرد و خب شــخصیتش همین بود: 
او مشتاق به تهیه  فیلم هايي بود كه از درون دركشان كرده 
بود تا به آنها سروشكل دهد و با مشقت و مرارت آنها را بسط 
مي داد و همیشه به بهبود شان مي كوشید. فقط اين را درنظر 
بگیريد كه او هروقت مي شد ]حتي[ گروه دوم فیلمبرداري 
را هم هدايت و كارگرداني مي كرد... حرف من اين نیست كه 
او رويه اي  ديكتاتور گونه داشت... اما خیلي خوب مي دانست 
كه دنبال چیســت. سرجو روي خواســته هايش بي اندازه 
پافشــاري نمي كرد اما به شــهرت و محبوبیتش هم آگاه 
بود. به طور بحث برانگیزي، هنگام همــكاري با مونتالدو و 
كومنچیني آرامش و خونسردي بر فضا حاكم بود. يك بار 
سرجو در میان يك گفت وگوي پرتنش با دامیاني ، ناگهان از 

خشم بر سر من فرياد زد: »كارتو سر تا پا غلط بود.«

چه اتفاقي افتاده بود؟
دامیاني و من درباره زمانبندي موســیقي و چگونگي آغاز 
آنها تصمیم هايمان را گرفته بوديم اما سرجو دخالت كرد و 
همه چیز را تغییر داد. كاملًا قابل درك بود كه دامیاني از اين 
رفتار خوش اش نیامد. رفتار سرجو براي من هم برخورنده 
بود چــون در موقعیتي گیر افتاده بودم كه نمي توانســتم 

حرفي بزنم.

همكاري با كارلو وردو نه چگونه پيش رفت؟
بین آن دو عطوفت و دلبستگي وجود داشت. كارلو بي  ترديد 
بازيگر و كارگردان فوق العاده اي بود. او افســردگي و اندوه 
نهفته اي داشت كه در پشت ظاهر آرامش، مخفي مي كرد. 
من سعي كردم اين تضاد را در ساخت موسیقي هر دو فیلم 
بازتاب دهم. متأسفم كه بعد از آن دو فیلم به تهیه كنندگي 

سرجو ديگر از من دعوت به همكاري نكرد.
]لويجــي كومنچینــي )۲۰۰۷-۱۹۱۶( كارگردان پركار 
ايتالیايي كه به عنوان يكي از پیشكسوتان گونه سینمايي 
 )Commedia all’italiana( »كمدي به سبك ايتالیايي«

شناخته مي شود.
ســاتورنینو »نینو« مانفردي )۲۰۰۴-۱۹۲۱( بازيگر مهم 
كمدي سبك ايتالیايي، خواننده، فیلمنامه نويس، كمدين 

و كارگردان است.
كارلو وردونه )متولد ۱۹۵۰( كمدين و كارگردان مشــهور 

ايتالیايي است.
كمدي به سبك ايتالیايي بیشــتر از آنكه معرف زير گونه 
خاصي از كمدي باشد، به دوران خاصي از سینماي ايتالیا 
)تقريبا اواخــر دهه ۵۰ تا ابتداي دهه۷۰( اشــاره دارد. در 
اين دوران تعداد فراواني كمدي موفق در ســینماي ايتالیا 
تولید و پخش شــد. در آن فیلم ها مضامین و نشــانه هاي 
مشــتركي را همچون هجو رفتار و كردار و آداب و عادات 
روزمره، لحن گروتسك يا مســخره، توجه و تأكید ويژه بر 
موضوعات تحريك كننده و شــیطنت آمیز آن دوره مثل 
طــلاق، جلوگیري از بــارداري، ازدواج خادمان كلیســا، 
جهش اقتصادي ايتالیا و پیامد هاي آن، تأثیرات كلیساي 
كاتولیك و... مي توان مشــاهده كــرد. در پس زمینه اين 
فیلم ها، نوعي انتقاد اجتماعي و درون مايه هاي حزن آوري 
وجود داشت كه به واسطه لحن كمدي آن آثار تا اندازه اي 
تلطیف مي شد. منتقدان، شروع اين مجموعه آثار را با فیلم 
»آدم هاي ناشــناس«/ »معامله بزرگ در خیابان مدونا« 
)ماريو مونیچلي- ۱۹۵۸( و نام اين گونه سینمايي برگرفته 
از فیلم »طلاق به سبك ايتالیايي« )پیترو جرمي- ۱۹۶۱( 

مي دانند.[

اليو پتري، كارگردان روشنفكر و چپ گرا، يكي از كارگردانان مهم ســينماي ايتاليا و البته يكي از جذاب ترين فيلمسازان سينماي 
سياسي در جهان بود. انيو مورريكونه در فيلم »مكاني آرام در دهكده« با پتري آشنا شد و بعد اين آشنايي ادامه پيدا كرد كه حاصلش در 
فيلم هايي چون »بازجويي از شهروندي وراي سوءظن« )۱۹۷۰( و »طبقه كارگر به بهشت مي رود« به بار نشست. موسيقي در اين دو فيلم در هماهنگي كامل با مضمون پاردويك 
و انتقادي فيلم است و مورريكونه با درك درست از آنچه مقصود پتري بوده، توانسته به غناي فيلم بيفزايد. اين قسمت از گفت وگوي الساندرو  دِ  روزا  با  انيو مورريكونه در كتاب 

»در پي آن نغمه؛ زندگي من، موسيقي من«، با بحث از پتري شروع مي شود و پيش مي رود و باز به لئونه مي رسد كه گويي نام او و مورريكونه به هم گره خورده است.
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جيان ماريا ولونته در نمايی از فيلم »طبقه كارگر به بهشت نمی رود«

همشهري، ناشر اختصاصي خاطرات انیو مورريكونه، موسیقي دان شهیر، در ايران

تیز كردن تیغ انتقاد با موسیقی
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اميرحســين اعظمي|درخشش شــهاب زاهدي مهاجم ايراني 
باشگاه زوريا همچنان ادامه دارد. زاهدي يكشنبه شب در هفته 
چهاردهم مسابقات ليگ اوكراين برابر تيم وروس ريونه هت تريك 
كرد و همين درخشش باعث شد تا به عنوان بهترين بازيكن هفته 
انتخاب شود. جدا از زاهدي،  اللهيار صيادمنش هم روزهاي خوبي 
را در زوريا سپري مي كند و حتي به تيم ملي ايران هم دعوت شده 
است. زاهدي اين اواخر با پيشنهاد باشگاه پرسپوليس هم روبه رو 
شد ولي مسائلي در روند مذاكرات وجود داشت كه در نهايت حضور 
اين بازيكن در پرسپوليس منتفي شد. اين مهاجم جوان درخصوص 
وضعيت خودش در فوتبال اوكراين، عدم دعوت به تيم ملي و مسائل 

مختلف ديگر به سؤالات همشهري ورزشي پاسخ داد.

  هت تريك در بازي يكشنبه شب نشان داد كه در بهترين 
فرم ممكن هستي. درست است؟

خداراازاینبابتشكرميکنم.مندوســتدارمبهتیممکمكکنمو
همیشهبهترینعملكردممكنراداشتهباشم.

  هم اكنون در رده ســوم جدول قرار داريد. فكر مي كني 
زوريا شانس قهرماني داشته باشد؟

بله.مابعدازدینامووشاختاردرردهســومهستیموقطعابرايرسیدن
بهبهترینجایگاهممكنتلاشميکنیموليرسیدنبهقهرمانيآسان
نیست.مادراوایلفصلامتیازهایيازدستدادیمکهکارمانسختشد

وليقطعاتلاشميکنیمتاروندخوبخودمانراادامهدهیم.
  تا اين مقطع از فصل چند گل براي زوريا به ثمر رسانده اي؟
منتاالان10گلزدهام.6گلرادرلیگبهثمررساندهامودرلیگاروپاو
جامحذفيهم4گلزدهاموپاسگلهمدادهام.قطعااینفرصترادارم

تااینآماررابهترکنموبرايتیممبازیكنمفیديباشم.
  آيا رفتن به تيم بزرگ تر و سرشــناس تر، در برنامه هاي 

تو قرار دارد؟
منتحتقراردادزوریاهستموتمامتمرکزمرويبازيهاياینتیماست

تابتوانمعملكردخوبيداشتهباشم.

  اخيرا پيشنهادي به تو رسيده است؟
دراینموردمدیربرنامههایمدرجریاناســتوزیادخودمرادرگیراین

موضوعنميکنم.
  در بين ليگ هاي معتبر اروپايي دوست داري بازي در كدام 

ليگ را تجربه كني؟
لیگهايانگلیس،ایتالیا،اسپانیا،آلمانوفرانسه5لیگمعتبردراروپا
هســتندوبازيدرهر5لیگميتواندیكقدمبزرگبرايمنباشــد.
همهچیزبستگيبهتلاشخودمداردوليهماکنونبازیكنزوریاهستم

وبایدرويتیمخودمتمرکزکنم.
  اين درست است كه از پرسپوليس هم پيشنهاد داشتي؟

بلهوليشرایطبرايحضورمدرپرسپولیسمهیانبود.
  خودت نخواستي يا اينكه باشگاه مخالفت كرد؟

چنینبحثهایيمطرحنبود.مســئلهاصليپــولرضایتنامهامبودکه
پرداختآنمبلغبرايباشگاهپرسپولیسسنگینوغیرممكنبود.باشگاه
پرسپولیسطبیعتاميتوانستباآنپولمشكلاتدیگرشراحلکندیا

اینكهچندبازیكنبگیرد.
  به نظر مي رســد باشــگاه هاي اروپايي نسبت به چند 
 سال گذشته ديد مثبتي نســبت به جذب بازيكنان ايراني دارند. 

درست است؟
بله.خوشــبختانهبازیكنانایرانيدرلیگهــاياروپایيعملكردخوبي
داشتهاندودرخششایرانيهاباعثخوشحاليوافتخاراست.امیدوارم
اینروندادامهداشتهباشدوبازیكنانایرانيشاغلدراروپابیشترشوند.

  با وجود درخشش در زوريا به تيم ملي دعوت نشدي. در 
اين خصوص چه صحبتي داري؟

نميدانمدلیلدعوتنشدنمچیستوليمنهمیشهآمادههستمتابه
تیممليکشورمکمكکنم.تصمیمگیريدراینزمینهبرعهدهکساني

استکهدرتیممليمسئولهستندومنبهآنهااحترامميگذارم.
  براي دعوت شدن به تيم ملي نااميد نيستي؟

مندرفوتبالروزهايسختيراتجربهکردموليبهچیزهایيکهخواستم
رسیدم.تنهاچیزيکهدرمنوجودنداردناامیدياست.

شرايط حضورم 
 در پرسپـوليس

مهيا نبود
 گفت وگو با شهاب زاهدی بهترين بازيکن 

 هفته  ليگ اوکراين که يکشنبه شب با پيراهن  زوريا
هت تريک کرد  و تعداد گل هايش را به ۱۰ رساند

    از گزارشم بيشتر
از مدال استقبال شد

گفت وگو با پويا دادمرز كه با وجود بيماري در مسابقات 
اميدهاي جهان مدال نقره كشتي فرنگي را گرفت

    گلاره ناظمي
داور سال2021مي شود؟

داور ايرانی فينال جام جهانی فوتسال اين فرصت را دارد كه 
امسال بهترين داور زن جهان شود

طارمي حوصله 
گلزني نداشت

مهاجم ايراني پورتو پس از خط خوردن 
از تيم ملي به پاس گل اكتفا كرد و موفق 

به گلزنی برای تيمش نشد
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شايد طلوع سامان
آيا غيبت طارمي، منجر به ظهور يك ستاره جديد در تيم ملي خواهد شد؟

بهروز رسايلي| مهدي طارمي هيچ طوري نمي توانست از تركيب 
تيم ملي خارج شود، جز به دلايل انضباطي. حالا اين اتفاق رخ 
داده و بهترين فوتباليســت ايران2 بازي مهم ملي برابر لبنان 
و سوريه را از دست داده اســت. اين اتفاق اگرچه ممكن است 
تهديدي براي تيم ملي به شمار بيايد، اما در عين حال مي تواند 
به يك »فرصت« براي ظهور ستاره اي جديد تبديل شود. به هر 
حال ترافيك در فاز هجومي تيم ملي ايران بسيار بالاست. حالا 
كه يك جا خالي شده، چه بسا كســاني كه مدت ها پشت خط 
در انتظار بودند، بتوانند خودي نشان بدهند. شايد طارمي در 
اردوي بعدي برگردد و همه  چيز دوباره عادي شود؛ بنابراين از 
اين فرصت ها زياد پيش نمي آيد و به هر كسي كه اعتماد شد بايد 

بهترين عملكرد ممكن را ارائه  دهد.

   گزينه هاي خط حمله
درصورتي كه دراگان اسكوچيچ به همان سيستم قبلي يعني بازي 
با 2 مهاجم وفادار بمانــد، يكي از فورواردهاي نــوك تيم ملي اين 
موقعيت طلايــي را پيدا خواهد كرد كه به جــاي مهدي طارمي در 

تركيب اصلي به ميــدان برود. در اين صــورت محتمل ترين گزينه 
كريم انصاري فرد است. كريم ازجمله باســابقه ترين مهاجمان تيم 
ملي ايران به شمار مي آيد كه هرگز به اندازه كافي جدي گرفته نشده 
است. مهاجم 31ســاله آ.ا.ك آتن در 88بازي 29گل براي تيم ملي 
زده اســت. او در تيم يوناني هم مهره مهمي است، هرچند امسال به 
اندازه فصل گذشته درخشش نداشته. كريم كه پارسال 13گل براي 
تيم باشگاهي اش زده بود، فصل جديد در 9بازي فقط 2بار موفق به 
گلزني شده است. ديگر گزينه اسكوچيچ، كاوه رضايي است؛ بازيكني 
كه از دوران اوجش فاصله گرفته و اين اواخر مصدوميتي طولاني را 
هم پشت سر گذاشته است. مهدي قائدي هم مي تواند در خط حمله 
جانشين همشهري اش يعني طارمي شود؛ هرچند آمار تنها 2 گل زده 
او در ليگ امارات كمي توي ذوق مي زند. بين فورواردهاي كلاسيك، 
كمترين شانس را اللهيار صيادمنش دارد. اين مهاجم جوان دقيقا به 
جاي خود طارمي دعوت شــده، اما كمي دور از ذهن است كه تصور 
كنيم او برابر لبنان از ابتدا به ميدان برود. هرچند عملكرد صيادمنش 
در زوريا لوهانسك بسيار خوب بوده است. او در 13بازي 6گل زده و 

3پاس گل داده است.

  يك احتمال جذاب؛ حضور قدوس
در عين حال اما اين امــكان هم وجود دارد كه دراگان اســكوچيچ در 
غياب مهدي طارمي به طور كلي سيستم تيمش را تغيير بدهد و مثلا از 
آرايش 1-3-2-4استفاده كند. در اين صورت او مي تواند سردار آزمون 
را به عنوان تنهــا مهاجم نوك به ميدان بفرســتد و 2 وينگر محبوبش 
يعني عليرضا جهانبخش و علي قلي زاده را در2 طرف او قرار بدهد. در 
اين سيستم يك پست، درست پشــت تنها مهاجم و جلوي2 هافبك 
دفاعي خالي مي شود كه راست كار ســامان قدوس است. قدوس يكي 
از باكيفيت ترين بازيكنان حال حاضر فوتبال ايران محسوب مي شود. 
او تنها بازيكن ايراني شــاغل در يكي از 5 ليگ برتر اروپاست كه بعضا 
نمايش هاي خوبي هم در برنتفورد انگلستان دارد. با اين حال نوع آرايش 
تيم اسكوچيچ و وفور بازيكن در پست هاي تهاجمي باعث شده زياد به 
قدوس بازي نرسد. او از اين شرايط ناراضي است و اين  را به نوعي ابراز 
هم كرده است. در اين شرايط ممكن است غيبت طارمي ورق را به سود 
قدوس برگرداند و او در ميانه ميدان به بازي گرفته شود. اگر اين اتفاق رخ 
بدهد، سامان فرصت خواهد داشت طوري ميخش را بكوبد كه از اين به 

بعد اسكوچيچ نتواند او را ناديده بگيرد.

نمي دانيم؛ شــايد تا الان كه شــما اين مطلب را مي خوانيد تكليف 
سرمربي تراكتور مشخص شده باشــد. درحالي كه بين گزينه هاي 
داخلي صحبت از مهدي رحمتي بود و حتي برخي مي گفتند توافق او 
با تراكتور نهايي شده، هوشنگ نصيرزاده به عنوان مشاور مالك تراكتور 
خبر از حضور قطعي يك مربي خارجي در اين تيم داد. به نظر مي رسد 
محمدرضا زنوزي از مربيــان ايراني قطع اميد كــرده و براي يافتن 
جانشين فيروز كريمي سراغ بازار خارجي رفته است. قطعا استفاده 
از دانش وارداتي خيلي هم چيز خوبي است و در رده ملي و باشگاهي، 
كلي مربي خوب و اثرگذار داشته ايم، اما از آن طرف سابقه بسيار خراب 
همكاري زنوزي با خارجي ها آدم را مي ترساند. مالك تراكتور در اين 
سال ها پاي هر كسي را به ايران باز كرد، آخرش به تشكيل يك پرونده 

شــكايت بين المللي و دريافت غرامت كلان منجر شد.بين بازيكنان 
خارجي، زنوزي بدترين خريدهاي ممكن را با سرنوشت هايي عجيب 
انجام داد. فقط در يك نمونه كوين كنستانت بدون بازي براي تراكتور 
توانست اين باشگاه را به پرداخت غرامت 800هزار يورويي محكوم 
كند. لي اروين ديگر بازيكن خارجي تراكتور بود كه ناگهان ناپديد شد 
و بعدها حرف هاي عجيبي هم در مورد دوران حضورش در اين تيم زد. 
هري فوستر و آنتوني استوكس را هم بايد به اين سياهه اضافه كنيم؛ 
بازيكناني كه هر كدام يك دنيا حاشــيه و مشكل داشتند. استوكس 
كه شهره آفاق است و صابونش به تن پرسپوليس هم خورده، اما بد 
نيست بدانيد فورستر بعد از حضور در تراكتور انتظارات كادرفني اين 
تيم را برآورده نكرد، به ماشين سازي قرض داده شد و بعد هم به بهانه 

برگزاري جشن عروسي اش رفت كه رفت! حالا هم گويا قرار شده سرژ 
لوكو، بازيكن كامروني به عضويت تراكتور در بيايد و شايد اين چرخه 

را كامل كند!
بين مربيان هم زنوزي كارش را با توپ پر شــروع كرد. او در حالي با 
جان توشاك قرارداد 3ساله بست كه به وضوح روشن بود اين مربي 
اصلا جان و حوصله كار كردن ندارد. بعد هم جورج ليكنس براي مدتي 
در تراكتور مشغول به كار شد و نهايتا اين آقا مصطفي دنيزلي بود كه 
مدت خيلي كوتاهي در تبريز كار كرد. بعدها در مورد كوچ ناگهاني 
افندي گفتند او از زلزله تبريز ترسيده بود. با اين شرايط حق بدهيد 
كه خبر حضور احتمالي يك مربي خارجي ديگر در تراكتور را كمي 

نگران كننده بدانيم!

بدترينخريدارخارجيها
  آيا حضور يك بازيكن و يك مربي خارجي در تراكتور خبر خوبي است؟
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آماربازي

 واقعا هم بايد دعوت شود

مربي هم كه »كشك« است!

اين ديوار، موش دارد

نســاجي اين هفته بــا 2 گل برابر 
نفت آبادان شكست خورد. با اين 
حال جاي نگراني نيســت، چون 
ســهميه اخراج و جنجال سازي 
در اين تيم حفظ شد. با اينكه خود 
ســاكت الهامي به خاطر حماسه اي كه 
در سيرجان آفريد محروم بود، اما 2 تن از شاگردان خلف او به 
خوبي جاي خالي استاد را پر كردند. اول محمد قرباني با دريافت 
2 كارت زرد اخراج شد و بعد نوبت به مسعود خان شجاعي رسيد 
كه هم با يك اخطار به نخستين 4كارته ليگ 21تبديل شود و 
هم كارت قرمز دوم را بگيرد. شجاعي براي محكم كاري تا جايگاه 
ناظر بالا رفت و به او هم اعتراض كرد كه جاي تقدير دارد. الان 
متوجه مي شويم چرا الهامي مي گفت شجاعي بايد به تيم ملي 

دعوت شود. واقعا هم جاي استاد خالي است!

اقدام اسكوچيچ در مورد خط زدن نام 
مهدي طارمي از فهرست تيم ملي، 
واكنش هاي متفاوت زيادي را به 
همراه آورده كه با توجه به اهميت 
موضوع، كاملا هم طبيعي اســت. 
بعضي از ايــن عكس العمل ها اما بيش 
از حد بامزه هســتند. به عنوان مثال مسعود اقبالي گفته: »خط 
زدن طارمي كار خود اســكوچيچ نيست. او از جايي خط گرفته 
است.« بله، آفرين، كار كار انگليسي هاست. فرشاد پيوس هم با 
تأكيد بر اينكه مربي كروات مرتكب اشتباه خيلي بزرگي شده، از 
فدراسيون خواسته فورا طارمي را برگرداند. آدم باورش نمي شود 
اين حرف را يكي از مشاهير معتبر فوتبال ايران به زبان آورده. خب 
اگر قرار است فدراسيون خودش بازيكن دعوت كند، چرا خودش 
تيم را كوچ نكند؟ وقتي مربي تا اين حد »كشك« است، اصلا چرا 

به اين اجنبي پول اضافي بدهيم؟

يحيي گل محمــدي بنده خدا مثلا 
مي  خواست با ايجاد تغييرات وسيع 
در تركيب پرسپوليس براي بازي 
با گل گهر سيرجان، تيم حريف را 
غافلگير كند. با اين حال تقريبا تمام 
تصميمات او از وسط هفته روي جلد 
همه مطبوعات ورزشي، سياســي، اقتصادي، هنري و... درج 
شده بود. ســايت ها، صفحات و كانال ها هم كه ديگر قربانش 
برويم فقط دقايق تعويض را ننوشته بودند. همه مي دانستند در 
اين بازي جلال حسيني و حامد لك نيمكت نشين خواهند شد 
و عليرضا ابراهيمي نخستين بازي اش را براي پرسپوليس انجام 
مي دهد. خب اين چه ســورپرايزي است برادر؟ چرا تركيب و 
كل ريز و درشت تيم شــما را عالم و آدم مي دانند؟ بعد جالب 
است كه اين آقايان مي خواستند با بازي پشت درهاي بسته، 
الهلال عربستان را گمراه كنند! ديوارهاي رختكن پرسپوليس 

بدجوري موش دارد آقاي گل محمدي. از ما گفتن بود.

متريكا

بعد از سپري شدن 4هفته از فصل جديد 

ليگ برتر )البته با 2 بازي برگزارنشــده( 01
تنها يك تيم هنوز موفق به كلين شــيت 
نشــده و در تمام بازي هايش گل خورده 
است؛ پرسپوليس! تا قبل از هفته چهارم تيم هاي فولاد خوزستان، نفت 
آبادان، هوادار و مس رفسنجان هم پرسپوليس را همراهي مي كردند اما 
همه اين تيم ها در هفته چهارم دروازه شــان را بســته نگه داشتند و 
نخستين كلين شيت اين فصل را دشت كردند. حالا پرسپوليس تنها 
تيمي است كه در هر 4بازي اش گل خورده و عجيب تر اينكه فقط 4تيم 
در اين فصل بيشتر از سرخپوشان گل خورده اند. اين در حالي است كه 
قهرمان 5سال اخير ليگ در 4دوره از اين 5دوره صاحب بهترين خط 

دفاعي مسابقات هم بود.

 اگرچه در جدول رده بنــدي ليگ برتر 

استقلال با كســب 10امتياز صدرنشين 04
اســت اما جدول نمرات فني در سايت 
متريكا نشان مي دهد بهترين تيم ليگ به 
لحاظ فني سپاهان بوده و استقلال در رتبه چهارم قرار دارد. ميانگين 
نمرات فني ســپاهان طي 4بازي به 7/18)از 10( رسيده و اين تيم را 
بالاتر از ســاير رقبا قرار داده اســت. بعــد از زردپوشــان، گل گهر با 
معدل7/12دوم اســت و آلومينيوم اراك در رتبه سوم قرار دارد. البته 
آلومينيوم و استقلال هر دو به نمره 7/09رسيده اند اما اراكي ها در اعشار 
سوم كمي بالاتر هستند. نكته جالب تر اينكه پرسپوليس در رتبه هفتم 
اين جدول اســت و حتي پيكان و ذوب آهن هم بالاتر از اين تيم قرار 
گرفته اند. ميانگين نمرات پرسپوليس 6/94بوده و حتي به 7هم نرسيده 

است.

 تيم نفت آبادان با پيروزي باارزشي كه در 

زمين نساجي به دست آورد، بهترين تيم 01
هفته چهارم شــد و گلزن ايــن تيم هم 
بهترين بازيكن هفته لقب گرفت. نفتي ها 
كه از 3بازي ابتدايي هيــچ امتيازي نگرفته بودنــد در هفته چهارم 
توانستند نساجي را در شهر ساري با 2گل حكيم نصاري شكست دهند. 
تيم عليرضا منصوريان كه در اين بازي براي نخستين بار سرمربي اش را 
در كنار زمين داشت از سايت متريكا نمره7/5را براي اين بازي دريافت 
كرد كه يك دهم بالاتر از نمره7/4پيكان در بازي با تراكتور بود. حكيم 
نصاري هم از متريكا نمره8/46گرفت و بالاتر از زنده روح )فجرسپاسي( 
و نيما انتظاري )هوادار( برترين بازيكن هفته شد. در تيم منتخب اين 

هفته هيچ بازيكني از پرسپوليس، استقلال و سپاهان حضور نداشت.

از همان ابتداي فصل مي شد حدس زد كه جواد نكونام جدي ترين آلترناتيو مربيان ليگ 
برتري است. او بعد از ثبت عملكردي موفقيت آميز در فولاد و كسب عنوان قهرماني جام 
حذفي با اين تيم، از باشگاه اهوازي جدا شد و بيرون ماند. با اين حال خانه نشيني او تنها4 
هفته طول كشيد تا بعد از نتايج ضعيف عبدالله ويسي، نكو به تيم سابقش برگردد. حالا و 
بعد از تعطيلات مربوط به مسابقات ملي، نكونام بار ديگر روي نيمكت فولاد خواهد نشست. 
اين اتفاق اما بيش از هر كس ديگري خيال فرهاد مجيدي را راحت كرد. بسياري بر اين باور 
بودند كه با توجه به سابقه بازي نكونام در استقلال و نيز علاقه هميشگي اش براي هدايت 
اين تيم، اصلا بعيد نيست او منتظر لغزش فرهاد مجيدي بماند و در نخستين فرصت جاي 
اين مربي را بگيرد. رابطه قديمي و دوستانه نكونام با مصطفي آجورلو، مديرعامل استقلال 
هم اين فرضيه را تشديد كرده بود. با اين حال فرهاد فصل را بهتر از حد تصور شروع كرد 
تا شايد نكونام ساير پيشنهادهايش را جدي بگيرد. بعد از هفته چهارم نيمكت تيم هاي 
فولاد و تراكتور خالي شد؛ گويا نكونام از هر دو باشگاه هم پيشنهاد داشت، اما تيم سابقش 
را برگزيد و به اهواز رفت. حالا ديگر مجيدي آلترناتيو جدي ايراني ندارد و راحت تر از قبل 

مي تواند كارش را انجام بدهد.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تيم رتبه

51410-431استقلال1

16159-43سپاهان2

7348-422گل گهرسيرجان3
48-4-422آلومينيوم اراک4
4137-321پيكان5

42116427پرسپوليس6

6-122-32ذوب آهن7

25-412113نفت  مسجدسليمان8

4-411233فجر سپاسی9

24-411235نساجی مازندران10

44-411237فولاد11

23-357-41تراکتور12

23-324-41هوادار13

43-326-41صنعت نفت آبادان14

31-1214-3مس رفسنجان15

31-3-12-3پديده مشهد16

برنامه  بازي

پنجشنبه 20 آبان 1400

پنجشنبه 2۷ آبان 1400

چهارشنبه 3آذر 1400

جمعه 2۸ آبان 1400

سهشنبه 25 آبان 1400

لبنان - ايران

آلومينيوم - نفت مسجدسليمان

تراکتور- پديده 

نساجی - پيكان

فجرشهيد سپاسی -  سپاهان

هوادار - آلومينيوم

گل گهر - استقلال

ذوب آهن -  فولاد

نفت مسجدسليمان - مس رفسنجان

پرسپوليس - صنعت نفت

پديده - ذوب آهن

صنعت نفت - گل گهر

پيكان- فجرشهيد سپاسی

مس رفسنجان - پرسپوليس

فولاد - هوادار

سپاهان - تراکتور

استقلال - نساجی

سوريه - ايران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

ليگ برتر- هفته پنجم

ليگ برتر- هفته ششم
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15:00
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پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

نفس راحت فرهاد
سايه نكونام از سر مجيدي كنار رفت
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جهان طارمي حوصله گلزني نداشت
در هفته درخشش لژيونر هاي ايراني، مهاجم ايراني پورتو پس از خط خوردن از تيم ملي به پاس گل اكتفا كرد

خوشحالي خائن پس از گلزني
هاكان چالهان اوغلو طبق قانون نانوشــته اي كه در فوتبــال وجود دارد، به تيم 
ســابقش گل زد. هافبك تركيه اي اينتر بعــد از اين گل در داربــي المادونينا 
خوشــحالي كرد و مثل برخي بازيكنان ديگر كه پس از گلزني به تيم سابق از 
شــادي بعد از گل خودداري مي كنند، رفتار نكرد. گل او باعث شد ميلان براي 
دومين بار در اين فصل امتياز از دست بدهد. همزمان ناپولي هم در بازي با هلاس 
ورونا به تساوي دست يافت تا هر دو تيم صدرنشين اين فصل با 10 برد و 2 تساوي 
مشتركا براي قهرماني رقابت كنند و تيمي از ديگري جلو نزند. البته اين جدال 
اصلا برابر نبود؛ اينتر ثروتمندتر است و سالانه 132 ميليون يورو براي دستمزد 
بازيكنان خرج مي كند، درحالي كه ميلان دقيقا 50 ميليون كمتر اســت يعني 
82ميليون يورو. ميلان مجبور است از بازيكنان قرضي و اضافي ساير باشگاه ها 
يا مهاجم 40ساله و 35ساله )زلاتان و ژيرو( استفاده كند اما اينتر اوضاع بهتري 
دارد. چالهان اوغلو پس از هرنان كرسپو )2006(، رونالدوي برزيلي )2007( و 
زلاتان ابراهيموويچ )2010(، چهارمين بازيكني اســت كه در نخستين داربي 
خود در سري آ براي ميلان پس از بازي قبلي با تيم حريف )از سال 1994-95( 
گل زده است. در اين بازي لائوتارو مارتينس يك پنالتي براي اينتر خراب كرد. 
تاتاروسانو نخستين بازيكن ميلان است كه از 06-2005در شهرآورد ميلان در 
سري آ يك پنالتي را مهار مي كند. لائوتارو 3 پنالتي از 6پنالتي قبلي را كه در تمام 
رقابت ها براي اينتر زده، از دست داده است. ميلان پس از وقفه فيفادي به مصاف 

فيورنتينا مي رود و ناپولي، ديگر صدرنشين سري آ با اينتر بازي دارد.

مهدي طارمي در نخستين بازي در تركيب پورتو 
پس از خط خوردن از ليســت تيم ملي، حوصله 
گلزني نداشــت اما يك پاس گل ديگر را داد تا 
صدرنشــين جدول پاس گل ليگ برتر پرتغال 
شود. پورتو در هفته يازدهم و در زمين سانتاكلارا، 
3 بر صفر برنده شد تا با 29امتياز صدر جدول را 
حفظ كند و سانتاكلارا را با 6 امتياز به قعر جدول 
بفرســتد. طارمي اين هفته 83دقيقه بازي كرد 
و محمد محبي در تركيب تيم قعرنشين جدول 
فرصت بازي به دست نياورد. اين چهارمين پاس گل 
اين فصل طارمي در ليگ بود كه او را مشــتركا با 
4بازيكن ديگر شامل موريرا، ويرا، اوتاويو و كامارا 
در صدر جدول پاس گل ليگ جاي داد. طارمي در 
جدول گلزنان فعلا با ناكامي در گلزني در بازي هاي 
اخير از لوئيس ديــاز، هم تيمي اش كه 9گل زده، 
عقب افتاده است. مهدي و بانزا از تيم فاماليسائو 
7گل به ثمر رســانده اند. او با پــاس گلي كه در 
دقيقه77 داد، به صورت مشترك با ليساندرو لوپز 
در جايگاه دوم بهترين مهاجمان تاريخ پورتو از 
لحاظ پاس گل قرار گرفت. نفر اول دست نيافتني 

است؛ هالك شگفت انگيز 61بار با پيراهن پورتو در 
ليگ پاس گل داده.

  عليپور
غير از پاس گل طارمي و 5گلي كه بيرانوند در بازي 
اين هفته خورد و محمــد محبي كه يك دقيقه هم 
بازي نكرد، عليپــور با گلزني در ليگ اين كشــور 
خبرســاز شــد. در هفته يازدهم ليگ برتر پرتغال 
پاي علي عليپور هم دوباره به گلزني باز شــد. او از 
ابتداي نيمه دوم در تركيب ماريتيمو مقابل توندلا به 
ميدان رفت و در دقيقه91 توانست گل دوم تيمش 
را وارد دروازه ميهمان كند امــا اين گل تأثيري در 
شكســت 2-4 ماريتيمو نداشــت. ماريتيمو با اين 
شكست 7 امتيازي باقي ماند و در رده هفدهم جدول 
18 تيمي ليگ پرتغال قرار گرفت. به اين ترتيب 2تيم 

انتهاي جدول ليگ بازيكن ايراني دارند.

  عزت اللهي
ســعيد عزت اللهي در آخرين بازي باشــگاهي اش 
پيش از پيوستن به اردوي تيم ملي ايران درخشيد؛ 

او هــم گل زد و هم بهترين بازيكن زمين شــد. در 
هفته پانزدهم سوپرليگ دانمارك، تيم وايله با گل 
دقيقه60 عزت اللهي موفق شد تيم سوندريسك را 
3 بر يك ببرد. هافبك تيــم ملي ايران 84دقيقه در 
زمين حضور داشت. البته اين پيروزي جاي وايله را 
در قعر جدول ليگ 12تيمــي دانمارك تغيير نداد. 
وايله با 8امتياز از 15بازي با اقتدار در انتهاي جدول 

ايستاده است.

  جهانبخش
عليرضا جهانبخش در آخرين بازي فاينورد در ليگ 
كنفرانس اروپا فرصت بازي پيــدا نكرد اما در هفته 
دوازدهم ليگ داخلي موســوم به ارديويسه مقابل 
تيم ســابقش به ميدان رفت. جهانبخش برخلاف 
عرفي كه در فوتبال وجود دارد و بازيكنان به تيم هاي 
سابق خود گل مي زنند، حتي اگر مدافع باشند، در 
برابر آلكمار موفق به گلزني نشــد! او 76دقيقه در 
زمين حضور داشــت. فاينورد با اين برد با يك بازي 
كمتر و 25امتياز به رده سوم صعود كرد و در فاصله 

2 امتيازي آژاكس مقتدر قرار گرفت.

گلاره ناظمي اين فرصت را دارد كه امسال بهترين داور زن 
جهان شود. فدراسيون بين المللي تاريخ و آمار، نام او را در 
بين برترين داوران فوتبال زنان سال2۰21 قرار داده است. 
ناظمي كه داور فوتسال است، امسال هم در جام ملت هاي 
آسيا و هم در جام جهاني داوري كرد. او در جام جهاني، 
داور اول بازي مصر و گواتمالا بــود و در فينال اين جام 
هم در كوبل داوري حضور داشت. با توجه به عملكردي 
كه ناظمي در سال2۰21داشت، يكي از 16نامزدي است 
كه براي گرفتن عنوان برترين داور زن سال معرفي شده 
است. آناستازيا پوستوويتوا از روسيه، استفاني فراپارت 
از فرانسه، استر استابلي از سوئيس، كاترينا مونزول از 
اوكراين، شونا شــكرولا از هلند، ادينا آلوس باتيستا از 
برزيل، ماريانا ده آلميدا از آرژانتين، والريا پالما از شيلي، 
كارن دياس مدنيا از مكزيك، آترين نسبيت از آمريكا، 
مليسا بورخس از هندوراس، ساليما موكانسانگا از رواندا، 
برنادت كويميرا از مالاوي، كيت جيســويز از استراليا و 
يوشيما ياماشيتا از ژاپن 15رقيب ناظمي هستند. در بين 
اين نفرات استفاني فراپارت، معروف ترين است. او سال 
گذشته بهترين داور زن جهان شده بود. آذرماه 14۰۰داور 
سال2۰21معرفي مي شود و به نظر مي رسد ناظمي يكي از 

شانس هاي اصلي براي گرفتن اين عنوان باشد.

آندري شوچنكو كه از يورو به اين سو و جدايي از تيم ملي 
اوكراين بدون تيم بود، در ســري آ كار پيدا كرد. سرمربي 
45ساله اوكرايني كه 5ســال سرمربي تيم ملي كشورش 
بود، پس از اخراج داويده بالارديني در پي تساوي 2-2 با 
امپولي به عنوان ســرمربي جديد جنوا برگزيده شد. اين 
نخستين تجربه مربيگري شوا در عرصه باشگاهي است و 
اين را مديون اخراج هميشگي بالارديني از جنواست. اين 
چهارمين باري است كه بالارديني از هدايت اين تيم جنوبي 
بركنار مي شود. سرمربي 57ساله نخستين بار در نوامبر2۰1۰ 
جانشين گاسپريني شد و جنوا را از رده چهاردهم، در پايان 
فصل به رده دهم رساند. اما در ژوئن2۰11 با وجود داشتن 
قرارداد 2ساله از ســمت خود اخراج شد! دفعه بعدي در 
ژانويه2۰13 به جاي لوييجي دل نري تيم جنوا را در منطقه 
سقوط تحويل گرفت و توانست جنوا را در سري آ حفظ كند 
اما قراردادش تمديد نشد. در نوامبر2۰17 براي سومين بار به 
جنوا رفت و جاي ايوان يوريچ را گرفت و تيم را از رده هجدهم 
تا يازدهم بالا آورد و اخراج شد و جايش را دوباره به يوريچ 
داد. مرتبه آخر هم در دسامبر2۰2۰ به جنواي آمده بود. جنوا 

در آن زمان يازدهم بود و حالا در رتبه هجدهم است.

فروش 1۰۰ميليون پوندي جك گريليش به منچسترسيتي 
باعث قرباني شدن سرمربي استون ويلا شد. دين اسميت 
در ويلاپارك دوران موفقي داشت؛ البته تا پيش از فروش 
گريليش. او از اكتبر2۰18 به عنوان سرمربي ويلا انتخاب 
شد و در همان فصل موفق شــد اين تيم را با پيروزي در 
پلي آف به ليگ برتر برســاند و ركورد 1۰ پيروزي پياپي را 
براي نخستين بار در تاريخ باشگاه به ثبت برساند. در فصل 
دوم حضورش در جمع شيرهاي بيرمنگام و همشهري هاي 
پيكي بلايندرز توانست استون ويلا را تا فينال جام اتحاديه 
بالا ببرد اما بدشانسي اش اين بود كه به تور منچسترسيتي 
و گوارديولايي خورد كه عاشــق جام اتحاديه است. دين 
اسميت فينال را 2 بر يك به گوارديولا باخت. فصل قبل در 
لابه لاي نتايج عجيب ليگ، عجيب ترين نتيجه را ثبت كرد 
و موفق شد ليورپول مدافع عنوان قهرماني ليگ برتر را 7 بر 
2 شكست دهد. اسميت پس از شكست يك بر صفر مقابل 
ساوتهمپتون از هدايت شيرها بركنار شد. ويلا هم اكنون 
با 3 برد و 7 شكست از 11 بازي، با 1۰ امتياز در رده پانزدهم 
جدول ليگ برتر قــرار دارد. او پنجمين قرباني اين فصل 
ليگ بين سرمربيان بود. درحالي كه فصل پيش تنها 4 باشگاه 
سرمربي خود را تغيير داده بودند، اين فصل سيسكو مونيوز 
)واتفورد(، استيو بروس )نيوكاسل(، نونو اسپريتو )تاتنهام( 

و دنيل فاركه )نوريچ( حكم اخراج گرفته اند.

گلاره ناظمي داور 
سال2021مي شود؟

اولين شغل باشگاهي شوا 

نيمكت هاي لرزان در جزيره

چهره روز

از گور بر خاسته
درحالي كه در فوتبال ايران كلي مهاجم خوب داريم و 
مهدي طارمي هم كه شناخته شده ترين بازيكن فعلي 
فوتبال ماست، از اردوي تيم ملي خط خورده و آقاي 
گل ليگ و برخي مهاجمان خوب ديگــر هم به تيم 
ملي دعوت نمي شوند، 2 بازيكن ايراني ديگر در خط 
حمله تيم زوريا در ليگ اوكراين غوغا كرده اند. ليگ 
اوكراين 2 سهميه در ليگ قهرمانان دارد و شاختار و 
دينامو كي يف از اين كشور همواره بين بزرگان اروپا 
جاي دارند. براي همين نمي توان گفت درخشــش 
شــهاب زاهدي و اللهيار صيادمنش در تركيب زوريا 
و گلزني هاي مداوم آنها اتفاقي يا بي ارزش اســت. در 
بازي آخر و در هفته چهاردهم ليگ برتر اوكراين، تيم 
زوريا لوهانسك با هت تريك شهاب زاهدي ميهمانش 
ورس ليونــه را 3بر صفر شكســت داد. گل اول را هم  
اللهيار برايش ساخت. شهاب در 37دقيقه هت تريك 
خود را ثبت كرد تا زوريا با 29امتياز به رده سوم ليگ 
معتبر اوكراين صعود كند و در فاصله 6امتيازي 2تيم 
سرشناس اين كشور كه در ليگ قهرمانان با رئال و بارسا 
همگروه شده اند، قرار بگيرد. حالا در 5بازي آخر زوريا، 
 اللهيار 5 گل و يك  پاس گل به نام خودش ثبت كرده 
و شهاب 6 گل و 3 پاس گل. به اين نكته هم بايد اشاره 
داشت كه اين نخســتين هت تريك مهاجم 26 ساله 
سابق پرسپوليس در خارج از ايران نبوده است. او زماني 
كه براي المپيك دونتســك توپ مي زد، مقابل لووف 
هت تريك كرد. حالا كه زاهدي اوج گرفته، بدنيست 
نگاهي به كارنامه فوتبالي او داشــته باشــيم. شهاب 
فوتبالش را از جوانان پيكان آغاز كرد و سپس در همين 
رده سني به مقاومت و در رده سني اميد به پرسپوليس 

رفت. تا پيش از مثبت شدن تســت دوپينگش، از او 
به عنوان يك بازيكن آينده دار ياد مي شد اما هواداران 
پرسپوليس زياد جدي اش نمي گرفتند. شهاب پيش از 
خروج از فوتبال ايران مدتي هم به عنوان بازيكن قرضي 
در ماشين سازي حضور داشت و 4 سال پيش نخستين 
تجربه لژيونري اش را در وســتمانايا در ليگ ايسلند 
به دست آورد؛ تيمي كه هم اكنون در دسته دوم به سر 
مي برد. پس از عملكرد خوبي كه در وستمانايا ايسلند 
داشت )زدن 8 گل در 23 بازي ليگي(، مورد توجه تيم 
سوون سامســونگ كره جنوبي قرار گرفت و در نقل و 
انتقالات نيم فصل 2019 به اين تيم مطرح آســيايي 
پيوست. البته اين اتفاق چندان براي زاهدي خوشايند 
نبود. پس از اطلاع تيم كره اي از محروميت گذشته اش 
به دليل دوپينگ، قرارداد اين بازيكن فســخ شد و در 
روز 27 دي مــاه زاهدي از اين تيم جدا شــد. مهاجم 
ملايري در ســال1393به دليل دوپينگ و استفاده از 
ماده ممنوعه از گروه استروئيدهاي آنابوليك به مدت 
2سال از فعاليت هاي رسمي مرتبط با فوتبال محروم 
شده بود. او در سال 2019 به باشگاه المپيك دونتسك 
اوكراين پيوست. او سال اول براي اين تيم در 23 بازي 
ليگي، 6 گل زد و سال دوم در 11 بازي ليگي، 8 گل به 
ثمر رساند. او در سال 2020 ســر از زوريا درآورد و در 
12 بازي ليگي تنها 2 گل به ثمر رساند اما حالا امسال 

شرايط براي او فرق كرده است.
عملكرد شهاب در اين فصل عالي بوده. او در 19بازي 
در همه رقابت ها 10گل و 4پــاس گل ثبت كرده. در 
13بازي ليگ 6گل و 3پاس گل و در ليگ كنفرانس 
اروپا كه امســال براي نخســتين بار برگزار مي شود، 

توانسته در 5بازي شــامل مرحله 
گروهــي و پلــي آف، 2 گل بزند و 
يك  پاس گل بدهد. او و اللهيار در 
بازي پنجشــنبه اين تيم مقابل 
زسكا صوفيه بلغارســتان موفق 
به گلزني شدند. در اين گروه تيم 

آاس رم هم با مورينيو حضور دارد و 
تيم نروژي كه 5گل به رم زد. اين را 
هم درنظر بگيريد كه آمار فوق العاده 
زاهدي در حالي به دســت آمده كه او 
بازيكن فيكس نيست و تنها در نيمي 
از بازي هاي زوريا از ابتدا در تركيب قرار 
گرفته است. او در مجموع در 56درصد 

دقايق ممكن براي اين تيم به ميدان رفته 
و در عين حال روي 50درصد گل هاي زوريا 

نقش داشــته. در اين فصل شهاب و اللهيار با 
3 پاس گل بعد از الكساندر گلادكي، بهترين پاسور 

تيم بوده اند و مشتركا بالاتر از گلادكي بهترين گلزن 
تيم. اين دو در كنار سباستين تيل و 4 بازيكن ديگر 

مشتركا در رده سوم برترين گلزنان ليگ قرار دارند.
درباره او و  اللهيار شايد ســخت باشد از الان بگوييم 
شايسته به دســت آوردن فرصت در تيم ملي ايران 
هســتند؛ آن هم با وجود مهاجمانــي مثل طارمي، 
سردار آزمون، كريم انصاري فرد، قائدي و مهاجمان 
صاحب كلاسي كه در ليگ برتر ايران بازي مي كنند 
و شانسي براي حضور در تيم ملي به دست نمي آورند. 
اما قطعا تجربه اي كه در بازي هاي خارجي به دســت 

مي آورند، در آينده به درد فوتبال ما خواهد خورد.

شهاب زاهدي چگونه از محروميت به يك گلزن اروپايي تبديل شد

مويز از منچستري ها دل برد
درحالي كه ليورپول هر 4 بازي اش در گروه مرگ ليگ قهرمانان را با برد پشت ســر 
گذاشته، در ليگ داخلي به آن اندازه اقتدار ندارد. ديويد مويز كه به تازگي در بازي با 
خنك در ليگ اروپا براي هزارمين بار به عنوان سرمربي يك تيم روي نيمكت نشسته، 
توانست يورگن كلوپ را با همه ستاره هايش ببرد. سرمربي وستهم حالا به طلب اصلي 
هواداران منچستريونايتد تبديل شده است! او نخســتين مربي بعد از فرگوسن در 
من يونايتد بود اما مدتي بعد به خاطر نتايج ضعيف بركنار شد. حالا از وستهم تيمي 
ساخته كه در ليگ اروپا حضور دارد و هم اكنون رده سوم ليگ برتر را در اشغال خود 
درآورده است. او در هزارويكمين بازي عمر مربيگري اش توانست برد شماره426خود 
را جشن بگيرد. سرمربي سابق اورتون و منچســتر بايد اين پيروزي 3بر 2را مديون 

آليسون بداند. دروازه بان برزيلي ليورپول يك گل به خودي زد و روي هر دوگل ديگر هم 
مقصر بود تا راه دروازه بان هاي پراشتباهي مثل ديويد جيمز، بروس گروبلار، مينيوله، 
كاريوس و ديگران را ادامه دهد و بار ديگر ثابت كند دروازه تيم ليورپول نفرين شده 
است. او در تركيب ليورپول در 110مسابقه 49بار كلين شيت كرده و 241مهار داشته 
اما 88گل هم دريافت كرده كه يكي از آنها گل به خودي و 7 تاي ديگر سوتي منجر به 
گل بوده. اين جدا از اشتباهات و تقصيرهايي مثل گل دوم و سوم استون ويلا در اين 
بازي است كه متوجه او بوده است. در بازي ليورپول و استون ويلا محمدصلاح باز هم 
پاس گل داد، البته خيلي اتفاقي. صلاح در 13 بازي از 15 بازي اين فصل خود براي 

ليورپول در تمامي رقابت ها، يا گل زده يا پاس گل داده است.

پرسپولیس 0
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ماشینسازی 0
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وستمانايا 8
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كاراچيك پرَ

سيستم وي اي آر

هفته دوم ليگ برتر فوتسال زنان در حالي برگزار شد كه آسمان 
ايران در اكثر شــهرها باراني بود. در تهــران 2بازي به دليل اين 
بارندگي ها به مشكل خورد و بازي بوتاپارس كرج و فرهان ملارد 
برگزار نشد. اشتباه نكنيد صحبت از فوتسال است. درست است 
بازي در سالن برگزار شد اما سقف سالن چكه مي كرد و شدت اين 
چكه كردن به حدي زياد بود كه اجازه نداد بازي برگزار شود. بازي 
پيكان تهران و نصر فرديس هم به خاطر پاك كردن آب هايي كه 
از سقف سالن روي زمين چكه كرده بود، چند باري متوقف شد. 
تصور كنيد بازيكن در حال شوت زدن باشد و داور بگويد شوتت را 

نگه دار، آب دارد از روي سقف سالن چكه مي كند!

تيم فوتبال زنان شهرداري سيرجان نماينده ايران در دومين 
دور از جام باشــگاه هاي آسياســت . البته اين دور از مسابقات 
آزمايشي است و كنفدراسيون فوتبال آسيا قصد دارد سال هاي 
آينده مســابقات را با كيفيت بالاتري برگزار كند. در نخستين 
ديدار دختران ايران به مصاف بنيادكار ازبكستان رفتند و 2 بر 
يك اين تيم را شكست دادند. پيش از بازي اكثر كارشناسان با 
اشاره به اسم كاراچيك، مهاجم ملي پوش تيم بنيادكار شانس 
پيروزي را بــراي نماينده ايــران كم مي ديدنــد اما بچه هاي 
ســيرجان اجازه كار به او ندادند. كاراچيك كــه در اين بازي 
نتوانســت دروازه ايران را باز كند، مصدوم شد و از زمين بازي 
بيرون رفت. كاراچيك ترســناك و خطرناكي كه مي گفتند، 

چيزي نبود كه در بازي با سيرجان ديديم.

در دومين دور جام باشــگاه هاي زنان آسيا كه فقط 4تيم حضور 
دارند و آزمايشي برگزار مي شود، از سيستم كمك داور ويدئويي 
استفاده شــد اما در ليگ به اصطلاح حرفه اي و برتر فوتبال ايران 
هنوز هيچ اقدامي براي به كارگيري اين سيستم رخ نداده است. 
البته وقتي فدراسيون فوتبال حتي در تجهيز هدست هاي راديويي 
مشكل دارد، چگونه VAR را كه نصب هر ستش نزديك به 2۰۰ تا 
۳۰۰هزار دلار هزينه دارد راه اندازي كند؟ اين را هم درنظر بگيريم 
نصب اين سيستم اشــتباهات داوري را كم و هيجان ليگ را كم 

مي كند. شايد مسئولان ما بيشتر به هيجان ليگ فكر مي كنند.

گل زن

بازي زير چكه هاي باران

محسن محمودصفري|  پويا دادمرز در وزن 55كيلوگرم كشتي فرنگي 
در مسابقات اميدهاي جهان به مدال نقره رسيد و به گفته خودش اين 
باارزش ترين مدال عمر ورزشي او تا اين مقطع بوده است. دادمرز به دليل 
ابتلا به بيماري در جريان مسابقات اميدهاي جهان شرايط خاصي داشت 
و حتي از تهران به او پيغام داده بودند كه مي تواند كشتي نگيرد. ولي به 
اصرار خودش كشتي گرفت و تا فينال مسابقات هم پيش رفت. دادمرز 
در گفت وگو با همشهري از شرايطش در مسابقات مي گويد و اينكه با 

تب 39درجه چطور وزن كم كرده است. 

   بعد از كســب مدال نقره عنوان كردي اين باارزش ترين 
مدالي است كه گرفتي. دليلش چه بود؟

چون اين مدال با سختي زيادي برايم به دست آمد. كسي فكر نمي كرد بتوانم 
روي تشك بروم، چه برسد به اينكه صاحب مدال شوم. بارها به من گفتند 
مي تواني كشتي نگيري ولي من مدال مي خواستم و خدا را شكر به مدال 

اميدهاي جهان رسيدم و دست خالي برنگشتم.

  در همان بلگراد بيمار شــدي يا از تهران اين مشكل را 
داشتي؟

در اردوي آخر كه بوديم چند تا از بچه ها مريض شدند ولي من سريع اتاقم را 
عوض كردم و از آنها فراري بودم، براي همين مشكل خاصي پيش نيامد. البته 
آخرين تمريني كه در تهران داشتيم گلويم خشك شد ولي با اين حال اذيت 
نشدم و به صربستان رفتيم. به محض رسيدن به بلگراد همه  چيز تغيير كرد. تب 
كردم، حالم به هم خورد و تب و لرزهايم شروع شد. همه اينها در حالي بود كه در 
رژيم بودم و داشتم وزن كم مي كردم. كار به جايي رسيد كه من را به بيمارستان 
نظامي هاي صربستان بردند و آنجا سرم زدم كه يك مقدار حالم بهتر شد. وقتي 
از بيمارستان به هتل آمدم دوباره حالم بد شد؛ تب و لرز شديد كردم و بعد تب 
۳9درجه كه مربيان را خيلي نگران كرد. حتي در نخستين تمرين تيم ملي در 
صربستان هم حضور نداشتم و فقط يك نرمش با بچه ها كردم. خيلي شرايط 

سختي بود و هنوز هم با گذشت يك هفته بدنم برنگشته است.

  از تهران چه  كسي گفت كشتي نگيري؟
آقاي دبير جوياي حالم بود و وقتي شنيد تب شديد دارم گفته بود مي تواند 
كشتي نگيرد چون ســلامتي اش براي ما مهم تر اســت. اما من مسابقات 
بزرگسالان را از دست داده بودم و دوست داشــتم در اميدها مدال بگيرم 
تا شروع خوبي براي مسابقات آتي داشته باشم. براي همين فقط به مدال 

فكر مي كردم.

  از كشتي هايت برايمان بگو.
اين مريضي باعث شــد خيلي حساب شــده كشــتي بگيرم و حركت 
اضافه اي نداشته باشم. براي همين هم شايد با آن حال بد نتيجه گرفتم. 
با حالي كه من داشــتم همه فكر مي كردند در همان اول كار، كشتي را 
واگذار كنم. نخســتين كشــتي با حريف ازبك بود كه او را بردم. ولي با 
حريف آذربايجاني جانم به لبم رســيد، طوري كه وقتي به ســالن گرم 
آمدم روي تشك دراز كشيدم. نه كششي رفتم، نه سرد كردم، فقط گفتم 
بگذاريد دراز بكشم اين طوري بدنم برمي گردد. در كشتي ماقبل فينال 

با حريف آمريكايي هم خيلي اذيت شدم ولي هرچه داشتم گذاشتم 
تا فيناليست شدم.

  گويا اسم حريف آمريكا يي تو هم تيلور بود؟
بله، حريف خيلي خوبي بود. به شــوخي مي گفتم حسن يزداني به زور 
تيلور را برد، من مريض الان با اين چه كار كنم؟! ولي خدا را شــكر من 

هم تيلور را بردم.

    ماجراي گزارش كردنت با لحن هادي عامل چه بود؟
)با خنده( آن فيلم اصلا قرار نبود پخش شــود ولي پخش شد و چقدر 
هم ســروصدا كرد! جالــب بود كه وقتــي مدال گرفتــم فقط نزديك 
بــه 4۰۰، 5۰۰نفر در اينســتاگرام صفحه ام را فالو كردنــد ولي بعد از 
اين فيلم نزديك به 5هزار دايركت داشــتم. من هميشــه عادت دارم 
قبل از مســابقات كشــتي خودم را گزارش مي كنــم و يك جورهايي 
به خودم روحيه مي دهم. اين دفعه هــم اين كار را كردم و فيلم گرفتند. 
البته قرار نبود پخش شــود ولي پخش شــد و مردم هم خدا را شــكر 
 دوست داشتند. در كل از گزارش كردنم بيشــتر استقبال شد تا مدال 

گرفتنم!

  پيام هايي كه مردم داده بودند چه بود؟
خيلي خوش شــان آمده بود و مي گفتند باز هم گــزارش كن. كلا همه 

پيام ها خوب بود.

  لابد كشــتي خودت را كه گــزارش مي كني در همه 
مســابقه ها برنده مي شــوي! در گزارش هاي خودت تا كسب چه 

مدال هايي پيش رفته اي؟ 
)با خنده( بله همه را برنده مي شوم. معمولا هر مسابقه اي كه قرار است 

اعزام شوم همان را در ذهنم بازسازي مي كنم.

  بعد از پخش شدن 
فيلم گزارش، با هادي عامل صحبت 

كردي؟

صحبت نكردم ولي قطعــا ديده اند. مردم 
كه خيلي دوست داشــتند آقاي عامل هم 

ان شاءالله دوست داشته باشند.

  مدالت را هم به شهيد لندي 
تقديم كردي. چه شد تصميم به اين كار 

گرفتي؟
قبل از مســابقات با خودم عهد كرده بودم كه 
اگر مدال گرفتم به قهرمان شهرم شهيد لندي 
تقديم كنم. اين مدال را با تمام جانم كسب كردم 
ولي در مقابل رشادت شهيد لندي بسيار كم 
است. ايشان با سن كم خودش جان 2انسان 
را نجــات داد كه روي ايــن كار به هيچ وجه 

نمي شود قيمت گذاشت. روحش شاد باشد.

الهام محمودي 
 روزنامه نگار
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افقي:
1- مدعي العموم- از غذا هاي 
محلي گيلاني كه با ماهي پخته 

مي شود
2- زنان بر ســر كنند- رنگ 

نشان دهنده هيجان- گرامي
۳- كتــف- ماجرا هــاي اين 
كتاب در بغداد و ايران باستان 
مي گذرد و روايتگر آن شهرزاد 

است- خاندان
4- زندگي مرفه- سليقه- آقاي 

فرانسوي
5- پيرايه- سياره زهره- حسد

6- پيغمبر- اصلاح عكس پس 
از ظهور- از پيامبران اولوالعزم

مقــر  روزي دهنــده-   -7
ارتــش-  در  فرماندهــي 

ياري كننده
8- نت اول- منكر وجود خدا- 

شرط بندي- نفس بلند
9- الــزام- كبوتر دشــتي- 

بي چيز
1۰- اكنون- ساكنان- حركت 

سريع به جلو
11- داراي ســطح ناصــاف- 
ســروش آســماني- زميــن 

كشاورزي بي مصرف مانده
12- ملاقات- غذايي از گوشت 

ران گوساله- مدرسه عالي
1۳- آقاي آلماني- كارگردان 
مجموعــه فيلم هــاي جنگ 

ستارگان- ســاز استاد حسن 
كسايي

14- دفترخانــه- داراي طول 
زماني- داداش

15- دريــغ كــردن- از روي 
حماقت و ناداني
  

عمودي:
1- با زبان سبز و با دست دراز، 
از ضمير خاك مي گويند راز- 
كتابي نوشــته علي موذني با 

موضوع حضور امام زمان)عج(
2- وقــت و هنگام- هشــتاد 
و پنجميــن ســوره قــرآن- 

قسي القلب
۳- دست شكسته!- محبوب- 

كاربلد- تكرار حرفي
4- نوعي لباس بچه- مربوط 

به ادبيات- به كار بستن قانون
5- داراي نوك بسيار باريك- 

برگه- همرزم گاندي
6- اپــراي كوچــك- پســر 

مازندراني- تاب و توان
7- بيماري ناشــي از تجمع 
اسيد اوريك در خون- نيكو رو- 
بازگرداندن متن از يك زبان به 

زبان ديگر
8- كپي- مخلوط قير با ماسه 

و شن
9- طلوع كردن- نوعي پارچه 
پنبه اي- پنير محبوب هلندي

1۰- پيشــقراول- قول و قرار- نوعي 
چرم نرم

11- ســال ۳65روزه- ايشان- شتر 
عربي

12- اسب باركش- اسب زرد رنگ- 
پيوسته

1۳- بالابر ماشــين- فوري- نوعي 
خاك- تكرار حرفي

14- بــزك- كمــك- ميزبــان 
المپيك2۰12

1515- به شيوه پادشاهان- چرخه
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

926748135
753196824
841523976
695381247
234975681
178462593
469217358
512834769
387659412

متوسط

1   5  9    
  9 6 4     
4 8 5       
    3 4 7   
 5      2  
  3 8 9     
      9 6 8
    1 6 2   
   7  2   4283941756

716583924
549762138
695278413
437619285
821354679
168437592
974825361
352196847

ساده

متوسط

167529843
329648571
485371692
691234785
854167329
273895416
712453968
548916237
936782154

سخت

 2     1   
     6   4
  1   3  7  
6        7
 3  9  5  8  
1        3
 6  2   3   
5   8      
  7     1  

ساده

2    4    6
 1  5  3  2  
  9    1   
6  5 2  8 4  3
   6  9    
8  1 3  4 6  9
  8    5   
 7  8  5  6  
3    9    7

لاثمتسييرلبقت
نهاهداستافيرشت
گناملييحيكلا

رايددترمزستا
نهاهارهغيتقد
يشماردپاكيمي
دعاسمسابلغوبن
بانشرتبابكلاد
يبداهينبابفلا
ضكرتادونشخار

اايسمشنايامن
فوسخهرهبرتسب
كلفيداواديشل
ايوپرهمسابعكنو
هجرفرتاسانليا

از گزارشم بيشتر از مدال استقبال شد
گفت وگو با پويا دادمرز كه با وجود بيماري در مسابقات اميدهاي جهان مدال نقره كشتي فرنگي را گرفت و آن را به شهيد لندي تقديم كرد

به شوخي مي گفتم حســن يزداني به زور 
تيلور را برد، من مريض الان با اين چه كار 
كنم؟! ولي خدا را شكر من هم تيلور 

را بردم
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  خيابان اسلامي در پاسداران دوطرفه شود
مدتي اســت كه خيابان اسلامي به گلســتان پنجم، واقع در منطقه 
پاسداران يك طرفه شده و اين موضوع ترافيك سنگيني را در اين محل 
به وجود آورده است. ساكنان منطقه پاسداران به حد كافي ترافيك و 
مشكل عبورومرور دارند، لطفا خيابان را به حالت اوليه بازگردانده و آن 

را دوطرفه كنيد.
كاسبي از تهران

  گروكشی دانشگاه 
به رغم اينكه هرساله دانشجويان دانشگاه آزاد تا پايان ترم براي پرداخت 
شهريه مهلت دارند اما در سال تحصيلي جديد، دانشگاه آزاد با توجه 
به شرايط آموزش مجازي مدام تهديد به قطع دسترسي دانشجويان 
بدهكار مي كند و در اين مســير نه تنها دسترســي به كلاس ها براي 
بدهكاران را محدود كرده، بلكه به هر دليل ممكن اســت دسترسي 
به كلاس دانشــجويان را قطع كند كه در اين صورت براي دانشــجو 
غيبت ثبت مي شود و برخي اســتادان هم به سادگي عنوان مي كنند 
مي خواستيد بدهي نداشته باشيد. آيا در اين شرايط اقتصادي بغرنج 
گروكشي دانشگاه آن هم زودتر از موعد نهايي براي پرداخت شهريه 

كاري منصفانه است؟ 
دانشجوي دانشگاه آزاد 

  عرضه ميوه هاي بي كيفيت در تره بار شيان لويزان
تره بار شيان واقع در لويزان، هم ميوه هاي بسيار نامرغوبي ارائه مي كند 
و هم رفتار كاركنانش مؤدبانه نيســت. از مسئولان ناظر، درخواست 

رسيدگي به وضعيت اين تره بار را داريم.
رفعت از تهران

  آيا مسئولان هم در خريد و معيشت مانند مردم دچار مشكلند
وزير محترم تعاون، كار و امور اجتماعي در پاســخ به درخواست هاي 
مكرر كارگران و حقوق بگيران براي افزايش حقوق و دستمزد به جهت 
گراني و تورم روزافزون گفته اند كه مديران و مســئولان هم به سبب 
گراني ها و تورم مشكل دارند و براي خريد هاي روزانه خود دچار اين 
نوع مشكلات شده اند، آيا واقعا چنين است؟ اگر چنين است و اينقدر 
ملموس موضوع را لمس مي كنند چرا هيچ اقدامي براي جلوگيري از 

ادامه اين روند نمي كنند.
محمود بليغيان از اصفهان 

  دور برگردان خيابان پيروزي را بازگشايي كنند
خيابان پيروزي از بيمارستان فجر تا اتوبان، قبلا از سراتوبان امام علي 
دوربرگردان داشت كه مدتي است آن را مسدود كرده اند. اكنون براي 
تردد در اين مسير بايد وارد توبان شد و دور زد كه باعث ترافيك شديد 
در اين اتوبان شده است. لطفا اين مشــكل را كه به سادگي قابل حل 

است برطرف كنند.
حشمتي از تهران

  كنترل قيمت ها چه شد
با يك بارندگي قيمت ســيب زميني كه قوت اغلب مردم مستضعف 
است به كيلويي 10هزارتومان رسيد آن هم در جنوب شهر. واقعا مردم 
ساكن در جنوب شهر در فشارند. مسئولان كاری كنند تا فشار از روی 

مردم برداشته شود.
علي بيضاوي از اسلامشهر

  سياهي هاي روي نان ها باعث ناراحتي معده مردم مي شود
قبلا كه نان ها تنوري بود، شــاطرها مرتب با دستمال بزرگ تنور را از 
زغال هاي ريز باقيمانده از نان سوخته و خرده هاي نان تنور قبلي پاك 
و تميز مي كردند ولي امروزه به خاطر سهل انگاري اكثرا اين سياهي ها 
روي نان ها هست و باعث ناراحتي هاي معده و بيماري هاي ديگر خواهد 
شد، اعتراض هم بكنيم مي گويند قرار است نان را ماشيني كنيم كه 
اصلا طعم و مزه اين نان هاي تنوري را ندارد. ضمن حفظ نانوايي هاي 

تنوري، بر موارد بهداشتي و سلامتي آنها نظارت كافي شود
عزتي از شيراز 

  غوغاي سگ هاي ولگرد در كمالشهر
ســگ هاي ولگرد در كمالشــهر غوغا مي كنند. در برخي نقاط اين 
سگ هاي درشــت اندام به صورت گله اي حركت مي كنند؛ حتي در 
روز روشن و مردم دچار رعب و وحشت مي شــوند. آيا در شهري كه 
اكنون شايد حدود 200هزار نفر جمعيت دارد بايد سگ هاي ولگرد در 
خيابان ها جولان بدهند؟ از مسئولان تقاضا داريم در اسرع وقت نسبت 

به جمع آوري و ساماندهي اين حيوانات اقدام كنند.
محمدي از كمالشهر

  ساخت وساز جديد در شهر تهران مطلقا ممنوع شود
توســعه بي رويه حريم شــهر تهران به خصوص در شــهرداري هاي 
مناطق18،  19، 20و 22 در سال هاي اخير بسيار مشهود بوده است، 
به گونه اي كه تهران بي اندازه بزرگ شده است. صرف نظر از چگونگي 
صدور مجوز ســاخت، آن هم در اين حجم و تبعات جبران ناپذير آن 
از مديران جهادي كنوني انتظار داريم ساخت وســاز و تغيير كاربري 
در تهران و حريــم آن را مطلقا ممنوع كنند و بــا متخلفان از قوانين 
شهرداري و قانون شكنان برخورد قانوني و قاطعانه و بازدارنده داشته 

باشند.
علي اكبري از تهران 

  بخشودگي ديركرد اقساط وام هاي كوچك چه شد
قرار بود تبصره اي را اجرا كنند كه براساس آن جرائم ديركرد وام هاي 
كوچك زير 100ميليون تومان مشمول بخشيدگي شود كه اكنون اجرا 
نمي شود و از مسئولان تقاضا داريم اجراي اين تبصره و قانون پيگيري 

شود تا از كار مردم گره گشايي شود.
مناني از يزد 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

پاسخ مسئولان

پايان سرقت هاي سريالي 
اسب در شرق تهران

3سارق با همدستي يكديگر به شكل سريالي 
اسب هاي دامداران و عشــاير در شرق تهران 
را مي دزديدند اما پليس به ســرقت هاي آنها 

پايان داد.
به گزارش همشــهري، تحقيقــات پليس در 
اين باره از چندي قبل به دنبال سرقت چند رأس 
اسب در روستاي چهل قز در نزديكي قيامدشت 
واقع در شرق تهران آغاز شد. بررسي هاي اوليه 
نشــان مي داد افراد ناشــناس به دور از چشم 
روستاييان و عشاير اســب هاي آنها را سرقت 
كرده و به مكان نامعلومي منتقل مي كنند. در 
چنين شــرايطي تحقيقات در كلانتري174 
قيامدشــت آغاز شــد و مأموران در ادامه به 
اطلاعاتي دست يافتند كه نشان مي داد 3سارق 
در پشت پرده سرقت هاي سريالي اسب هاي 
عشاير قرار دارند. سرهنگ دوستعلي جليليان، 
فرمانــده انتظامــي شهرســتان ري با اعلام 
جزئيات اين پرونده گفت: با رصدهاي ميداني 
و تحقيقات خاص پليسي مشخص شد 3نفر با 
همدستي يكديگر اسب هاي دامداران و عشاير 
اين منطقه را ســرقت مي كنند كــه در ادامه 
مأموران موفق شــدند آنها را دستگير كرده و 
3اسب سرقتي را در مخفيگاه شان كشف كنند.

وي ادامه داد: متهمان همگي از افراد سابقه دار 
هستند و در تحقيقات انجام شــده به 5فقره 
سرقت اعتراف كردند و تجسس ها در اين باره 

همچنان ادامه دارد. 

درگيري مسلحانه هنگام 
فروش الماس هاي تقلبي

3مرد شياد كه قصد فروش الماس هاي تقلبي 
را داشــتند وقتي پي بردند طعمه هايشــان 
متوجه تقلبي بودن الماس ها شــده اند شروع 
به تيراندازي كرده و با شــليك 5گلوله از آنجا 

گريختند.
به گزارش همشهري، روز يكشنبه به مأموران 
كلانتري107 فلسطين خبر رسيد در جريان 
درگيري بين چند مرد در يكــي از خيابان ها 
چند گلوله شليك شده است. زماني كه مأموران 
كلانتري به محل حادثه رسيدند عاملان اين 
تيراندازي فرار كرده بودند، اما شــواهد نشان 
مي داد كه آنها قصد فروش چند الماس تقلبي را 
داشته اند و به همين دليل يكي از آنها كه مسلح 
به كلت كمري بود پس از درگيري با خريداران، 
5گلوله شــليك كرده و همراه با همدستانش 

گريخته است.
ســرهنگ جليل موقوفــه اي، رئيس پليس 
پيشــگيري تهران بزرگ در اين باره گفت: با 
آغاز تحقيقات مأموران تيم عمليات كلانتري 
موفق شدند 3كلاهبردار حرفه اي را بازداشت 
و به كلانتــري منتقل كننــد. او ادامه داد: در 
بررسي هاي بيشتر از متهمان 5الماس تقلبي 
و يك قبضه كلت جنگي كشف شد. همچنين 
آنها كه 35 تا 40ساله هستند در بازجويي ها 
به جرم خود درخصــوص تيراندازي و خريد و 

فروش الماس هاي تقلبي اعتراف كردند. 
به گفته ســرهنگ موقوفه اي يكي از متهمان 
در 3استان مازندران، قم و خراسان رضوي نيز 
تحت تعقيب قرار داشت و تحقيقات در اين باره 

ادامه دارد.

تأييد حكم قصاص پزشك تبريزي
پرونده جنجالي پزشك تبريزي كه متهم بود با تهيه غذاي 

مسموم همسر و مادربزرگش را به قتل رسانده، با تأييد داخلي
حكم قصاص وي از سوي ديوان عالي كشور به پايان خود 

نزديك شد.
به گزارش همشهري، 19مهرماه سال95، اعضاي خانواده پزشك جوان 
تبريزي، به دليل خوردن غذاي مسموم به بيمارستان منتقل شدند و 
به رغم تلاش پزشكان، همسر و مادربزرگ او جانشان را از دست دادند.

پزشــك جوان پيش از اين حادثه، به دليل نســخه هايي كــه از او در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شــده، معروف شــده بود. نسخه هايي 
خوش خط كه در برخــي از آنها به جاي دارو، گــوش دادن به صداي 

شجريان تجويز شده بود.
پس از مرگ همســر و مادربزرگ وي به دليل خوردن غذاي مسموم، 
پزشك جوان مدعي شــد كه غذاها را فرد ناشناسي به عنوان نذري به 
مطبش آورده و او نيز آنها را به خانه برده و در نهايت همسر، مادربزرگ، 
مادر، پدر و برادرش به دليل خوردن آن مســموم شــده و 2نفر از آنها 
جان شان را از دست داده اند؛ ادعايي كه تحقيقات پليس دروغ بودن آن 
را ثابت كرد و مشخص شد كه نه  تنها غذاها نذري نبودند، بلكه پزشك 

تبريزي، خودش آنها را از يكي از رستوران ها تهيه كرده بود.
كارآگاهان پليس كه موفق شــده بودند اين رســتوران را شناسايي 
كنند، در بررسي فيلم هاي ضبط شــده در دوربين هاي مداربسته به 
تصاويري دست يافتند كه نشان مي داد، پزشــك جوان به رستوران 
مراجعه كرده و بعد از تهيه غذاها، آنجا را ترك كرده اســت. از طرفي 
پزشــكي قانوني اعلام كرده كه داخل غذاها قرص برنج ريخته شده و 

همين باعث مرگ قربانيان شده بود. به اين ترتيب 
انگشــت اتهام به سوي پزشــك جوان نشانه 

رفت و او به جرم قتل دستگير شد. هرچند 
وي در جريان بازجويي ها، مدعي شد كه 
در مســموم كردن غذاها نقشي نداشته 
اســت، اما در نهايت پرونده اين جنايت 
با صدور كيفرخواست به دادگاه كيفري 

استان آذربايجان شرقي فرستاده شد. در 
اين كيفرخواست پزشك جوان متهم به قتل 

همسر و مادربزرگش شده بود و هرچند اولياي 
دم مادربزرگ وي از قصاص گذشتند و درخواست ديه 

كردند اما پدر و مادر همسرش الميرا، خواهان قصاص متهم شدند. پس 
از برگزاري نخستين جلسه محاكمه، قضات دادگاه رأي به قصاص متهم 

دادند، اما مدتي بعد اين رأي در ديوان عالي كشور نقض شد.
بابك بابا زاده، وكيل اين پزشــك تبريزي در گفت وگو با همشــهري 
مي گويد: ديوان عالي كشور به دليل نقايصي كه در روند تحقيقات وجود 
داشت، حكم قصاص را نقض كرد و پرونده مجددا به همان شعبه دادگاه 
كيفري فرستاده شد تا درباره اين نواقص تحقيقات مجدد انجام شود. 
به اين ترتيب در دومين جلسه محاكمه، برخي از افراد مطلع به دادگاه 
احضار شدند و از آنها تحقيق شد. در نهايت نيز قضات دادگاه وارد شور 
شدند و باز هم حكم به قصاص پزشك تبريزي و پرداخت ديه در حق 
مادربزرگش دادند. پس از صدور اين حكم ما بــاز هم به آن اعتراض 

كرديم كه پرونده بار ديگر به ديوان عالي كشور فرستاده شد.

همه اين اتفاقات در حالي رخ داد كه پزشك تبريزي هرگز در جريان 
تحقيقات و محاكمه اتهامش را نپذيرفت و مدعي شد كه فرد ديگري 
غذاها را مسموم كرده و وي در قتل همسر و مادربزرگش نقشي نداشته 
است. با اين حال قضات ديوان عالي كشور پس از بررسي  و شور، حكم 
صادره از سوي دادگاه بدوي را تأييد كردند تا پزشك تبريزي در يك 

قدمي قصاص قرار بگيرد.
به گفته وكيل وي، پس از تأييد حكم قصاص موكلم، از آنجا كه عقيده 
داريم تحقيقات در اين پرونده كامل نيست، درخواست اعاده دادرسي 
كرده ايم و اميدواريم با قبول درخواست ما، رسيدگي به اين پرونده از 

سر گرفته شود.

مرگ دردناک 4نفر در آتش سوزي خانه ويلايي

وكيل متهم: درخواست اعاده دادرسي كرده ايم

برادرزن و داماد 20سال قبل وقتي 
براي گفت وگو با خواستگار سمج پيگيري

دختر خانواده به ســراغ او رفتند، 
وي را در يك درگيري به قتل رســاندند و از آن 
زمان در زندان بودند تا اينكه اولياي دم تصميم 

گرفتند از قصاص آنها بگذرند.
به گزارش همشــهري، ماجراي اين جنايت به 
دوازدهم دي ماه ســال 80 برمي گــردد. آن روز 
درگيري هولناكي در يكي از خيابان هاي تهران 
رقم خورد كه در جريان آن مردي ميانسال جانش 

را از دست داد.
وقتي مأموران پليس به محل حادثه رســيدند، 
شاهدان گفتند كه 2مرد جوان را ديده اند كه با 
مقتول درگير شده و پس از آنكه او بي حال روي 

زمين افتاد، فرار كردند.
در ادامه مشــخص شــد كه مقتــول به دليل 
خفگي جانش را از دست داده است و تحقيقات 
كارآگاهان خيلي زود به شناســايي عاملان اين 

جنايت منجر شد.

وساطت 
يافته هاي كارآگاهــان حكايت از اين داشــت 
كه عاملان جنايــت مردي جوان به نــام امير و 
دامادشان به نام منوچهر هســتند و مقتول نيز 

خواستگار خواهر امير بوده است.
امير و منوچهر فراري شــده بودند و مأموران در 

ادامه سراغ خواهر امير رفتند.
او گفت: مقتول خواســتگارم بــود اما اختلاف 
سني زيادي با من داشــت و بزرگ  تر از من بود. 
مي دانستم به دليل همين اختلاف سني خانواده ام 
با اين ازدواج مخالفت خواهند كرد. براي همين به 
او جواب رد دادم اما خواستگارم دست بردار نبود. 
او علاقه زيادي به من داشــت و اصرار به ازدواج 
مي كرد. وي ادامه داد: وقتي ديدم خواســتگارم 
دســت بردار نيســت، از برادرم و شوهرخواهرم 
خواستم تا با او صحبت كنند. به آنها گفتم در اين 
ماجرا وساطت و خواستگارم را راضي كنند كه قيد 

ازدواج با من را بزند و دست از سرم بردارد.
وي گفت: بــرادر و شــوهرخواهرم روزحادثه به 
مقابل خانه خواســتگارم رفتند كه با او صحبت 
كنند اما نمي دانم چه شد كه ماجرا به درگيري و 

قتل خواستگارم ختم شد.

ناخواسته قاتل شديم
با دســتور قاضي جنايي، دختر جــوان به اتهام 
معاونت در قتل بازداشت شد و طولي نكشيد كه 
مأموران داماد و برادرزن را به اتهام مشاركت در 
قتل عمدي بازداشت كردند. امير درباره جزئيات 
درگيري مرگبار گفت: وقتــي خواهرم از من و 
دامادمان خواست وساطت كنيم و با خواستگارش 
حرف بزنيم، قبول كرديم. در آن زمان حتي يك 
درصد هم فكر نمي كرديم كه پايان اين وساطت، 

جنايت باشد. قرارمان اين بود كه به خواستگارش 
بگوييم ما مخالف اين وصلت هستيم و او را راضي 
كنيم دست از سر خواهرم بردارد. به همين دليل 
روز حادثه به مقابل خانه وي رفتيم. مرد ميانسال 
وقتي صحبت هاي ما را شنيد، شروع كرد به داد 
و فرياد كردن. من و شوهرخواهرم ترسيديم كه 
همسايه ها صداي او را بشنوند و با ما درگير شوند. 
به همين دليل با دستانمان دهان مرد ميانسال 
را گرفتيم اما همين كار ما سبب شد كه او دچار 

خفگي شده و جانش را از دست بدهد.
امير  مي گفت كه او و دامادشــان به خواســته 
خواهرش سراغ خواستگار سمج رفته بودند، در 
اين شــرايط آنها به همراه دختر جوان بازداشت 

و مدتي بعد در دادگاه پاي ميزمحاكمه رفتند.
قضات دادگاه پــس از محاكمه متهمان، داماد و 
برادرزنش را به جرم مشــاركت در قتل عمدي 
به قصاص و دختر جوان را بــه اتهام معاونت در 
قتل به 15ســال زندان محكــوم كردند. قضات 
ديوان عالي كشور نيز مهر تأييد بر اين حكم زدند 
و پرونده به اجراي احكام دادسراي جنايي تهران 

فرستاده شد.

فرصت زندگي به 2مجرم
سال ها از زمان جنايت گذشته بود و در همه اين 
مدت، قاتلان در زندان بودند اما به دلايل مختلفي 
ازجمله عدم حضــور اوليــاي دم، اجراي حكم 
قصاص آنها به تعويق مي افتاد و همين باعث شد 
كه 20ســال بلاتكليف در زندان بمانند. در اين 
شرايط بود كه مســئولان اجراي احكام دادسرا 
براي گرفتن رضايت اولياي دم به تكاپو افتادند 
و جلســه صلح و سازش در شــعبه سوم اجراي 
احكام برگزار شد تا اينكه سرانجام اولياي دم بعد 
از 20ســال اعلام كردند كه درصورت پرداخت 
250ميليون تومان از سوي هر يك از قاتلان، از 
قصاص صرف نظر مي كنند. آنها گفتند كه براي 
آرامش روح مقتول قصد دارند از اين پول در امور 
خيريه و كمك به نيازمندان اســتفاده كنند. با 
مطرح شــدن اين شــرط و پذيرش آن از سوي 
قاتلان، آنها از چوبه دار فاصله گرفتند و فرصت 
زندگي يافتند. هم اكنون خانواده قاتلان در تكاپو 
هســتند تا با كمك خيرين مبلغ 500ميليون 
تومان را فراهم كنند تا آنها بتوانند بعد از گذشت 

20سال از زندان آزاد شوند.

برادرزن و داماد كه به اتهام قتل مردي به قصاص محكوم شده بودند، از مرگ نجات يافتند

 رهايي از قصاص
20سال پس از جنايت

حفاظ پل عابر ميدان بني هاشم مجددا نصب شد
روابط عمومي منطقه 6شهرداري تهران پيرو چاپ پيام مردمي با عنوان 
»حفاظ پل هوايي ميدان بني هاشــم مجددا نصب شود« در ستون با 
مردم روز 29مهرماه جاري پاسخ داده اســت: پيرو تقاضاي شهروند 
محترم و نيز بررسي مستمر مسائل شهري،  موضوع، رصد و حفاظ پل 

عابر ميدان بني هاشم مجددا نصب شده است.

آتش سوزي در خانه اي ويلايي در مهرشهر كرج حادثه 
هولناكي را رقم زد. آتش نشانان وقتي به محل حادثه 
رسيدند كه 70درصد خانه ويلايي سوخته و 4نفر در 

شعله هاي آتش جان باخته بودند.
به گزارش همشهري، شامگاه يكشنبه بود كه ساكنان 
منطقه حسين آباد مهرشهر كرج متوجه آتش سوزي 
در خانه اي ويلايي واقع در خيابان تختي شدند. هنوز 
به درســتي معلوم نبود در اين خانه چه اتفاقي افتاده 
اما هرچه مي گذشت دود و شــعله هاي ناشي از اين 
حادثه بيشتر و بيشتر مي شد. از طرفي مشخص نبود 
ساكنان خانه در چه شــرايطي به سرمي برند و حدود 
ســاعت19:18 بود كه حادثه به آتش نشــاني كرج 
گزارش شد. هنگام وقوع حادثه افراد زيادي در آنجا 
جمع شده بودند و از طرفي محل حادثه در كوچه اي 

باريك واقع شــده بود و همين، رسيدن آتش نشانان 
به آنجا را دشــوار مي كرد. با وجود ايــن دقايقي بعد 
نخستين گروه از آتش نشانان به ســختي خود را به 

محل حادثه رساندند.
شــعله هاي آتش هر لحظه بخش هاي بيشتري از اين 
خانه را در بر مي گرفت و آنطور كه همسايه ها مي گفتند 
دســت كم 2مرد و 2زن در خانه حضور داشــتند كه 

هيچ كس از سرنوشت شان اطلاعي نداشت. 
مهدي سميعي، سخنگوي آتش نشاني كرج در اين باره 
به همشــهري گفت: در كمترين زمان ممكن بعد از 
حادثه، آتش نشانان 4ايستگاه شامل 21آتش نشان با 
6دستگاه خودرو خود را به محل حادثه رساندند. آنجا 
خانه اي ويلايي به وســعت تقريبــي 100متر بود كه 
آتش سوزي در حال گســترش بود و حدود 70درصد 

آنجا در آتش سوخته بود؛ اما همكارانم بعد از دقايقي 
موفق شدند از پيشروي شــعله هاي آتش جلوگيري 

كرده و در نهايت آتش سوزي را مهار كنند.
او ادامه داد: همزمان با خاموش شدن آتش، همكارانم 
با پيكرهاي بي جان 4عضو خانواده شامل 2مرد و 2زن 
مواجه شــدند كه در اين حادثه جان خود را از دست 

داده بودند.
در همين حال جواد نريماني، معــاون عمليات و امور 
ايستگاه هاي آتش نشاني كرج جزئيات بيشتري از اين 
حادثه را بازگو كرد و گفت: اين حادثه را همسايه ها به 
آتش نشاني خبر داده بودند. وقتي تيم اول آتش نشاني 
به محل حادثه رسيد هنوز معلوم نبود كه داخل خانه 
كســي حضور دارد يا نه. با اين حــال عمليات اطفاي 
حريق ادامه پيدا كرد و در نهايت اجساد 4نفر در آنجا 

كشف شــد. او در ادامه گفت: بررسي هاي اوليه نشان 
مي داد قربانيان به دليل شدت سوختگي جان خود را از 
دست داده اند كه پيكرهايشان براي بررسی های بيشتر 

به پزشكي قانوني منتقل شد.
معاون عمليات آتش نشــاني كرج حاضر نشد درباره 
علت وقوع اين حادثه و دلايل جان باختن 4زن و مرد 

در اين حادثه توضيحاتي ارائه كند. او در اين خصوص 
به همشهري گفت: تيم هاي كارشناسي بررسي حادثه 
مشغول انجام تحقيقات براي روشن شدن علت حادثه 
هستند و مشخص نيست قربانيان هنگام آتش سوزي 
در چه شرايطي به سر مي بردند كه نتوانستند خود را از 

مهلكه نجات دهند.

به دنبال مرگ جوان در تصادف و ادعاي همســرش مبني بر 
اينكه پيش از تصادف 2خودرو در تعقيب آنها بودند، تحقيقات 

براي كشف اسرار اين تصادف آغاز شده است.
به گزارش همشهري، مدتي قبل به قاضي حبيب الله صادقي 
بازپرس وي ژه قتل تهران خبر رســيد كه يك خودروي تيبا با 
تپه اي در حاشيه اتوباني در غرب تهران برخورد كرده و راننده 

آن كه مردي جوان است فوت شده است.
با دســتور بازپرس جنايي، تحقيقات درباره اين تصادف آغاز 
و مشخص شــد كه همسر متوفي در اين ســانحه رانندگي، 
به شدت مصدوم شده و در بيمارستان تحت درمان است. او كه 
27روز در بيمارستان بستري بود پس از بهبودي درباره حادثه 
به مأموران گفت: من و همسرم 3سال قبل با يكديگر ازدواج 
كرديم. شب حادثه يكي از دوستانم ما را به رستوراني در غرب 
تهران دعوت كرده بود كه پس از صرف شــام، من و همسرم 

سوار ماشين شديم كه به خانه برگرديم.
وي ادامه داد: من خيلي خسته و در حالت خواب و بيدار بودم. 
اما يادم است كه 2 ماشــين ما را تعقيب مي كردند. نمي دانم 
همسرم با آنها كورس گذاشته بود يا اينكه آنها مزاحمت ايجاد 
كرده بودند اما ناگهان ماشين همسرم با تپه برخورد كرد و من 
ديگر چيزي نفهيدم و از هوش رفتم و زماني كه چشمانم را باز 

كردم در بيمارستان بودم.
به دنبال اين اتفاق، مادر متوفي راهي دادسراي جنايي تهران 
شد و خواستار رسيدگي به پرونده مرگ پسرش شد. او گفت: 
مرگ پسرم مشكوك اســت و احتمال مي دهم حادثه اي كه 
براي او رخ داده يك تصادف ســاده نبــوده و وي قرباني يك 

جنايت شده باشد.
با اين شكايت، بازپرس جنايي تهران دستور تحقيقات براي 

كشف راز اين تصادف را صادر كرد.

پسر جوان كه اعتياد شديدي به هروئين داشــت در شرايطي كه با پدر و مادرش دچار 
اختلاف شده بود آنها را با ضربات چاقو به قتل رساند.

به گزارش همشهري، ساعت12 ظهر ديروز به مأموران كلانتري11 شهر بوشهر خبر 
رسيد كه در يكي از محلات شهر در درگيري خانوادگي، 2نفر به قتل رسيده اند. هنوز 
اطلاعات زيادي از اين جنايت وجود نداشت اما زماني كه مأموران به محل حادثه رسيدند 
با پيكرهاي غرق در خون پدر و مادر خانواده در كوچه روبه رو شدند و معلوم شد عامل 
جنايت پسر 38ساله خانواده است كه اعتياد شديدي به هروئين دارد و بعد از قتل پدر و 
مادرش با چاقو به مكان نامعلومي گريخته است. سردار حيدر سوسني، فرمانده انتظامي 
استان بوشهر در اين باره گفت: كارآگاهان پليس بوشهر كمتر از 2ساعت از وقوع قتل با 
تحقيقات ويژه پليسي و اقدامات اطلاعاتي قاتل 38ساله را شناسايي و دستگير و او را به 
پليس آگاهي منتقل كردند. سوسني در ادامه گفت: متهم پس از روبه روشدن با دلايل 
و مداركي كه همه عليه اش بود به قتل پدر و مــادرش اعتراف كرد. او گفت كه به دليل 
اختلاف خانوادگي با پدر و مادرش درگير شــده و آنها را به قتل رسانده است. به گفته 

فرمانده انتظامي استان بوشهر تحقيقات پليس در اين باره ادامه دارد.

مرگ راننده تيبا در بازگشت از مهمانياز اعتياد به هروئين تا قتل هولناك پدر و مادر
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طی 2سال گذشــته، عباس كتابی 2نمایشــگاه درباره لاله زار 
برگزار كرده است. نمایشگاه اول دی ماه سال98 در گالری ایده با 
عنوان » لاله زار، چهار راه كنت« برگزار شد و امسال نیز در خانه 

تهران)اتحادیه( با عنوان »روزی روزگاری لاله زار«.
 این نمایشگاه ها نشانگر علاقه و جســت وجوی كتابی به عنوان 
برگزار كننده در گردآوری و نمایش خیابان لاله زار است. در این 
متن كه از گفت وگویی با عباس كتابی فراهم شده، نحوه برگزاری 

این نمایشگاه توضیح داده شده است.
ایده خیلی بزرگی برای نمایشــگاه لاله زار داشتم. دوست داشتم 
خیابان لاله زار اواخر قاجار تا اوایل پهلوی دوم را به نوعی بازسازی 
كنم؛ یعنی وقتی تماشــاگر وارد نمایشگاه می شود خودش را در 
آن دوره از تاریخ تهران احســاس كند. برای نمونه در گوشه ای 
از نمایشــگاه، پرده ای بر دیوار با چند نیمكت، سینمای كوچك 
صحاف باشی را تداعی كند یا در گوشــه ای دیگر مثلا اجرایی از 
یك بازیگر تئاتر تهــران را ببینیم و در جایی دیگــر نوازنده تار، 
اجرای درویش خــان در گراندهتل را بازنمایــی كند؛ ولی فضا، 
امكانات و بودجه محــدود این ایده را ممكــن نمی كرد. پس از 
پایان نمایشــگاه قبلی ام)لاله زار، چهارراه كنت( شروع كردم به 
رایزنی و پیگیری برای نمایشی كامل تر. آن روزها صحبت از پایان 
مرمت خانه اتحادیه)خانه دایی جــان ناپلئون( در خیابان لاله زار 
بود و برای نمایشگاه من، چه فضایی بهتر از خود لاله زار؟ زنده یاد 
دكترغلامحســین تكمیل همایون از من خواســتند به »انجمن 
تهران شناسی« كه در شرف تأسیس بود، بپیوندم. چند روز بعد 
اما توفان كرونا دنیا را به هم ریخت و برنامه های خانه اتحادیه هم 
عقب افتاد. البته من كوتاه نیامدم و سال99 به رایزنی و گفت وگو 
با سازمان زیباســازی شــهر تهران ادامه دادم. برنامه ریزی من 
برای نمایشگاه دوم در خانه اتحادیه شامل برگزاری نشست های 
تخصصی، نمایش فیلم و چاپ كتاب بود ولی متأســفانه به  دلیل 
كمبود بودجه و همه گیری بیماری، باز هم نتوانســتم برنامه را 
به طور كامل اجرا كنم ولی نمایشــگاه »روزی روزگاری لاله زار« 
را اوایل مهرماه در خانه اسماعیل)یكی از ساختمان های عمارت 

اتحادیه( برپا كردم.
در نمایشــگاه نخســت به جز 2تابلوی نقاشــی و یك چیدمان، 
بیشــتر عكس ها و اســناد تاریخی همراه با توضیحات نســبتا 
مفصل در مورد ســینما، تئاتر، ساختمان ها و مشــاهیر لاله زار 
دیده می شد ولی در نمایشــگاه بعدی تصمیم گرفتم تعداد آثار 
هنری را بیشــتر كنم، برای همین ۱۰تابلوی نقاشــی)اثر خانم 
نعمتی( با موضوع معماری لاله زار- از ســاختمان های تجاری تا 
سینماها و تماشاخانه ها- روی دیوار نمایشگاه رفت. نكته بعدی 
ترتیب چیدمان آثار بود كه برخلاف نمایــش اول كه موضوعی 
بود اینجا براساس سیر تاریخی انجام شــد؛ یعنی نمایش از باغ 
 لاله زار در دوران قاجار آغاز می شــد و تا دهه۱۳۵۰ خورشیدی

ادامه می یافت.
خوشبختانه فضای خانه اسماعیل شــامل یك ورودی و 2سالن 
بود برای همین سالن اول به عكس ها و اسناد دوران قاجار و سالن 
دوم به دوران پهلوی اختصاص یافت. نكته سوم نوع ارائه اطلاعات 
تاریخی بود كه به طور خلاصه بر دیوار نمایشگاه نصب شد و متن 

كامل تر به شكل بروشور نمایشگاه درآمد.
مسئله بعدی زمان نمایشــگاه بود؛ مدت نمایش اول در گالری 
ایده ۵روز بود؛ درحالی كه در خانه اتحادیه بین 2هفته تا یك ماه 
پیش بینی شده بود. تفاوت دیگری كه این نمایشگاه با نمایشگاه 
قبلی داشــت، اندازه قاب های روی دیوار بود كه تنوع بیشــتری 
داشتند؛ از تابلوی نقاشــی ۱۰۰ در ۱۵۰سانتی متر تا قاب اعلان 
در اندازه 2۰ در ۳۰ســانتی متر. نكته مهمی كه نباید از آن غافل 
شــد تنوع عكس های تاریخی بود یعنی قرار نبــود فقط همان 
عكس ها و اســنادی كه در نمایشگاه نخست اســتفاده  شده بود 
اینجا روی دیوار بروند. در كل این نمایشگاه از جنبه های گوناگون 
یك حركت روبه جلو و كامل تری نســبت به نمایشــگاه اول بود 
ولی به علت شــرایط بیماری كرونا، دیده نشــد. البته شنیده ها 
حاكی از آن اســت كه خانه اسماعیل قرار اســت به مركز اسناد 
و عكس های تاریخی خانه تهران تبدیل شــود كه در آن صورت 
 می توان امیدوار بود عكس های نمایشگاه ما هم روزی روزگاری

 دیده شوند.

 بار دیگر خیابانی كه دوستش داریم
 برگزار كننده نمایشگاه »روزی  روزگاری لاله زار« 

از جزئیات آن می گوید  

نگاه

نفس تازه
از ساماندهی بخش غربی پارك دانشجو تا حضور غیرمنتظره 

تماشاگران در سالن های تئاترشهر

اجراهای جدید و حضور تماشاگران تئاتر در ساختمان گرد 

یكی از موضوعاتی كه تئاترشهر بعد از 2سال تعطیلی با آن روبه رو شده، ترافیك 
اجرایی در سالن های تئاترشهر است. در هفته های اخیر تعداد اجراهای تئاترشهر 
بیشتر شده، اما ابراهیم گله دارزاده می گوید: »تئاترشهر مانند گذشته ظرفیت 
اجرای خود را دارد و تعداد متقاضیان اجرا 3برابر شــده است.« وی بهترین 
راهكار را بازگشایی دیگر ســالن های دولتی و حمایت از سالن های خصوصی 
عنوان می كند كه گروه های حرفه ای تئاتر بتوانند اجراهای خود را داشته باشند. 
گله دارزاده می گوید: »به شكل عادی این مجموعه در سال می تواند میزبان 48نمایش برای اجرا باشد. 
ظرفیت اجرایی محدود است، اما حجم تقاضا 3برابر شده است. خوشبختانه گروه های نمایشی ظرفیت و 
معذوریت ها را درك می كنند. امیدوارم حمایت ها از سالن های خصوصی صورت بگیرد كه گروه های حرفه ای 

بتوانند در سال اجراهای خود را داشته باشند.«
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اجراهای جدید تئاترشهر

 فهیمه پناه آذر
روزنامه نگار

لیلی گلستان، مدیر گالری گلستان
انگیزه ام برای بازگشایی گالری این بود كه 
دلم برای رودررویی با تماشاگرها و تبادل 
نظر درباره آثار و دیدن هنرمندان تنگ 
شده بود. دلم می خواهد نمایشگاه آنلاین 
را هم موازی با نمایشــگاه حضوری ادامه 
دهم و تا آخر آذر ماه هم وقت داده ایم تا ببینیم 
می شود ادامه داد یا خیر. خیلی وقت می برد و كارمان 
سخت می شــود، اما دلم می خواهد ادامه دهم؛ چون 
بسیار جذاب است و مشــتری های خاص خودش را 
دارد. اصلا به اینكه آثار به نمایش گذاشته شده، مورد 
استقبال و فروش قرار می گیرد یا نه، توجهی نمی كنم. 
سیاه مشــق هایی كه از محمد احصائــی این جمعه 
گذاشتیم، شایسته  صفت »شاهكار« هستند، از بس 

استادانه و پر از نوآوری و احساس اند. 
)ایسنا(

علی دهكردی، بازیگر
قرار بود نقــش امین تــارخ را در فیلم 
»ســرب« بازی كنم، اما در نهایت قرار 
شــد یك بازیگر باتجربه به جای یك 
بازیگر تازه كار حضور داشــته باشــد؛ 
البته یك بار دیگر هم قــرار بود در فیلم 
»ضیافت« حضور داشته باشم، اما در آنجا هم از 
نظر زمان شانس نیاوردم با مسعود كیمیایی كار كنم 
زیرا سر كار دیگری بودم. در »از كرخه تا راین« شاهد 
بودم كه ابراهیم حاتمی كیا واقعاً تكه های جان، قلب 
و روحش را برای تولید فیلم گذاشت و مهره مهم و 
بزرگ ساخته شدن فیلم زنده یاد سیف الله داد بود كه 
مدیریت كل پروژه در آلمان را برعهده داشت و چون 
مسلط به زبان انگلیسی بود به شكل میدانی پروژه را 

مدیریت می كرد.
)روابط  عمومی موزه سینما(

سیاه مشق های شاهكار

تا رخ  به جای دهكردی

بهاره رهنمــا كار بازیگری را بــا حضور در 
فیلــم »افعی«)محمدرضا اعلامی، ۱۳7۱( 
شــروع كرد و آخرین حضورش در سینما 
به فیلــم »ایكس لارج«)محســن توكلی، 
۱۳97( برمی گردد. در فاصله این 27ســال 
او در بیش از ۳۰فیلم ظاهر شــده كه- فارغ 
از اینكــه چه كیفیتــی داشــته اند- وجه 
اشــتراك این فیلم ها فراموش شدنی بودن 
نقش رهنما در آنها بوده است؛ نه حضورش 
در نخســتین فیلمش به یادماندنی اســت 
و نه كســی به یاد می آورد كــه در »ایكس 
لارج« نقشــش چه اندازه  و وزنی داشــت. 
»عاشــقانه«)علیرضا داوودنــژاد، ۱۳74( 
زنده یاد خسرو شكیبایی را به یاد می آورد یا 
حتی پیمان قاسمخانی جوان را كه- با وجود 
بازی خام و بی ظرافتش- نقش یك عاشــق 
شوریده را پذیرفتنی بازی می كرد. در »نان 
و عشق و موتور۱۰۰۰«)ابوالحسن داوودی، 
۱۳8۰( اكبر عبدی و سروش صحت بودند 
كه درخشیدند و بعد از فیلم در ذهن  ماندند. 
زنده یاد عزت الله انتظامــی، با همه كوتاهی 
نقشــش، در »گاوخونی«)بهــروز افخمی، 
۱۳8۱( حتی از بهرام رادن كه نقش اصلی 
فیلم بود، بیشــتر در یادها مانده است. اما 
در میان خیل فیلم ها و نقش های بی مایه و 
بدی كه رهنما به دفعات بازی كرده، احتمالا 
هیچ نقشــی همچون زن ترانه سرای فیلم 
»دایره زنگی«)پریســا بخــت آور، ۱۳87( 
نمی توانــد تصویر خــوب و كاملــی از او را 

به ذهن متبــادر كند. در صحنــه ای از این 
فیلم، »شــعله« )با بازی بهــاره رهنما( زن 
ترانه ســرایی اســت كه به  صورت تلفنی با 
یكی از شــبكه های تلویزیونی فارسی زبان 
خارج از كشــور در حال مصاحبه است كه 
تصویر دایره زنگی اش قطع می شود و دیگر 
نمی تواند مجری برنامــه را ببیند. با اینكه 
شعله با تلفن در حال صحبت است و نیازی 
ندارد كه تصویر را ببیند، با قطع شدن تصویر، 
او مضطرب می شود و شروع به تقلا می كند 
تا هر طور شــده تصویر را وصل كند. شعله 
حتی از شدت ناراحتی بغض می كند و قاعدتا 
مجری و بیننــدگان برنامه كــه نمی دانند 
بغض او به دلیل قطع شدن تصویر است، آن 
را به حســاب احساساتی شدنش می گذارند 
كه قرار است برای نخســتین بار ترانه اش را 
با صدای خواننده مورد علاقه اش بشــنود. 
در ادامه، شــعله تصمیم می گیــرد به خانه 
دوستش برود تا از دایره زنگی او بقیه برنامه را 
ببیند. اما در مسیر، درحالی كه پشت فرمان 
با موبایل در حال صحبــت با مجری برنامه 
اســت، پلیس به او دســتور توقف می دهد. 
شعله پای تلفن می گوید كه باید قطع كند 
چون پلیس ســراغش آمده است. اما قصد 
پلیس از متوقف كردن شعله این است كه به 
او خبر دهد باید مسیرش را به  دلیل سقوط 
درخت و مسدود شــدن خیابان عوض كند. 
قاعدتا مجری برنامه كه خیال كرده شعله به 
 دلیل همكاری با خواننده ای در خارج كشور 
گرفتار پلیس شده، شروع به تحسین شعله و 

گفتن از مظلومیت او می كند.

این موقعیت مضحــك، توضیح دهنده نیاز 
آدم هایی مثل شــعله به دیده و تحســین 
شدن و افتادن نام شــان بر سر زبان هاست. 
حالا دلیل این شــهرت می تواند هر چیزی 
باشــد. در واقع تئــوری »بدنامــی بهتر از 
گمنامی است« برای شعله و آدم هایی مثل 
او ســرلوحه زندگی شان اســت.  حالا گویا 
بهاره رهنما نیز كه در سال های اخیر بیش 
از ســینما و تلویزیون در فضــای مجازی و 
با اخبار زندگی شــخصی اش و همین طور 
رفتارها و صحبت هایــش مورد توجه بوده، 
در همین مسیر قدم می گذارد. جدیدترین 
ترفند او برای اینكــه بار دیگر به صدر اخبار 
بازگردد، تحقیر افرادی اســت كه ســال ها 
در زندگی تلاش می كنند اما ســاختارهای 
نابرابر و ناعادلانه به آنها اجازه نمی دهد كه 
ثمره رنج و تلاش شان را ببینند. رهنما كه 
برای گذراندن اوقات فراغت خود به تركیه 
رفته، از روی عرشه یك كشــتی تفریحی 
برای مردم نســخه پیچیــده و گفته : »راز 
موفقیت چینی ها در تمام جهان این است 
كه مردمی بسیار متحد دارند. برخلاف مردم 

ایران كه وقتی همدیگــر را می بینند، از هم 
فرار می كنند. نباید اینطور باشد. باید همیار 
هم باشــیم. باید آن حس هموطن بودن در 
ما زنده شــود. من این همه سال كار كردم، 
خیلی عادی اســت كه بتوانم در این ســن 
آسایش خاطر مالی داشته باشم و زندگی ام 
را راحت بگردانم. هر آدمــی كه نتواند بعد 
از ۳۰ســال كار كردن زندگی خوب داشته 
باشــد و آســایش و آرامش برای خودش و 
خانواده اش فراهم كند، به نظرم بی دســت 
و پاست. من ســال ها زحمت كشیدم و كار 
كردم و طبیعتا الان هم چیــزی كه دارید 

می بینید، نتیجه زحمات من است.«
رهنما چنــدی پیش هم در برنامه »شــام 
ایرانی« گفته بود: »دخترای امروزی ســر و 
وضعشــون نیكول كیدمنه، طرز فكرشون 
 ] ...[.« این گفته این فعــال فضای مجازی 
نیز با واكنش های زیادی مواجه شــده بود. 
اگر خانــم رهنما این رفتارهــا را می كند تا 
مبادا تصویرش قطع شود، باید گفت نگران 
نباشید، شما همیشه با این رفتار و كردار در 

چشم و مایه عبرت هستید.

سامان رادمان 
روزنامه نگار

فرار از فراموشی،  پناه به هیاهو  
بهاره رهنما باز هم جنجال به راه انداخت

عباس كتابی
برگزاركننده نمایشگاه
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 تقاضای 3برابری برای اجرا در تئاترشهر
مدیر تئاترشــهر در ادامه یادآور می شــود: »نمایش های زیادی داریم كه 
سال98 قرارداد اجرایشان بسته شده و مجوز شــورای نظارت و ارزشیابی 
را هم دریافت كرده اند و بعضی حتی یك قســط از مبلغ قراردادشان را هم 
گرفته اند، ولی هنوز موفق به اجرای نمایش خود نشــده اند. سال های پیش 
مثلا 4۰۰،۳۰۰ تقاضا به تئاتر شهر می رسید و به 4۰ تا پاسخ می دادیم و به 
مابقی نه می گفتیم، اما حالا چنین نیست و شاید حدود هزار تقاضا برای اجرا 

در این مجموعه رسیده باشد.«

 سهل انگار باشیم، مشكل پیش می آید
گله دارزاده از مخاطبانــی می گوید كه این روزها برای تماشــای نمایش به 
تئاترشــهر می آیند. وی توضیح می دهد: »با توجه به انجام واكسیناســیون 
هنرمندان و مردم و اینكه زیرساخت های لازم برای مطالبه كارت واكسیناسیون 
در ورودی های ســالن های تئاترشــهر وجود دارد، تا انــدازه ای نگرانی مان 
كمتر شده است. وقتی تماشــاگران برای تماشای نمایش می آیند، هم برای 
هنرمندان،  كاركنان تئاترشهر و هم تماشــاگران و ما خوشایند است و بعد از 
2سال تعطیلی حالمان خوب می شود. وقتی اجراها زیاد می شود، تماشاگران 
حق انتخاب خواهند داشــت. با این حال همچنان نگرانی هایی وجود دارد. 
معتقدم كه نباید عادی انگاری كنیم؛ چراكه اگر سهل انگاری شود، ممكن است 
خسارت جبران ناپذیری وارد شــده و به همین دلیل در اجراها دست به عصا 

حركت می كنیم.«

  اجراهایی كه می توانند به سانس دوم برسند
گله دارزاده همچنین توضیح می دهد: »این بیم و نگرانی هم وجود داشــت 
كه با بازگشایی اخیر سالن های تئاتری و ازسرگیری فعالیت های گروه های 
نمایشی، تماشاگران عادت دیدن تئاتر را از دست داده باشند و علاقه و عادت 
تماشای تئاتر در آنها كمتر شده باشد كه خوشبختانه نگرانی ما بی دلیل بود 
و بازگشایی اخیر مجموعه تئاترشهر با وجود استفاده از ظرفیت ۵۰درصدی 
سالن ها، با اســتقبال مخاطبان از تئاترهای این مجموعه روبه رو شد.« وی 
به آمار سنی تماشاگران تئاتر هم اشاره كرده و می گوید: »نكته قابل توجه 
حضور تماشــاگران جوان برای تماشــای نمایش های تئاترشهر است. این 
موضوع برایم از آن جهت جذاب است كه این نسل، نسلی پرسشگر،  كنجكاو 
و پیگیر است كه با حضور مداوم در ســالن های تئاتر، تأثیر خود را هم روی 

نمایش ها و هم بر جامعه خواهند گذاشت.«

  سروسامان دادن به حریم تئاترشهر
از دیگر موضوعاتی كه رئیس تئاترشهر درباره اش صحبت كرد، تصویب حریم 
تئاترشهر بود؛ حریمی كه مدیر مركز هنرهای نمایشی مهر ماه خبر از تصویب 
آن داد. وی می گوید: »ساختمان گرد تئاترشهر توسط میراث فرهنگی ثبت 
ملی شده اســت و حالا كه حریم تصویب شده است، با مشخص شدن عرصه 
می توان یك سروسامانی در اطراف مجموعه ایجاد كرد. فرایند اینگونه است كه 
نامه ها ابتدا به استاندار و سپس شهردار ابلاغ می شود. حریم تئاترشهر یك قانون 
است؛ به طور مثال وقتی بخش غربی بوستان دانشجو در حریم تئاترشهر است، 
این حریم مشمول قوانین میراث فرهنگی خواهد بود. متأسفانه در این سال ها 
ساخت وساز هایی كه انجام شده به خاطر این بوده كه حریم مصوبی نداشتیم؛ 
امیدوارم در آینده ای نزدیك اتفاقات بهتری رخ دهد. البته پیشنهادهایی هم به 
طراحان بخش غربی بوستان دانشجو شده؛ به طور مثال اینكه متروی موجود 
سازه اش شبیه تئاترشهر باشــد.« یكی از مشكلات، ساماندهی دستفروشان 
است كه با همكاری شهرداری منطقه ۱۱این اتفاق نیز رفع می شود. متأسفانه 
بوستان دانشجو و اطراف تئاترشهر امنیت كافی ندارد و این مكان تنها محل 

عبور مردم است و به خاطر هراسی كه دارند، تردد خاصی از این مكان ندارند.

 فاز سوم پهنه فرهنگی در زمستان
گله دارزاده درباره وضعیت پهنه فرهنگی رودكی نیز توضیح می دهد: »این 
طرح ۳فاز داشت؛ فاز اول آن خیابان شهریار بود كه انجام شد، فاز دوم این 
طرح كوچه میانی تا بوستان دانشجوست كه مراحل پایانی اش را طی می كند 
و فاز ســوم این طرح نیز زمستان عملیاتی می شــود. در گفت وگویی كه با 
شهردار منطقه ۱۱داشتیم، طرح فاز سوم در بوستان دانشجو اجرا می شود.«   
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كيوسك

 نقش استراتژيك پهپاد در 
نبردهاي نظامي ســاليان گزارش

اخير باعث شده بسياري از 
ارتش ها يا گروه هاي شبه نظامي در سراسر 
جهان، به دنبال خريد و يا حتي ساخت اين 
سلاح نسبتا نوظهور باشند؛ سلاحي كه با 
هزينه هايــي ناچيز، ضرباتي ســنگين به 
دشــمنان وارد مي كنــد و در عين حال، 
امكانات و دسترسي هاي نظامي-اطلاعاتي 
ويژه اي را هم در اختيــار مالكان خود قرار 

مي دهد.
پژوهشكده سياســي كارنگي در آخرين 
تحليل خود از نقش اين ســلاح مدرن در 
تحولات نظامي مي نويســد: پهپاد مفهوم 
قــدرت ميداني را كامــلا تغييــر داده و 
دســت نيروهاي نظامي را بــراي كاهش 
خســارت هاي مادي-جانــي و همچنين 
صرفه جويي مكاني و زماني باز مي گذارد. 
بدون شــك هــر نيرويي كــه تكنولوژي 
پيشرفته اين ســلاح را در اختيار داشته 
باشد، توانايي هاي بي سابقه اي براي مقابله 

با دشمنان و تهديدهاي خود دارد.
پرنده هدايت پذير از راه دور يا همان پهپاد 
)به انگليسي Drone( براي نخستين بار 
بيــش از 110ســال پيــش در انگليس، 
به عنوان ابــزاري ابتدايي در جريان جنگ 
جهاني اول ســاخته شــد. پــس از پايان 
جنگ، دولت انگليس با انتقال تكنولوژي 
نه چندان پيشرفته اين ســلاح به آمريكا 
و آلمــان موافقت كرد و بعدهــا نيز اتحاد 
جماهير شوروي به باشگاه توليدكنندگان 

پهپادهاي اوليه پيوست.
اما نخســتين آوردگاه حقيقــي پهپاد به 
جنگ كشورهاي كره شمالي و كره جنوبي 
برمي گــردد. به گزارش شــبكه الجزيره، 
قدرت هاي غربي و شــرقي جهان از اين 

جنگ به عنوان آزمايشگاهي براي سنجش 
توانايي هاي مختلف پهپاد استفاده كردند. 
جالــب آنكه بيشــترين مورد اســتفاده 
پهپاد در اين جنــگ، حملات انتحاري به 
جنگده هايي بود كه در ارتفــاع پايين به 

سمت اهداف خود حركت مي كردند.
با گذشــت زمــان، نقــش اطلاعاتي اين 
سلاح براي جاسوســي ميداني از مواضع 
دشمن در جنگ ويتنام برجسته شد. طي 
2دهه اخير نيز به تدريج انحصار تكنولوژي 
پهپاد از چند قدرت جهاني خارج شــده 
و كشــورهاي جديدي همچــون چين و 
ايران به طور جــدي  وارد عرصه رقابت در 
ساخت اين سلاح استراتژيك شده اند. بر 
اين اساس، استفاده هاي گوناگون از پهپاد 
در ســال هاي اخير به شــكل فزاينده اي 
توسط كشــورهاي مختلف جهان از اروپا 
گرفته تا آسيا و حتي آفريقا، رو به افزايش 

است. براي درك بهتر جايگاه پهپاد و ميزان 
تقاضاي جهاني براي ساخت يا خريد اين 
سلاح بايد بدانيم تنها در سال2019، بيش 
از 100ميليارد دلار بــراي كارخانه هاي 
توليد پهپاد هزينه شده است. پژوهشكده 
كارنگي در تحليل خود مدعي شده علاوه 
بر قدرت هاي جهاني و منطقه اي، بسياري 
از كشــورهاي كم درآمد نيز تمايل دارند 
خريــد انبوه پهپــاد را جايگزيــن خريد 
تسليحات پرهزينه اي نظير جنگنده هاي 

آمريكايي يا روسي كنند.

مهم ترين سازندگان پهپاد در جهان
چين: براساس آمارهاي 
منتشرشده، چين صاحب 
بيشتـــرين حجـــم از 
تسليحات پهپادي در سطح جهان است. 
اين كشور تنها تا ســال2010، از 25نوع 

پهپاد ســاخت خود رونمايي كرده است؛ 
اگرچه بسياري از رسانه ها بر اين باورند كه 
انواع پهپادهاي توليدي اين كشور از آمار 
رسمي و منتشرشده به مراتب بيشتر است. 
به گزارش روزنامه نيويورك تايمز، چين از 
سال2018 موفق شده موازنه پهپادي عليه 
آمريكا را به سود خود تغيير دهد. به نوشته 
اين روزنامه، پهپاد بخشــي اساســي از 
هرگونه رويارويي محتمل ميان آمريكا يا 
متحدان اين كشور با چين در شرق آسيا 

خواهد بود.
ايــران: محدوديــت 
دسترســي به تسليحات 
خارجي و همچنين مقابله 
با تهديدهاي مداوم باعث شــده ايران به 
يكي از مهم ترين سازندگان پهپاد در سطح 
منطقه و حتي جهان تبديل شود؛ سياستي 
كه به روايت فرمانده ستاد مركزي ارتش 

آمريكا در خاورميانه )ســنتكام(، پس از 
سال ها به طور كلي برتري هوايي آمريكا در 
منطقــه خاورميانه را از بين برده اســت. 
ماجراي توليــد پهپادهاي ايراني از حدود 
15ســال پيش بــا ســاخت پهپادهاي 
اطلاعاتــي آغــاز شــده اســت. روزنامه 
واشنگتن پســت در گزارشــي آورده كه 
موفقيت ايران در به زمين نشاندن پهپاد 
پيشرفته آمريكايي »RQ-170«، جهشي 
قابل توجه در ميزان دسترسي دانشمندان 
ايرانــي به تكنولــوژي ســاخت پهپادها 
به وجود آورده است. شبكه الميادين لبنان، 
ايــران را برترين قدرت پهپــادي منطقه 
خاورميانه توصيف مي كند كه با ارسال اين 
سلاح براي متحدان خود در نقاط مختلف، 
توازن قواي ميدانــي را به كلي تغيير داده 

است.
تركيه: تركيه هم ازجمله 
كشورهايي است كه طي 
ســــال هاي گذشـــته 
موفقيت هاي قابل ملاحظه اي در توســعه 
صنايع پهپادي خود داشته است. روزنامه 
يني شــفق، نزديك به حزب حاكم تركيه 
مدعي اســت ايــن موفقيت هــا، به رغم 
محدوديت هايي به دست آمده كه از سوي 
ناتو براي آشــنايي دانشــمندان تركيه با 
تكنولــوژي اين ســلاح اعمال مي شــد. 
هم اكنون چندين كشور اروپايي، آسيايي و 
آفريقايي نظير اوكراين، گرجستان، ليبي و 
همچنين كشــورهاي قطر و آذربايجان از 
خريداران پهپادهاي ساخت تركيه به شمار 
مي روند. اســتفاده از پهپادهاي تركيه در 
جنــگ اخيــر قره بــاغ، برتــري نظامي 
محسوسي به نيروهاي آذربايجان در برابر 
نيروهــاي ارمنســتان داد و درنهايت به 

پيروزي اين كشور در جنگ منجر شد.

چگونه پهپادها به ابزاري تعيين كننده براي 
تعيين سرنوشت جنگ ها تبديل شده اند؟ پهپادها؛حكمرانانجديدآسمان جهان نما

روزنامه يو اس اي  تودي ]آمريكا[

روزنامه فايننشال تايمز ]انگليس[

كاهش محبوبيت بايدن

 »شيوع صفر« چين در بحران

نتايج تازه ترين نظرســنجی در آمريكا نشان 
می دهد كه ميزان محبوبيت جو بايدن، رئيس 
جمهور اين كشور، در ادامه روندی نزولی، به 
۳۸درصد و پايين ترين سطح خود از زمان آغاز 
رياست جمهوری او رســيده است. به نوشته 
يو اس اي تودي حدود دوسوم آمريكايی ها با 
حضور او در انتخابــات ۲۰۲۴ مخالف اند. اين 
نظرســنجی پيش از رای كنگــره آمريكا به 
لايحه ۱.۲ تريليون دلاری بايدن برای بازسازی 
زيرساخت ها انجام شده است، كه تصويب آن، 
يكی از بزرگ ترين دستاوردهای او محسوب 
می شــود. اين مصوبه مي تواند در محبوبيت 

بايدن اثرگذار باشد. 

فايننشال تايمز نوشته با شناسايي هزار مورد 
جديد ابتلا در چين، استراتژي »شيوع صفر« 
اين كشور در مبارزه با ويروس كرونا به چالش 
كشيده شده است. طبق اين سياست، در هر 
محله يا شــهري كه موارد ابتلاي جديد يافت 
شــود، كل منطقه تعطيل و قرنطينه مي شود 
تا تمامي افراد مبتلا شناسايي و به بيمارستان 
منتقل شوند. موارد ابتلا طي هفته هاي اخير 
روزانه ۲۰۰ مورد بوده اما ناگهان 5 برابر شده 
است. همين مسئله، بار ديگر قرنطينه سفت و 
سختي را به برخي استان هاي چين آورده است.

15آگوست2021 )24مرداد( رستاخيز 
افغانستان بود؛ كشوري كه تلاش هاي آسيا

تدريجي اش براي ترميم جراحت هاي 
ناشي از جنگ طولاني و فروپاشي  اقتصادي و سياسي، 
به مرور و به كُندي در حال اثربخشي بود، يكباره متوقف 
شد تا بار ديگر مسير عقبگرد را در پيش گيرد. از همان 
زمان كه اشرف غني بنا به ادعاي واشنگتن پست با يك 
جفت دمپايي پلاســتيكي و كتي نــازك، به همراه 
خانواده اش ســوار بــر هلي كوپتر كابــل را به مقصد 
ازبكستان ترك كرد، سرنوشت شهروندان زيادي در 
افغانستان براي هميشــه زير و رو شــد. با بازگشت 
حكومت طالبان به افغانستان، نيروها و متخصصاني كه 
به دلايل مختلف با نيروهاي ارتش آمريكا در ارتباط 
بودند، ازجمله مترجم ها،  خدمه پرواز و خلبان هايي 
كه توسط نيروهاي آمريكايي يا ناتو آموزش ديده 
بودند، خود را در معرض خطري بزرگ احســاس 
كردند. مانند هزاران افغاني كه در فرودگاه كابل 
براي نجات خــود از چنگ طالبان بــه بال ها و 
چرخ هاي هواپيما آويزان شــده بودند، اينها هم 
براي نجات جان شان، فرار را بر قرار ترجيح دادند. 
با اين تفــاوت كه يك دلگرمي بزرگ داشــتند؛ 
پشــتيباني دولت هاي خارجي،  به ويژه انگليس و 
آمريكا. اگرچه گذر زمان ثابت كــرد اين دلگرمي 
چندان عميق و قابل اتكا نبوده است، دست كم براي 

خلبانان ارتش افغانستان.
از آن زمان تاكنون تعداد زيادي از مترجمان و خلبانان 
افغان از كشور خارج شــده اند، اما براي آنها خروج از 
كشور لزوما به معني داشتن امنيت نبوده است. به ويژه 
بسياري از خلبانان و خدمه پرواز ارتش افغانستان كه 
پيش از سقوط كابل از ترس جان كشور را ترك كرده  
بودند، همچنــان در انتظار محقق شــدن وعده هاي 
پشتيباني دولت آمريكا هستند. خلبان ها كه در حال 

حاضر بلاتكليف ترين گــروه از ميان نظاميان و خدمه 
پرواز ارتش افغانستان به شمار مي روند، بيش از ديگر 
نيروها در معرض خطر بوده و هســتند زيرا در تمامي 
ســال هاي نبرد با نيروهاي طالبان نقشي كليدي در 
واردكردن تلفات به اين نيروها داشــته اند. براســاس 
گزارشــي از رويترز، حتي پيش از به قدرت رســيدن 
طالبان، خلبانان آموزش ديده افغــان از اهداف اصلي 
طالب ها بوده اند. پيش از خروج آمريكا، طالبان حتي 
موفق شد شــماري از خلبان ها را ترور كند. از اين رو 
حتي با وجود اعلام عفو عمومــي، خلبانان افغان كه 
با اســتفاده از هواپيماي جنگي ارتش افغانســتان به 
تاجيكستان و ازبكستان گريخته اند، همچنان نگران 
جان خود و در انتظار مساعدت آمريكا براي انتقال به 
اين كشور هستند. همزمان، طالبان براي استرداد اين 
خلبان ها و هواپيماهاي جنگي، ازبكستان را تحت فشار 
قرار داده است. براساس گزارش پايگاه خبري-تحليلي 
هيل، دولت ازبكســتان 2هفته بعد از سقوط كابل، به 
آمريكا هشدار داد كه ممكن است خلبان ها را از كشور 
اخراج كند و از آمريكا درخواست كرد براي جلوگيري 
از وقوع درگيري ميان اين كشور و طالبان، خلبانان را 
به كشوري ديگر منتقل كند. درنهايت پس از يك ماه 
اقامت، يا به گفته خود خلبانان بازداشت در كمپي در 
ازبكستان، روند انتقال بخشي از  خلبانان و ديگر خدمه 
پرواز ارتش افغانستان به امارات از حدود 2 ماه قبل آغاز 
شد. اگرچه هنوز تعداد زيادي از اين خلبانان، ناراضي از 
ضعف دولت آمريكا در حمايت از آنها، در تاجيكستان 

جا مانده اند.

خلبان هاي فراموش شده
براساس گزارشي جديد از نيويورك تايمز، صدها خلبان 
و خدمه پرواز ارتش افغانستان كه از ترس جانشان در 
افغانستان پنهان شــده اند، احساس مي كنند از سوي 
همرزمان خود، يعنــي نيروهاي ارتــش آمريكا رها 
شده اند. اين افراد مي گويند خود و خانواده هايشان در 
معرض خطر كشته شدن به دست نيروهاي طالبان قرار 

دارند. خلبانان داخل افغانستان مي گويند براي فرار از 
دست طالب ها از خانه اي به خانه اي ديگر مي گريزند، 
پولي در بســاط ندارند و براي جلوگيــري از لورفتن 
هويتشان نمي توانند مشغول به كار شوند. يكي از اين 
خلبانان مي گويد نيروهاي طالبان بــه خانه او حمله 
كرده اند،  درباره محل خفاي او پرس وجو و مادرش را 
بازجويي كرده اند. خلباني ديگــر كه در پايگاه نيروي 
هوايي آمريــكا در تگزاس دوره ديده اســت مي گويد 
فرصت فــرار به تاجيكســتان را ناديــده گرفته، زيرا 
نمي خواســته اعضاي خانواده اش را در افغانســتان 
تنها بگــذارد. اكنون او به همراه همســر و 7فرزندش 
پنهان شده اند و پول و غذاي كمي برايشان باقي مانده 
اســت. اين خلبان كه مانند ديگــر خلبانان به دلايل 

امنيتي نام خود را افشــا نمي كنــد مي گويد: زندگي 
ما روزبه روز بدتر مي شــود، نمي توانيم در جاي ثابتي 
بمانيم،  هميشه در خفا هســتيم و حتي اقوام و فاميل 
هم از محل پنهان شدن ما بي اطلاع اند. خلباني ديگر در 
تماسي ناشناس به نيويورك تايمز گفته است: من براي 
5سال شانه به شــانه در كنار همرزم هاي آمريكايي ام 

ايستادم، اما آنها ما را فراموش كرده اند.
چند خلبان ديگر هم به صورت ناشناس از افغانستان با 
نيويورك تايمز تماس گرفته و اعلام كرده اند كه هيچ 
تماس يا خبري از جانب دولت آمريكا دريافت نكرده اند، 
اما از سوي اعضاي سابق ارتش آمريكا راهنمايي هايي 
دريافت كرده اند. برخي از اين مشاوران گروهي به نام 
»عمليات وعده مقدس« تشكيل داده اند كه به واسطه 

آن بتوانند خدمه پرواز ارتش افغانستان را به مكاني امن 
منتقل كنند. ژنرال ديويد هيكز يكي از اعضاي بازنشسته 
نيروي هوايي ارتش آمريكا كه مدير اجرايي اين عمليات 
است مي گويد اين گروه پيام هاي زيادي از سوي خلبانان 
متواري دريافت كرده  كه از چند و چون برنامه آمريكا 
براي نجات جان آنها مي پرسند. هيكز كه زماني مديريت 
برنامه آموزش نيروهاي هوايي در افغانستان را به عهده 
داشته مي گويد: ما متوجه شديم كه دولت آمريكا هيچ 
برنامه اي براي خارج كردن اين افراد از افغانستان ندارد. 
آمريكا ميليون ها دلار صرف آموزش اين افراد كرده و 
تمامي آنها به خاطر تلاشــي كه براي نبرد با طالبان به 
خرج داده اند، شايسته آن هســتند كه در اولويت قرار 
گيرند. به گفته هيكز اين عمليــات تاكنون به خروج 
350نفر از اين افراد از كشــور كمك كرده و وضعيت 
دوهزار خدمه پرواز ارتش افغانستان و خانواده هاي آنان 
را براي خروج از كشور مورد بررسي قرار داده، اما هنوز 

8هزار مورد ديگر در انتظار بررسي هستند.

وضعيت در كمپ خلبانان
به جز افرادي كه از ازبكستان به امارات منتقل شده اند، 
هنوز 143نفر از خدمه پــرواز و خلبان هاي افغان در 
كمپي در نزديكي دوشــنبه پايتخت تاجيكســتان 
محبوس هستند. تمامي خلبانان و خدمه پروازي كه 
در اين كشــور تحت نظر و بازداشــت هستند، چشم 
اميد خود را به دولت و ارتش آمريكا دوخته اند تا آنها 
را از تاجيكســتان و خانواده هايشان را از افغانستان به 
كشوري امن منتقل كنند. اين افراد نسبت به وضعيت 
خود به شــدت نااميد هســتند؛ حتي با وجود اينكه 
مقامات سفارت آمريكا در دوشنبه به تازگي براي ثبت 
داده هاي بيومتريك و پيگيري رونــد انتقال خلبانان 
به محل اقامــت آنها رفته اند. يكي از ســاكنان كمپ 
خلبانان از روحيه بسيار پايين همكارانش خبر مي دهد 
و مي گويد ما در موقعيتي نامشخص قرار گرفته ايم و 
نمي دانيم چه بر ســرمان خواهد آمد. اين خلبانان به 
تلفن همراه دسترسي ندارند و با استفاده از يك گوشي 
كه پنهاني به كمپ وارد شــده با رسانه ها در تماسند. 
آنها اجازه ترك كمپ را ندارند، گوشي هاي آنها ضبط 
شده و مجبورند با مقدار ناچيزي غذا و دارو سر كنند. 
تعدادي از اين افراد چندين ماه اســت نتوانسته اند با 
اعضاي خانواده خود تماس بگيرند و حتي از سلامت و 

زنده بودن آنها بي خبرند.

خلبان هاي افغان در برزخ 
خلبان هاي ارتش افغانستان كه اكثر آنها توسط ارتش آمريكا آموزش ديده اند، از 

ترس طالبان يا به كشورهاي همسايه گريخته  يا در افغانستان مخفي شده اند

فرارجنگندههايافغانستان
براســاس گزارش جديد بازرس ويژه بازسازي افغانســتان كه يك نهاد دولتي در آمريكاست، حدود ۲5درصد از 
هواپيماهاي نيروي هوايي ارتش افغانستان در پي سقوط دولت در اين كشور توسط خلبانان افغان به تاجيكستان و 
 A-29 ازبكستان پرواز كرده اند. ژنرال هيكز تعداد هواپيماها را 56 تا 6۰فروند اعلام كرده است. جنگنده هاي سبك

و هلي كوپترهاي UH-60 بلك هاوك ازجمله اين تجهيزات هستند كه هنوز سرنوشت آنها مشخص نشده است.

 رد پای پهپادها در مهم ترين جنگ های معاصر

ارتش رژيم صهيونيستي 
با استفاده از پهپادهاي 

آمريكا موفق شد دست كم 
۲۸جنگنده ارتش سوريه را 

ساقط كند.
اين اولين مورد از استفاده 
سازمان يافته پهپاد توسط 

رژيم صهيونيستی در رخدادی 
نظامی به شمار می رود. در 

سوی ديگر، ارتش مصر در اين 
جنگ از موشك های روسی 
برای حمله به جنگنده های 
اسرائيلی استفاده می كرد.

1974

 جنگ مصر و سوريه 
با اسرائيل

طي اين دو دهه، پهپاد 
اصلي ترين ابزار ارتش آمريكا 

براي حملات مستمر عليه 
مخالفان خود در عراق و 

افغانستان بوده است. اين 
حملات در بسياري از موارد 
در قالب عمليات ترور اجرا 

شده است. در مقابل، مقاومت 
عراق نيز طي سال هاي اخير 

موفق شده از اين سلاح 
براي ضربه به تروريست هاي 
داعش و فشار بر اشغالگران 
آمريكايي به خوبي استفاده 

كند.

2002 الی 2021

جنگ های آمريكا در 
افغانستان و عراق

يمني ها براي نخستين بار در 
جريان جنگ اخير اين كشور با 
عربستان و امارات توانستند با 
تكيه به پهپاد، به ضعف هوايي 
خود مقابل دشمنان شان پايان 
دهند. پهپادهاي مقاومت يمن 
تا كنون بارها با عبور از پدافند 

آمريكايي مستقر در خاك 
عربستان، به عمق اين كشور 
نفوذ كرده و مراكز حساسي 
ازجمله پايگاه هاي نظامي، 

فرودگاه ها و حتي تأسيسات 
نفتي را مورد هدف قرار 

داده اند.

2014 الی 2021

جنگ يمن

بحران داخلي ليبي، عملا به 
صحنه نبرد ميان پهپادهاي 

تركيه و پدافند روسيه تبديل 
شده بود. موفقيت هاي 
مكرر پهپادهاي مورد 

استفاده دولت وفاق ملي 
)متحدان آنكارا( در شكست 
سامانه هاي پدافندي ارتش 
ژنرال حفتر )مورد حمايت 

روسيه و امارات(، بازتاب هاي 
گسترده اي در محافل 

سياسي و نظامي به دنبال 
داشت. 

2014 الی 2019

جنگ داخلی ليبی

بسياري از جبهه هاي جنگ 
سوريه، ازجمله حلب، ادلب، 

ديرالزور و... صحنه قدرت نمايي 
پهپادهاي طرفين مقابل 

يكديگر بود. البته در اين ميان، 
همواره ارتش سوريه به دليل 
حمايت هاي ايران دست برتر 
را مقابل گروه هاي تروريستي 

داشته است. جمع آوري 
اطلاعات در نبردهاي پيچيده 

شهري  ازجمله مهم ترين 
مأموريت هاي پهپادها در جنگ 

سوريه بوده است.

2011 الی 2021

 جنگ سوريه

درحالي كه ارتش ارمنستان 
در ساليان گذشته از نوسازي 
زيرساخت هاي تسليحاتي 
خود به كلي جا مانده بود، 

ارتش آذربايجان با تكيه به 
پهپادهاي پيشرفته خود 
موفق شد پيروزي هاي 
مهمي را در اين جنگ 

به دست آورد. بخش عمده 
خريدهاي پهپادي آذربايجان 

از تركيه و در درجه بعد از 
رژيم صهيونيستي صورت 

مي گيرد.

2020

جنگ قره باغ
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سميرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

رئيس جمهور تاريخي
شي جين پينگ در نشست كليدي حزب كمونيست چين 
  زمينه را براي تداوم رياست جمهوري خود فراهم مي كند

روزهاي پيش رو، مهم ترين روزهاي زندگي سياسي شي جين پينگ 
و احتمالا تاريخ سياســي معاصر چين اســت چــون رئيس جمهور 
اقتدارگراي چين،  مي خواهد در نشســت حزب كمونيست، زمينه را 

براي مادام العمرشدن رياست  جمهوري اش هموار كند.
به گزارش الجزيره، نشســت كميته مركزي حــزب حاكم، كه عملا 
بالاترين مرجع تصميم گير در همه شئون زندگي مردم در چين است، 
قرار است اين روزها در پكن برگزار شــود و مدت هاست  رسانه هاي 

دولتي چين برگزاري اين نشست را در بوق و كرنا كرده اند.
كميته مركزي،  از 300نفر از رهبران ارشد حزب كمونيست تشكيل 
مي شود. اين كميته بسيار بانفوذ است و مقامات دولتي،  دبيركل هاي 
حزب و همينطور مقامات كليدي نظامي و مالي چين را تعيين مي كند.

نشســت اين كميته در پكن كه تا پنجشــنبه ادامــه دارد، فراتر از 
 همه اقدامات معمول، در اقدامي تاريخــي، راه را براي حضور دوباره
شي جين پينگ در دفتر رياست جمهوري هموار خواهد كرد. او پيش 
از اين، به لطف تغيير قوانين، دو دوره رئيس جمهور چين بوده و حالا 
همه  چيز براي تداوم رياســت جمهوري او در دور سوم فراهم است. 
اين تصميم البته به صورت رســمي در اين نشست گرفته نمي شود 
و ســومين دوره رياست جمهوري شــي جين پينگ در كنگره حزب 
كمونيست كه هر پنج سال يك بار برگزار مي شــود و قرار است سال 
آينده تشكيل شود اعلام خواهد شد. با اين حال، اگر كميته مركزي با 
تداوم رياست جمهوري او موافقت نكند، هيچ تصميمي در اين باره در 

سال آينده گرفته نخواهد شد.
به گفته تاي وي ليم،  محقق دانشگاه ملي سنگاپور، كنگره ملي خلق 
محدوديت دوره هاي رياســت جمهوري را در سال2018 برداشت و 
به شــي جين پينگ اين اجازه را داد بدون محدوديت زمانی در دفتر 
رياست جمهوري باقي بماند اما او براي ادامه رهبري اش،  به حمايت 
رهبران ارشــد حزب نياز دارد. ليم به الجزيره گفته است: »شي براي 
اينكه يك دور ديگر رئيس جمهور شود، بايد مشروعيتش را از اعضاي 
ارشد حزب به دست بياورد؛ به خصوص اينكه قرار است يك دوره بيشتر 
از حد متعارف در دفتر رياست جمهوري بماند. محدوديت دوره اي در 

دوران بعد از مائو، قانون نبوده بلكه عرف بوده است.«
شي، آشكارا آرزو دارد كه با اين دســتاورد تاريخي، در كنار رهبران 
سرشناس حزب كمونيست ازجمله مائو زدئونگ و دنگ شيائوپينگ 
قرار بگيرد كه چين را در گشــايش هاي سياســي  و اقتصادي آن در 

دهه هاي 1970 و 1980 رهبري كرده و به جلو پيش بردند.
شي جين پينگ،  پسر يكي از اعضاي بنيانگذار حزب كمونيست است و 
به همين خاطر، در چين به عنوان شاهزاده حزب خوانده مي شود. علاوه 
بر اين، شــخصيت او از زماني كه در سال2013 رهبر كشورش شده، 
وجهي فرقه اي و فراواقعي به خود گرفته؛ اتفاقي كه از زمان مائو به بعد 

در چين ديده نشده بود.
همين امسال، حزب صدمين ســال تاسيسش را جشن گرفت و قرار 
است در جلسه كميته مركزي، قطعنامه اي تاريخي به تصويب برساند 
و دستاوردهايش در صدسال گذشته را مرور كند. در اين قطعنامه، بر 

جايگاه مركزي شي جين پينگ در حزب هم تأكيد خواهد شد.
دســتگاه پروپاگانداي هيأت حاكمه چين احتمالا مانور زيادي روي 
اين قطعنامه و شخص شي جين پينگ خواهد داد تا توجه ها را از خيز 
دوباره كرونا، بحران انرژي و بدهي هاي هنگفت و غافلگيركننده بخش 

مسكن دور كند.

روايت متفاوت تاريخ 
به گفته آدام ني، تحليلگر مسائل چين و سردبير نشريه تخصصي امور 
چين به نام چاينا نيكان اين سومين بار است كه حزب در يك قطعنامه، 
به تصميمي تاريخي مي پردازد. نخســتين قطعنامه،  وقتي كه مائو 
 قدرت را قبضه مي كرد منتشر شد و دومين آنها هم وقتي عرضه شد كه

دنگ شيائوپينگ گشايش اقتصادي چين را رهبري مي كرد.
در  قطعنامه اول، مائو به عنوان كســي كه در حزب بيشترين اقتدار را 
دارد به نمايش گذاشته شده بود. او در 3سال قبل از آن، عملا تمامي 
منتقدان و مخالفان خود را ســركوب كرده بــود. در قطعنامه حزب 
 در دهه80، اشــتباه هاي مائو در انقلاب فرهنگي بازگو شــده بود و

دنگ شيائوپينگ عملا با اعتراف به اشتباه هاي گذشته و عبور از آنها، 
توانست اصلاحات و گشايش را براي چين رقم بزند.

آدام ني گفته كه شــيوه روايت تاريخ براي هر دولتي كه مي خواهد 
قدرت را در دست نگه دارد مهم اســت اما براي حزب و شخص شي، 
مسئله بسيار حياتي تر اســت؛ هر دو توجه ويژه اي به تاريخ به عنوان 
»عامل مشروعيت بخش« در حال و »راهنمايي براي آينده« از خود 
نشان داده اند. البته اهميت به روايت تاريخ، سنتي ديرپا در اين كشور 
است و از دوران باستان در اين كشور، امپراتوران مورخاني را استخدام 
مي كردند تا اوج گيري آنها را ثبت كنند. روايت آنها البته بايد به مذاق 

امپراتور خوش مي آمده است.
در سال گذشته، حزب بر »پوچ گرايي تاريخي« حمله كرده است؛ از 
نظر حزب، هرگونه تلاش براي به بحث گذاشتن تاريخ اين كشور كه 
با نقطه نظر حزب همخوان نباشد، پوچ گرايي تاريخي است. با همين 
ديدگاه بوده كه ميليون ها پســت و محتوا در اينترنت سانسور شده 

است.
ني گفته است: »از نظر حزب، تنها نسخه درست از تاريخ 
همان چيزي است كه حزب مي دهد. نمي توان تاريخ را 

از مشروعيت،  قدرت و آينده جدا كرد.« 
رســانه هاي دولتي در چين تلاش زيادي كرده اند با 

پروپاگاندا، جايگاه شي را بالا ببرند و چند سري 
مقالات در حمايت از او در رسانه ها چاپ شده 
اســت. يكي از آنها،  مقاله اي 5هزار كلمه اي 
به زبان انگليســي درباره زندگينامه شي 
اســت كه او را »مــرد تصميم گيري هاي 
قاطعانه و اقدام، مرد احساســات و افكار 
درســت، مردي كه ميراثي عظيم به او 
رسيده اما از نوآوري نمي ترسد، و مردي 
كه چشــم اندازي رو به جلو دارد و از كار 

فراوان نمي ترسد« خوانده است.
به گزارش شــينهوا، شــي همچنين خود 

زندگينامــه اي دربــاره رهبــري اش در چيــن 
 منتشــر كرده اســت. پيش از اين هم جزوه افكار

شي جين پينگ به صورت گسترده در چين منتشر 
شده و در مدارس آموزش داده می شود.

به گفته ليم اين جزوه، شي را رهبري مهم كه از سوي 
بســياري، پرقدرت ترين رهبر از دوران مائو خوانده 

مي شود ترسيم مي كند. اين جزوه، اينطور القا مي كند 
كه چين ابرقدرتي اســت كه زير نظر يك مرد قدرتمند 

حركت مي كند.
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فرد تحت تأثير رفتار يا عاملي شــيميايي مهدیاگلمحمدی در تعريف اعتياد آورده اند حالتي  است كه 
دچار ضعف اراده و اجبار به تكرار مصرف يا رفتاري شود؛ همچنين دوري از 
آن عامل اعتياد آور، منجر به تغيير خلق و خو، عصبانيت، خشم و اضطراب 
شود. حال مطابق اين تعريف نه چندان دقيق، تلاش كنيم چند روز كه نه، 
حتي چند ساعت از گوشي تلفن همراه خود دور باشيم. خيلي زود متوجه 
مي شــويم كه آيا به ايــن چهارگوش جادويــي اعتياد داريــم يا خير؟ 
روانشناس ها و متخصص ها به اين عارضه نوموفوبيا مي گويند. نخستين بار 
در سال2011 از عارضه و سندرمي به نام »ترس از بي موبايلي« سخن به 
ميان آمد. مؤسسه تحقيقاتي YouGov اين بيماري را با عنوان نوموفوبيا 
)Nomophobia = no-mobile-phone phobia( تعريف كرد. حال 
با اين مقدمه گزارش وال اســتريت ژورنال كه پــرده از اعتياد كاربر هاي 

فيسبوك به اين پلتفرم بر مي دارد كاملا معني دار مي شود. در اين گزارش 
مي خوانيم كه كارشناس هاي خود فيسبوك از اعتياد 360ميليون كاربر 
اين پلتفرم آگاهي داشته اند و با وجود اين آن را تا به حال بروز نداده بودند. 
اعتيادي كه باعث انواع مشكلات  خواب، اضطراب و مهم تر از همه نوموفوبيا 
مي شود. معاون تحقيقات »متا« به عنوان شركت مادر فيسبوك در پستي 
برداشت وال استريت ژورنال از تحقيقات ياد شده را اشتباه دانست. براي بيان 
اين اشــتباه پراتيتي ريچودري در دفاع از تمام پلتفرم هاي متا به رهبري 
مارك زاكربرگ گفت: استفاده مشكل دار با اعتياد تفاوت دارد و ما در اين 

شركت تلاش مي كنيم به سلامت كاربر ها كمك كنيم.
از گرد و خاك دعواي وال اســتريت ژورنال و معاون تحقيقات فيســبوك 
كه بيرون بياييم اين دعوا مي تواند چند پيغام معني دار براي ما جماعتي 
داشته باشد كه گوشي تلفن همراه مثل انگشــت ششم به دست هايمان 

چسبيده اســت. اين پيغام كه اگر جزو افراد آسيب پذير از اين مخدر هاي 
متا باشيم، فيسبوك، اينستاگرام و واتساپ به لحاظ ماهوي تفاوت چنداني 
با هم ندارند. همانطور كه براي گســترش ارتباط ها، كسب وكار و ... مفيد 
هســتند براي يك كاربر بي توجه مي تواند عامل بيماري هاي رواني شود. 
بنابراين بي هيچ رودربايســتي اگر در نبود گوشــي  تلفن  همراه يا چك 
نكردن شــبكه هاي اجتماعي به قول معروف استخوان درد گرفتيم، بهتر 
اســت خيلي زود چند راهكار را به كار بگيريم؛ به عنوان گام نخست، براي 
استفاده اين امكانات ارتباطي، محدوده زماني متعادلي تعريف كنيد و از آن 
 تخطي نكنيد. براي اين منظور از نرم افزار هاي محدودكننده اي همچون

 s tayfree.offtime.moment و ديگر نرم افزار ها و اپليكيشن ها استفاده 
كنيد. آنها اعتياد به برخي برنامه ها را به شما گوشزد كرده و همچون يك 

مشاور و روانشناس شما را رصد مي كنند.

سامانهمتا، مخدر زاكربرگ
  معاون برنامه ریزی سازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای 
گفته: در یك ماه گذشته 

۲۷سامانه و از ابتدای نصب 
دوربین های ثبت تخلفات 
تاكنون، ۱۶۵۰سامانه مورد 

تخریب عمدی قرار گرفته اند. 
تعدادی از این دوربین ها كه 
برای قاچاق كالا و سوخت 
استفاده می شود، مورد 

تخریب عمدی قرار می گیرند.
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تعداد ۱۷۰۰دستگاه سامانه 
ثبت تخلفات در جاده های 
كشور فعال هستند كه با 
رصدهای ۲۴ساعته روی 
عملكرد سامانه های ثبت 
تخلفات، همواره بیش از 

۸۰درصد سامانه های ثبت 
تخلفات زیر بار هستند و 
اطلاعات ارسال می كنند.
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اكنون۴۰۰سامانه ثبت 
تخلفات در مرحله بهره برداری 

است اما طبق قانون بعد از 
تكمیل سامانه ها و تا زمانی 
كه ممیزی پلیس و تأییدیه 
كد ارائه نشود، سازمان 

راهداری و حمل ونقل جاده ای 
نمی تواند این تعداد را به آمار 
دوربین های فعال اضافه كند.
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اينكه زبان فارسي در اين روزگار ديگر آن زباني نيست كه 
اجدادمان با آن گفت وگو مي كردند و انواع و اقسام واژه ها 
و اصطلاح هاي خارجي وارد اين زبان شده، بر كسي پوشيده 
نيست. اصلا فرهنگســتان زبان و ادب فارسي براي همين 
راه اندازي شد كه از هجوم بيشــتر كلمات بيگانه به زبان 
فارسي جلوگيري كند و سعي شــان هم بر اين است كه به 
جاي واژگان نامانوس و خارجي، كلمات جايگزين انتخاب 
كنند. اما راستش را بخواهيد بيشــتر از اينكه اين كلمات 
جايگزين بين مردم جا بيفتد، در شــبكه هاي اجتماعي 
موجبات شــيطنت هاي كلامي را فراهم كرده و بيشتر در 
شوخي ها استفاده مي شــود تا حرف هاي جدي روزمره. 
برخي از واژگان را هم خود مردم به زبان فارســي اضافه 
مي كنند كه توجيه دستوري ندارد. براي نمونه روز گذشته 
نسرين پرويزي، معاون گروه واژه گزيني فرهنگستان زبان 
و ادب فارسي گفته كه »2دسته واژه وجود دارد؛ يك دسته 
واژه هاي تخصصي است و دسته ديگر نيز واژه هاي عمومي، 
مثل: »جگركي«، »سگ دست« و... مردم اينها را ساخته اند 
چرا كه ذهن شان هميشه فعال است. هم اكنون البته با وجود 
هجوم واژه هاي بيگانه، و تحت تأثير زبان انگليسي، واژه هاي 
انگليسي را تغيير صورت مي دهند و حتي به شكل ديگري 
به كار مي برند.« حتما واژه »خويش انداز« كه به جاي كلمه 
»سلفي« به كار برده مي شود را شنيده ايد، فرهنگستاني ها 
مي گويند كه اين واژه و واژه هاي اينچنيني با وجود اينكه 
از جانب مردم گاهي به سخره گرفته مي شوند، اما درست 
هستند و با بررســي هاي كارشناسانه ساخته شده اند. هر 
چه كه هســت، مردم هنوز با اين كلمات انس نگرفته اند و 
به نظر مي رسد به جز بحث كارشناسانه، شايد مواردي مانند 
زيبايي شناسي و خوش آوا بودن كلمات هم در انتخاب واژگان 
جايگزين بتواند در جاافتادن اين كلمات بين مردم كمك كند.
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 آنان هميشه سبز هســتند چون نسبتی منطقی 
با تعادل و توازن دارند می خورنــد به اندازه ای كه 
گرسنگی گله مند نشود همانطوری كه كم و بيش 
رضايت خاطر ورزش را جلب می كنند! احتمالا و يا 
قطعا آدم های قانعی هم هستند و از حداقل ها، حداكثرها را می سازند! البته 
اين به معنی رياضت نيست، نه، چون می دانند گرسنگی هر فضيلتی را از بين 

می برد!
اينان هميشه اگرنه، اغلب اما قرمز يا مايل به قرمز هستند چون اضافه وزن دارند، 
من خودم مماس با اضافه وزن هستم. سوگند می خورم اصلا پرخور نيستم، 
بيشتر ساكن هستم، دوركاری نوشتاری يا گفتاری كلاسی می كنم و از ترس 
كرونا، ديدن مردمان محترم را در ساعات روز از خودم دريغ كرده ام و سرشب ها 
تن آغوش تاريكی 40دقيقه حول و حوش خانه راه می روم تا قرمز نشوم مثل 
52درصد مردمان هم وطن )حدود 40ميليون تن( در روزگار كرونا كه اضافه 

وزن تا خود آسيب ديدن ايمنی بدن دارند! 
پرسش ساده؛ آيا كسانی از يك سوم جمعيت كشور )حدود 26ميليون تن( 
كه زير خط مطلق فقر هستند می توانند به خاطر سوءتغذيه جزو مردمان قرمز 

يا خانم ها و آقايان سبز باشند؟
پاسخ روشن به اين پرسش كار من نيست تنها می توانم بگويم لزوما هر آدم 
چاقی پرخور نيست گرچه اضافه وزن محسوس می تواند از نشانه های پرخوری 
و يا بدخوری باشد و از آن سو هر آدم لاغری يقينا گرسنه نيست شايد به خاطر 
مراوده با تندرستی و سبكبالی و شادابی سبز و خوش اندام است! من لاغرهايی 
ديده ام نازك تر از ساقه نيلوفر كه وقتی سر تو سطل زباله برده اند به علت سبكی 

اندام و سنگينی سر در زباله دانی سقوط كرده اند!
مثال؛ يكی از سقوط كرده ها در شبی كه هوا سرشار از تاريكی بود ناله سرداد 
دادرسی نيست؟ من دادرس شدم چون در مسير پياده روی من بود. وقتی با 
هزار تقلا در آمد يك جورهايی شــبيه من بود اما نحيف و پژمرده مثل پاييز 
سيلی خورده يا من يك جورهايی شــبيه او بودم. با صدای سوخته ای گفت 
ممنونم! چه كار می شود كرد گرسنگی مثل طلبكاری است كه گريز از دستش 

ممكن نيست!
من گفتم يعنی گرسنگی قوی تر از عشق است؟ درحالی كه انبان چركمردش 
را به دوش می كشيد تا همچنان شب پيما و زباله جو باشد جواب داد همينطور 
است من و عشق و عاشقی در جدال با فقر از هم گسستيم! چون گرسنگی كور 

است و چيزی جز نان نمی بيند! 
آدم غيرمنتظره و فكوری بود و ســخت افكارم را درگير خودش كرد و تا در 
تاريكی بی حضور شــد نگاهش كردم. شــبيه يك فانوس خالی از نفت بود! 
پارسال هم مردی ديدم از قبيله جست وجوگران طلای كثيف كه كيسه های 
چروك و اخموی زباله را می كاويد و وقتی كيسه زباله مرا گرفت پكی به ته مانده 
سيگارش زد و گفت اين شكم طبله كرده به خاطر مريضيه نه سيری و پرخوری! 
من هيچ نگفتم يعنی لال شدم. ياد قحطی زدگان آفريقا افتادم كه اغلب نازك 
و استخوانی با شكم های بادكرده هستند و سفيدی چشمان كم فروغشان زرد 

غمگين است!
خبر كوتاه؛ مدير برنامه توسعه فعاليت های بدنی دفتر بيماری های واگير 
كشور گفته اســت كه اضافه وزن، 29درصد زنان بالای 18 سال و 15درصد 
مردان بالای 18سال را در آغوش گرفته است و همين مسئله زنگ خطری 

جدی در ابتلای اين افزون داران به بيماری های غيرواگير است! 
يك اعتراف معمولی؛ از نظر مــن در بين مجموعه بزرگ دارندگان اضافه 
وزن، حساب تپل ها درتمامی رده های سنی با بقيه فرق دارد به ويژه بانمك های 
هميشه خندان كه حال عبوس ما را متبسم می كنند مثل هاردی، مثل اكبر 
عبدی! البته تپل هايی هم هســتند كه ممكن است خيلی طناز نباشند اما 
مردمان ممتازی هستند مثل عاليجنابان ارنست همينگوی، هوشنگ ابتهاج، 

اورسن ولز، بهمن فرمان آرا و... . اميدوارم هميشه سبز و سرو باشيد!

 ميان اين همه خبرهای ريز و درشــت در اين 
روزها يكی هم خبر در گذشت كليفورد راس 
بود. ايفاگر نقش سرگرد لوديك كسلر رئيس 
گشتاپوی بروكسل در سريال پر خاطره ارتش 
سری. همين چند جمله يك دنيا خاطره را برای ما بچه های دهه 60 و 
البته بزرگترهای ما زنده می كند. در دنيايی با دو كانال تلويزيونی، وجود 
يك ســريال خارجی با كيفيت خوب و البته دوبله جذاب مثل واحه ای 
در بيابان بود؛  شب هايی كه ســريال ارتش سری پخش می شد بعضا 
دورهمی ها و مهمانی های خانوادگی مزين به مراسم تماشای اين سريال 
بود مخصوصا شب هايی كه نوبت برق منطقه ای بود و اهل خانه برای از 
دست ندادن سريال خيلی »اتفاقی« به ديدن دوستان و اقوام برق دار 
خود می رفتند. همين شخصيت كسلر هيمنه ای داشت كه ما در عالم 
بچگی جای خود بزرگترها هم با ديدنش حساب كار دست شان می آمد.

خوفی كه او با صدای زيبا و مخملی ناصر طهماسب  در دل ما می انداخت 
مثل اين بود كه ماری در چشم های زل زده و با همان مارهای وحشت 
در سريال از تمام مضنون ها حرف می كشــيد و پدرشان را درمی آورد. 
چقدرنام كســلر برازنده ناظم ها ،مديرها وپدرهای سختگيرو خلاصه 
تمام افرادی بود كه ما از ترس شان در آن ايام كودكی و بی برقی و كوپنی 
بودن همه  چيز خود را خراب می كرديم. ناصر طهماسب سال ها پيش 
در مصاحبه ای با نيما حسنی نسب درباره دوبله اين سريال  گفته بود كه 
دوبلورها پس از انقلاب در خطر از دست دادن حرفه شان بودند و دوبله 
اين سريال به مديريت ايرج رضايی نوعی تلاش برای بقا و اثبات كردن 
خود به مديران تازه صدا و سيما بوده)نقل به مضمون(انگار اينجا هم يك 
نهضت مقاومت داشته كه برای بقای خود ميان تصميمات شتاب زده 
آن سال ها تلاش می كرد. خود سريال هم البته با جرح و تعديل و تبديل 
نسبت های غيرخانوادگی به خانوادگی همراه بود كه شايد در آن روزگار 
چشم و گوشمان زياد باز نشود.اما هر چه بود آن زمان بهترين بود و برای 

هميشه در خاطره مردم ما ثبت شد.
يادم هست تيتراژ اول سريال با صدای خسرو شمشيرگران شامل تصاويری 
از مناظر طبيعی و ريل های قطار و جاده ها بود كه دوربين به عمقشان 
می رفت و در تيتراژ آخر دوربين از عمق همين تصاوير برمی گشت تا نمايی 
از سفر به جبهه و برگشت به خانه را به ما نشان دهد.احتمالا آقای راس هم 
حالا روی يكی از همين ريل های قطار يا جاده ها بعد از 92 سال زندگی 
به سوی سفرش می رود و ما با مرگ خاطره های زيبا باز هم پيرتر می شويم.

 زندان مصری، الگوی حقوق بشر
زندان وادی النطــرون كه اتفاقا 
محمد مرســی، رئيس جمهور 
بركنار شــده مصر هــم يك بار 
از آن گريخته بود، قرار اســت به 
يكی از مجهزترين و بزرگ ترين 
زندان های جهان تبديل شــود. 
پس از اينكه نهاد هــای حقوق 

بشری، انتقاد های زيادی را نسبت به اين زندان مطرح كردند، حالا قرار است پس از 
بازسازی اين زندان، زندانی ها در طول روز، از نور طبيعی بهره مند باشند و حتی محلی 
برای فروش كالاهای توليدی خود داشته باشند. به گزارش المانيتور، زندان  ياد  شده 
قرار است طی 10 ماه ساخته شود و بيش از يك چهارم زندانيان مصر در آن جای گيرند.

 عشق ايرانی مجله آمريكايی
هفته نامــه تايمــز در آخرين 
شماره اش داســتان عشقی را 
گزارش كرده و طی آن نقاشی 
كه دختر روياهايش را روی بوم 
نقاشی كشيده بود، سرانجام او 
را پيدا كرد. او كه اين دختر را تا 
به حال نديده بود و فقط آن را 

در  رؤياها در سر می پروراند، روزی در گالری نقاشی اش در عين ناباوری ناگهان 
او را می بيند و چون دختر همراهی داشته، ماجرا را به او نمی گويد و يك سال را 
باز هم در تنهايی و به فكر او سر می كند تا اينكه در يكی از شبكه های  اجتماعی 

باز او را می بيند و اين بار قصه دختر روياهايش را برای او بيان می كند. 

تبديل ايتاليايی تهديد به فرصت
47 سال پيش، يك خودروی 
لانچيا فولويای مدل 1961كنار 
خيابانی در شمال شرقی كشور 
ايتاليا پارك شــد و از آن پس 
ديگر هيچ كســی برای بردن 
آن نيامد. به گزارش اينسايدر، 
پس از گذشت حدود نيم قرن از 

رهاشدن اين خودرو، مسئولان شهر كونليانو تصميم گرفتند كه از اين تهديد، 
يك فرصت بسازند، بنابراين خودروی ياد  شده را وارد تبليغات مربوط به اين 
شهر كردند. حالا گردشگر ها برای عكس گرفتن با آن به اين منطقه می آيند. 

خودروی ياد شده اكنون در نقشه گوگل مپ هم جای مشخصی دارد.

گرينويچ

رفیقگرانروزهایبیدردسر
كه تاكسي هاي تلفني يا آژانس ها براي جا به جاكردن مسافر فاطمهعباسی تاكسي هاي اينترنتي درست زماني سر و كله شان پيدا شد 
پول زيادي مي گرفتند. آن زمان هزينه سفر با تاكسي اينترنتي نصف قيمت يا حتي كمتر از سفر 
با تاكسي هاي تلفني در مي آمد. همين شد كه عده زيادي نرم افزار تاكسي هاي اينترنتي را روي 
موبايل هايشان نصب كردند و كم كم اين وسيله نقليه آنلاين، جايش را باز كرد و توانست حتي 
جاي تاكسي تلفني ها را هم بگيرد. اما خيلي طول نكشيد كه قيمت ها در اين سامانه آنلاين هم 
صعودي شد و به جايي رسيد كه موقع اختلال در جايگاه هاي سوخت كه به تازگي اتفاق افتاد، 
قيمت مســيرهاي هميشــگي به صورت ناگهاني بالا رفت. حتي در روزهاي باراني و برفي كه 
تاكسي ها به صورت معمول مسافر نمي برند مگر دربستي، و مردم انتظار دارند كه تاكسي هاي 
اينترنتي در اين مواقع به كمكشان بيايند و حتي براي مسافران ثابتشان طرح تخفيف بگذارند، اما 
اين تاكسي ها باز قيمت ها را بالا برده و به طور كلي اساس راه اندازي اين سامانه را زير سؤال بردند، 
چراكه قرار بود اين تاكسي ها مقرون به صرفه و اقتصادي باشند كه همه اقشار جامعه و كساني كه 
خودروي شخصي ندارند بتوانند با اين وسيله در شهر سفر كنند. عده اي معتقدند حالا كه همه  چيز 
چندبرابر شده، بالارفتن هزينه تاكسي هاي اينترنتي هم طبيعي است چون صاحبان اين خودروها 
هم مجبورند گاهي بنزين آزاد بزنند و خرج استهلاك ماشين كنند، با اين همه چون اين تاكسي ها 
زيرنظر يك شركت خاص فعاليت مي كنند، مانند تاكسي هاي اينترنتي در كشورهاي ديگر كه 
معمولا قيمتي ثابت دارند، بايد تابع يك قانون مشخص باشند و با هر بادي كه وزيد، قيمت را بالا 
نبرند. روز گذشته هم در جلسه ستاد تنظيم بازار و پس از اعتراض بسياري از مسافران، مقرر شد 
كه هزينه هاي مازاد ناشي از افزايش قيمت شركت هاي تاكسي هاي آنلاين در روز اختلال سامانه 
سوخت، به حساب مسافران بازگردد. البته هنوز نحوه اجرايي شدن اين مصوبه معلوم نيست و اين 
شركت ها هم از اين موضوع اظهار بي اطلاعي كرده اند! به هر حال بهتر است وزارت صنعت، معدن 
و تجارت كه ناظر بر قيمت گذاري تاكسي هاي اينترنتي است، كمي اين نظارت را بيشتر كند تا 
قيمت ها بيخود و بي جهت جا به جا نشود. اگر قرار باشد با هر مشكلي مثل بارش برف يا حواشي 
مرتبط با بنزين اين تاكسي هاي اينترنتي خون مسافران بيچاره را در شيشه كنند و به بهانه گراني 

قيمتي كه يك الگوريتم ثابت مرتبط با شلوغي و تعداد تقاضا ها 
معين مي كنند، به جاي آرامش به 
مسافران اســترس و نارضايتي 
هديه كنند، بهتر است قيد اينگونه 

سرويس هاي حمل ونقل را بزنيم.

دغدغه

می گفت: واكسن نمی زنم. معلوم نيست 
چه عوارضی دارد. می گفت: حواسم است. 
مراقب خــورد و خــوراك و ايمنی بدنم 
هستم. 2 تا ماســك روی صورتم هست.  

رفت  و آمدی هم كه نداريم.
می گفت: آدم ها بايد حق انتخاب داشته 
باشــند.  انتخاب بعضی ها واكسن است، 
انتخاب من نيست. حرف كه می زد، پاييز 
ايستاده بود پشت دروازه های شهر. حرف 
كه می زد، حواسش نبود آدم ها خيلی وقت 
است غارها را ترك كرده اند. اصلا يادش 
نبود، زندگی دسته  جمعی ملاحظاتی دارد 
و يك وقت هايی بايــد پايبند به قوانين و 
توصيه هايی باشيم كه نفع همگان در گرو 
آن است. اين اما همه داستان نبود. مهر با 
او كه می گفت واكسن نمی زنم، مهربان 
تا نكرد. می گويد: نفهميدم چطور مبتلا 
شدم. كارم به بستری نكشيد اما از اين به 
بعد به گمانم اوضاع و احوال جسمی ام به 
2 دوره پيش از كرونا و بعد از كرونا تقسيم 

می شــود. زود خســته می شوم. 
يك وقت هايی تپش قلب می  گيرم. 

از چهارتا پلــه كه بالا 
می روم، نفسم به 

شماره می افتد.
می گويم: عوارض است ديگر... 

»عوارض كرونا.«
می گويد: حالا همه اينها يك طرف، خبر 

داری مادرم هم مبتلا شده؟ يك روز پيش 
از شروع تب و لرزم رفته بودم منزلش.  خير 
سرم می خواســتم روز تولدش، كنارش 

باشم.
حرفی نمی زنم؛ در خيالم او را می بينم 
كه از تاكســی پيــاده شــده و می رود 
سمت گلفروشی. شيشــه های تاكسی 
بالاســت، ولی زن بــارداری را می بينم 
كه روی صندلی عقب نشســته است. 
راننــده، پيرمــرد نحيفــی اســت كه 
انگشــت های لاغرش دور فرمان حلقه 
شده. او اما زير سقف گلفروشی كوچك، 
شاخه های گل رز و ميخك را يكی يكی 
از ســطل های گل برمــی دارد. كارت 
بانكی اش را می سپرد دست گلفروش و 
هنگام خروج هم تك سرفه ای می كند. 
ســر راه كيكی كوچك می خــرد و بعد 
می ايســتد در صف نانوايــی تا نوبتش 
شود، نگاهش را می ســپارد به خيابان 
و رديف ماشــين هايی كه پشت چراغ 

قرمز ايستاده اند؛ رانندگانی كه انتظار 
می كشــند؛ آدم هايی كه 

شايد در اين انتظار، به از دست  رفتن زمان 
فكر می كنند؛به ازدست  دادن يك قرار 
كاری، ديررسيدن به پزشك و خستگی 
از معطلی، اما می مانند تا چراغ سبز شود. 
آنها باور دارند تحمل اين انتظار، لازمه 
سلامت خودشان و ديگران است. اصلا 
همه زندگی اجتماعی آدم ها همين است. 
كاش اين روزها وقتی به عوارض احتمالی 
تزريق واكسن بر جسم خود می انديشيم، 
به دامنه آســيب های كرونا بر جسم و 
جان آنها كه با سهل انگاری های ما مبتلا 

می شوند هم بينديشيم.

مریمساحلی
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